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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΔΙΗΓΗΜΑ

Πρωτοχρονιά με την Υπερνοημοσύνη
«Σάββατο 31 Δεκεμβρίου 2039, σήμερα, και όπως οι περισσότεροι συνάν-
θρωποι, έτσι κι εγώ, νιώθω να παραλύω απ’ την έξαψη, τον φόβο και τη σύγ-
χυση». Πρωτοχρονιά με την Υπερνοημοσύνη, διήγημα του Μανώλη Ανδριωτά-
κη ειδικά για την «Κ», το οποίο μας μεταφέρει στο μέλλον... Ζωή, σελ. 1

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΣ

Τι έχασε, τι κέρδισε ο πολιτισμός από την κρίση
Η «Κ» κάνει απολογισμό της δεκαετίας 2010-2019 στην Ελλάδα. Πώς ιδιω-
τικά ιδρύματα και οργανισμοί ανέλαβαν ρόλους που δεν μπορούσε να παί-
ξει η Πολιτεία. Θέατρο, βιβλίο και μουσεία που πώς άλλαξαν τη δεκαετία
που πέρασε. Ζωή, σελ. 4-5

ΔΩΡΑ

Εκπαιδευτικά επιτραπέζια παιχνίδια... αλλιώς
Το παιχνίδι «Βιβλιοφάγος» είναι δίγλωσσο και αποτελείται από ένα ταμπλό
και κάρτες με 600 ερωτήσεις. «Οι άθλοι του Ηρακλή», που κυκλοφορεί στα
πωλητήρια μουσείων και στο Διαδίκτυο συμπλέκονται με γεωμετρικά μοτίβα,
μαθηματικές ακολουθίες και αλλάζουν τους όρους των άθλων. Ζωή, σελ. 9

Βάρδια νυκτός 
στο facebook
Αγωγή ψηφιακού καθαριστή

Η «Κ» παρουσιάζει τη 17σέλιδη αγωγή
που κατέθεσε πρώην «ψηφιακός καθα-
ριστής» του μέσου κοινωνικής δικτύωσης
στην Ιρλανδία. Παρουσιάζονται οι απαι-
τήσεις της δουλειάς του και η τάση να
περιβάλλει με μυστικότητα την πολιτική
της διαγραφής περιεχομένου. Σελ. 24

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ

Το πρόγραμμα
αγνοουμένων έχει
βαλτώσει μερικώς 

Θέτοντας ως βασικό
του στόχο την ανεύρε-
ση του συνόλου των
αγνοουμένων ο Λεωνί-
δας Παντελίδης εμφα-

νίζεται αισιόδοξος για την πορεία του
προγράμματος της ΔΕΑ. Σε συνέντευ-
ξή του στην «Κ» το ε/κ μέλος στην
Επιτροπή για τους Αγνοουμένους πε-
ριγράφει το τι βρήκε αποδεχόμενος
τον διορισμό του. Παραδέχεται πως
τα τελευταία χρόνια το πρόγραμμα
της ΔΕΑ έχει βαλτώσει σε ένα βαθμό.
Εντοπίζει προβλήματα στη διαχείριση
και επεξεργασία παλαιότερων πλη-
ροφοριών ενώ απαντά με ευθύτητα
στο ερώτημα αν μπορεί να υπάρχουν
αγνοούμενοι εν ζωή. Σελ. 6 

Στο πρώτο δεκαπενθήμερο του 2020, η
Κύπρος θα προχωρήσει στην έκδοση
νέου ομολόγου. Τα χρήματα που θα αντ-
λήσει θα χρησιμοποιηθούν για εξόφληση
μέρους του δανείου από το ΔΝΤ. Το δάνειο
ανέρχεται στα 691 εκατομμύρια ευρώ.
Βάσει υπολογισμών της Δημοκρατίας, η
εξόφληση του δανείου θα μειώσει το δη-

μόσιο χρέος στο 91,1% το 2020. Για τη
διάρκεια του ομολόγου, το Γραφείο Δια-
χείρισης Δημοσίου Χρέους φαίνεται να
προσανατολίζεται προς τα 10 ή 15 έτη.
Πάντως, κατά την τελευταία έξοδο της
χώρας τον Απρίλιο με το 5ετές και το
30ετές, είχε αντλήσει συνδυαστικά 1,25
δισ. ευρώ. Οικονομική, σελ. 1

Νέο ομόλογο φέρνει ο Ιανουάριος
Πιθανότατα στις 15 του μήνα για αποπληρωμή του ΔΝΤ

Αναβρασμός στα κόμματα 
ενόψει των βουλευτικών 
Στρατηγικές, σχέδια και δυναμικές των σχηματισμών ενόψει εκλογών του 2021

ΕΛΛΗΝΟΤΟΥΡΚΙΚΑ

Τουρκικό σχέδιο
κινήσεων κατά 
Κύπρου-Ελλάδας 
Αθήνα και Λευκωσία παρατηρούν ότι η Άγ-
κυρα κινείται στους άξονες σχεδιασμού
της ΤΡΑΟ ομού με ΥΠΕΞ και ΥΠΑΜ της
Τουρκίας: Ο σχεδιασμός προβλέπει εντα-
τικοποίηση παρουσίας του τουρκικού ναυ-
τικού σε όλη την Ανατολική Μεσόγειο,
διαρκείς έρευνες και γεωτρήσεις στην ΑΟΖ
της ΚΔ και άσκηση πιέσεων προς Κατάρ,
με στόχο αποχώρηση της Qatar Petroleum
από τη σύμπραξη με Exxon/Mobil και το
οικόπεδο 10. Σελ. 12 

Το «Σχέδιο του Αιώνα» 
Για Μέση Ανατολή με υπογραφή
Τραμπ. Σελ. 7

EastMed γεννάται εν Αθήναις  
Οι όψεις ενός αμφιλεγόμενου
έργου. Σελ. 3

Η νάρκη της Λιβύης 
Τι συνθέτει σήμερα την εστία
ανάφλεξης. Σελ. 9

Θερμές συμμαχίες 
Τα συμφέροντα χωρών πέριξ
της κρίσης. Σελ. 20   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ 

Λάθος υποψηφιότητα
από τον τρίτο πόλο
Τη θέση πως ένας υποψήφιος του
τρίτου πόλου για τις προεδρικές είναι
καταδικασμένος να χάσει εκφράζει
στην «Κ» ο Μαρίνος Μουσιούττας,
στέλνοντας το μήνυμα στον Νικόλα
Παπαδόπουλο πως το 2023 θα πρέπει
να συνεργαστεί με ένα εκ των δύο με-
γάλων κομμάτων. Σελ. 8

ΕΛΛΑΔΑ

Μάχη για μικρότερα
πλεονάσματα 
Γεμάτη θεωρείται η ατζέντα για το
2020, καθώς στόχος της Αθήνας εί-
ναι η μείωση των πρωτογενών πλεο-
νασμάτων και κρίσιμες πολιτικές επι-
λογές όπως η ανάδειξη του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας. Σελ. 18

Η νέα χρονιά αποτελεί ορόσημο για το κάθε
κόμμα ξεχωριστά καθώς η στρατηγική που
θα χαράξουν οι αρχηγοί τους το 2020 θα
κρίνει κατά πόσο ενισχύονται ή αν διατη-
ρούνται στη ζωή. Ο ΔΗΣΥ κάνει αλλαγές
σε πρόσωπα και επιχειρεί αλλαγή στο
προφίλ του με στόχο τον επαναπατρισμό

των προοδευτικών που απώλεσε στις ευ-
ρωεκλογές. Το ΑΚΕΛ δεν αλλάζει πρόσωπα
αλλά επιδιώκει την πρωτιά το 2021 εντεί-
νοντας τους αντιπαραθετικούς τόνους. Το
ΔΗΚΟ ως κατεξοχήν κόμμα εξουσίας αν-
τιλαμβάνεται πως θα πρέπει να ανοίξει πα-
ράθυρο συνεργασίας είτε με τη Δεξιά είτε

με την Αριστερά. Τα μικρότερα κόμματα
δίνουν τον δικό τους αγώνα επιβίωσης,
χωρίς να αποκλείουν συνεργασίες. Η ΕΔΕΚ
μπαίνει στην εσωστρέφεια και η ΔΗΠΑ
διεκδικεί ποσοστό πέραν του 4% θέλοντας
να αποδείξει πως το ποσοστό των ευρωε-
κλογών δεν ήταν πυροτέχνημα. Σελ. 4-5

Πάει ο παλιός ο χρόνος αφήνοντας το λευκό του αποτύπωμα στις υπέροχες κορυφές του ζωογόνου Τροόδους. Το μήνυμα που συντίθεται από
τις νιφάδες του χιονιού καθώς πέφτουν απαλά στην επιφάνεια της καθημερινότητάς μας είναι κρυστάλλινο όπως του πάγου και διαφανές
όπως του γυαλιού: Το περιβάλλον είναι τόσο σημαντικό όσο και η ζωή μας. Διότι είναι η αναπνοή μας! 

Η μαγεία του λευκού! 

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Απολογισμός 
Ώρες πριν οι δείκτες του ρολογιού
σηματοδοτήσουν την έναρξη μιας
νέας χρονιάς αλλά και μιας νέας ει-
κοσαετίας και η ανάγκη για έναν
αδρό έστω απολογισμό αναμετρείται
με της συνείδησης το τσαγανό. Ο
κάθε ένας έχει σε τούτη τη συγκυρία
να δοκιμάσει στη διελκυστίνδα της
ανθρωπιάς, πόσο οι βαθμοί που πήρε
επιτρέπουν στο αλάθητο της συνεί-
δησης να τον στείλει στο 2020 χωρίς
μεγάλα βάρη. Δυστυχώς στον συ-
νολικό απολογισμό παρατηρούμε
ότι, μετά από τους απροβίβαστους
βαθμούς των πολιτικών που στοι-
βάχτηκαν αυτή την εικοσαετία και
τους κρατούν δεμένους από τα πόδια
στην εκτίμηση του ανώνυμου πολίτη,
και ο θεσμός της Δικαιοσύνης πήρε
πλέον την κατιούσα, ιδιαίτερα το
2019. Στην πολιτεία θαύματα γίνον-
ται μόνο διά της κάλπης. Το 2020
είναι χρόνος προεκλογικός και θα
δούμε ποιοι έχουν κάνει τον απο-
λογισμό τους. 

Φ
ΙΛ

ΙΠ
Π

Ο
Σ 

ΧΡ
Η

ΣΤ
ΟΥ

ΤΑΓΙΠ ΕΡΝΤΟΓΑΝ 

Ανοικτά μέτωπα 
και νέα σχέδια 
Την ώρα που συσσωρεύονται τα προβλήματα
στην οικονομία, στο εσωτερικό μέτωπο
και στην εξωτερική πολιτική, η κυβέρνηση
Ερντογάν βάζει πλώρη για νέα σχέδια. Ταυ-
τόχρονα, στο επίπεδο της προπαγάνδας
στην Άγκυρα, διαρρέουν τρία σενάρια αν-
τιποίνων που σχεδιάζονται από την Αθήνα
και τη Λευκωσία για τα ζητήματα που αφο-
ρούν την ΑΟΖ. Σελ. 10  
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Η ΕΞΟΔΟΣ ΤΟΥ ΠΑΠΑ: Ολόκληρος η Ρώμη πανηγυ-
ρίζει σήμερον το ιστορικό γεγονός της επισκέψεως του
Ποντίφηκος εις το Κυρηνάλιον και της εξόδου του εκ

Βατικανού, καταργούντος
ούτω την από του 1870, επο-
χήν της καταλήψεως της
Ρώμης υπό των ιταλικών
στρατευμάτων, κρατούσαν
παράδοσιν της παραμονής
του Πάπα εις το Βατικανόν,

όπου έχει περιορισθή και το άλλοτε εκτεινόμενον εφ’
ολοκλήρου σχεδόν της Ιταλίας παπικόν κράτος.

ΣΕΙΣΜΟΣ ΣΤΗΝ ΤΟΥΡΚΙΑ: Ολόκληρος η τουρκική
κοινή γνώμη διατελεί εν ζωηροτάτη συγκινήσει και βα-
θυτάτω πένθει διά την τρομακτικήν συμφοράν εκ των
σεισμών η οποία έπληξε τον πληθυσμόν ωρισμένης πε-
ριφερείας της χώρας. Κατά χιλιάδας αριθμούνται οι
νεκροί και οι τραυματίαι. To Ερζιντζάν έχει μεταβληθή
εις σωρόν καπνιζόντων ερειπίων, άλλαι κωμοπόλεις και
χωρία παρουσιάζουν οικτράν εικόνα, από τα ερείπια δε
εξακολουθούν να ανασύρωνται πτώματα. Καθ’ α μεταδίδει
το Πρακτορείον της Ανατολής εκ των σεισμικών δονήσεων,
αι οποίαι εσημειώθησαν χθες την πρωίαν επήλθον σοβαραί
καταστροφαί εις ωρισμένους νομούς και κυρίως εις το
Ερζιντζάν, το Σιβάς, την Ορντού, το Τοκάτ, την Αμάσειαν
και την Σαμψούντα.

ΔΙΑΚΡΙΣΕΙΣ: Συνεπεία ενός νόμου απαγορεύεται η
πρόσληψις γυναικών εις την τελωνειακήν υπηρεσίαν.
Χωρίς να κινδυνεύσωμεν να κατηγορηθώμεν διά καθυ-
στερημένον φεμινισμόν, διερωτώμεθα ποίοι άραγε λόγοι
κατέστησαν αναγκαίαν αυτήν την απαγόρευσιν.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
29.XII.1939

Ο τραγικός Ευριπίδης, μας
κληροδότησε το εξής περί
χρόνου απόφθεγμα: Ο
χρόνος άπαντα τοίσιν
ύστερον φράσει. Λάλος
γαρ ούτος ουκ ερωτώσιν

λέγει. (Ο χρόνος δίνει όλες τις απαντή-
σεις. Είναι πολύ ομιλητικός και δεν χρει-
άζεται καν τις ερωτήσεις). Ευρισκόμενοι
λοιπόν στο τέλος της πρώτης εικοσαετίας
του 21ου αιώνα ας δούμε τις απαντήσεις
για τα πεπραγμένα στην Κύπρο. Στις
23 Απριλίου του 2003, ο Ραούφ Ντενκτάς
για να εκτονώσει τη μεγάλη κοινωνική
πίεση που κορυφώθηκε με το ογκώδες
συλλαλητήριο των Τουρκοκυπρίων το
Φεβρουάριο, ήρε την απαγόρευση διέ-
λευσης από τα οδοφράγματα. Η τ/κ
πλατφόρμα, «Αυτή η Χώρα είναι Δική
μας», εξέφραζε τη θέληση των ανθρώ-
πων που για 29 χρόνια ήταν εγκλωβι-
σμένοι στην πατρίδα τους και που είδαν,
στη λύση μέσω του Σχεδίου Ανάν, (το
πρώτο είχε παρουσιαστεί το Νοέμβριο
του 2002), ευκαιρία ένταξης της Κύπρου
στην Ε.Ε. και δικής τους απελευθέρωσης
από την κατοχή. Ο κόσμος έζησε μια
πρωτόγνωρη εμπειρία κυκλοφορώντας
σχεδόν ανεμπόδιστα σε όλο το νησί.

Η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπου-
λου κατελήφθη εξαπίνης  και τα πρώτα
24ωρα δεν ήξερε τι να πει.  Συντόμως
εφευρέθηκε το πρόσχημα ότι η επίδειξη
διαβατηρίων στα οδοφράγματα συνι-
στούσε κίνδυνο αναγνώρισης του ψευ-
δοκράτους. Από τότε άρχισε το ροκά-
νισμα των Σχεδίων Ανάν που στόχευαν
σε οριστική λύση που ήταν η άτυπη
προϋπόθεση για ένταξη της Κύπρου
στην Ε.Ε. Ωστόσο, η δυναμική της τ/κ
εξέγερσης, πέρασε ανεκμετάλλευτη και
η συγκυρία της πραγματικής απελευ-
θέρωσης όχι μόνο χάθηκε αλλά δυνα-
μιτίστηκε, κατά την αντίληψη του γρά-
φοντος, με μια επίσημη δηλητηριώδη
προπαγάνδα.

Αποκορύφωμά της ήταν το «Όχι»
στο δημοψήφισμα του 2004 με 76%
των Ε/κ (και το «Ναι» με 63% των Τ/κ).
Έτσι τσιμεντώθηκε ατύπως η διχοτό-
μηση. Έτσι χάθηκαν μονίμως Βαρώσι,
Μόρφου και 51 ε/κ χωριά. Έτσι η ορι-
στική αποχώρηση και του τελευταίου
Τούρκου στρατιώτη το 2019, ακυρώθηκε.
Από τότε όλες οι σημαντικές αποφάσεις
της ε/κ ηγεσίας χαρακτηρίζονταν από
ατζαμοσύνη και ήταν, όπως αποδει-
κνύεται, μαεστρικά επικοινωνιακά τε-

χνάσματα παραπλάνησης του κόσμου.
Παράδειγμα; Από την κυβέρνηση Τάσ-
σου προβλήθηκε τότε σαν πανίσχυρο
όπλο αντίδρασης, «ένα κύμα προσφυγών
για τις περιουσίες, με ομαδικές αγωγές
κατά της Τουρκίας στο Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο», όπως έγραψε ο «Φιλελεύ-
θερος». Όταν το κύμα προσφυγών έφτα-
σε στο ΕΔΑΔ, η απόφασή του, κατέληξε
μπούμερανγκ για την ε/κ πλευρά η
οποία αιχμαλωτίστηκε στην Επιτροπή
Αποζημιώσεων της Τουρκίας στα Κα-
τεχόμενα, δια της οποίας η Άγκυρα αγο-
ράζει σε τιμές ευκαιρίας τις καλύτερες
ε/κ περιουσίες. Τα κακά μας όμως δεν
σταμάτησαν στην Επιτροπή Αποζη-
μιώσεων ούτε στον Κανονισμό της Πρά-
σινης Γραμμής ούτε στην κλίκα που
λυμαίνεται τα κονδύλια για τους αγνο-
ούμενους (γράφω τώρα και 25 χρόνια
αλλά ουδείς ενδιαφέρεται). Τα κακά μας
έχουν άξονα το γεγονός ότι μόλις το
στάτους κβο έπαψε να αποτελεί χρυ-
σοφόρα επιχείρηση για τον Ραούφ Ντεν-
κτάς, που έχασε στις 20/02/2005 από
τον Μ.Α. Ταλάτ, άρχισε να γίνεται στα-
διακά η μεγαλύτερη επένδυση για την
ε/κ πολιτική ελίτ, που ανεξέλεγκτη και
ελέγχοντας την ευρωπαϊκή πια ΚΔ, πα-
ράτησε τις μίζες κι άρχισε να στήνει
κόλπα εκατοντάδων εκατομμυρίων για
το φαύλο κύκλο κυβέρνησης-κομμά-
των-τραπεζών-ελεγκτών-δικηγόρων-
ντιβέλοπερς. Η Ε.Ε. το 2013 μας επέβαλε
κούρεμα πρωτόγνωρο στα διεθνή χρο-
νικά, με τη Γερμανία του Φερχόιγκεν
(!) σε ρόλο δημίου. Το μεγάλο βάρος
φορτώθηκε στους ώμους της ανώνυμης
πλειοψηφίας που έχασε οικονομίες και
το μισό του μισθού της και κολυμπά
από τότε σε κόκκινα δάνεια, η πώληση
των οποίων συνιστά άλλο ένα κόλπο
γκρόσο. Οι ημέτεροι είτε διέσωσαν τα
λεφτά τους «προλαβαίνοντας» να τα
βγάλουν στο εξωτερικό είτε αποκατέ-
στησαν τη «ζημιά» μετέχοντας, κάποιοι,
στο κόλπο της πώλησης μιας τράπεζας
σε άλλη είτε στο άλλο κόλπο της πώ-
λησης ευρωπαϊκών διαβατηρίων της
ΚΔ, σε πολλούς σεσημασμένους και μη
ξένους πολυεκατομμυριούχους ή και
στα δυο. Α! Ο τελευταίος ηττημένος
της 20ετίας είναι η κυπριακή δικαιοσύνη
καθότι όχι μόνο έν οίδε ότι ουδέν οίδε
αλλά και συνελήφθη κλέπτουσα οπώρας.
Καλή χρονιά.

Είκοσι χρόνια δίσεχτα

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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Αντιδράσεις για φεστιβάλ στη Σαουδική Αραβία
Χωρίς αναστολές, διάσημοι από ολόκληρο
τον κόσμο επιχείρησαν να προωθήσουν
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης την
«ανανεωμένη εικόνα» της Σαουδικής
Αραβίας, καθώς συμμετείχαν στο φεστιβάλ
MDL Beast. Σίγουρα, το φεστιβάλ είχε
όλα τα χαρακτηριστικά μιας σημαντικής
μουσικής εκδήλωσης, με διεθνείς συμ-
μετοχές όπως εκείνες του μουσικού πα-
ραγωγού Νταβίντ Γκετά, του μουσικού
Στιβ Αόκι, πανέμορφων μοντέλων όπως
η Τζόαν Σμολς και η Αλεσάντρα Αμπρόζιο,
αλλά και διάσημων ηθοποιών, όπως ο
Αρμι Χάμερ και ο Εντ Γουέστγουικ. 

Καθώς το φεστιβάλ πραγματοποιήθηκε
στο Ριάντ της Σαουδικής Αραβίας, πολλοί
από τους διάσημους που συμμετείχαν
κατηγορούνται σήμερα για την επιθυμία
τους να «αποκαταστήσουν» την εικόνα
της Σαουδικής Αραβίας, αποφεύγοντας
να αναφέρουν τις εκεί παραβιάσεις των
ανθρωπίνων δικαιωμάτων. Δεν είναι η
πρώτη φορά που Δυτικοί «ινφλουένσερς»
κατηγορούνται για προώθηση του βασι-
λείου ως τουριστικού προορισμού, ιδίως
μετά το «άνοιγμα» της χώρας στους επι-
σκέπτες από το εξωτερικό. 

Οι συμμετέχοντες, μηδενός εξαιρου-
μένου, αναφέρθηκαν στο φεστιβάλ εκτε-
νώς και διθυραμβικά στα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης, χωρίς, ωστόσο, να κάνουν
μνεία στην παραβίαση σωρείας ανθρω-
πίνων δικαιωμάτων ή στη δολοφονία του
δημοσιογράφου Τζαμάλ Κασόγκι, στο
προξενείο της χώρας στην Κωνσταντι-
νούπολη, ένα έγκλημα που αμέσως συν-
δέθηκε με τη βασιλική αυλή της Σαουδικής
Αραβίας. Ο Αρνι Χάμερ δεν δίστασε, μά-

λιστα, να χαρακτηρίσει στο Instagram
–όπου έχει χιλιάδες ακολούθους– το σα-
ουδαραβικό φεστιβάλ ως «πολιτισμική
επανάσταση».

Η Σμολς, ο Χάμερ, ο Γουέστγουικ και
η Αμπρόζιο ανήρτησαν περιεχόμενο από
το φεστιβάλ, όπως και η Χαλίμα Αντεν,
το πρώτο μοντέλο που, φορώντας χιτζάμπ,
συνήψε συμβόλαιο με μεγάλο πρακτορείο.
Η Αμπρόζιο και η Αντεν αποκαλύψαν ότι
είχαν πληρωθεί για τις αναρτήσεις τους. 

Οπως ήταν αναμενόμενο, οι πληρω-
μένες αναρτήσεις όλων των αστέρων
που συμμετείχαν στην προώθηση της
Σαουδικής Αραβίας κατακρίθηκαν έντονα
από πολλούς χρήστες. Ο Αμερικανός δη-
μοσιογράφος Γιασάρ Αλί ρώτησε τον Χά-
μερ μήπως, ενόσω βρισκόταν στο βασί-
λειο, βρήκε το πτώμα του Τζαμάλ Κασόγκι.
Ενας άλλος Αμερικανός δημοσιογράφος,
ο Φίλιπ Πικάρντι, σχολίασε στο Instagram
ότι «νιώθει βαθιά απογοήτευση που βλέπει
αναρτήσεις από άτομα που ταξίδεψαν
στη Σαουδική Αραβία, για να συμμετά-
σχουν στην επιχείρηση αποκατάστασης
της εικόνας της χώρας. Οι αναρτήσεις
παρουσιάζουν ένα κράτος αλλαγμένο και
ανεκτικό. Δεν αναφέρουν, ωστόσο, ότι
η επίσκεψή τους είχε διοργανωθεί από
την κυβέρνηση της Σαουδικής Αραβίας». 

To μοντέλο Αλεσάντρα Αμπρόζιο παραδέχθηκε ότι πληρώθηκε για να κάνει θε-
τική ανάρτηση.

������

Εντονη κριτική προς διαση-
μότητες που προσεκλήθησαν
και έγραψαν διθυραμβικά
σχόλια για το βασίλειο.

Γκρίζες προοπτικές για
την πράσινη συμφωνία της Ε.Ε. 

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Μπορεί η Ευρώπη να ηγηθεί της πορείας
προς μία διεθνή οικονομία χαμηλών εκ-
πομπών αερίων του θερμοκηπίου; Διαθέτει
την απαραίτητη εσωτερική συνοχή στα
κρίσιμα και σύνθετα ζητήματα που εμπλέ-
κονται στην αντιμετώπιση της κλιματικής
αλλαγής; Και έχει το περιθώριο να κινηθεί
μονομερώς, όταν οι ΗΠΑ (σε ομοσπονδιακό
τουλάχιστον επίπεδο) κινούνται στην αν-
τίθετη κατεύθυνση και η Κίνα εξακολουθεί
να επενδύει μαζικά στον άνθρακα;

Στην πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής (12-
13 Δεκεμβρίου), τα κράτη-μέλη της Ε.Ε.
συμφώνησαν κατ’ αρχάς στον στόχο των
μηδενικών εκπομπών έως το 2050, αλλά
υπήρχε ένας αστερίσκος: «Ενα κράτος-
μέλος, σε αυτό το στάδιο, δεν μπορεί να
δεσμευθεί στην εφαρμογή αυτού του στόχου
σε ό,τι το αφορά, και το Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο θα επανέλθει σε αυτό τον Ιούνιο
του 2020». Το εν λόγω κράτος-μέλος είναι
η Πολωνία, η πέμπτη πολυπληθέστερη
χώρα των «27», το 80% της ηλεκτροπαρα-
γωγής της οποίας προέρχεται από την καύση
λιγνίτη και άλλων μορφών άνθρακα. Η
στάση της πολωνικής κυβέρνησης σημαίνει
ότι ο ισχυρισμός του ανακοινωθέντος της
συνόδου πως «το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο
εγκρίνει τον στόχο μιας κλιματικά ουδέτερης
Ε.Ε. ώς το 2050» είναι μάλλον αμφισβητή-
σιμος. Ακόμα και χωρίς την Πολωνία, η
συμφωνία μεταξύ των υπολοίπων δεν επε-
τεύχθη καθόλου εύκολα. Χώρες της Ανα-
τολικής Ευρώπης απαίτησαν χρηματοδο-
τικές και άλλες εγγυήσεις για να δεχθούν
να υιοθετήσουν τον στόχο. Η Τσεχία και
η Ουγγαρία πείστηκαν μόνο αφού ορίστηκε
ότι η πυρηνική ενέργεια θα μπορεί να απο-
τελεί μέρος του ενεργειακού μείγματος των
μηδενικών εκπομπών. Εν τω μεταξύ, η Κίνα,
με διαφορά η χώρα με τις μεγαλύτερες εκ-
πομπές αερίων του θερμοκηπίου στον πλα-
νήτη (πάνω από  των συνολικών παγκό-
σμιων εκπομπών), φαίνεται ότι απέχει πολύ
από το να είναι έτοιμη να εγκαταλείψει τον
άνθρακα. Σύμφωνα με έκθεση που δημο-
σιεύθηκε στα τέλη Νοεμβρίου από την ορ-
γάνωση Global Energy Monitor, η ασιατική
υπερδύναμη βρίσκεται στη διαδικασία κα-
τασκευής εργοστασίων ηλεκτροπαραγωγής
με τη χρήση άνθρακα συνολικής ισχύος
148 GW – περισσότερο από το σύνολο της
εγκατεστημένης ισχύος σήμερα στα κρά-
τη-μέλη της Ε.Ε. Η αύξηση εγκατεστημένης
ισχύος στην Κίνα είναι σημαντικά μεγα-

λύτερη, σε ετήσια βάση, από τη μείωση
που καταγράφεται στον υπόλοιπο κόσμο
με το κλείσιμο τέτοιων εργοστασίων.

Παράλληλα, τον περασμένο Νοέμβριο
οι ΗΠΑ –η δεύτερη μεγαλύτερη πηγή αερίων
του θερμοκηπίου– ειδοποίησαν τον ΟΗΕ
ότι ξεκινούν τη διαδικασία απόσυρσης από
τη  Συμφωνία του Παρισιού για το κλίμα.
Η κυβέρνηση Τραμπ, επικαλούμενη τα «άδι-
κα οικονομικά βάρη» που η συμφωνία επι-
βάλλει στην αμερικανική οικονομία, έθεσε
και επισήμως τη χώρα σε διαδικασία εξόδου,
η οποία θα ολοκληρωθεί μία μέρα μετά τις
προεδρικές εκλογές του 2020.

Σύμφωνα με τα ευρήματα της Διεθνούς
Υπηρεσίας Ενέργειας (IEA), οι παγκόσμιες
εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου αυξή-
θηκαν για δεύτερη συνεχόμενη χρονιά το
2018, μετά μία περίοδο στασιμότητας λίγων
ετών. Αν δεν ληφθούν δραστικά μέτρα άμε-
σα, σημειώνεται στη σχετική έκθεση, οι
συνολικές εκπομπές της παγκόσμιας οικο-
νομίας θα συνεχίσουν να αυξάνονται ώς
το 2040, ενώ ο στόχος των μηδενικών εκ-
πομπών δεν θα επιτευχθεί πριν από το
2070. Αν τα πράγματα εξελιχθούν έτσι θα
είναι πολύ δύσκολο έως αδύνατο να επι-
τευχθεί ο κεντρικός στόχος που τέθηκε στο
Παρίσι, του περιορισμού της αύξησης της
παγκόσμιας θερμοκρασίας κάτω από 2 βαθ-

μούς Κελσίου σε σύγκριση με την έναρξη
της Βιομηχανικής Επανάστασης.

Η Ευρώπη βρίσκεται ξεκάθαρα στην
πρωτοπορία της διεθνούς εκστρατείας κατά
της κλιματικής αλλαγής – και η νέα ελληνική
κυβέρνηση δείχνει διατεθειμένη να βρεθεί
στην πρώτη γραμμή του αγώνα, με τη δέ-
σμευσή της για απολιγνιτοποίηση της ηλε-
κτροπαραγωγής της χώρας ώς το 2023 (ο
αρμόδιος υπουργός Κ. Χατζηδάκης τόνισε
προ ημερών τη σημασία οι περιοχές που
θα πετύχουν τον στόχο αυτό να ανταμει-
φθούν από το Ταμείο Δίκαιης Μετάβασης
της Ε.Ε.). Οι προκλήσεις, ωστόσο, στο εσω-
τερικό αλλά και από τρίτες χώρες που επι-
διώκουν ανταγωνιστικά πλεονεκτήματα
από τη χρήση των ρυπογόνων ορυκτών
καυσίμων, είναι τεράστιες. Ενα μέτρο το
οποίο σχεδιάζει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή για
την αντιμετώπιση του περιβαλλοντικά αθέ-
μιτου ανταγωνισμού είναι η λεγόμενη «δια-
συνοριακή προσαρμογή άνθρακα» – ένας
φόρος που θα επιβάλλεται σε εισαγωγές
από χώρες με πιο χαλαρούς περιορισμούς
στην καύση άνθρακα. Ο νέος φόρος, ωστόσο,
που αναμένεται να επιβληθεί από το 2021,
πρόκειται να αντιμετωπίσει σωρεία νομικών,
οικονομικών και πολιτικών εμποδίων. Ο
δρόμος προς την πράσινη ουτοπία δεν είναι
στρωμένος με ροδοπέταλα.

Στην πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής (12-13 Δεκεμβρίου), τα κράτη-μέλη της Ε.Ε., πλην της Πο-
λωνίας, συμφώνησαν κατ’ αρχάς στον στόχο των μηδενικών εκπομπών έως το 2050.
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ΑΡΘΡΟ / Του ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΕΛΛΗΝΑ*

Αγωγός ΦΑ EastMed και πραγματικότητες
Η διακρατική συμφωνία που θα υπο-
γραφεί στις 2 Ιανουαρίου είναι πρώ-
τιστα μια διπλωματική απάντηση
στις τουρκικές προκλήσεις. Το Ισ-
ραήλ, η Κύπρος και η Ελλάδα απαν-
τούν στην προσπάθεια της Τουρκίας
να διεκδικήσει τη θαλάσσια περιοχή
μεταξύ Κύπρου και Κρήτης μέσω
της συμφωνίας με τη Λιβύη, η οποία
δεν είναι συμβατή με το διεθνώς
αναγνωρισμένο δίκαιο των θαλασ-
σών UNCLOS. Η Ιταλία, όπου ο αγω-
γός θα καταλήξει αν κατασκευαστεί,
δεν θα συμμετάσχει προς το παρόν,
λόγω ενεργού αντίστασης από κοι-
νότητες κοντά σε πιθανούς χώρους
κατάληξης του αγωγού και αυξα-
νόμενης αντίστασης από περιβαλ-
λοντικούς ακτιβιστές - όπως συνέβη
και με τον αγωγό TAP. Η διακρατική
συμφωνία σίγουρα ενδυναμώνει
τις σχέσεις μεταξύ των τριών χωρών
σε μια κρίσιμη περίοδο για την Ανα-
τολική Μεσόγειο, προάγοντας στε-
νότερη συνεργασία. Είναι κυρίως
πολιτικού χαρακτήρα και θέτει το
νομικό πλαίσιο για την ενδεχόμενη

κατασκευή και λειτουργία του αγω-
γού EastMed, εφόσον και αν υλο-
ποιηθεί, αλλά όχι τη μετεξέλιξή
του σε έργο. Αυτό απαιτεί να βρε-
θούν ιδιωτικές εταιρείες να επεν-
δύσουν στον αγωγό και να εξα-
σφαλιστούν αγοραστές του φυσικού
αερίου στην Ευρώπη. Κανένα από
αυτά δεν υπάρχει ακόμα. Το κόστος
του αγωγού υπολογίζεται να υπερ-
βαίνει τα $7 δισ. δολάρια - οι πε-
ρισσότεροι ειδικοί θεωρούν ότι
αυτό είναι αισιόδοξο και προσδο-
κούν ότι θα είναι πιο κοντά στα
$8-10 δισ. Είναι επίσης ένα έργο
τεχνικά δύσκολο, αφού θα ποντι-
σθεί σε βάθος νερού που ξεπερνά
τις 3000 μ., σε περιοχές που είναι
επίσης σεισμογενείς, αλλά εφικτό.
Με το κόστος του φυσικού αερίου
στο Ισραήλ, προτού εισέλθει στον
αγωγό, να είναι περισσότερο από
$4.50/mmbtu (ανά χίλια κυβικά
πόδια), η τιμή του φυσικού αερίου
στην Ευρώπη πρέπει να υπερβεί
τα $8/mmbtu - κάτι που δεν ανα-
μένεται - πριν ο EastMed γίνει οι-

κονομικά βιώσιμος. Για παρόμοιους
λόγους ούτε και αγωγός στην Ευ-
ρώπη μέσω Τουρκίας είναι οικο-
νομικά βιώσιμος. Η Ευρώπη έχει
πρόσβαση σε άφθονες προμήθειες
φθηνού φυσικού αερίου σε πολύ
χαμηλές τιμές, τις οποίες ο EastMed
δεν μπορεί να ανταγωνιστεί. Σή-
μερα η τιμή είναι γύρω στα
$4/mmbtu, παρόλο που είναι χει-
μώνας και θεωρητικά οι τιμές έπρε-
πε να είναι αρκετά ψηλότερες. Κάτι
που επιβεβαιώνει την πληθώρα.
Είναι επίσης και η πολιτική που
ακολουθεί η νέα Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή με έμφαση στην πράσινη
ενέργεια και τις ανανεώσιμες πηγές.
Αυτή εδραιώνεται σε μια νέα στρα-
τηγική, την European Green Deal,
που θα δημοσιευθεί από την ΕΕ
τον Μάρτιο, με πιο απαιτητικούς
κλιματικούς στόχους έως το 2030
και επίτευξη ουδετερότητας στον
άνθρακα έως το 2050. Ως αποτέ-
λεσμα, μελέτες της ΕΕ δείχνουν
ότι η ζήτηση φυσικού αερίου στην
Ευρώπη αναμένεται να μειωθεί κα-

τά 20% μέχρι το 2030 και κατά
75%-85% μέχρι το 2050. Αν ο Ea-
stMed άρχιζε λειτουργία το 2025,
θα χρειαζόταν να κάνει εξαγωγές
για 20 χρόνια για να ανακτηθούν
οι επενδύσεις. Μια περίοδο κατά
τη διάρκεια της οποίας η χρήση
φυσικού αερίου στην Ευρώπη ανα-
μένεται να μειωθεί σημαντικά. Αυ-
τές οι εξελίξεις αποτελούν τεράστιες
προκλήσεις για νέα έργα φυσικού
αερίου. Μέσα σε αυτή τη νέα δια-
μορφούμενη ευρωπαϊκή στρατηγική
γίνεται ολοένα και πιο δύσκολο για
τον EastMed να επιτύχει. Ένα απο-
τέλεσμα αυτής της νέας στρατη-
γικής είναι ότι και η Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Αναπτύξεως μετά από το
2021 σταματά να επενδύει σε έργα
σχετιζόμενα με ορυκτά καύσιμα.
Ακούγεται μερικές φορές ότι η Ευ-
ρώπη υποστηρίζει την κατασκευή
του αγωγού για να ανεξαρτητο-
ποιηθεί από το ρωσικό φυσικό αέ-
ριο. Με τη συμφωνία μεταξύ ΕΕ
και Gazprom το Μάιο 2018, οι δια-
φορές των δύο έχουν επιλυθεί.

Σύντομα θα συμπληρωθούν δύο
αγωγοί, ο Nord Stream 2 και ο Turk
Stream 2, που συνολικά θα μετα-
φέρουν περισσότερο από 70 δισε-
κατομμύρια κυβικά μέτρα φυσικού
αερίου τον χρόνο στην Ευρώπη
σε χαμηλές τιμές, τις οποίες ο Ea-
stMed δεν μπορεί να ανταγωνιστεί.
Το ρωσικό φυσικό αέριο μπορεί
να είναι κερδοφόρο και όταν ακόμα
οι τιμές στην Ευρώπη μειώνονται
στα $4/mmbtu. Και να μην ξεχνάμε
ότι η Ευρώπη ούτε αγοράζει ούτε
πουλάει φυσικό αέριο. Αυτό γίνεται
από εταιρείες για κέρδος. Και οι
πιο μεγάλες από αυτές είναι συ-
νεταίροι της Gazprom. Η ΕE δέ-
χτηκε τον EastMed ως έργο κοινού
ενδιαφέροντος (PCI) και μέχρι σή-
μερα έχει χρηματοδοτήσει μερικώς
σχετικές μελέτες. Αλλά μέχρι στιγ-
μής λιγότερο από 10% όλων των
PCI φυσικού αερίου έχουν προχω-
ρήσει στο στάδιο κατασκευής. Επι-
πλέον, η ΕΕ έχει μετατοπίσει τώρα
το ενδιαφέρον για στήριξη PCI από
φυσικό αέριο σε έργα ηλεκτρικής

και ανανεώσιμης ενέργειας. Πριν
τελειώσω, θέλω να αναφέρω ότι η
Τουρκία – και αν ακόμα είχε δι-
καιώματα (που δεν έχει) - δεν θα
μπορούσε να σταματήσει τον αγω-
γό. Η Κύπρος, η Ελλάδα και η Τουρ-
κία είναι μέλη και έχουν υπογράψει
τη συνθήκη Energy Charter. Βάσει
αυτής της συνθήκης, όποιος έχει
δικαιώματα ΑΟΖ στη θαλάσσια πε-
ριοχή μεταξύ Κύπρου και Κρήτης,
μπορεί να προβάλει μόνο περιβαλ-
λοντικές ενστάσεις και μπορεί να
ζητήσει την αλλαγή διαδρομής του
αγωγού, αλλά δεν μπορεί να τον
σταματήσει. Παρά την αναμφίβολη
πολιτική υποστήριξη που έχει ο
αγωγός, ακόμα και από τις ΗΠΑ,
για να προχωρήσει σε κατασκευή
χρειάζεται να είναι και οικονομικά
βιώσιμος και να εξασφαλίσει αγο-
ραστές για το φυσικό αέριο που
θα μεταφέρει, κάτι που αντιμετω-
πίζει σημαντικές προκλήσεις. 

*Ο κ. Χαράλαμπος Έλληνας είναι πρώην
πρόεδρος ΚΡΕΤΥΚ.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η υπογραφή της διακρατικής συμ-
φωνίας για τον αγωγό EastMed,
στις 2 Ιανουαρίου στην Αθήνα,
αναμφίβολα αποτελεί μια σημαν-
τική εξέλιξη, με πολιτικές προεκτά-
σεις για την περιοχή της Μεσογείου,
ωστόσο μέχρι την έναρξη υλοποί-
ησης του μεγαλεπήβολου έργου,
ο δρόμος είναι μακρύς και με εμ-
πόδια. Εμπόδια που για να υπερ-
πηδηθούν, θα απαιτηθεί η διαρκής
ισχυρή πολιτική στήριξη, των κρα-
τών που το υποστηρίζουν και όχι
μόνο,  και το κυριότερο να πεισθούν
οι αγορές πως το έργο είναι υλο-
ποιήσιμο από τεχνικής απόψεως
αλλά και οικονομικά βιώσιμο, προ-
κειμένου να εντοπισθούν τα 6 δισ.
ευρώ για την κατασκευή του. Οι
υπογραφές την μεθεπόμενη Πέμ-
πτη στην Αθήνα και σε μεταγενέ-
στερο χρονικό διάστημα της Ιτα-
λίας, αποτελούν το πρώτο σημαν-
τικό βήμα προς την κατεύθυνση
τού να πάρει σάρκα και οστά ο Ea-
stMed. Μια διακρατική που, ακόμα
και για αυτούς τους λιγότερο έν-
θερμους υποστηρικτές του έργου,
έχει πολιτική αξία. Χρήσιμα συμ-
περάσματα για το μέλλον του Ea-
stMed μπορούν να εξαχθούν εάν
γίνει μια προσεχτική μελέτη της
πορείας του έργου, από τότε που
γεννήθηκε ως ιδέα, έως και σήμερα.
Μια πορεία με διακυμάνσεις, άρ-
ρηκτα συνδεδεμένες με  το μετα-
βαλλόμενο γεωπολιτικό περιβάλλον
της Ανατολικής Μεσογείου.

Η γένεση 
Η ανάγκη για μια εναλλακτική

επιλογή των ευρωπαϊκών αγορών
στους ενεργειακούς πόρους, προ-
έκυψε πολύ πριν εμφανισθούν και
ενδυναμωθούν τα σχήματα των
περιφερειακών συνεργασιών, οι
γνωστές  τριμερείς συνεργασίες.
Η διερεύνηση για τη δυνατότητα
κατασκευής του EastMed, για με-
ταφορά των κοιτασμάτων της Λε-
βαντίνης στο Ευρωπαϊκό Σύστημα
Φυσικού Αερίου, ξεκίνησε τη διετία
2011-2012. Με βάση διερεύνηση
που έγινε, από τη Δημόσια Επιχεί-
ρηση Πετρελαίου (ΔΕΠΑ) στην Ελ-
λάδα, τα κοιτάσματα της Ανατολι-
κής Μεσογείου θα μεταφέρονται
μέσω αγωγού στην Ελλάδα και από
εκεί, μέσω επίσης αγωγού, στην
Ιταλία και στα ευρωπαϊκά ενεργει-
ακά δίκτυα. Ένα χρόνο μετά τις
πρώτες διερευνητικές κινήσεις, η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή προχώρησε
σε μια σημαντική κίνηση. Ενέταξε
τον EastMed στον κατάλογο των
Έργων Κοινού Ενδιαφέροντος  (Pro-
jects of Common Interest – PCIs)
της ΕΕ. Το 2015 η συμμετοχή του
όλου έργου ανανεώθηκε. Την ίδια
χρονιά ξεκίνησε η συγχρηματοδό-
τησή του από την ΕΕ.   Για την υλο-
ποίηση του έργου θα απαιτηθεί
πρώτον η κατασκευή ενός υποθα-
λάσσιου αγωγού 200 χλμ. από την

ισραηλινή ΑΟΖ μέχρι το Βασιλικό,
δεύτερον η δημιουργία 700 χλμ.
υποθαλάσσιου αγωγού μέχρι την
Κρήτη, τρίτον η σύνδεση της Κρή-
της με την Πελοπόννησο με αγωγό
μήκους 400 χλμ. και τέταρτον άλλα
600 χλμ. αγωγού προς την ηπειρω-
τική Ελλάδα και τη Θεσπρωτία.

Το Ισραήλ
Αν επιχειρηθεί να γίνει μια κα-

τάταξη των χωρών που υποστηρί-
ζουν το έργο, το Ισραήλ φαίνεται
να είναι ο πιο ένθερμος υποστη-
ρικτής του. Η πολιτική του Τελ
Αβίβ για τον EastMed μπορεί να
χωρισθεί σε τρεις περιόδους. Την
πρώτη (των διερευνητικών κινή-
σεων για τον αγωγό, όπου δεν είχε
επιδείξει έντονο ενδιαφέρον), τη
δεύτερη (της προοπτικής ενός αγω-
γού από το Ισραήλ προς την Τουρ-
κία, όπου ο EastMed είχε πέσει στα
αζήτητα) και την τρίτη (της επι-
δείνωσης των σχέσεων Τουρκίας-
Ισραήλ). Το Τελ Αβίβ υπό το βάρος
του τουρκικού μεγαλοϊδεατισμού,
με εκφραστή τον Ταγίπ Ερντογάν
και του κινδύνου τα ισραηλινά κοι-
τάσματα να τεθούν υπό καθεστώς
τουρκικής ομηρίας, μπαίνει μπρο-
στά βγάζοντας από τη ναφθαλίνη
τον αγωγό ΦΑ από την περιοχή,
ένα έργο το οποίο αφενός εξυπη-
ρετεί την πάγια πολιτική επιδίωξη
του ζωτικού χώρου και της διεξόδου
προς το Αιγαίο και αφετέρου τη
σταθερότητα των ευρωπαϊκών αγο-
ρών, για τα εξαγώγιμα κοιτάσματα
των Ταμάρ και Λεβιάθαν. Αποκο-
ρύφωμα της ισραηλινής δραστη-
ριότητας για τον EastMed, μπορεί

να θεωρηθεί η τριμερής του Ισραήλ
με τη συμμετοχή των ΗΠΑ, παρά-
γοντα που δίνει ώθηση στο έργο. 

Η Ελλάδα
Μέχρι την αλλαγή πλεύσης από

πλευράς Ισραήλ, η Ελλάδα εμφανι-
ζόταν ως η χώρα που διατηρούσε
ζωντανή την προοπτική του Ea-
stMed, επιδίωξη που είχε δημιουρ-
γήσει μουρμουρητά στη Λευκωσία,
όπως λεγόταν στο παρασκήνιο. Η
Ελλάδα από την εποχή των διερευ-
νητικών κινήσεων για τον αγωγό
μέχρι και σήμερα, θεωρεί πως η με-
ταφορά των κοιτασμάτων της Ανα-
τολικής Μεσογείου προς την Ευ-
ρώπη μέσω της ελληνικής επικρά-

τειας θα αναβαθμίσει τον γεωστρα-
τηγικό ρόλο της χώρας και θα ενι-
σχύσει την ασφάλειά της, ενώ σε
συνδυασμό με τις υπάρχουσες υπο-
δομές σε Αλεξανδρούπολη και Ρε-
βιθούσα θα ενδυναμώσει την οικο-
νομία της χώρας. Μια πολιτική επι-
λογή που ενδυναμώθηκε επί κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ και συνεχίζεται από
την παρούσα κυβέρνηση Μητσο-
τάκη. 

Η Κύπρος
Για τη Λευκωσία, η προοπτική

του EastMed δεν ήταν η κυρίαρχη
επιλογή, παρά μια για τα κοιτάσματα,
τα κυπριακά αλλά και της περιοχής.
Μια πολιτική επιλογή που κυριάρ-

χησε το πρώτο διάστημα, αυτή του
εντοπισμού κοιτάσματος στο τεμά-
χιο 12 χωρίς ωστόσο να έρχεται σε
σύγκρουση με τον αγωγό και στη
λογική πως το πολιτικό στοιχείο με
το τεχνοοικονομικό είναι άρρηκτα
συνδεδεμένα. Εν αντιθέσει με Ισ-
ραήλ και Ελλάδα,  η Λευκωσία δεν
έχει εγκαταλείψει την ιδέα δημι-
ουργίας τερματικού υγροποίησης
ΦΑ στο Βασιλικό, τοποθετώντας
τον αγωγό EastMed ως μια επιπλέον
επιλογή, στο δίκτυο των ενεργει-
ακών υποδομών που θα στηθούν
στην περιοχή. Θέμα το οποίο είχε
απασχολήσει Λευκωσία και Αθήνα
με την κυπριακή πλευρά, όπως λένε
οι πληροφορίες, να υποστηρίζει πως
το τερματικό LNG επί κυπριακού
εδάφους ουδόλως ακυρώνει τις φι-
λοδοξίες της Ελλάδας. 

Οι τεχνοκράτες
Απέναντι στην πολιτική υφή

του EastMed, συνεχίζουν να βρί-
σκονται οι ζωηρές αντιδράσεις τε-
χνοκρατών της βιομηχανίας υδρο-
γονανθράκων, οι οποίοι θεωρούν
πως το συγκεκριμένο έργο έχει με-
γάλο βαθμό δυσκολίας υλοποίησης,
τόσο από τεχνικής όσο και οικο-
νομικής απόψεως. Οι αντίθετες φω-
νές που υπάρχουν εστιάζουν στο
επενδυτικό κομμάτι κατασκευής
του αγωγού, αλλά και στη βιωσι-
μότητά του, σε συνάρτηση με τις
διεθνείς τιμές του ΦΑ. Με τα ση-
μερινά δεδομένα θεωρούν πως ένα
έργο όπως αυτό του EastMed δεν
μπορεί να επιβιώσει οικονομικά,
τουτέστιν δεν μπορεί να χρηματο-
δοτηθεί.

EastMed: Οι όψεις ενός αμφιλεγόμενου έργου
Από το όνειρο της εξαγγελίας έως την υπογραφή της διακρατικής συμφωνίας Κύπρου-Ελλάδας-Ισραήλ-Ιταλίας

������

Η συμφωνία για τον αγω-
γό θα υπογραφεί στην
Αθήνα και θα είναι το
πρώτο βήμα δημιουργίας
του πλαισίου υλοποί-
ησης του ενεργειακού έρ-
γου. Στη συνέχεια η κοι-
νοπραξία του EastMed
θα υπογράψει ξεχωρι-
στές συμφωνίες με τις
τέσσερις χώρες.

Η διακρατική συμφωνία για τον EastMed στην ουσία αποτελεί έκφραση ενάσκησης κυριαρχίας στις περιοχές διέλευσης του αγωγού από τα κράτη που θα την υπογράψουν καθώς και ανάγκη για την
κοινοπραξία του έργου να διασφαλίσει τη σταθερότητα του έργου. 

Η διακρατική
Προπομπός της διακρατικής συμ-
φωνίας που θα υπογραφεί στην
Αθήνα, θεωρούνται οι δυο τριμε-
ρείς Κύπρου-Ελλάδας-Ισραήλ σε
επίπεδο υπουργών Ενέργειας, η
πρώτη στο Τελ Αβίβ και η δεύτερη
στη Λευκωσία. Τον Δεκέμβριο του
2017 στην κυπριακή πρωτεύουσα
οι υπουργοί των τριών χωρών με
τη συμμετοχή της Ιταλίας αλλά και
της Κομισιόν,  υπέγραψαν μνημό-
νιο συναντίληψης για τον Ea-
stMed. Η Ομάδα Εργασίας που συ-
στάθηκε επεξεργάσθηκε το πλαί-
σιο συμφωνίας και ολοκλήρωσε το
έργο της στο τέλος του 2018. Από
τότε εκκρεμούσε η υπογραφή της
διακρατικής συμφωνίας, η οποία
πήγαινε από αναβολή σε αναβολή.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Η νέα δεκαετία μπαίνει, και μαζί της
προκύπτουν νέες προκλήσεις για
τα πολιτικά κόμματα και τους αρ-
χηγούς τους. Η δεκαετία που φεύγει
βεβαίως, δεν ήταν ούτε ανιαρή ούτε
όμως και γενναιόδωρη με τα παρα-
δοσιακά κόμματα,  καθώς κάποια
από αυτά βρέθηκαν να εμπλέκονται
σε σκάνδαλα, να βλέπουν στελέχη
τους να αποχωρούν ή να τα διαγρά-
φουν, να αυξομειώνονται εκλογικά
ποσοστά και άλλα κόμματα να
ιδρύονται από το πουθενά αλλάζον-
τας την υπάρχουσα κομματική σκα-
κιέρα. Το 2020, ωστόσο, είναι ιδανική
χρονιά για ανασυγκρότηση, διαχεί-
ριση των κρίσεων που προηγήθηκαν

και στήσιμο της στρατηγικής τους
ενόψει των βουλευτικών εκλογών
του 2021. ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ θα επι-
χειρήσουν να στήσουν το χαλί για
την πρωτιά των βουλευτικών εκλο-
γών επιχειρώντας αλλαγές είτε ει-
κόνας είτε ουσίας. Το ΔΗΚΟ επιχειρεί
να διατηρήσει τον ρυθμιστικό του
ρόλο δίδοντας προοπτική συνεργα-
σιών την ίδια στιγμή που καλείται
να κλείσει εσωκομματικά ζητήματα
και διαρροές προς τη ΔΗΠΑ. Στην
ΕΔΕΚ αρχίζει η εσωκομματική αν-
τιπαράθεση με άγνωστες τις προ-
εκτάσεις ενώ ΔΗΠΑ, Συμμαχία Πο-
λιτών, Οικολόγοι και Αλληλεγγύη
επιχειρούν να σταθούν άλλοι δυνα-
μικά, άλλοι απλώς να επιβιώσουν
στην εσωκομματική σκακιέρα.

Τα στοιχήματα 
των κομμάτων 
κατά το 2020 
Ο νέος χρόνος θα καταδείξει τις δυναμικές που 
θα αναπτυχθούν ενόψει των εκλογών του 2021

Στόχος της Δημοκρατικής Παρά-
ταξης, σύμφωνα με τον Μάριο
Καρογιάν, είναι να λάβει ποσοστό
πάνω από το 4% στις βουλευτικές
εκλογές. Για να το κάνει αυτό θα
πρέπει να αποδείξει πως η ψήφος
στη ΔΗΠΑ δεν αποτελεί στρατη-
γική ψήφο εναντίον του ΔΗΚΟ
και κατ’ επέκταση φούσκα, αλλά
ότι μπορεί να σταθεί στην πολι-
τική σκακιέρα.

Το νεοϊδρυθέν κόμμα έκανε
την έκπληξη στις ευρωεκλογές
με το ποσοστό που έλαβε, καθώς
μέσα σε λίγους μήνες όχι μόνο
οργανώθηκε σε κόμμα με συλλο-
γικά σώματα και μέλη αλλά κα-
τάφερε να στήσει ψηφοδέλτιο.
Ο προεκλογικός, ωστόσο, δεν έχει
κοπάσει από τον Ιούνιο καθώς ο
Μάριος Καρογιάν εξακολουθεί
να πραγματοποιεί επαφές και συ-
ναντήσεις με τοπικούς παράγον-
τες και να γράφει μέλη. Εντός Ια-
νουαρίου αναμένεται να προχω-
ρήσει σε οργανωτικό καταστατικό
συνέδριο και να εκλέξει συλλογικά
όργανα και θεματικές γραμμα-
τείες. Με αυτό τον τρόπο θα επι-
χειρήσει να αποσείσει την κριτική
πολλών στελεχών του ΔΗΚΟ πως
πρόκειται για κόμμα-φάντασμα,
ενώ τους πρώτους μήνες του 2020
αναμένεται να κλείσει και σε ένα
μεγάλο βαθμό το ψηφοδέλτιο. 

Το ερώτημα που θα πρέπει να
απαντήσει η ΔΗΠΑ είναι κατά πό-
σο θα αποτελείται από νέα πρό-
σωπα ή αν θα είναι ανακύκλωση
ΔΗΚΟϊκών στελεχών  που απο-
χώρησαν μετά τις μαζικές δια-
γραφές του 2018. Αυτό θα απαν-
τηθεί από τα πρόσωπα που θα λά-
βουν θέση στα συλλογικά σώματα
του κόμματος αλλά και από τις
προτάσεις που θα παρουσιάσουν.

Εσωστρέφεια στην ΕΔΕΚ
Όσο και αν η ΔΗΠΑ επιχειρεί

να κάνει εμφανή την παρουσία
της στην κομματική σκακιέρα ως
το κόμμα του Κέντρου, η ΕΔΕΚ
αναμένεται να επικεντρωθεί στα
εσωκομματικά της ζητήματα. Η
ΕΔΕΚ κατάφερε να λάβει το κα-
θόλου ευκαταφρόνητο ποσοστό
της τάξεως του 10.58%, σε μία
περίοδο που ελλόχευε ο κίνδυνος
κατάληψης της έδρας από το
ΕΛΑΜ. Το ερώτημα είναι κατά
πόσο αυτό ποσοστό ήταν απόρ-
ροια των σωστών πολιτικών της
ΕΔΕΚ ή απόρροια των δημοκρα-
τικών αντανακλαστικών μίας με-
ρίδας της κοινωνίας ούτως ώστε
να αποκλείσει το ΕΛΑΜ. 

Επί του παρόντος η ΕΔΕΚ δεν
έχει προσπαθήσει να οικειοποι-
ηθεί την «αντιφασιστική» ψήφο,
καθώς μετά τις ευρωεκλογές έχει
σταματήσει και την όποια δημό-
σια αντιπαράθεση με το ΕΛΑΜ.
Αντιθέτως, ο Πρόεδρος της ΕΔΕΚ
έχει επικεντρωθεί στη σύγκρουση
με τον ευρωβουλευτή της ΕΔΕΚ
Δημήτρη Παπαδάκη, καταγγέλ-
λοντάς τον για αντικομματική
συμπεριφορά. Διένεξη που δεν
θα κλείσει ούτε εύκολα ούτε ανώ-
δυνα τόσο για τα δύο στελέχη
όσο και για το ίδιο το κόμμα. Ο
ευρωβουλευτής της ΕΔΕΚ καταγ-
γέλλεται για το γεγονός ότι αρ-
νήθηκε να εργοδοτήσει υπαλλή-
λους στην ΕΔΕΚ με κονδύλι του
ευρωπαϊκού κοινοβουλίου καθώς
κάτι τέτοιο θεωρείται παράτυπο.
Είχε κατηγορηθεί και για προ-
σπάθεια δημιουργίας δικής του
«υποομάδας» εντός του κόμματος,
το οποίο αρνήθηκε. Απάντησε
άλλωστε στις κατηγορίες μέσω
14σέλιδης επιστολής μέσω δικη-
γόρου. Με το νέο έτος, ο κ. Πα-
παδάκης αναμένεται να παρα-
πεμφθεί στο πειθαρχικό συμβού-

λιο για απαντήσει στις κατηγορίες
που του προσάπτουν. Η ποινή
μπορεί να είναι από απλή επί-
πληξη, μέχρι και προσωρινή ανα-
στολή της κομματικής του ταυ-
τότητας. Κάτι τέτοιο αναμένεται
να ανοίξει τον κύκλο της εσω-
στρέφειας σε μία περίοδο που η
ΕΔΕΚ δεν έχει την πολυτέλεια να
χάνει στελέχη. 

Την ίδια ώρα που η ΕΔΕΚ μπαί-
νει σε νέο κύκλο εσωστρέφειας,
Συμμαχία Πολιτών και Αλληλεγ-
γύη θα προσπαθήσουν να διατη-
ρήσουν την παρουσία τους ζων-
τανή στο κομματικό σκηνικό. Στη
Συμμαχία Πολιτών, αντιλαμβά-
νονται, μετά και το κακό αποτέ-
λεσμα των ευρωεκλογών, πως
βρίσκονται στην κόκκινη ζώνη,
ενώ και στην Αλληλεγγύη υπάρ-
χουν στελέχη που ανησυχούν για
τη διατήρηση του κόμματος στη
ζωή. Στο παρασκήνιο συζητείται
το ενδεχόμενο συνεργασίας και
κοινής πορείας των δύο κομμά-
των, όμως τίποτα δεν είναι ούτε
επίσημο ούτε δεδομένο. Ο Γιώρ-
γος Λιλλήκας, ο οποίος είχε πάρει
την απόφαση να αποχωρήσει από
την πολιτική, θα μείνει στην ηγε-
σία του κόμματος τουλάχιστον
μέχρι και τις βουλευτικές εκλογές
του 2021. Ήδη στις 25 Ιανουαρίου
πραγματοποιείται το εκλογικό
συνέδριο του κόμματος -χωρίς
εκπλήξεις- ενώ μέχρι σήμερα έχει
αλλάξει το 80% των επαρχιακών
συμβουλίων, της γυναικείας κί-
νησης και της νεολαίας. Όπως
λέγεται, μετά τις 25 Ιανουαρίου
αρχίζει μία μακρά προεκλογική
εκστρατεία, ούτως ώστε το κόμμα
να διατηρήσει την παραμονή του
στη βουλή. Οι Οικολόγοι από την
άλλη κλείνουν το όποιο παράθυρο
συνεργασίας με άλλα κόμματα.
Με δεδομένο ότι ο Γιώργος Περ-
δίκης δεν θα διεκδικήσει άλλη
θητεία στο κοινοβούλιο, πολύ πι-
θανόν ούτε της προεδρίας των
Οικολόγων, ανοίγει πλέον ο δρό-
μος της διαδοχής και η εμφάνιση
νέων προσώπων.

Στις ευρωεκλογές του 2019 ο Δημο-
κρατικός Συναγερμός επέλεξε να
πορευθεί συντηρητικά, κάνοντας
κάλεσμα κυρίως στη λαϊκή Δεξιά
που είναι η σπονδυλική στήλη του
κόμματος και φλέρταρε είτε με την
αποχή είτε με το ΕΛΑΜ. Φάνηκε
από την έμφαση που δόθηκε στον
κίνδυνο των μεταναστευτικών ροών,
στη σκλήρυνση θέσεων στο κυπρια-
κό αλλά και στις προειδοποιήσεις
γύρω από την τ/κ ψήφο και την υπο-
ψηφιότητα του Νιαζί Κιζίλγιουρεκ.
Βεβαίως αυτή ήταν μία κοινή στρα-
τηγική των κομμάτων που συμμε-
τέχουν στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα
για να επαναπατρίσουν τους ψηφο-
φόρους που έβλεπαν θετικά την
Ακροδεξιά. Η συνταγή φαίνεται πως
δεν βγήκε στον ΔΗΣΥ με δεδομένο
και το αποτέλεσμα. Σίγουρα τον δικό
της ρόλο για το αποτέλεσμα έπαιξε
η κυβερνητική φθορά αλλά και οι
κρίσεις που διαδέχονταν η μια την
άλλη (κατάρρευση του Συνεργατι-
σμού, χειρισμός της υπόθεσης Με-
ταξά και τα «μηδενικά» του Προ-
έδρου), ωστόσο σημαντικό ρόλο
έπαιξε και η συντηρητικοποίηση
του κόμματος, με το φιλελεύθερο
ακροατήριο είτε να απέχει είτε να
επιλέγει άλλα κόμματα (την ΕΔΕΚ
για την αποτροπή εισόδου του ΕΛΑΜ
στην Ευρωβουλή και το ΑΚΕΛ τόσο
ως ψήφο στήριξης στο κυπριακό
όσο και στον κ. Κιζίλγιουρεκ).

Αυτό ήταν αρκετό για να γίνει
ένα πολύωρο πολιτικό γραφείο μετά
τις εκλογές και να διαπιστωθεί απο-
μάκρυνση της ηγεσίας από τη βάση
και ανάγκη επανακαθορισμού του
ιδεολογικοπολιτικού του στίγματος
μέσω συνεδρίου. Με δεδομένο ότι
το ΕΛΑΜ δεν θεωρείται πλέον κίν-
δυνος στην Πινδάρου,  ο Πρόεδρος
του ΔΗΣΥ αντιλαμβάνεται σήμερα
πως περιθώριο άλλης πτώσης πο-
σοστών δεν έχει, και για τον ίδιο
προσωπικά αλλά και για το κόμμα
επιχειρεί να επαναπατρίσει τις χα-
μένες φιλελεύθερες ψήφους, με ανα-
νέωση στην ηγεσία και στην κοι-
νοβουλευτική ομάδα. Ο Λευτέρης
Χριστοφόρου, κύριος εκπρόσωπος
της Λαϊκής Δεξιάς, αποχαιρετά την

Πινδάρου ανοίγοντας ουσιαστικά
την πόρτα στον Χάρη Γεωργιάδη,
ενώ τις δύο θέσεις των αντιπροέδρων
διεκδικούν οι Αννίτα Δημητρίου,
Ευθύμιος Δίπλαρος και Ονούφριος
Κουλλά. Αν και οι τρεις που διεκδι-
κούν την αντιπροεδρία δεν θεω-
ρούνται εκπρόσωποι της φιλελεύ-
θερης ή αστικής τάσης, θεωρούνται
ηλικιακή ανανέωση. 

Στοίχημα η Λευκωσία
Έμφαση βεβαίως θα δοθεί στην

αστική Λευκωσία με κύριο στόχο
να μη χαθεί ούτε και μία ψήφος. Η
επιστροφή Χάρη αλλά και η ολική
αλλαγή της κοινοβουλευτικής ομάδας
στην Επαρχία Λευκωσίας έχει προ-
καλέσει από τώρα και τον ανταγω-
νισμό μεταξύ στελεχών και κατ’ επέ-
κταση την έναρξη του προεκλογικού.
Πρώτο βήμα είναι η εκλογή Χάρη
Γεωργιάδη -χωρίς ανθυποψήφιο,
όπως όλα δείχνουν- στην ηγεσία
του κόμματος διεκδικώντας εκλογή
-με αξιώσεις- στη βουλή με το αφή-
γημα της διάσωσης της κυπριακής
οικονομίας. Στο ίδιο πλαίσιο έχουν
ξεκινήσει κι άλλα στελέχη προεκλο-
γικό, όπως ο εκπρόσωπος τύπου του
κόμματος, Δημήτρης Δημητρίου, ο
οποίος μιλά για την ανάγκη βελτίω-
σης της πρωτεύουσας. Ερώτημα
είναι πώς θα κινηθούν οι νέοι βου-
λευτές. Τόσο η Ξένια Κωνσταντίνου
όσο και ο Μιχάλης Σοφοκλέους έχουν
εκφράσει τη διαφωνία τους για τον
τρόπο που κινήθηκε ο ΔΗΣΥ το τε-
λευταίο διάστημα αλλά και για τις
πολιτικές της κυβέρνησης. Και οι
δύο έχουν το δικό τους ακροατήριο
που δεν θεωρείται πιστό συναγερ-
μικό ακροατήριο. Είναι μάλλον εκείνο
το ακροατήριο που απομακρύνθηκε
από την κάλπη στις ευρωεκλογές
και αποτελεί στοίχημα και για το
κόμμα αλλά και για την επανεκλογή
των δύο, κατά πόσο θα μπορέσουν
να το επαναφέρουν.

Η στάση προς την κυβέρνηση
Όμως, ένα είναι η αίσθηση της

ανανέωσης και άλλο η πραγματική
αλλαγή στο κόμμα. Αυτό θα το κρίνει
μία σειρά παραγόντων. Το πρώτο

και κύριο ερώτημα που εγείρεται
αν το κόμμα θα εγκαταλείψει τη
γνωστή φοβία των τελευταίων χρό-
νων αποφυγής των εσωκομματικών
εκλογών και ριχτούν στη μάχη στε-
λέχη τόσο για την αντιπροεδρία όσο
και για τη θέση αναπληρωτή προ-
έδρου. Το δεύτερο θέμα που τίθεται
είναι ποια θα είναι η στάση του κόμ-
ματος απέναντι στην κυβέρνηση
και στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.
Με τον Χάρη Γεωργιάδη στην ηγεσία
του κόμματος, θεωρείται πολύ από-
μακρο σενάριο αυτό της αποστα-
σιοποίησης ή σχετικής κριτικής στο
έργο της κυβέρνησης επειδή ο κ.
Γεωργιάδης υπήρξε όλο αυτό το διά-
στημα στο υπουργικό σχήμα και κύ-
ριος ενορχηστρωτής της οικονομικής
πολιτικής, με την όποια κριτική στην
κυβέρνηση να ερμηνεύεται ότι πυ-
ροβολεί τα πόδια του. Πέραν τούτου,
ένα τέτοιο σενάριο απομακρύνεται
και εξαιτίας των στενών σχέσεων
που διατηρεί με τον Πρόεδρο της
Δημοκρατίας. Δεν είναι τυχαίο ότι
μέρος των συναγερμικών θεωρεί
ότι η παρουσία Χάρη Γεωργιάδη
στην ηγεσία του κόμματος θεωρείται
και σχετικός έλεγχός του στο τι συμ-
βαίνει εντός του κόμματος. Αυτό
μπορεί να ισχύει για τον Χάρη Γε-
ωργιάδη, αλλά δεν σημαίνει πως
αφορά και τον Αβέρωφ Νεοφύτου.
Ο συναγερμικός πρόεδρος δεν θα
ήθελε να βρεθεί στη θέση του Άν-
τρου Κυπριανού την περίοδο 2011-

2015, ο οποίος είχε αναλάβει όλο το
βάρος της διακυβέρνησης Χριστόφια.
Αντιλαμβάνεται πως μία ήττα θα
του κλείσει τον δρόμο για τις προ-
εδρικές του 2023, ενώ δεν αποκλεί-
εται με την επιστροφή Χάρη να τεθεί
και θέμα αμφισβήτησης. Μία νίκη
θα τον καταστήσει τον κύριο εκ-
φραστή της Δεξιάς διεκδικώντας
την προεδρία για το 2023. 

Το ερώτημα είναι αν αυτό θα το
κάνει ακολουθώντας τις πολιτικές
Αναστασιάδη ή ασκώντας σχετική
κριτική. Υπενθυμίζεται πως με τον
περιορισμό θητειών σε δύο, ο Νίκος
Αναστασιάδης δεν δικαιούται να
διεκδικήσει επανεκλογή για τρίτη
θητεία. Αυτό μπορεί να ανοίξει τον
δρόμο στον Αβέρωφ Νεοφύτου να
διαφοροποιηθεί από την κυβέρνηση,
τόσο σε ζητήματα που αφορούν το
κυπριακό όσο και την εσωτερική
διακυβέρνηση, όπως για παράδειγμα
τις μεταρρυθμίσεις, οι οποίες καθυ-
στερούν. Κάτι τέτοιο ενδεχομένως
να φέρει πίσω και το καχύποπτο
πλέον συναγερμικό ακροατήριο το
οποίο απέχει από την κάλπη. Μπορεί,
όπως λένε συναγερμικά στελέχη,
να λειτουργήσει αντίθετα, δεδομένου
ότι ο Ν. Αναστασιάδης μπορεί να
συνταξιοδοτηθεί αλλά θα θέλει να
ελέγχει το κόμμα και θα χρίσει τον
δικό του εκλεκτό και για το κόμμα
αλλά και για τις επικείμενες εκλογές. 

«Για να πηγαίνει καλά το κόμμα
θα πρέπει να πηγαίνει καλά η κυ-
βέρνηση» αναφέρουν στελέχη του
κόμματος αποκλείοντας τα περί δια-
φοροποίησης του ΔΗΣΥ από την
κυβέρνηση και σημειώνουν πως κύ-
ριος στόχος του κόμματος θα πρέπει
να είναι το σπρώξιμο προς την υλο-
ποίηση των μεταρρυθμίσεων. Κάτι
τέτοιο θα βοηθήσει και την κυβέρ-
νηση αλλά και τον ΔΗΣΥ στο αφή-
γημά του προκειμένου να διεκδική-
σει για τρίτη πενταετία την προεδρία. 

Η φιλελευθεροποίηση 
του Συναγερμού

�������

Ο ΔΗΣΥ επιχειρεί 
να επαναφέρει τους 
φιλελεύθερους ψηφοφό-
ρους και την αστική 
Λευκωσία παρουσιάζον-
τας διαφορετικό προφίλ.

Ο Αβέρωφ Νεοφύτου βάζει όλα του τα χαρτιά στις βουλευτικές εκλογές κα-
θώς η πρωτιά θα τον καταστήσει νικητή του παιχνιδιού ενώ η ήττα ανοίγει τον
δρόμο για άλλες επιλογές.

Ο Καρογιάν, τα εσωκομματικά 
της ΕΔΕΚ και ο ρόλος των μικρών
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Η ΔΗΠΑ διεκδικεί 
ποσοστό πάνω από 4%
απειλώντας τον ρυθμι-
στικό ρόλο του ΔΗΚΟ.

Ο Μ. Σιζόπουλος αναμένεται να
επικεντρωθεί στην εσωκομματική
αντιπαράθεση με τον Δ. Παπαδάκη.

Ο Μάριος Καρογιάν θα πρέπει να
αποδείξει πως το ποσοστό των
εκλογών δεν αποτελεί φούσκα.
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Μπορεί ο στόχος των δύο μεγάλων
κομμάτων να είναι ο καθορισμός
μίας στρατηγικής που θα οδηγήσει
στην πρωτιά το 2021, οι στοχεύσεις
ωστόσο διαφοροποιούνται για το
Δημοκρατικό Κόμμα, καθώς πρώ-
τιστος στόχος είναι να διασφαλίσει
τον ρυθμιστικό του ρόλο και στη
συνέχεια να επαναπροσδιορίσει
τις συνεργασίες του κόμματος. Και
λέμε επαναπροσδιορισμός των συ-
νεργασιών καθώς σε αντίθεση με
τα προηγούμενα χρόνια όπου το
εγχείρημα ήταν η δημιουργία του
τρίτου πόλου, εντός του ΔΗΚΟ έχει
πλέον καταστεί σαφές πως η πο-
λιτική του τρίτου δρόμου δεν οδηγεί
στην εξουσία. 

Οι συνεργασίες τις οποίες θα
επιχειρήσει ο δηκοϊκός πρόεδρος
θα παίξουν τον δικό τους ρόλο στις
δύο μεγάλες προκλήσεις που έχει
να αντιμετωπίσει το κόμμα: 

� Τη δυναμική που αποκτά η
Δημοκρατική Παράταξη.

� Την εσωκομματική γκρίνια τό-
σο για πολιτικούς χειρισμούς όσο
και για παραγκωνισμό στελεχών.

Το δηκοϊκό ακροατήριο, αλλά
και τα στελέχη του κόμματος έχουν
στείλει το μήνυμα πως το κόμμα
του Κέντρου δεν μπορεί να μείνει
εκτός εξουσίας για μία ακόμη θη-
τεία. Αυτό εντείνει και την εσω-
κομματική γκρίνια αλλά οδηγεί πα-
ράλληλα σε φυγόκεντρες τάσεις
προς τη Δημοκρατική Παράταξη,
της οποίας κύριο μέλημα είναι η
σύναψη συνεργασιών είτε με τη
Δεξιά είτε με την Αριστερά. Ενδει-
κτική άλλωστε και η τοποθέτηση
του βουλευτή του ΔΗΚΟ Μαρίνου
Μουσιούττα, ο οποίος σε συνέν-
τευξή του στην «Κ» έστειλε το μή-
νυμα πως ένας υποψήφιος του τρί-
του πόλου είναι καταδικασμένος
να χάσει υπογραμμίζοντας την
ανάγκη για συνεργασία είτε με τον
ΔΗΣΥ είτε με το ΑΚΕΛ. Αν και στε-
λέχη του κόμματος υποστηρίζουν
πως οι όποιες συνεργασίες θα ξε-
καθαρίσουν την επομένη των βου-
λευτικών εκλογών, όταν δηλαδή
θα διαφανεί και η δυναμική που

έχει το κάθε κόμμα, ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος έχει ήδη ξεκινήσει
συχνές επαφές με το ΑΚΕΛ και δη
με τον γ.γ του κόμματος, Άντρο
Κυπριανού. Αυτή η προοπτική συ-
νεργασίας βολεύει τον Νικόλα Πα-
παδόπουλο γιατί στέλνει το μήνυμα
στη βάση αλλά και στα στελέχη
της μετριοπαθούς τάσης, ότι είναι
ανοικτός σε συνεργασίες με ορί-
ζοντα το 2023. Δεν σημαίνει βέβαια
πως αντιμετωπίζεται με την ίδια
θέρμη από όλους, δεδομένου ότι

εντός του κόμματος βρίσκονται
στελέχη με πιο σκληρή στάση στο
κυπριακό, όπως ο εκπρόσωπος τύ-
που του κόμματος, Παύλος Μυλω-
νάς, ή ο διευθυντής του γραφείου
Τύπου του ΔΗΚΟ, Γιώργος Γεωρ-
γίου. Πρόσωπα τα οποία σίγουρα
δεν βλέπουν ιδιαίτερα θετικά τη
σύμπλευση είτε με τον ΔΗΣΥ είτε
με το ΑΚΕΛ. 

Η προοπτική ΑΚΕΛ 
Και σε αυτό το πλαίσιο, το ερώ-

τημα που θα τεθεί σε βάθος χρόνου
είναι πάνω σε ποιες κοινές αρχές
και αξίες μπορούν να  συνεργα-
στούν τα δύο κόμματα δεδομένου
του χάους που τα χωρίζει στο κυ-
πριακό αλλά και στην οικονομία.
Κάποιοι απαντούν πως με δεδομένο
ότι δεν θα υπάρξουν εξελίξεις στο
κυπριακό, δεν φαίνεται να υπάρχει
και η όποια δυσκολία συνεργασίας.
Συνεργασία βεβαίως που επί του
παρόντος κλείνει την πόρτα διεκ-
δίκησης της προεδρίας στον Νικόλα
Παπαδόπουλο, αν λάβουμε υπόψη
την τοποθέτηση του Άντρου Κυ-
πριανού στην «Κ» πως το ΑΚΕΛ
δεν θα δεχτεί υποψήφιο για την
προεδρία τον Πρόεδρο του ΔΗΚΟ

ούτε άλλο δηκοϊκό στέλεχος. Αυτό
έχει το δικό του ενδιαφέρον, καθώς
μπορεί να φέρει κοντά μετριοπαθείς
κεντρώους, οι οποίοι θέλουν συ-
νεργασία με το ΑΚΕΛ αλλά δεν ευ-
νοούν την υποψηφιότητα Νικόλα
Παπαδόπουλου. 

«Οι προεδρικές εκλογές είναι
πολύ μακριά και πολλά μπορούν
να αλλάξουν» λένε με νόημα στε-
λέχη του ΔΗΚΟ και είναι γεγονός
ότι πολλά μπορούν να αλλάξουν
μέσα σε τρία χρόνια. Αυτό το διά-
στημα, ωστόσο, ο πρόεδρος του
ΔΗΚΟ θα κληθεί να απαντήσει
κατά πόσο εγκαταλείπει τον σχε-
διασμό διεκδίκησης της προεδρίας
για το 2023, ή αν στοχεύει στην
προεδρία της Βουλής με τη συνερ-
γασία ενός από τα δύο μεγάλα κόμ-
ματα. Η απάντησή του θα κρίνει
και τον σχεδιασμό που θα ακολου-
θήσει το κόμμα. 

Τύμπανα πολέμου
Στο πλαίσιο των προκλήσεων,

ο Νικόλας Παπαδόπουλος θα πρέπει
να αντιμετωπίσει και την εσωστρέ-
φεια. Ήδη ο δηκοϊκός πρόεδρος,
σε αντίθεση με το παρελθόν, έχει
κάνει άνοιγμα στη βάση και επι-
χειρεί μέσα από μία σειρά εκδηλώ-
σεων όπως το «Συζητώ» να κρατήσει
κοντά στο κόμμα στελέχη και το-
πικούς παράγοντες που είτε έχουν
απομακρυνθεί, είτε έχουν ιδιαίτερα
καλή σχέση με τον Μάριο Καρογιάν.
Σε αυτό το πλαίσιο θα πρέπει να
χειριστεί και τις διαφωνίες που προ-
κύπτουν μεταξύ στελεχών που θα
ενταθούν εντός του χρόνου, όταν
δηλαδή θα ξεκινήσει και ο προ-
εκλογικός για τις βουλευτικές.  Η
Λευκωσία, για παράδειγμα, αποτελεί
ναρκοπέδιο για το ΔΗΚΟ, καθώς
μία σειρά στελεχών όπως οι Χρι-
στιάνα Ερωτοκρίτου, Μαρίνος Μου-
σιούττας, Αλέκος Τρυφωνίδης, Χρύ-
σης Παντελίδης και Χρίστος Τσίγκης
διεκδικούν εκλογή, με κάποιους εξ
αυτών να βρίσκονται ήδη σε αντι-
παραθετικό κλίμα. Ο ανταγωνισμός
των εν λόγω στελεχών μπορεί να
λειτουργήσει θετικά για το κόμμα

σε ό,τι αφορά τη συσπείρωση ψή-
φων, μπορεί να προκαλέσει και ρήγ-
ματα, με κάποιους εξ αυτών να
φλερτάρουν με τη ΔΗΠΑ, δεδομέ-
νου ότι βλέπουν παραγκωνισμό
τους. Καθόλου τυχαίες οι τοποθε-
τήσεις του Αλέκου Τρυφωνίδη περί
πραξικοπήματος και οι προειδο-
ποιήσεις του ότι δεν θα ανεχτεί
σημαδεμένη τράπουλα. Ζήτημα
δεν θα προκύψει βεβαίως μόνο στη
Λευκωσία με τον συνωστισμό πρω-
τοκλασάτων στελεχών αλλά και
στη Λάρνακα με τον Γιώργο Προ-

κοπίου, ο οποίος δεν έχει και την
καλύτερη σχέση με την ηγεσία,
αλλά και στη Λεμεσό. Το ενδεχό-
μενο μη επαναδιεκδίκησης Βότση
θα προκαλέσει σίγουρα ένα πλήγμα
στο κόμμα, χωρίς να αποκλείεται
το ακροατήριό του να μετακινηθεί
προς τη ΔΗΠΑ. Πρόβλημα αναμέ-
νεται να προκύψει και μεταξύ των
κύριων υποψηφίων που διεκδικούν,
όπως οι Παύλος Μυλωνάς, Πανίκος
Λεωνίδου και Κατερίνα Χριστοφί-
δου. Όμως, δεν είναι μόνο οι βου-
λευτικές εκλογές αλλά και ζητήματα

πολιτικής τα οποία θα προκαλέσουν
ανοικτές διαφωνίες. Ενδεικτικό εί-
ναι ότι με τον νέο χρόνο θα εντα-
θούν οι εσωκομματικές διαφωνίες
για τη μεταρρύθμιση της τοπικής
αυτοδιοίκησης, καθώς μία μεγάλη
μερίδα στελεχών -και εντός της
ηγεσίας και εντός των επαρχια-
κών-  δεν ευνοούν τις συνενώσεις
όπως διαμορφώνονται και θα επι-
μένουν σε αυτό. Θα υπάρξει ζήτημα
τόσο για τους ημικρατικούς όσο
και για τη στάση που θα τηρήσει
το κόμμα στο ΓεΣΥ.

Με τη δήλωση του Άντρου Κυπρια-
νού ότι παραμένει στο πηδάλιο του
ΑΚΕΛ, μειώνονται και οι πιθανό-
τητες αισθητών αλλαγών, τουλά-
χιστον σε ό,τι αφορά τα πρόσωπα,
την επόμενη χρονιά. Ακελικά στε-
λέχη σημειώνουν πως την προ-
ηγούμενη πενταετία έγινε ολική
ανανέωση προσώπων στα συλλο-
γικά όργανα του κόμματος, η ηγεσία
θα πρέπει να απαντήσει για ποιους
λόγους, παρά τις αρχικές τοποθε-
τήσεις περί αλλαγής σκυτάλης, συ-
νεχίζει με την ίδια συνταγή. Στόχος,
όπως λέγεται, είναι η κατάλληλη
προετοιμασία για τις βουλευτικές
εκλογές του 2021  -χωρίς εσωστρέ-

φεια- ούτως ώστε να καταφέρει να
λάβει την πρωτιά και να στείλει το
μήνυμα πως αποτελεί κόμμα εξου-
σίας. Οι όποιες αλλαγές προσώπων
μετατίθενται μετά τις βουλευτικές
εκλογές, όπου το πιο πιθανόν είναι
ότι ο Άντρος Κυπριανού θα παρα-
δώσει τη σκυτάλη. 

Στο κόμμα της Αριστεράς, θέ-
λουν να καταρρίψουν δύο αφηγή-
ματα που επικρατούν και κρατούν
μία μερίδα του εκλογικού ακροα-
τηρίου μακριά: 

� Το ΑΚΕΛ δεν μπορεί να κυ-
βερνήσει λόγω των οικονομικών
πολιτικών του.

� H κυβέρνηση μπορεί να είναι
κακή αλλά η αντιπολίτευση είναι
χειρότερη.

Η «Κ» είχε αναφέρει εδώ και και-
ρό πως το ΑΚΕΛ αναμένεται να
προχωρήσει σε σεμινάριο οικονο-
μίας και αυτό έχει δημοσιοποιηθεί

πως θα γίνει στις 14-15 Φεβρουα-
ρίου, υπό τον τίτλο «Κτίζοντας την
οικονομία της επόμενης δεκαετίας».
Στο ΑΚΕΛ επικρατεί η άποψη πολ-
λών στελεχών, ότι θα πρέπει να γί-
νει «Εργατικό Κόμμα» στα πρότυπα
του Ηνωμένου Βασιλείου, ενώ είχε
εκφραστεί η θέση μελέτης της οι-
κονομικής πολιτικής των Εργατι-
κών. Στους ομιλητές του συνεδρίου
θα είναι εκτός του Διοικητή της
Κεντρικής Τράπεζας, ο γενικός δι-
ευθυντής του υπουργείου Οικονο-
μικών, ο Πρόεδρος του Συμβουλίου
Οικονομίας και Ανταγωνιστικότη-
τας, Τάκης Κληρίδης, ο γενικός δι-
ευθυντής του ομίλου ΚΕΑΝ, Μάριος
Κασάπης, ο υποψήφιος του ΑΚΕΛ
για τη δημαρχία των Λατσιών και
Σύμβουλος Βιώσιμης Ανάπτυξης,
Κυριάκος Παρπούνας, η ιδρύτρια
της πλατφόρμας Τhe Mediterranean
Growth Initiative, Κλεοπάτρα Κιττή,
ο σύμβουλος του Ινστιτούτου Ερ-
γασίας της ΠΕΟ, Ηλίας Ιωακείμο-
γλου, ο Βέλγος βουλευτής Samuel
Nemes, ο πρώην βουλευτής του
ΑΚΕΛ και καθηγητής του Ευρω-
παϊκού Πανεπιστημίου, Πάμπος
Παπαγεωργίου και ο οικονομολόγος
Mertkan Hamit. Το κατά πόσο το
συνέδριο, αλλά και οι ομιλητές που
έχουν επιλεχθεί θα φτάσουν τις
προσδοκίες που έχουν δημιουρ-
γηθεί εντός ΑΚΕΛ αλλά και ευρύ-
τερα για μία ανασυγκρότηση οι-
κονομικής-κοινωνικής πολιτικής
είναι κάτι που θα διαφανεί μετά
το συνέδριο. 

Μαζί με την ενίσχυση ενός εναλ-
λακτικού οικονομικού αφηγήματος,
το ΑΚΕΛ επιχειρεί να εντείνει και
τους αντιπολιτευτικούς τόνους γύ-
ρω από τα φαινόμενα διαπλοκής
και διαφθοράς. Ενδεικτικός ο τρό-
πος με τον οποίο κινήθηκαν όλα
τα πρωτοκλασάτα στελέχη του κόμ-
ματος στις ομιλίες τους κατά τη
διάρκεια του προϋπολογισμού, θέ-
τοντας θέμα κουμπαροκρατίας, βο-
λέματος ημετέρων, διαπλοκής και
διαφθοράς. Πάνω στα ζητήματα
διαφθοράς αναμένεται να ενισχύ-
σουν την πολεμική τους, τόσο μετά
τη δημοσιοποίηση της έκθεσης

του γενικού ελεγκτή για το ιδιωτικό
τζετ με τον νέο χρόνο, αλλά και με
το κλείδωμα του Ιωνά Νικολάου
ως διαδόχου του Κώστα Κληρίδη
στη θέση του γενικού ελεγκτή. 

Νέες δυνάμεις και Λευκωσία
Είναι, όμως, αυτά αρκετά για να

θέσουν το ΑΚΕΛ στην κορυφή; Αλ-
λαγές εντός του κόμματος παίρνουν
παράταση μετά τις βουλευτικές
εκλογές και αυτό δημιουργεί το
ερώτημα κατά πόσο -χωρίς αλλαγές
προσώπων- μπορεί το κόμμα να
επαναπατρίσει όλο εκείνον τον κό-

σμο που έχει χάσει από το 2016
και μετά. Στην επαρχία Λευκωσίας,
ερώτημα παραμένει ποια θα είναι
τα καινούργια πρόσωπα που θα
δώσουν τη μάχη. Και το λέμε αυτό
δεδομένου ότι κανείς από τους υφι-
στάμενους βουλευτές δεν αποχωρεί,
υπάρχουν πρωτοκλασάτα στελέχη
που διεκδικούν με αξιώσεις εκλογή
και κατά συνέπεια μειώνονται έτσι
οι όποιες πιθανότητες κάποιου -
εντός της ομάδας των Νέων Δυνά-
μεων- να διεκδικήσει. Ζήτημα για
το ΑΚΕΛ δεν θα αποτελέσει μόνο
η Λευκωσία και η απουσία αντα-

γωνισμού αλλά η εμφανής αδυναμία
που υπάρχει στη Λάρνακα μετά
και την μετακίνηση του Γιώργου
Γεωργίου στις Βρυξέλλες και της
κακής σχέσης που φέρεται να έχει
πλέον με την ηγεσία. Πρόβλημα
σημαντικό στο τσίμπημα ψήφων
από την ευρύτερη Αριστερά ανα-
μένεται να παρουσιαστεί και στη
Λεμεσό δεδομένου ότι ο Αδάμος
Αδάμου δεν θα διεκδικήσει, ενώ
σκέψεις για να μην επαναδιεκδι-
κήσει κάνει και ο δημοφιλής στην
επαρχία Αμμοχώστου Χρίστος Τζιο-
βάννη. 

Διεκδικεί πρωτιά 
και εξουσία το ΑΚΕΛ

Οι επαφές 
με το ΔΗΚΟ
Οι επαφές του Άντρου Κυ-
πριανού με τον Νικόλα Παπα-
δόπουλο σχολιάστηκαν ποικι-
λοτρόπως τόσο εντός του ΔΗ-
ΚΟ όσο και εντός του ΑΚΕΛ. Η
αλήθεια είναι βεβαίως πως
έχουν δύο βασικές ερμηνεί-
ες. Τόσο ο Άντρος Κυπριανού
όσο και ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος αντιλαμβάνονται πλέ-
ον πως για να φύγει ο ΔΗΣΥ
από την εξουσία τα δύο κόμ-
ματα θα πρέπει να συνεργα-
στούν. Είτε εντός είτε εκτός
βουλής. Όπως αναφέρουν
στελέχη του ΑΚΕΛ, η βασική
κριτική που δέχεται το κόμμα
της Αριστεράς είναι η απου-
σία συνεργασιών που κινδυ-
νεύει να το καταστήσει κόμμα
απλής διαμαρτυρίας. Η συ-
νάντηση των δύο αρχηγών
πάντως βολεύει και τους δύο.
Ο Άντρος Κυπριανού, για πα-
ράδειγμα, στέλνει το μήνυμα
ότι μπορεί ο ίδιος να συνερ-
γαστεί με τον ενδιάμεσο χώ-
ρο, κάτι που δεν ίσχυε στο πα-
ρελθόν. Το ερώτημα είναι
πώς εκλαμβάνει αυτή την
προοπτική η πιο προοδευτική
μερίδα του ΑΚΕΛ, η οποία
βρίσκεται κοντά στο κόμμα
εξαιτίας της θέσης της στο κυ-
πριακό. Το γεγονός ότι ο Άν-
τρος Κυπριανού απέκλεισε το
ενδεχόμενο στήριξης Νικόλα
για τις προεδρικές εκλογές
θεωρείται από στελέχη πως
ικανοποιεί εκείνο το ακροα-
τήριο, καθώς τις αντιδράσεις
τις προκαλεί όχι τόσο το κόμ-
μα αλλά ο δηκοϊκός πρό-
εδρος, ως πρόσωπο, λόγω
της μετωπικής επίθεσης που
εξαπέλυσε στο παρελθόν και
στη διακυβέρνηση Χριστόφια
αλλά και στο ΑΚΕΛ για το κυ-
πριακό.  Άλλωστε, όπως ανα-
φέρει η Εζεκία Παπαϊωάν-
νου, για να αποχωρήσει ο ΔΗ-
ΣΥ από την εξουσία χρειάζε-
ται μία ευρύτερη συνεργασία.
Και το ΔΗΚΟ είναι το όχημα
που θα φέρει τα υπόλοιπα
κόμματα κοντά. 

�������

Σεμινάριο υπό τον τίτλο
«Κτίζοντας την οικονομία
της επόμενης δεκαετίας»
ετοιμάζει το ΑΚΕΛ 
θέλοντας να απαντήσει
στην κριτική ότι 
δεν έχει εναλλακτική 
οικονομική πρόταση.

Ο Άντρος Κυπριανού παραμένει και στέλνει το μήνυμα προοπτικής για συνεργασία με το ΔΗΚΟ, τη στιγμή που εντείνει
τους αντιπαραθετικούς τόνους με την κυβέρνηση.

ΔΗΚΟ και Νικόλας σε νέα διλήμματα

�������

Ανοίγει η εσωκομματική
αντιπαράθεση ενόψει
βουλευτικών εκλογών, με
τη Λευκωσία να αποτελεί
το κύριο ναρκοπέδιο.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος θα πρέπει να αποφασίσει αν κλείνει το κεφάλαιο διεκδίκησης της προεδρίας για το 2023,
περιοριζόμενος στην ανάληψη της προεδρίας της βουλής.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Αισιόδοξη νότα στο πρόγραμμα εν-
τοπισμού των αγνοουμένων της
κυπριακής τραγωδίας δίνει ο Λε-
ωνίδας Παντελίδης στη συνέντευξή
του στην «Κ». Το Ε/κ μέλος της
ΔΕΑ περιγράφει τι βρήκε στο θέμα
των αγνοουμένων αποδεχόμενος
τον διορισμό καθώς και τον στόχο
που έχει θέσει και που δεν είναι
άλλος  ο εντοπισμός και του τελευ-
ταίου αγνοούμενου. 
-Αναλάβατε τη θέση του Ε/κ μέ-
λους της ΔΕΑ το 2019. Τι βρήκατε
και τι αλλάζει, εάν αλλάζει;

-Βρήκα 1.000 υποθέσεις που δεν
έχουν ολοκληρωθεί και οι οποίες
με την πάροδο του χρόνου γίνονται
δυσκολότερες. Βρήκα ένα τεράστιο
έργο το οποίο, κάθε μέρα που περνά,
επίσης γίνεται πιο δυσεπίλυτο. Βρή-
κα μια πολύ αξιόλογη ομάδα, 100
ίσως και περισσοτέρων, νέων επι-
στημόνων, Ε/κ και Τ/κ, που είναι
αφιερωμένοι σε αυτό το έργο, παιδιά
που ήλθαν εδώ με ενθουσιασμό.
Ναι, βρήκα κάποια κόπωση, βρήκα
κάποια απογοήτευση, διότι τα απο-
τελέσματά μας τα τελευταία δυο
με τρία  χρόνια ήταν απογοητευτικά,
πράγματι. Βρήκα περισσότερο εν-
διαφέρον από το κοινό απ’ ό,τι υπο-
ψιαζόμουνα. Ήξερα ότι  το θέμα
των αγνοουμένων πάντοτε προκαλεί
ενδιαφέρον, αλλά δεν φαντάστηκα
ότι είναι σε τέτοιο βαθμό η ευαι-
σθησία του κοινού. Βρήκα ετοιμό-
τητα από το κράτος να μας βοηθήσει
σε ό,τι ζητήσουμε, όχι κατ’ ανάγκη
ότι είχαν καθαρή εικόνα του τι έπρε-
πε να γίνει. Το πρόγραμμα με την
πάροδο του χρόνου και τα φτωχά
αποτελέσματα των τελευταίων δυο
τριών χρονών έχει βαλτώσει σε ένα
βαθμό. Και για να πω τι άλλαξε, το
βλέπω από την πλευρά της αποτε-
λεσματικότητας. Βρήκα ότι το βα-
σικό αγαθό του οργανισμού, που
είναι οι πληροφορίες,  δεν τύγχανε
της δέουσας αξιοποίησης. Σε μεγάλο
βαθμό, οι πληροφορίες εξυπηρε-
τούσαν τον οργανισμό, αντί ο ορ-
γανισμός να εξυπηρετεί τις ανάγκες
των πληροφοριών. Από οργανωτι-
κής απόψεως, εντός και εκτός, αυτό
ήταν η βασική μου προσπάθεια.
Πώς να καταστήσουμε και πάλι τις
πληροφορίες, το κεντρικό σημείο,
τον κεντρικό άξονα της όλης προ-
σπάθειας.
-Το πρόγραμμα της ΔΕΑ ξεκίνησε
τέλος 2004 αρχές του 2005. Από
τους 2.000 συνολικά αγνοούμε-
νους εντοπίσθηκαν λιγότεροι
από τους μισούς…

-Έχουν εντοπισθεί λίγο περισ-
σότεροι από τους μισούς αλλά έχουν
ταυτοποιηθεί λιγότεροι από τους
μισούς,  γιατί έχουμε έναν αριθμό
που δεν έχουμε καταφέρει να ταυ-
τοποιήσουμε. Αλλά τα ευρήματα εί-
ναι λίγο περισσότερα από τα μισά.
-Είναι ικανοποιητικός αριθμός

σε σχέση με τον παράγοντα χρο-
νικής διάρκειας του προγράμ-
ματος;

-Σε σχέση με το ιδανικό αποτέ-
λεσμα σίγουρα δεν είναι. Εάν σου
λείπουν οι μισοί; Σίγουρα δεν είναι
ικανοποιητικό το αποτέλεσμα.
-Θα μπορούσε να είχε προχω-
ρήσει με πιο γοργούς ρυθμούς;

-Δεν μπορώ να κρίνω, δεν θέλω
να κρίνω. Δεν κοιτάω πίσω, κοιτάω
μπροστά πώς μπορούμε να φθά-
σουμε στο στόχο μας.
-Ισχύει αυτό το οποίο υπάρχει
ως αίσθηση ή αντίληψη στον
κόσμο  ότι η κατάσταση με το
πρόγραμμα είναι τελματωμένη;  

-Δεν ήλθα ως ανακριτής, ελεγ-
κτής ούτε ως δικαστής. Δεν κοιτάω
πίσω. Δεν έχω ασχοληθεί με το τι
έγινε πριν από την ημέρα που ήλθα
στην ΔΕΑ. Προσπάθησα να κάνω
μια διάγνωση , να δω πού εντοπί-
ζονται αδυναμίες, πώς μπορούν
αυτές οι αδυναμίες να διορθωθούν-
βελτιωθούν, για να αυξήσουμε την
αποτελεσματικότητα του οργανι-
σμού. Οι διάφορες εντυπώσεις που
υπάρχουν τις έχω ακούσει και εγώ
και όταν ήταν να αναλάβω αυτό
το πόστο, πολλοί μου είπαν πρόσεξε
το ένα πρόσεξε το άλλο.  Ο σκοπός
μου είναι να βρω τους υπόλοιπους
αγνοουμένους, όχι να κρίνω τι έγινε
και δεν έγινε.
-Ποια είναι τα περιθώρια που
υπάρχουν για εντοπισμό νέων
χώρων όπου ενδεχομένως να
υπάρχουν τάφοι αγνοουμένων;

-Υπάρχουν περιθώρια. Ως θέμα
αρχής θεωρώ ότι θα εντοπιστούν
όλοι οι αγνοούμενοι. Δεν διαγράφω
από τον κατάλογο κανέναν, εκ των
προτέρων. Εάν σε 10 χρόνια εντα-
τικών προσπαθειών έχουν μείνει
κάποιοι οι οποίοι, αντικειμενικά,
δεν  μπορούν να εντοπισθούν τότε
αυτοί που θα είναι σε αυτή την κα-
ρέκλα, τότε,  ας κρίνουν τι θα κά-
νουν. Να σας υπενθυμίσω όμως
πως σε άλλες χώρες δεν  έχει στα-
ματήσει η προσπάθεια. Οι Αμερι-
κανοί ακόμα έχουν υπηρεσία αγνο-
ουμένων που ψάχνει για την Κορέα,
ψάχνει για τον Β’ παγκόσμιο πό-
λεμο, το ίδιο και άλλες χώρες. Είναι
ένα έργο που δεν  κλείνει το κεφά-
λαιο αυτό ποτέ, εάν δεν έχεις εν-
τοπίσει και τον τελευταίο.
-Τι κάνει η ΔΕΑ με το κομμάτι
πληροφοριών. Υπάρχει ροή ή
ανταπόκριση;

-Υπάρχει. Υπάρχει αύξηση θα
έλεγα. Να σας πω ότι έχουμε και
παλαιότερες πληροφορίες, οι οποίες
δεν έτυχαν πλήρους αξιοποίησης.
Θεωρώ πως πρέπει να δούμε όλες
τις πληροφορίες, ακόμα και σε πε-
ριπτώσεις που έχουμε σκάψει, διότι
υπάρχουν 200 περιπτώσεις που
σκάψαμε, με φαινομενικά καλές
πληροφορίες και δεν είχαμε απο-
τελέσματα.
-Άρα μπορεί να είναι σε κάποιο
άλλο κοντινό σημείο;

-Να σας το πω απλά. Η πληρο-
φορία δεν έτυχε του αναγκαίου σε-
βασμού, δεν έτυχε της αναγκαίας
επεξεργασίας, της αναγκαίας δια-
χείρισης που έπρεπε, ενδεχομένως.
Ενδεχομένως σε κάποιες περιπτώ-
σεις να ήταν και λάθος οι πληρο-
φορίες, αλλά δεν είναι δυνατόν να
είχαμε τόσες πολλές. Ορισμένες
δειγματοληπτικά που έχουμε κοι-
τάξει, μπορείς να σκεφτείς ότι δεν
βρήκαμε για τον άλφα ή βήτα λόγο.
Οι καλύτερες πληροφορίες για τους
δικούς μας αγνοουμένους προέρ-
χονται από καταθέσεις του 74,75,76.
Αυτά πρέπει να τα κοιτάξουμε και
πάλι. Υπάρχουν περιπτώσεις που
δεν έχουν ολοκληρωθεί. Υπάρχουν
όμως και καινούργιες πληροφορίες
και εδώ το πρώτο πράγμα που έκα-
να ήταν η δημιουργία δυο ομάδων.
Η μια κοιτάει τις παλαιές πληρο-
φορίες και η άλλη που ασχολείται
με τις νέες.
-Ροή πληροφοριών υπάρχει από
ε/κ και τ/κ πλευράς;

-Υπάρχει. Έχουμε ενδυναμώσει
το ερευνητικό κομμάτι, έχουμε τρι-
πλασιάσει το ανθρώπινο δυναμικό
τους τελευταίους έξι μήνες και στο
δικό μας το γραφείο και τώρα ακο-
λουθεί και το τ/κ γραφείο, ενισχύει
τον ερευνητικό βραχίονα. Εάν έχεις
καλές πληροφορίες και τις σεβα-
στείς, θα έχεις αποτελέσματα.
-Υπάρχει φαντάζομαι και η πίεση
του βιολογικού παράγοντα των
προσώπων που ενδεχομένως να
έχουν τις πληροφορίες αυτές.

-Πρέπει να εντείνουμε τις προ-
σπάθειες. Εμείς έχουμε 15 άτομα
που ασχολούνται με πληροφορίες.
-Παίρνετε πρωτογενή πληροφό-
ρηση, δηλαδή από πρόσωπα που
ήταν αυτόπτες μάρτυρες;

-Έχουμε όλων των ειδών, αλλά
σίγουρα σε αυτές που δίνουμε πε-
ρισσότερη σημασία είναι αυτές
που προέρχονται από αυτόπτη μάρ-
τυρα. Αλλά καμιά φορά και η δευ-
τερογενής πληροφορία είναι ση-
μαντική. Καμιά φορά μπορεί να
μην ζει ο αρχικός μάρτυρας, αλλά
να έχει αφήσει αρκετά καλές πλη-
ροφορίες είτε σε συγγενικά είτε
σε φιλικά πρόσωπα.

Σκοπός μου, 
να βρω τους 
υπόλοιπους 
αγνοουμένους
Το πρόγραμμα είχε βαλτώσει αναφέρει το 
Ε/κ μέλος της ΔΕΑ Λεωνίδας Παντελίδης

-Πολλά έχουν λεχθεί και για τον
κατάλογο των 1619 Ε/κ αγνο-
ουμένων. Το νούμερο ανταπο-
κρίνεται στην πραγματικότητα
ή όχι;

-Το θέμα των καταλόγων είναι
κάπως συγχυσμένο διότι γίνεται
μια διάκριση, κατ’ εμέ δεν είναι
φυσιολογική, μεταξύ των πεσόν-
των και αγνοουμένων. Κανονικά
αγνοούμενος είναι αυτός που την
τελευταία φορά που θεάθηκε, ανά-
πνεε, ήταν εν ζωή. Πεσών είναι
αυτός που πρόσωπα που ήταν μαζί
του, πιστοποιούν πως  ήταν νεκρός
όταν έφυγαν. Ο κατάλογος των
1619 δεν έγινε με βάση αυτό το
κριτήριο, έγινε με βάση κάποιες
διαδικασίες. Μπήκαν κάποια άτομα
που δεν έπρεπε και δεν έχουν μπει
κάποια άλλα, τα οποία έπρεπε να
μπουν. Για μένα δεν έχει ιδιαίτερη
σημασία. Μας ενδιαφέρει η πλη-
ροφορία. Εφόσον τον εντοπίσουμε,
θα δούμε τι είναι, ποιος είναι. Άρα
δεν πάμε από τον κατάλογο αλλά
αν βρούμε κάποιον από τον κα-
τάλογο, διαγράφεται. Το 1/3 που
βρίσκουμε δεν είναι στον κατά-
λογο. Μπορεί να είναι πεσόντες,
μπορεί να είναι αδήλωτο άτομο.
-Διαπιστωμένα τάφοι αγνοου-
μένων στα κατεχόμενα έχουν
μετακινηθεί. Όταν αναλάβατε
τι σας είπαν, αν σας είπαν, τα
άλλα δυο μέλη της ΔΕΑ;

-Συζητάμε τουλάχιστον την πε-
ρίπτωση των Ασσιωτών, οι οποίοι
φαίνεται ότι έχουν μετακινηθεί
από το Ορνίθι στο Δίκωμο. Η πε-
ρίπτωση των μετακινήσεων είναι
πολύ πιο περίπλοκη από αυτή των
αρχικών σημείων ταφής. Θα το
δούμε και αυτό. Η διαφορά είναι
πως οι μετακινήσεις έγιναν 20 χρό-
νια μετά, έγιναν την δεκαετία του
90 και τα δεδομένα είναι διαφο-
ρετικά. Θέλει ειδική διαχείριση το
θέμα των μετακινήσεων. 
-Για το ευρύτερο θέμα των αγνο-
ουμένων έχουν γραφτεί πολλά

για τη διαχείρισή του και κα-
ριέρες που χτίστηκαν στην πλά-
τη των αγνοουμένων.  Εσείς τι
πιστεύετε;

-Δεν έχω άποψη. Αυτό που μπο-
ρώ να σου πω είναι πως εγώ ήδη
τελείωσα με την καριέρα μου. Ήλ-
θα εδώ για να βοηθήσω και δεν
το επιδίωξα. Μου τηλεφώνησε ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας στο
κινητό μου και μου είπε: «Ελα να
βοηθήσεις». Και ακριβώς επειδή
έχω  την αίσθηση ότι ο χρόνος
πιέζει και τα προβλήματα έχουν
συσσωρευτεί, θεώρησα ότι έχω
υποχρέωση να βοηθήσω. Δεν ήλθα
εδώ να κάνω καριέρα και σας δια-
βεβαιώ πως χρειάστηκε να παρα-
τήσω άλλα πράγματα που περίμενα
πολύ καιρό να βγω σε σύνταξη για
να ασχοληθώ.
-Μετά από 45 χρόνια πιστεύετε
ότι μπορούν να υπάρχουν αγνο-
ούμενοι εν ζωή;

-Δεν το αποκλείω, αλλά πάλι
πάμε στις πληροφορίες. Εάν έχω
μια πληροφορία πως κάποιος είναι
ζωντανός,  σας διαβεβαιώ ότι θα
την πάρουμε πάρα πολύ σοβαρά.
Αλλά αυτή τη στιγμή δεν έχουμε
τέτοια πληροφορία.
-Θέλετε να πείτε κάτι σε πρό-
σωπα που ενδεχομένως να ξέ-
ρουν για πρόσωπα και κατα-
στάσεις;

-Θέλω να παρακαλέσω όσους
διαθέτουν πληροφορίες που μπο-
ρούν να οδηγήσουν στον εντοπι-
σμό αγνοουμένων, παράκλησή
μου είναι να μας προσεγγίσουν.
Μπορούν να το κάνουν και ανώ-
νυμα. Εμείς δεν κάνουμε αστυνο-
μική έρευνα, δεν μας ενδιαφέρουν
οι συνθήκες εξαφάνισης κάποιου
ατόμου. Η δουλειά μας δεν είναι
να εντοπίσουμε ευθύνες, είναι να
εντοπίσουμε αγνοούμενους. Πα-
ράκληση, όποιος έχει πληροφορίες
ή στο παρελθόν είχε δώσει πλη-
ροφορίες και έχει κάτι ακόμη να
έλθει κοντά μας.

Σε μεγάλο βαθμό, οι πλη-
ροφορίες εξυπηρετού-
σαν τον οργανισμό, αντί 
ο οργανισμός να εξυπη-
ρετεί τις ανάγκες των
πληροφοριών. Από οργα-
νωτικής απόψεως, εντός
και εκτός, αυτό ήταν η
βασική μου προσπάθεια.

Το θέμα των καταλόγων
είναι κάπως συγχυσμένο
διότι γίνεται μια διάκριση,
κατ’ εμέ δεν είναι φυσιο-
λογική, μεταξύ των πε-
σόντων και αγνοουμένων.
Κανονικά αγνοούμενος
είναι αυτός που την τε-
λευταία φορά που θεάθη-
κε, ανάπνεε, ήταν εν ζωή.

Ο Λεωνίδας Παντελίδης δεν αποκλείει το ενδεχόμενο Ε/κ αγνοούμενοι να είναι εν ζωή, ωστόσο όπως τονίζει τέτοια πληροφορία το γραφείο του δεν έχει.

Ειδική διαχείριση για
τάφους που μετακινήθηκαν 
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Του ΝΊΚΟΥ ΣΤΈΛΓΙΑ

Λίγο πριν εκπνεύσει το 2019, δη-
μοσιεύματα στον Τύπο της Ανα-
τολικής Μεσογείου και της Μέσης
Ανατολής ανέφεραν ότι η κυβέρ-
νηση Τραμπ βρίσκεται πλέον ένα
βήμα πριν την ανακοίνωση του
«Σχεδίου του Αιώνα». Σύμφωνα
με σχετικές πληροφορίες, στο
επίκεντρο του σχεδίου είναι η
λύση του παλαιστινιακού προ-
βλήματος ενώ ταυτόχρονα θα
φέρει κοντά περιφερειακές δυ-
νάμεις που επικεντρώνονται σε
κοινές προκλήσεις και κοινούς
κινδύνους. Το αμερικανικό σχέδιο
προβλέπει τη δημιουργία του νέ-
ου παλαιστινιακού κράτους, το

οποίο θα ευθυγραμμίζεται με τις
ανάγκες και επιταγές του Ισραήλ,
την κοινή διαχείριση της Ιερου-
σαλήμ και τη στροφή της προ-
σοχής των περιφερειακών πρω-
ταγωνιστών προς τις κοινές προ-
κλήσεις. Σύμφωνα με ισραηλινές
πηγές, οι οποίες παρακολουθούν
από κοντά τις εξελίξεις στον άξο-
να ΗΠΑ-Ανατολικής Μεσογείου,
το νέο σχέδιο της ηγεσίας Τραμπ
δεν συνοδεύεται από νέα στοιχεία
και δεν υπόσχεται πολλά στο Ισ-
ραήλ και στις γειτονικές χώρες.
Παρόλα αυτά, είναι σημαντικό
για το γεγονός ότι, πέρα από την
προεκλογική εκστρατεία του Ντό-
ναλντ Τραμπ, ρίχνει φως στις
ισορροπίες που αλλάζουν στην
ευρύτερη περιοχή, με γοργούς
ρυθμούς. «Οι ΗΠΑ χρειάζονται
ένα αφήγημα επιτυχίας στο πεδίο
της εξωτερικής πολιτικής. Το
«Σχέδιο του Αιώνα» εξυπηρετεί

τα συμφέροντα της αμερικανικής
ηγεσίας. Την ίδια στιγμή, απο-
τελεί μια από τις φόρμουλες-συ-
στάσεις για τη σύσφιγξη των σχέ-
σεων χωρών που παραδοσιακά
στρέφονται με ανταγωνιστικά
αντανακλαστικά η μια προς την
άλλη», λέει στην «Κ» ισραηλινή
πηγή.  

Aραβοϊσραηλινή προσέγγιση
Το τέλος του 2019, εκτός από

κάποιες πτυχές του «Σχεδίου του
Αιώνα», έφερε στο προσκήνιο
της Ανατολικής Μεσογείου και
μια άλλη εξέλιξη. Οι μοναρχίες
του Αραβικού Κόλπου και το Ισ-
ραήλ συντονίζουν τα βήματα και
τις πολιτικές τους κινήσεις σε
σειρά ζητημάτων και στέλνουν
μηνύματα συνεργασίας και φιλίας
οι μεν στους δε. Λίγο μετά την
ιστορική επίσκεψη του πρωθυ-
πουργού του Ισραήλ στο Ομάν,
η συμμαχία της οποίας ηγείται η
Σαουδική Αραβία αφήνει να νοη-
θεί ότι δεν αποκλείει την προ-
οπτική της αποκατάστασης και
εξομάλυνσης των σχέσεων με το
εβραϊκό κράτος. 

Πριν από λίγο καιρό, διαμέσου
του διαδικτύου και παραπέμπον-
τας σε ένα άρθρο γνώμης για τις
λεπτές ισορροπίες που αλλάζουν
στην ευρύτερη περιοχή, ο Υπουρ-
γός Εξωτερικών των Ηνωμένων
Αραβικών Εμιράτων, αναφέρθηκε
εμμέσως στην προοπτική της
εξομάλυνσης των σχέσεων της
χώρας του με το Ισραήλ. Παρό-
μοιες σκέψεις υπάρχουν και σε
άλλες αραβικές πρωτεύουσες, οι
οποίες διατηρούν διάλογο και
συνεργασία με το Τελ Αβίβ στην
ευρύτερη περιοχή. Στην πραγ-
ματικότητα, οι ΗΠΑ και ο στε-
νότερος σύμμαχός τους στην πε-
ριοχή, το Ισραήλ, στα τέλη του
2019 συνεργάζονται με τις αρα-
βικές μοναρχίες και χώρες σε
πληθώρα ζητημάτων. Οι ένοπλες
δυνάμεις και οι μυστικές υπη-
ρεσίες των χωρών ενώνουν τις
δυνάμεις τους για να αντιμετω-
πιστούν «εχθρικοί παράγοντες»,
όπως η Ρωσία και το Ιράν. Την
ίδια στιγμή, ο άξονας ΗΠΑ-Ισ-
ραήλ-Κύπρου-Ελλάδας-αραβικών
χωρών δρομολογεί κοινά ενερ-
γειακά σχέδια και δεν βλέπει με
καλό μάτι τις κινήσεις της συμ-
μαχίας Τουρκίας-Κατάρ.

Το «Σχέδιο 
του Αιώνα» 
με υπογραφή
Ντ. Τραμπ 
Ενέργεια-οικονομία-κοινές προκλήσεις 
φέρνουν κοντά χώρες της Μ. Ανατολής

Σε νέα Συρία μετατρέπεται η Λιβύη με εμπλοκή και της Τουρκίας 

Τ ουρκικές ειδικές δυνάμεις,
πεζοναύτες και ΟΥΚ, ετοιμά-
ζονται να μεταβούν στη Λιβύη

στα πλαίσια της υλοποίησης του
μνημονίου αμυντικής συνεργασίας
που υπέγραψε η κυβέρνηση της
Τρίπολης με τηΝ Τουρκία. Το μνη-
μόνιο αυτό περιλαμβάνει αποστολή
πολεμικού υλικού κατά παράβαση
του εμπάργκο όπλων που ψήφισε
το Συμβούλιο Ασφαλείας. Η Τουρκία
έχει ήδη στρατιωτική παρουσία
στη Λιβύη με προσωπικό που χει-
ρίζεται τα τουρκικής κατασκευής
drones. Επιπρόσθετα με τα drones,
τα εκεί αποσταλέντα τουρκικά τε-
θωρακισμένα βοήθησαν σημαντικά
τις δυνάμεις της κυβέρνησης Εθνι-
κής Συμφωνίας (GNA) να αποκρού-
σουν την εαρινή επίθεση του στρα-
τάρχη Χαφτάρ και να ξαναπάρουν
τον έλεγχο της στρατηγικής πόλης
Γκαριάν. Η Τουρκία δεν είναι η μό-
νη χώρα που έχει εμπλακεί στον

λιβυκό εμφύλιο, αφού και το Κατάρ
ενισχύει τη κυβέρνηση της Τρίπο-
λης, ενώ στο πολιτικό επίπεδο στή-
ριξη στην GNA δίνουν η Ιταλία και
η Βρετανία. Αντίστοιχα, τον Χαφτάρ
και την κυβέρνηση της Βεγγάζης
στηρίζουν με υλικό και λογιστική
υποστήριξη η Αίγυπτος, τα Ηνω-
μένα Αραβικά Εμιράτα και η Σα-
ουδική Αραβία. Πολιτική υποστή-
ριξη δίνει η Γαλλία, ενώ Ρωσία και
ΗΠΑ διατηρούν επαφές και με τις
δύο πλευρές. Να σημειωθεί ότι
μόλις πρόσφατα έφθασαν στη Λι-
βύη και πολεμούν στο πλευρό των
δυνάμεων του Χάφταρ Ρώσοι μι-
σθοφόροι της ιδιωτικής εταιρείας
Wagner που ανήκει σε φίλο του κ.
Πούτιν. Οι δυνάμεις της κυβέρνη-
σης Εθνικής Συμφωνίας κατέχουν
μόλις το 15% του εδάφους της χώ-
ρας που περιλαμβάνει μεγάλες πό-
λεις όπως η Τρίπολη, η Σύρτη και
η Μισράτα. Από την πλευρά τους

οι δυνάμεις του Χάφταρ ελέγχουν
τόσο το μεγαλύτερο τμήμα της χώ-
ρας όσο και την πλειοψηφία των
πετρελαϊκών εγκαταστάσεων. Στο
πεδίο των μαχών επικρατεί στα-
σιμότητα με τις δυνάμεις του Χά-
φταρ να ευρίσκονται έξω από την
Τρίπολη. Στο διπλωματικό πεδίο
υπάρχει σχετική κινητικότητα με
τη Γερμανία να επιχειρεί να οργα-
νώσει στο Βερολίνο με τη βοήθεια
του ΟΗΕ ακόμα μία διάσκεψη ει-
ρήνης για τη Λιβύη. Τις προσπά-
θειες της Γερμανίας στηρίζει η Ρω-
σία ενώ πρόσφατα έχει προσκληθεί
να συμμετάσχει και η Τουρκία.  

Η όποια στρατιωτική βοήθεια
της Τουρκίας δεν αναμένω να ξε-
περάσει κάποια όρια, γιατί κάτι τέ-
τοιο θα οδηγούσε σε αντιδράσεις
από άλλους εξωτερικούς παίκτες
και θα δημιουργούσε κίνδυνο κλι-
μάκωσης και άμεσης μεταξύ τους
αντιπαράθεσης. Εκτιμώ ότι αυτή

θα είναι λελογισμένη ώστε να επι-
τρέψει στην κυβέρνηση της Τρί-
πολης να επιβιώσει των επιθέσεων
των δυνάμεων του Χάφταρ. Ήδη
ο πρόεδρος Ερντογάν ευρίσκεται
σε συνεχή συνεννόηση με τη Ρωσία
και μιλά για τη Λιβύη απευθείας με
τον πρόεδρο Πούτιν, τον οποίο θα
συναντήσει στις 8 Ιανουαρίου 2020.
Υπάρχει μεγάλη πιθανότητα οι δύο
χώρες να φτάσουν σε μία συνεν-
νόηση ανάλογη με εκείνη που έκα-
ναν και στην περίπτωση της Συρίας.
Σε κάθε περίπτωση τα δύο μνημόνια
και η αποστολή τουρκικής αμυν-
τικής βοήθειας στη Λιβύη και εν-
δεχομένως τουρκικού στρατιωτικού
προσωπικού έχουν καταστήσει την
Τουρκία σημαντικό παίκτη στη λι-
βυκή εμφύλια σύγκρουση, κάτι που
αναγνωρίζεται πλέον από όλους.
Η εξέλιξη αυτή έρχεται να προστεθεί
στη γενικότερη εμπλοκή της Τουρ-
κίας σε υποθέσεις σε αριθμό χωρών

της ευρύτερης περιοχής αναδει-
κνύοντάς την ως περιφερειακή δύ-
ναμη. Σήμερα, η Τουρκία αναγνω-
ρίζεται από όλους ως χώρα με λόγο
και ρόλο στις λιβυκές υποθέσεις,
όπως και στις συριακές και για αυτό
συνομιλούν με αυτή. Όσοι ισχυρί-
ζονται ότι θα της προκαλέσουν κό-
στος, για μία παγωμένη σύγκρουση
όπως το Κυπριακό, έχουν κατά τη
γνώμη μου ψευδαισθήσεις. Ανάλογα
σφάλλουν και αυτοί που νομίζουν
ότι μέσα από μία ομοσπονδιακή
λύση τύπου Κραν Μοντανά η Τουρ-
κία θα δεχθεί να εγκαταλείψει τα
ηγεμονικά της όνειρα και σχεδια-
σμούς στην Κύπρο τη στιγμή που
αυτά φτάνουν μέχρι τη Λιβύη, τη
Σομαλία και τον Περσικό Κόλπο.

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.
Διετέλεσε Γραμματέας του Γεωστρατηγι-
κού Συμβουλίου της ΚΔ την περίοδο
2014-2018.

ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ
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Η προσπάθεια της ένω-
σης των ενεργειακών κοι-
τασμάτων της περιοχής
και της μεταφοράς του
αερίου στις δυτικές αγο-
ρές χρονικά συμπίπτει
με την αναζήτηση από 
τις χώρες του Αραβικού
Κόλπου εναλλακτικών
πηγών εσόδων, όπως 
το εμπόριο με τη Δύση.

Το «φλερτ» των αραβικών χωρών
με τις ΗΠΑ και τους περιφερειακούς
συνεργάτες τους, έρχεται σε μια
στιγμή που η συμμαχία της οποίας
ηγείται η Σαουδική Αραβία εκπέμ-
πει μηνύματα εκδημοκρατισμού
και επιδεικνύει σημάδια προσχώ-
ρησης στο δυτικό μοντέλο ζωής.
Επιχειρώντας να αφήσει πίσω της
το στίγμα της δολοφονίας του δη-
μοσιογράφου Τζαμάλ Κασόγκι και
σκοτεινών πτυχών του «ένοχου»
παρελθόντος του, το βασίλειο της
Σαουδικής Αραβίας προχωρεί σε
σημαντικές μεταρρυθμίσεις, οι
οποίες ενισχύουν τα δικαιώματα
των πολιτών του. Μόλις πριν από
λίγες ημέρες, το βασίλειο περιόρισε
το δικαίωμα του γάμου μόνο σε
άτομα άνω των 18 ετών. Από τώρα
και στο εξής, στη Σαουδική Αραβία
οι πολίτες που δεν έχουν φτάσει
στο 18ο έτος της ζωής τους, θα
μπορούν να παντρεύονται μονάχα
σε περίπτωση που εξασφαλίζουν
τις σχετικές άδειες από τους κη-
δεμόνες και τις επίσημες αρχές της
χώρας. Για πολλούς αναλυτές, τέ-
τοιου είδους βήματα αποτελούν
κομμάτι μιας μεγάλης «επανάστα-
σης» σε μια χώρα που διοικείται
εδώ και αιώνες σύμφωνα με την
ιδιόρρυθμη ανάγνωση των αρχών
και των επιταγών του Ισλάμ. 

Οι μεταρρυθμίσεις στη Σαουδική
Αραβία κάθε άλλο παρά τυχαίες θα
μπορούσαν να χαρακτηριστούν.
Η νέα ηγεσία του βασιλείου, στη
νέα περίοδο στρέφει την προσοχή
της προς τις μεγάλες απειλές και
προκλήσεις που αντιμετωπίζει ολό-
κληρη η περιοχή. Το Ιράν βρίσκεται
στην πρώτη θέση των προκλήσεων
που αντιμετωπίζουν η Σαουδική
Αραβία και οι συμμαχικές δυνάμεις.
Για τους εκπροσώπους του παλα-
τιού της Σαουδικής Αραβίας, η συν-

τηρητική αντίδραση της χώρας και
των συμμαχικών δυνάμεων στις
επιπτώσεις της επανάστασης του
1979 ήταν μια λανθασμένη επιλογή,
η οποία οδήγησε τις μουσουλμα-
νικές χώρες σε αδιέξοδο σε πολλά

μέτωπα. Η ενδυνάμωση των σου-
νιτικών συντηρητικών κινημάτων,
όπως αυτό των Μουσουλμάνων
Αδελφών, αντί να παρέχει λύσεις
σε διάφορα ζητήματα, οδήγησε
στα πρόθυρα μιας μεγάλης πολι-
τικής και κοινωνικής έκρηξης τις
κοινωνίες της περιοχής. Για χώρες
όπως η Σαουδική Αραβία, λοιπόν,
αν παράγοντες όπως το Ιράν συ-
νιστούν ζωτικής σημασίας απειλές
για τις ντόπιες κοινωνίες, υπάρχουν
και σειρά νέων εξελίξεων και πα-
ραγόντων που επιβάλλουν στις
ντόπιες κυβερνήσεις αλλαγή πλεύ-
σης σε διάφορα ζητήματα. Η ενέρ-
γεια και η οικονομία είναι πεδία,
στα οποία η Σαουδική Αραβία και
η συμμαχία της οποίας ηγείται το
βασίλειο της οικογένειας Αλ Σαούντ,
χρειάζονται νέα εργαλεία και νέες
στρατηγικές. 

Ως γνωστόν, το φυσικό αέριο

της Ανατολικής Μεσογείου το τε-
λευταίο διάστημα φέρνει κοντά
χώρες όπως το Ισραήλ, η Αίγυπτος,
η Κύπρος, η Ελλάδα, η Ιταλία και
η Γαλλία. Η προσπάθεια της ένωσης
των ενεργειακών κοιτασμάτων της
περιοχής και της μεταφοράς του
αερίου στις δυτικές αγορές χρονικά
συμπίπτει με την αναζήτηση από
τις χώρες του Αραβικού Κόλπου
εναλλακτικών πηγών εσόδων, πέρα
από τα έσοδα από το πετρέλαιο.
«Το κυνήγι του μαύρου χρυσού
βρίσκεται πλέον στην τελική φάση
του, την ώρα που η περιοχή στρέφει
τα βλέμματά της προς νέα έσοδα
από «καθαρές»-οικολογικές πηγές
ενέργειας και νέες ευκαιρίες εμ-
πορίου», αναφέρει στην «Κ» αρα-
βική πηγή που τις τελευταίες δε-
καετίες ασχολείται με θέματα άμυ-
νας, ασφάλειας και συλλογής πλη-
ροφοριών. 

Η ίδια πηγή προσθέτει τα εξής:
«Οι κοινωνίες μας επωφελούνται
σήμερα από το κερδοφόρο εμπόριο
με τη Δύση, τις ΗΠΑ, την ΕΕ και
το Ισραήλ. Σιγά-σιγά εξοικειώνον-
ται με την ιδέα των εναλλακτικών
πηγών ενέργειας και τις δυτικού
τύπου πρακτικές και αρχές της δη-
μοκρατίας και της σύγχρονης ζωής.
Φυσικά υπάρχουν πολλά εμπόδια
που θα πρέπει να ξεπεραστούν
στην πορεία. Αντιμετωπίζουμε
αβεβαιότητα σε πολλά πεδία. Πι-
θανή αλλαγή σκυτάλης στην εξου-
σία μιας μικρής μοναρχίας, όπως
λ.χ. αυτής του Ομάν, μπορεί να
ανατινάξει στον αέρα μεγαλόπνοα
σχέδια. Από την άλλη, δυνάμεις
όπως η Ρωσία, το Ιράν, η Τουρκία
και το Κατάρ προκαλούν νέα προ-
βλήματα. Ωστόσο, η περιοχή εξα-
κολουθεί να ελπίζει σε ένα καλύ-
τερο αύριο το 2020 και στα χρόνια
που ακολουθούν».

Το τρίπτυχο ενέργεια-οικονομία-κοινοί εχθροί 
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Το «φλερτ» των αραβι-
κών χωρών με τις ΗΠΑ
έρχεται σε μια στιγμή
που η συμμαχία της
οποίας ηγείται η Σαουδι-
κή Αραβία εκπέμπει 
μηνύματα εκδημοκρατι-
σμού και επιδεικνύει 
σημάδια προσχώρησης
στο δυτικό μοντέλο ζωής.
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Η εξέλιξη αυτή έρχεται
να προστεθεί στη 
γενικότερη εμπλοκή της 
Τουρκίας σε υποθέσεις, 
σε αριθμό χωρών της 
ευρύτερης περιοχής, 
αναδεικνύοντάς την ως
περιφερειακή δύναμη.

Μόλις πριν από λίγες ημέρες, το βασίλειο της Σαουδικής Αραβίας περιόρισε
το δικαίωμα του γάμου μόνο σε άτομα άνω των 18 ετών, τερματίζοντας στην
ουσία κυρίως τους γάμους ανήλικων κοριτσιών.

Το «Σχέδιο του Αιώνα» προβλέπει τη δημιουργία του νέου παλαιστινιακού κράτους, το οποίο θα ευθυγραμμίζεται με τις ανάγκες και επιταγές του Ισραήλ, την
κοινή διαχείριση της Ιερουσαλήμ και τη στροφή της προσοχής των περιφερειακών πρωταγωνιστών προς τις κοινές προκλήσεις. 
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«Δόξα εν υψίστοις Θεώ και επί γης
ειρήνη εν ανθρώποις ευδοκία».
Πλούσιος σε αιώνων πείρα αιμα-
τηρή ο άνθρωπος, επαναλαμβάνει
τη λυγμική κραυγή του Προφήτη:
«…λέγοντες: ειρήνη, ειρήνη και
πού είσαι ειρήνη;».  Όχι μόνο ει-
ρήνη δεν υπάρχει, αλλά και η ίδια
η λαχτάρα για ειρήνη, γίνεται, ενίο-
τε, μέσο εξαπάτησης και εργαλείο
παγίδευσης των ανθρώπων που
αδημονούν γι’ αυτή.

Επιφανής μάρτυρας τέτοιας εξα-

πάτησης και ο κυπριακός λαός. Ο
οποίος βίωσε τη λεγόμενη «ειρη-
νευτική επιχείρηση» του Αττίλα
που σφαγίασε, βίασε, κούρσεψε
την πατρίδα μας και τους ανθρώ-
πους της και βιώνει, καθημερινώς,
την κατοχή. Ο λαός, που ακούει
και διαβάζει για επικίνδυνα «σχέ-
δια» που, εν ονόματι της ειρήνης,
προοιωνίζονταν και προοιωνίζονται
βίαιες συγκρούσεις και απατηλές
και παγιδευτικές ρυθμίσεις.

Ο προσγειωμένος και έμπειρος

Μπέρτολτ Μπρεχτ μαρτυρεί το
αληθινό όνομα αυτής της ειρήνης,
που ειρήνη δεν είναι: «Όταν αυτοί
που είναι ψηλά μιλάνε για ειρήνη,
ο απλός λαός ξέρει πως έρχεται ο
πόλεμος».

Και η Τουρκία, η χώρα που δί-
δαξε τις σφαγές και τις γενοκτονίες,
που αντί για Ιστορία έχει ποινικό
μητρώο, προάγει, λέει, την ειρήνη
και την ίδια στιγμή επιτίθεται στους
γείτονές της, σφαγιάζοντας και
ισοπεδώνοντας λαούς και πόλεις. 

Τι περισσότερο μπορείς να πεις
για την ειρήνη, όταν οι σημερινές
ηγέτιδες χώρες του κόσμου, είναι
αυτές που προκάλεσαν ή πρωτα-
γωνίστησαν σε δύο παγκοσμίους
πολέμους και δεκάδες άλλους πε-
ριφερειακούς, με εκατομμύρια νε-
κρούς και απόλυτη δυστυχία;

Κι εμείς εδώ, σ’ αυτό το πολύ-
παθο νησί της Μεσογείου, γιορτά-
σαμε και φέτος τα Χριστούγεννα
με τις πληγές ανοικτές. «Λαέ μου,
τι εποίησα σοι και τι μοι ανταπέ-

δωκας;». Αν είχε σκέψη αυτή η στε-
νή λωρίδα γης που μας γέννησε,
αυτό θα σκεφτόταν. Αν είχε φωνή
ο μαγαρισμένος Πενταδάκτυλος,
αυτό απορημένος θα ρωτούσε. Αν
η βεβηλωμένη Κερύνεια μπορούσε
να κλάψει, αυτός θα ήταν ο κλαυθ-
μός και ο οδυρμός της. Αν η εγ-
κλωβισμένη ψαλμωδία της Μονής
του Αποστόλου Ανδρέα ακουγόταν,
αυτό θα αντιλαλούσαν οι τοίχοι
της. Και αν η Βασιλεύουσα Αμμό-
χωστος ρητόρευε, αυτός θα ήταν

ο λόγος της.Όμως, ας αντλήσουμε
δύναμη και αισιοδοξία. Ας υψω-
θούμε, πάνω από την σκληρή πραγ-
ματικότητα, με πίστη, όραμα και
αρετή. Η ελευθερία δεν χαρίζεται,
αλλά κερδίζεται με αγώνα και θυ-
σίες. Γι’ αυτό κι εμείς, με το βλέμμα
στραμμένο στη γέννηση του Θε-
ανθρώπου, ας ευχηθούμε αλλήλους,
Χρόνια Πολλά και Καλή Λευτεριά.
Κι ας μην ξεχνάμε πως σε λίγες μέ-
ρες ξημερώνει Πρωτοχρονιά· και
Πρωτοχρονιά σημαίνει Ελπίδα.

Πρωτοχρονιά σημαίνει ελπίδα

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Την θέση πως ένας υποψήφιος του
τρίτου πόλου για τις προεδρικές
εκλογές είναι καταδικασμένος να
χάσει, εκφράζει σε συνέντευξή του
στην «Καθημερινή» ο βουλευτής
του ΔΗΚΟ Μαρίνος Μουσιούττας,
στέλνοντας το μήνυμα στον Νικόλα
Παπαδόπουλο πως το 2023 θα πρέ-
πει να συνεργαστεί -με σωστά προ-
γράμματα- με ένα εκ των δύο με-
γάλων κομμάτων. Εκφράζει τους
προβληματισμούς του για τις συ-
νενώσεις των δήμων υπογραμμί-
ζοντας πως ο Στρόβολος, με 75.000
κατοίκους, θα μπορούσε να είναι
αυτόνομος. Μιλά και για τα περί
παραγκωνισμού κάποιων και προ-
ώθησης συγκεκριμένων στελεχών,
υποστηρίζοντας πως στο ΡΙΚ, την
περίοδο Ιουνίου-Νοεμβρίου, οι βου-
λευτές πλην ενός, έκαναν γύρω
στις εφτά εμφανίσεις, ο πρόεδρος
της επιτροπής Οικονομικών Άγγε-
λος Βότσης μόλις δύο ενώ άλλα
στελέχη μη εκλελεγμένα γύρω στις
20 εμφανίσεις. «Κάποια πράγματα»,
προσθέτει, «βγάζουν μάτι».   

-Εσείς και άλλα στελέχη του ΔΗ-
ΚΟ, έχετε εκφράσει κάποιες ανη-
συχίες για κάποιες από τις συ-
νενώσεις. Πού στηρίζονται;

-Σε ό,τι αφορά τον τρόπο εκλο-
γής των δημοτικών συμβούλων
στα διαμερίσματα θεωρούμε πως
θα είναι πιο δημοκρατικό και πιο
αναλογικό να χρησιμοποιηθεί η
φιλοσοφία που υπάρχει  στο σύ-
στημα των βουλευτικών εκλογών,
όπου κάθε κόμμα παίρνει αναλογικά
αυτό που του ανήκει με βάση την
εκλογική του δύναμη. Το δεύτερο
είναι για τις σχολικές εφορείες. Θα
πρέπει σίγουρα να μειωθεί ο αριθ-
μός τους αλλά θα πρέπει να μείνουν
εκτός των δήμων. Το τρίτο σημείο
της διαφοράς μας εδράζεται στη
διοικητική μορφή των Επαρχιακών
Οργανισμών Αυτοδιοίκησης (ΣΥΛ,
ΣΑΛ, ΟΕΔΑ) όπως εξελίχθηκαν και
το τέταρτο σημείο στις πολεοδο-
μικές άδειες καθώς εισήγησή μας
είναι η δημιουργία μιας ανεξάρτη-

της αρχής που θα εκδίδει και πο-
λεοδομικές και οικοδομικές άδειες.
Θα μπορούσε ως εναλλακτική πρό-
ταση να τις αναλάβουν οι πέντε
μητροπολιτικοί δήμοι. Μας απα-
σχολεί και μας ενδιαφέρει πολύ ο
μηχανισμός υλοποίησης της εφαρ-
μογής της μεταρρύθμισης της ΤΑ.

Ο Στρόβολος... αυτόνομος
-Διαφωνείτε και με τη συνένωση
της Λευκωσίας με τον Στρόβολο; 

-Μας προβληματίζει το γεγονός
ότι στον Δήμο Λευκωσίας θα εντάσ-
σονται πέντε δήμοι με πληθυσμό
175.000 κατοίκων το 2011 και διε-
ρωτόμαστε κατά πόσο θα είναι λει-
τουργικό. Το ίδιο δεν φαίνεται να
εφαρμόζεται σε άλλους δήμους, όπως
στη Λεμεσό, που ο αριθμός φτάνει

τους 110.000. Είχαμε πρόσφατα σύ-
σκεψη με τις τοπικές επιτροπές του
ΔΗΚΟ, όπως και τη Δημοτική Ομάδα
του ΔΗΚΟ Στροβόλου, και εξέφρασαν
κάθετα την αντίδρασή τους με την
ενσωμάτωση του Στροβόλου στον
Δήμο Λευκωσίας. Εκτιμώ, με τα δε-
δομένα όπως εξελίχθηκαν, ο Δήμος
Στροβόλου με 75.000 κατοίκους θα
μπορούσε να είναι αυτόνομος. 
-Στις ευρωεκλογές είχατε πει
πως η εσωτερική αντιπαράθεση
που προκάλεσε το εκλογικό συ-
νέδριο του ΔΗΚΟ ανήκει στο
παρελθόν. Διαφαίνεται ωστόσο
πως διαφωνείτε σε διάφορα ζη-
τήματα και πολιτικές με την ηγε-
σία του κόμματος…

-Το να υπάρχει διαφορετική άπο-
ψη, το θεωρώ και υγιές και σωστό.
Σε ό,τι αφορά το πρόσφατο ζήτημα

στο οποίο προφανώς αναφέρεστε,
για τη δημιουργία της Ενιαίας Υπη-
ρεσίας Επιθεώρησης Εργασίας,
πρέπει να πω ότι είμαι μέλος της
επιτροπής εργασίας και χειριζόμουν
το όλο θέμα για τρία χρόνια. Είχα
συνεπώς αρκετή πληροφόρηση τό-
σο για τη φιλοσοφία όσο και για
τις λεπτομέρειες της σχετικής νο-
μοθεσίας και γι’ αυτό το λόγο επέ-
μεινα και επιμένω  ότι  αυτή θα
πρέπει να γίνει πιο αυστηρή, για
σκοπούς συμμόρφωσης έστω και
υπό τον φόβο των προστίμων. Άρα,
δεν έχω συμφωνήσει με το σκε-
πτικό της συγκεκριμένης τροπο-
λογίας, εξού και η δική μου διαφω-
νία και του συναδέλφου Αγγελου
Βότση, αλλά και από άλλα οργα-
νωμένα σύνολα. 
-Στο θέμα του ΓεΣΥ;  

-Δεν έχουμε διάσταση απόψεων
αλλά διαφορά στο πώς εκφράζουμε
την θέση μας. 
-Η ηγεσία του ΔΗΚΟ έδωσε την
αίσθηση ότι έχει επιφυλάξεις…

-Μάλλον έχει περισσότερες επι-
φυλάξεις από ό,τι μπορεί να έχω
εγώ, ή άλλοι συνάδελφοι. Οι οποι-
εσδήποτε επιφυλάξεις θα πρέπει
να αφορούν τη λειτουργικότητα
και την αποδοτικότητα του ΓεΣΥ,
αλλά όχι την αλλαγή φιλοσοφίας
του. Θεωρώ πως ήταν πολύ αιχμη-
ρές οι ανακοινώσεις μας για το
ΓεΣΥ και θα έπρεπε να αποφευχ-
θούν. Στη σύσκεψη με τον Πρόεδρο
της Βουλής εκπροσώπησα εγώ το
κόμμα και εξέφρασα τη θέση μας
που είναι «κάτω τα χέρια από το
ΓεΣΥ».  Προφανώς και έχει προ-
βλήματα το ΓεΣΥ, όμως αντί να
υπερπροβάλλουμε τα κακώς έχοντα,
θα πρέπει να βοηθήσουμε ώστε να
βρεθούν και να λυθούν τα προβλή-
ματα το συντομότερο.  Ως κόμμα
στηρίξαμε και στηρίζουμε το ΓεΣΥ
και προσπαθούμε έτσι ώστε αυτό
που στηρίξαμε πριν δύο χρόνια
ομόφωνα στη Βουλή να γίνει πράξη. 

Οι εμφανίσεις στο ΡΙΚ
-Αίσθηση έχουν προκαλέσει οι
τοποθετήσεις του αντιπροέδρου
του ΔΗΚΟ Αλέκου Τρυφωνίδη
για προώθηση κάποιων συγκε-

κριμένων στελεχών και παραγ-
κωνισμό άλλων. Ισχύει ή απο-
τελεί υπερβολή; 

-Ο καθένας έχει το δικαίωμα να
εκφράζεται με τον δικό του τρόπο.
Η αλήθεια είναι πως η εκπροσώ-
πηση στελεχών του ΔΗΚΟ στα
ΜΜΕ θα έπρεπε να γίνει πιο πλου-
ραλιστική, όπως ανάφερε και ο συ-
ναγωνιστής Αλέκος Τρυφωνίδης.
Να ενταχθούν περισσότερα άτομα
σε αυτή την προσπάθεια γιατί ο
καθένας εκπροσωπεί μία άλλη με-
ρίδα των πολιτών. Όσο πιο πολλοί
συμμετέχουν και εκπροσωπούν το
κόμμα, τόσο το καλύτερο για το
κόμμα. Σε αυτό υστερούμε και θα
πρέπει να το διορθώσουμε. 
-Υπερπροβάλλονται πρόσωπα
ενόψει βουλευτικών εκλογών; 

-Δεν μπορώ να πω ότι είναι μόνο
αυτός ο λόγος.
-Άρα είναι και αυτός ο λόγος.

-Μπορεί. Αυτό συμβαίνει και σε
περίοδο που δεν έχουμε εκλογές.
Το προηγούμενο διάστημα ζήτησα
από το ΡΙΚ, μέσα στο πλαίσιο του
κοινοβουλευτικού ελέγχου, να μου
στείλει τις εκπροσωπήσεις του ΔΗ-
ΚΟ και των άλλων κομμάτων για
να δούμε τι γίνεται. Από την πε-
ρίοδο μετά τις ευρωεκλογές μέχρι
και τον Νοέμβρη υπάρχουν 4-5
στελέχη που έκαναν εμφάνιση στο
κανάλι 20 φορές και κάποιοι άλλοι
εμφανίστηκαν μόλις 7 φορές ή και
λιγότερες.
-Ίσως όμως να είναι επιλογή του
μέσου.

-Ρώτησα στο ΡΙΚ και μου είπαν

ότι ο παρουσιαστής αναλόγως του
θέματος και της διαθεσιμότητας
των διαφόρων αξιωματούχων του
κόμματος κρίνει και πράττει. Οι
βουλευτές του ΔΗΚΟ με εξαίρεση
έναν βουλευτή, έκαναν την περίοδο
που ανέφερα, γύρω στις 7 τηλεο-
πτικές εμφανίσεις. Αν μη τι άλλο
οι βουλευτές εκλέγηκαν από τον
λαό, μετέχουν σε κάποιες επιτροπές
όπως ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής Οικονομικών
Άγγελος Βότσης, ο οποίος και γνώ-
σεις έχει και θέματα επίκαιρα πολλά
να συζητήσει είχε παρουσιαστεί
στο ΡΙΚ μόλις δύο φορές. Κάποια
πράγματα βγάζουν μάτι.
-Η ΔΗΠΑ προκάλεσε ζημιά στο
ΔΗΚΟ λαμβάνοντας υπόψη τα
αποτελέσματα των ευρωεκλο-
γών; 

-Η ΔΗΠΑ πήρε ένα σεβαστό πο-
σοστό στις ευρωεκλογές.  Η μεγάλη
δοκιμασία της παράταξης θα είναι
οι βουλευτικές εκλογές. Οι ψηφο-
φόροι δεν είναι κοτσιάνια κανενός
και εμάς δεν πρέπει να μας προ-
βληματίζει τι κάνει η ΔΗΠΑ αλλά
εμείς τι κάνουμε ως ΔΗΚΟ και πόσο
σωστοί και σταθεροί είμαστε. Με
πιο μετριοπαθή και πιο συνετό πο-
λιτικό λόγο μπορούμε να αγγίξουμε
εκείνες τις ομάδες θα έλεγα των
Κεντρώων και όχι μόνο που επι-
ζητούν την σύνεση και τη συνεν-
νόηση. Γενικά, όμως, ως πολιτικά
κόμματα χρειαζόμαστε να κατα-
βάλουμε μεγάλη προσπάθεια γιατί
ο κόσμος αποστασιοποιείται και
απαξιώνει την πολιτική.

-Ο Πρόεδρος του ΔΗΚΟ χαμή-
λωσε σε σχέση με τις προεδρικές
εκλογές τους αντιπολιτευτικούς
τόνους και πλέον προχωρά σε
επαφές με τον γ.γ. του ΑΚΕΛ.
Βλέπετε θετικά μία εκλογική συ-
νεργασία των δύο κομμάτων; 

-Είναι πολύ θετικό να υπάρχουν
συναντήσεις μεταξύ των κομμάτων.
Οι θέσεις των δύο κομμάτων αυτή
τη στιγμή απέχουν κατά πολύ. Πρώ-
τα στο Κυπριακό αλλά και σε κοι-
νοβουλευτικά ζητήματα. Χαρακτη-
ριστικό ότι εμείς είμαστε επιθετικοί
με το ΓεΣΥ, καταψηφίζουμε κον-
δύλια για την επιθεώρηση εργασίας
που αποτελούν προμετωπίδα του
ΑΚΕΛ. Δεν ξέρω αν έτσι δείχνουμε
πως υπάρχει σύγκλιση απόψεων.
Το ίδιο και με τον ΔΗΣΥ. Δεν ση-
μαίνει ότι επειδή ψηφίσαμε κάποια
νομοσχέδια μπορούμε να κάνουμε
συνεργασία με τον ΔΗΣΥ. 
-Μπορεί να επιχειρήσετε να δη-
μιουργήσετε εκ νέου τον τρίτο
πόλο στις προεδρικές; 

-Ένας υποψήφιος του τρίτου
πόλου είναι καταδικασμένος να
αποτύχει. Φάνηκε πρώτα στην πε-
ρίπτωση του Τάσσου Παπαδόπου-
λου αλλά και τώρα με τον Νικόλα
ως υποψήφιο. Είναι τέτοια η δυ-
ναμική των δύο μεγάλων κομμάτων
που μπορούν να πάνε στον δεύτερο
γύρο. Το ΔΗΚΟ και οι άλλες δυνά-
μεις του ενδιάμεσου χώρου θα πρέ-
πει με σωστά προγράμματα, αφού
δεν μπορούν να εκλεγούν μόνοι,
να συνεργαστούν με κάποιο από
τα δύο μεγάλα κόμματα.

Καταδικασμένος
να χάσει, υποψήφιος
του τρίτου πόλου
Θα έπρεπε να αποφευχθούν οι αιχμηρές ανακοινώσεις
του ΔΗΚΟ για το ΓεΣΥ, λέει ο Μαρίνος Μουσιούττας
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Το ΔΗΚΟ και οι άλλες
δυνάμεις του ενδιάμεσου
χώρου θα πρέπει με σω-
στά προγράμματα, αφού
δεν μπορούν να εκλε-
γούν μόνοι, να συνεργα-
στούν με κάποιο από τα
δύο μεγάλα κόμματα. 

Προφανώς και έχει προβλήματα το ΓεΣΥ, όμως αντί να υπερπροβάλλουμε τα κακώς έχοντα, θα πρέπει να βοηθήσου-
με ώστε να βρεθούν και να λυθούν τα προβλήματα, αναφέρει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Μαρίνος Μουσιούττας.
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To Σύνταγμα της Kυπριακής Δημοκρατίας
H πολυπλοκότητά του και η ανεπιτυχής προσπάθεια αναθεώρησής του, 
το 1963

ANAΤΥΠΩΣΗ 2019 

ΛΟΓΩ ΕΞΑΝΤΛΗΣΕΩΣ

Μία κριτική επισκόπηση του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας 
«Εν αρχή ήν το ήθος. Και το ήθος του συγγραφέα αντανακλά στο περιεχόμενο και στον τρόπο της γραφής του βιβλίου. 
Ύφος σεμνό, απέριττο, κατανοητό, αλλά παράλληλα αυστηρά επιστημονικό. Πρόκειται για κείμενο που σε πείθει σε 
όλο το μήκος και πλάτος, ότι ο συγγραφέας με αφοσίωση και αγάπη για την πατρίδα, χωρίς οποιαδήποτε σκοπιμότητα 
είναι ένας ασυμβίβαστος κυνηγός της επιστημονικής αλήθειας. Η επεξεργασία των θεμάτων υπόκειται σε επιστημονική 
συνέπεια χωρίς εκλεκτικισμούς.»

Του ΝΙΚOΛΑ ΒΩΝΙAΤΗ

Με τα γεγονότα να τρέχουν στη γει-
τονική χώρα των «λωτοφάγων»,
πολλοί απορούν ποιος είναι ο λόγος
που το διεθνές ενδιαφέρον στρέ-
φεται ξανά στη Λιβύη, παρά το ότι
οι συγκρούσεις στα εδάφη της μαί-
νονται σχεδόν μια δεκαετία. Η
Τουρκία εντάσσεται στο «παιχνίδι»
του λιβυκού εμφυλίου, με σκοπό
τη διατάραξη των συσχετισμών
δυνάμεων στην Ανατολική Μεσό-
γειο. Η πτώση του Μουαμάρ αλ
Καντάφι μετά από 42 έτη στην
εξουσία έφερε τη χώρα σε εμφύλιο
σπαραγμό, κατά τη διάρκεια του
οποίου πολεμούσαν για την εξουσία
διάφορες φυλές μαζί με τις δυνάμεις
της συμμαχίας ΗΠΑ-Βρετανίας-
Γαλλίας. Η ταυτόχρονη αύξηση σε
αριθμούς των ακολούθων του σα-
λαφισμού και των υποστηρικτών
του Ισλαμικού Κράτους στην πε-
ριοχή, έφερε έναν ακόμη νέο απο-
σταθεροποιητικό παράγοντα στην
περιοχή. Στο τέλος της πρώτης εμ-
φύλιας σύρραξης το 2014, δημι-
ουργείται η Λιβυκή Εθνική Συνέ-
λευση μετά από επιδιαιτησία συ-
νομιλιών από τα Ηνωμένα Έθνη. 

Όλα, όμως, καταρρέουν βυθί-
ζοντας τη χώρα σε έναν εκ νέου
αιμοσταγή εμφύλιο πόλεμο, με τη
διεθνώς αναγνωρισμένη Κυβέρνη-
ση της Τρίπολης να μάχεται εναν-
τίον του συνασπισμού του Εθνικού
Στρατού της Λιβύης (LNA) του Στρα-
τάρχη Χαλίφα Χαφτάρ και της Λι-
βυκής Βουλής των Αντιπροσώπων.
Σύμφωνα με νέα δεδομένα, στο
πλευρό του στρατάρχη βρίσκονται
περίπου στις τρεις χιλιάδες Σου-
δανούς μισθοφόρους, μαζί με στρα-
τιωτικό εξοπλισμό που ενίοτε φαί-
νεται να αποστέλλεται από συμ-
μάχους από το Κάιρο, τα Εμιράτα

και τη Μόσχα. Ταυτόχρονα, στο
νότιο μέρος της χώρας, παρά την
ουσιαστική «εξολόθρευση» του Ισ-
λαμικού Κράτους επί του εδάφους,
θύλακες τζιχαντιστών, διάφορες
φυλές και οπλαρχηγοί συνθέτουν
ένα «κενό εξουσίας», το οποίο επω-
φελείται από την άναρχη κατάστα-
ση στη χώρα. Παράλληλα με την
αναγνώριση της κυβέρνησης της
Τρίπολης από τον Οργανισμό Ηνω-
μένων Εθνών το 2014, χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης όπως η Γαλ-
λία, Ιταλία και η Μεγάλη Βρετανία
τάχθηκαν υπέρ της αναγνώρισης.
Μία από τις κύριες χώρες η οποία
διατηρούσε δεσμούς με την Κυ-
βέρνηση Εθνικής Ενότητας ήταν
η Ιταλία, στην οποία έφταναν και
τα μαζικά κύματα μετανάστευσης
από τις χώρες του Σαχέλ. Ταυτό-
χρονα, Ελλάδα και Κύπρος, ακο-
λουθώντας τα βήματα άλλων ευ-
ρωπαϊκών χωρών, αναγνώρισαν
την κυβέρνηση της Τρίπολης.

Η Τουρκία στη Λιβύη
Η Λιβύη στις 15 Αυγούστου 1551

τίθεται υπό οθωμανική κυριαρχία
και ονομάζεται Τριπολίτιδα, έως
την ήττα των Οθωμανών μετά τον
Ιταλοτουρκικό πόλεμο το 1911 και
τη Συνθήκη του Ουσύ. Μετέπειτα
η χώρα μετατρέπεται σε ιταλική
αποικία έως την ανεξαρτησία της

το 1947. Η διεθνής σκακιέρα για
ακόμη μια φορά έρχεται να απο-
δείξει πως αν και εκατό χρόνια αρ-
γότερα, δεν ξεχνά αυτούς που άφη-
σαν το στίγμα τους, όπως ούτε
αυτοί φαίνεται να ξεχνάνε. Το δόγ-
μα της «Γαλάζιας Πατρίδας» όπως
αυτό παρουσιάζεται από τον Τούρ-
κο πρόεδρο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν,
δείχνει την Τουρκία στο επίκεντρο
των γεωπολιτικών εξελίξεων στην
περιοχή, και έρχεται να την πα-
ρουσιάσει ως ένα πυλώνα σταθε-
ρότητας και φάρο δημοκρατίας,
όπου με την έμμεση - ή άμεση -
εμπλοκή της οι κρίσεις που ταλα-
νίζουν τη Μέση Ανατολή και τη
Βόρειο Αφρική μπορούν να επιλυ-
θούν. Ακολουθώντας την ίδια στρα-
τηγική, γίνεται η προσπάθεια για
καθιέρωση της Τουρκίας όχι μόνο
ως περιφερειακής, αλλά και παγ-

κόσμιας «δύναμης», μετά από την
εμπλοκή της στα εδάφη της Συρίας,
έρχεται σιγά-σιγά η εμπλοκή σε
αυτά της Λιβύης. Από τις αρχές του
έτους, μέσα ενημέρωσης τόσο από
τη Λιβύη, όσο και από τις γύρω χώ-
ρες, έκαναν λόγο για παρουσία
τουρκικού στρατιωτικού εξοπλι-
σμού στα εδάφη της χώρας. Η πα-
ρουσία ξένων οπλικών συστημάτων
και εξοπλισμού στα πεδία των μα-
χών απασχολεί εδώ και χρόνια τον
ΟΗΕ, καθώς και οι δύο πλευρές
φαίνεται να λαμβάνουν κρυφή
στρατιωτική βοήθεια από τα κράτη
που τις υποστηρίζουν.

Συσχετισμοί δυνάμεων
Μετά την προσέγγιση της κυ-

βέρνησης του Τομπρούκ από την
ελληνική κυβέρνηση μέσω της επί-
σκεψης του Έλληνα ΥΠΕΞ Νίκου

Δένδια και τις αντιδράσεις από
πλευράς Άγκυρας και Τρίπολης, οι
συσχετισμοί δυνάμεων στη Μεσό-
γειο δείχνουν να περιπλέκονται
όλο και περισσότερο. 

Σε κοινή γραμμή κατά της τουρ-
κικής προκλητικότητας στα θέματα
εκμετάλλευσης των Αποκλειστικών
Οικονομικών Ζωνών βρίσκονται
Κύπρος και Ελλάδα, με Ισραήλ, Αί-
γυπτο και Ιταλία να καταδικάζουν
τις αυθαίρετες κινήσεις της Τουρ-
κίας και το Σύμφωνό της με την
κυβέρνηση Σαράζ.

Στην αντίπερα όχθη η Άγκυρα
επιχειρεί να βρει συμμάχους στην
περιοχή. Πάντως η επίσκεψη του
προέδρου Ερντογάν στην πρω-
τεύουσα της γειτονικής Τυνησίας
τις προηγούμενες μέρες, έληξε σε
αδιέξοδο. Ο πρόεδρος της χώρας
Κάις Σαϊέντ, φαίνεται να ήταν αρ-

νητικός σε οποιαδήποτε πρόταση
για παραχώρηση λιμανιού για χρή-
ση ως ναυτικής βάσης του Τουρ-
κικού Ναυτικού, εάν υπερψηφιστεί
από το τουρκικό κοινοβούλιο η
στρατιωτική βοήθεια στη Λιβύη
στις 8 με 9 Ιανουαρίου.

Το νέο έτος φαίνεται να συνε-
χίζει να προκαλεί έντονο ενδιαφέ-
ρον για την περιοχή της ανατολικής
Μεσογείου καθώς το πρώτο δεκα-
πενθήμερο Ιανουαρίου θα είναι
κρίσιμο για τα γεγονότα στη χώρα.
Εκτός από το ψήφισμα στο τουρ-
κικό κοινοβούλιο στις 8 Ιανουαρίου,
αναμένεται και η επίσημη επίσκεψη
του Ρώσου προέδρου Βλαντιμίρ
Πούτιν στην Άγκυρα, όπου τα κύρια
θέματα συζήτησης αναμένονται
να είναι οι εξελίξεις στη Συρία και
η περιοχή γύρω από την πόλη του
Ιντλίμπ, το αντιαεροπορικό πυραυ-
λικό σύστημα S-400 και οι εξελίξεις
στη Λιβύη.

Τέλος, στις 15 Ιανουαρίου υπάρ-
χει η ελπίδα για την επίλυση του
ζητήματος, κατά τη διάρκεια του
«3ου Συνεδρίου της Λιβύης» στο
Βερολίνο. Παρόλα αυτά, αρκετές
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως Ιταλία, Γαλλία, Ελλάδα και
Κύπρος, παρά την επίσημη ανα-
γνώριση της κυβέρνησης της Τρί-
πολης, μετά τα τελευταία γεγονότα,
έστρεψαν τα βλέμματα στο Τομ-
προύκ και στον στρατάρχη Χαφτάρ,
ενώ το Ηνωμένο Βασίλειο εν μέσω
διαδικασιών για την αποχώρησή
του από την Ένωση, δεν έχει δείξει
ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Αν και οι ελ-
πίδες για αυτό το ενδεχόμενο είναι
λιγοστές, μετά από τις αποτυχίες
στα συνέδρια των Παρισίων και
του Παλέρμο, οι ΗΠΑ, Ρωσία και
ΕΕ συνεχίζουν να καλούν για δι-
πλωματική επίλυση και τερματισμό
των εχθροπραξιών.

Η Λιβύη ως νάρκη στην Ανατ. Μεσόγειο
Τι συνθέτει σήμερα τη μεγαλύτερη εστία κρίσης και ανάφλεξης στην περιοχή και πώς η Άγκυρα εμφανίζεται σαν περιφερειακή δύναμη 

Εξουδετερωμένα άρματα μάχης τύπου Τ-72, έξω από την πόλη Μισράτα, στα ανατολικά της Τρίπολης. Την Τρίτη ο Τα-
γίπ Ερντογάν έστειλε μήνυμα στη Μόσχα λέγοντας ότι στη Λιβύη επιχειρεί η εταιρεία ασφαλείας ή ιδιωτικός στρατός
με την ονομασία «Wagner». 
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Ο Ιανουάριος είναι κρίσι-
μο διάστημα για τη Λι-
βύη καθώς εκτός από την
απόφαση του τουρκικού
κοινοβουλίου στις 8/1,
αναμένεται και η επίσκε-
ψη Πούτιν στην Άγκυρα.
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Τ η χρονιά που μας πέρασε, μά-
θαμε πως όταν η Αστυνομία,
το Γραφείο Πρόληψης Βίας,

και οι λειτουργοί του Γραφείου
Ευημερίας επιδεικνύουν εγκλημα-
τική αμέλεια κατά την άσκηση των
καθηκόντων τους, ένα παιδάκι κιν-
δυνεύει να χάσει τη ζωή του. Είχαν
προηγηθεί βεβαίως τα κατορθώ-
ματα των ίδιων υπηρεσιών, στην
υπόθεση του κατά συρροή δολο-
φόνου Νίκου Μεταξά. Σε μια πρω-
τοφανή υπόθεση για τα κυπριακά
δεδομένα, όπου δολοφονήθηκαν
πέντε αλλοδαπές γυναίκες και δύο
ανήλικα παιδιά, ο δράστης έφερε
αποκλειστική ευθύνη για το πρώτο
θύμα. Για τα υπόλοιπα έξι, την ευ-
θύνη «μοιράστηκε» με τις αρμόδιες
Αρχές -καθ΄ υπερβολή- Ασφαλείας.  

Το 2019, μάθαμε επιτέλους ότι
οι Ευρωπαίοι εταίροι δεν ζηλεύουν
τα χρυσά μας διαβατήρια, αλλά μας
πήραν χαμπάρι γιατί ανοίξαμε την
Ευρωπαϊκή κερκόπορτα σε απα-
τεώνες διεθνούς εμβέλειας. Μάθαμε
ακόμα ότι οι μίζες ξεκινούσαν από
τα ψηλά δώματα της εξουσίας και
έφταναν μέχρι την Αρχιεπισκοπή.

Πόσα χρέωνε άραγε το κατ’ όνομα
πρώην δικηγορικό του Προέδρου
Αναστασιάδη για μια φαστ τρακ
πολιτογράφηση, όταν η μίζα για
την μεσολάβηση του Αρχιεπισκό-
που κόστιζε 300 χιλιάδες; Αλλά ποι-
ος νοιάζεται; Άλλωστε και οι δείκτες
διαφθοράς της Παγκόσμιας Τρά-
πεζας που μας χάρισαν φέτος αρ-
κετά αρνητικά ρεκόρ, έπεσαν στα
αδιάβαστα.

Δεν πτοούμαστε όμως. Για να
χωρέσει η τόση ανάπτυξη, το 2019
ιδιωτικοποιήσαμε παραλίες, αδει-
οδοτήσαμε επίσημα τις θαλασσινές
σπηλιές όπου αναπαράγεται σπάνιο
είδος φώκιας, ενώ ανακαλύψαμε
ότι το μόνο αρκάτζι που προσελκύει
επενδύσεις σε ένα ολόκληρο ξε-
ρονήσι, είναι αυτό του Προέδρου
στο πευκόφυτο Πέρα Πεδί. Γι΄ αυτό
βεβαίως ο επενδυτής επανήλθε δυ-
ναμικά με αναθεωρημένη μελέτη.
Παράλληλα ετοιμάσαμε σχέδιο αει-
φόρου, λέει, ανάπτυξης του Ακάμα.
Δεν είμαι σε θέση να γνωρίζω πό-
σους έπεισε ο Αβέρωφ που δήλωνε
ότι ο Ακάμας είναι θησαυρός για
όλη την Κύπρο, αλλά τουλάχιστον

από πράσινο χιούμορ τα πήγαμε
περίφημα φέτος. Η κυβέρνηση ανέ-
λαβε λέει, πρωτοβουλία στη Μέση
Ανατολή, για να αντιστρέψει, λέει,
την κλιματική αλλαγή!

Το 2019 ήταν η χρονιά που τα
παγκάκια της Λεμεσού φιλοξένησαν
τριπλάσιο αριθμό αστέγων και φυ-
σικά ο λόγος δεν ήταν το άβολο
των αντίστοιχων της πλατείας Ελευ-
θερίας, αλλά το τεράστιο κόστος
στέγασης. Μέσα σε πέντε χρόνια

τα ενοίκια αυξήθηκαν από 58%
στην Λεμεσό και 45% στην Λευ-
κωσία, μέχρι και 70% σε προνομι-
ούχες περιοχές. Η απάντηση του
ΥΠΕΣ ήταν άμεση και καθηλωτική.
Παραχώρησε επιπλέον συντελεστές
δόμησης σε ιδιοκτήτες γης πέραν
των 3 χιλ τμ. Σε αυτούς δηλαδή
που δεν έχουν ανάγκη από στέγα-
ση, ώστε να κτίσουν διαμερίσματα
τα οποία θα πουλήσουν σ’ αυτούς
που δεν διαθέτουν τα λεφτά να τα
αποκτήσουν.

Το 2019 ήρθε το πόρισμα για
την κατάρρευση του Συνεργατι-
σμού, που μας επιβεβαίωσε ότι η
παρέα του Χ. Γεωργιάδη, όχι μόνο
δεν αναδιάρθρωσε τα ΣΠΙ, αλλά
τα κακοδιαχειρίστηκε και αφού
αδράνησε να λάβει διορθωτικά μέ-
τρα, τα χάρισε στην Ελληνική Τρά-
πεζα, φορτώνοντας το δημόσιο
χρέος με 5 δισ. επιπλέον. 

Από τουρισμό τα πήγαμε περί-
φημα. Ενώ οι αφίξεις παρέμειναν
στα ίδια επίπεδα με πέρσι, η φο-
ροδιαφυγή, τα παράνομα καταλύ-
ματα, ίσως και τα κατεχόμενα μεί-
ωσαν τα δηλωθέντα έσοδα. Εντός

του 2019 μειώθηκαν οι απευθείας
πτήσεις από και προς τη χώρα, ενώ
έκλεισαν δυο αεροπορικές εταιρίες
και ένας τεράστιος ταξιδιωτικός
πράκτορας. Μη σκιάζεστε όμως, η
δαιμόνια Υφυπουργός Ναυτιλίας
θα λύσει το πρόβλημα, με την ακτο-
πλοϊκή σύνδεση Λεμεσού-Πει-
ραιά…

Κι ενώ θα πουλούσαμε το πρώτο
αέριο κυπριακής παραγωγής το
2015 (δηλώσεις Λακκοτρύπη), τε-
λικά αγναντεύουμε με τα κιάλια το
εξορυκτικό πρόγραμμα της Τουρ-
κίας που τρυπά ανενόχλητη στην
ΑΟΖ, που βεβαίως οχύρωσε νοερά
με τις τριμερείς ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης. Οι επιτυχίες μας όμως
δεν σταματάνε εδώ. Για όσους δεν
έχουν ιδίαν πείρα από το γνωστό
αξιόμαχο των στρατευμάτων μας,
το 2019, ένας αδέσποτος πύραυλος
που έπεσε κατά λάθος στη βόρεια
πλευρά της χώρας και του οποίου
ακόμα(!) αναζητούμε τη χαμένη
ταυτότητα, μας υπενθύμισε ότι με
ή χωρίς Εθνική Φρουρά, η ασφάλεια
του νησιού είναι στον αυτόματο
πιλότο.

Τέλος, μπορεί να μην βρέθηκαν
τα πρακτικά του Μαυρογιάννη από
το Κραν Μοντανά, αλλά μετά από
δύο χρόνια αναζητήσεων, βρήκαμε
φέτος το πλαίσιο Γκουτέρες της
30η Ιουνίου. Μη μπερδεύεστε με
αυτό της 4ης Ιουνίου, μας τελείωσε
και είμαστε έτοιμοι να συνεχίσουμε
από κει που μείναμε το 2017 και
που κανείς δεν κατάλαβε γιατί φύ-
γαμε.

Δυστυχώς για εμάς και τη χώρα,
ούτε το  2019 βρέθηκε η μαγική
φόρμουλα που αλλάζει πολιτικούς
και πολιτικές. Αλλαγή θα βιώσουμε,
όταν η κοινή γνώμη πάψει να λει-
τουργεί ως παράμετρος διαμόρφω-
σης της ημερήσιας θεματολογίας
στις ειδήσεις των οκτώ και αναλάβει
επιτέλους τον ρόλο που της αρμόζει
ως ο βασικός συντελεστής παρα-
γωγής πολιτικής. Σε αντίθετη πε-
ρίπτωση, οι κάλπες θα συνεχίσουν
να μοιάζουν με τηλεκοντρόλ και
τα έτη να επαναλαμβάνονται επι-
κίνδυνα μονότονα.

Ο κ. Πάνος Λοΐζου Παρράς είναι οικονο-
μολόγος.

Του ΝΊΚΟΥ ΣΤΈΛΓΙΑ

Τα τελευταία εικοσιτετράωρα του
2019 βρίσκουν την τουρκική κοι-
νωνία να έχει ενώπιόν της το νέο
και μεγαλόπνοο -όπως επισήμως
χαρακτηρίζεται- σχέδιο της κυβέρ-
νησης Ερντογάν. Λίγους μήνες μετά
την αξιοσημείωτη ήττα στις δημο-
τικές εκλογές και με τις νέες σφυγ-
μομετρήσεις να παρουσιάζουν το
κυβερνών ΑΚΡ με σημαντική πτώση
στα ποσοστά του, η τουρκική κυ-
βέρνηση φέρνει στο προσκήνιο της
επικαιρότητας το σχέδιο της δημι-
ουργίας μιας νέας διώρυγας στα δυ-
τικά προάστια της Κωνσταντινού-
πολης, η οποία θα ενώσει τον Μαρ-
μαρά με τη Μαύρη Θάλασσα. Με τη
νέα διώρυγα τα πλοία θα παρακάμ-
πτουν τον Βόσπορο και θα έχουν
τη δυνατότητα να αποχωρούν ή να
φτάνουν στη Μαύρη Θάλασσα με
πιο ασφαλή τρόπο. Αυτό είναι το
επίσημο αφήγημα της τουρκικής
κυβέρνησης, η οποία έχει ήδη δρο-
μολογήσει τα σχετικά σχέδια της
ανοικοδόμησης της διώρυγας και
έχει καταλήξει σε συμφωνίες με το
ξένο και εγχώριο κεφάλαιο για την
εμπορική εκμετάλλευση του νέου
εγχειρήματος. Σύμφωνα με τις τε-
λευταίες πληροφορίες, η βασιλική
οικογένεια του Κατάρ σπεύδει να
αγοράσει οικόπεδα, τα οποία γειτ-
νιάζουν με τη σχεδιαζόμενη διώρυγα
και μελλοντικά θα επιφέρουν ση-
μαντικά οικονομικά κέρδη. Την ίδια
ώρα η τουρκική αντιπολίτευση αν-
τιτίθεται στο νέο σχέδιο της κυβέρ-
νησης του Κόμματος Δικαιοσύνης
και Ανάπτυξης (ΑΚΡ) εξαιτίας του
μεγάλου οικονομικού βάρους, το
οποίο συνοδεύει το σχέδιο. 

Εσωτερικές διαμάχες 
Ο μητροπολιτικός δήμος της Κων-

σταντινούπολης, τον οποίο από τον
Απρίλιο του 2019 ελέγχει η αξιωμα-
τική αντιπολίτευση, κατά τις τελευ-
ταίες ημέρες του 2019 ξεκίνησε με-
γάλη εκστρατεία ενημέρωσης και
προβολής της λαϊκής αντίθεσης προς
το μεγαλόπνοο σχέδιο της κυβέρ-
νησης Ερντογάν. Για τον δήμαρχο
Εκρέμ Ιμάμογλου και τους συνερ-
γάτες του, το νέο σχέδιο δεν πρό-
κειται να φέρει στην Κωνσταντι-

νούπολη τίποτα αξιοσημείωτο πέρα
από μια τεράστια οικολογική και οι-
κονομική καταστροφή. Με την πα-
ραπάνω άποψη συμφωνεί και το
επιτελείο του Ρεπουμπλικανικού
Λαϊκού Κόμματος (ΡΛΚ), το οποίο
τονίζει ότι στο νέο έτος, η Τουρκία
δεν έχει την πολυτέλεια να σπαταλά
πολύτιμη ενέργεια και περιορισμέ-
νους πόρους για «άσκοπες» συζη-
τήσεις και εσωτερικές διαμάχες. Η
χώρα αντιμετωπίζει σημαντικές προ-
κλήσεις, με την οικονομική κρίση
πλέον να αγγίζει όλες τις πτυχές της
καθημερινότητας. 

Με την άποψη της τουρκικής
αξιωματικής αντιπολίτευσης, όπως
έχουμε σημειώσει πρόσφατα, συμ-
φωνούν και σημαντικοί Τούρκοι οι-
κονομολόγοι που  κρούουν τον κώ-
δωνα του κινδύνου για την κοινωνική
ανισότητα, τα υψηλά ποσοστά πλη-
θωρισμού και ανεργίας και την πτώ-
ση της αξίας του εθνικού νομίσματος.

Η κυβέρνηση Ερντογάν επιχειρεί
να αντιμετωπίσει αυτά τα φαινόμενα
με ιδιόρρυθμες οικονομικές συντα-
γές, όπως λ.χ. την πρακτική της μεί-
ωσης των επιτοκίων, τα αποτελέ-
σματα των οποίων αμφισβητούν ξέ-
νοι και Τούρκοι αναλυτές. 

Σαν να μην έφταναν τα προβλή-
ματα που συσσωρεύονται στο μέ-
τωπο της οικονομίας, η κυβέρνηση
Ερντογάν στο νέο έτος καλείται
να διαχειριστεί και τις επιπτώσεις
της τριχοτόμησης του ΑΚΡ. Λίγο
μετά την ίδρυση του Κόμματος του
Μέλλοντος (ΚΜ) του πρώην πρω-
θυπουργού Αχμέτ Νταβούτογλου,
ο πρώην αντιπρόεδρος της τουρ-
κικής κυβέρνησης, Αλί Μπαμπα-
τζάν, προχωρά στην ίδρυση του
δικού του πολιτικού φορέα. Αυτήν
την προσπάθεια υποστηρίζουν ο

τέως Πρόεδρος της Τουρκίας, Αμ-
πντουλάχ Γκιουλ, και πρώην υψη-
λόβαθμα στελέχη του ΑΚΡ. 

Εξωτερική πολιτική
Στη νέα περίοδο η Τουρκία έχει

απέναντί της και τις προκλήσεις
των πολλών ανοικτών μετώπων στο
διεθνές πεδίο. Λίγα εικοσιτετράωρα
μετά την Πρωτοχρονιά, η κυβέρνηση
θα στρέψει την προσοχή της στο
μέλλον της συνεργασίας και του δια-
λόγου με τη Μόσχα, με αφορμή την
επίσημη επίσκεψη του Βλαντίμιρ
Πούτιν. Πέραν των αμερικανικών
κυρώσεων, οι εξελίξεις στη βόρεια
Συρία και στη Λιβύη περιπλέκουν
τις ρωσοτουρκικές σχέσεις. Οι δυο
χώρες που το τελευταίο διάστημα
έχουν αναπτύξει αξιοσημείωτη συ-
νεργασία στη Συρία και στο πεδίο
της άμυνας, σήμερα βρίσκονται σε
αντίπαλα στρατόπεδα στα μέτωπα
του Ιντλίμπ και της Λιβύης. Και στις
δυο περιοχές η Ρωσία υποστηρίζει
δυνάμεις, με τις οποίες αναμετρείται
η Τουρκία. Παρόμοια εικόνα και στις
αμερικανοτουρκικές σχέσεις. Οι
αμερικανικές προεδρικές εκλογές
στα τέλη του 2020 θα κρίνουν το
μέλλον του αμερικανοτουρκικού
διαλόγου για την επίλυση σειρά ζη-
τημάτων. Μπορεί ο πρόεδρος των
ΗΠΑ, Ντόναλντ Τραμπ, να επιμένει
στη σημασία του διαλόγου με τον
Τούρκο ομόλογό του, ωστόσο το
υπουργείο Εξωτερικών και το υπουρ-
γείο Άμυνας των ΗΠΑ έχουν δια-
φορετική άποψη για τις επιλογές
της Τουρκίας σε διάφορα πεδία. Πα-
ρόμοια αρνητική είναι και η άποψη
των συμμάχων των ΗΠΑ στην Ευ-
ρώπη και την Ανατολική Μεσόγειο.
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Αλλαγή θα βιώσουμε,
όταν η κοινή γνώμη πάψει
να λειτουργεί ως παράμε-
τρος διαμόρφωσης της
ημερήσιας θεματολογίας
στις ειδήσεις των οκτώ και
αναλάβει επιτέλους τον 
ρόλο που της αρμόζει ως
ο βασικός συντελεστής 
παραγωγής πολιτικής.

Τι σε κάνει να πιστεύεις ότι το 2020 θα είναι αλλιώς;
ΑΡΘΡΟ / Του ΠΑΝΟΥ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑ

Ανοικτά 
μέτωπα και 
νέα σχέδια
του Ερντογάν  
Στην Aγκυρα βλέπουν τρία σενάρια 
αντιποίνων από Αθήνα και Λευκωσία
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Η εξαγγελία της διώρυ-
γας που θα ενώσει τον
Μαρμαρά με τη Μαύρη
Θάλασσα κυκλοφόρησε
στη δημόσια σφαίρα ως
αντίδοτο στο φαρμάκι
της οικονομικής κρίσης.  

Σε μια στιγμή που η Άγκυρα αντι-
μετωπίζει σημαντικά προβλήματα
στις σχέσεις της με τις Μεγάλες
Δυνάμεις, την ΕΕ και τις γειτονικές
χώρες, η κυβέρνηση Ερντογάν σε
συνεργασία με το επιτελείο στρα-
τού καταστρώνει νέα σχέδια για
την Ανατολική Μεσόγειο. Ένας
από τους εμπνευστές του δόγμα-
τος «Γαλάζια Πατρίδα», ο υπο-
ναύαρχος Τζιχάντ Γιαϊτζί, θέτει
επί τάπητος το μέλλον της διένεξης
για τα ενεργειακά κοιτάσματα της
Ανατολικής Μεσογείου υπό το
πρίσμα του νέου, λεγόμενου συμ-
φώνου Τουρκίας-Λιβύης, σημει-
ώνοντας ότι το Σύμφωνο «εκτός
από την κατοχύρωση των συμφε-
ρόντων της Τουρκίας στον νέο
ενεργειακό χάρτη της περιοχής,
περιορίζει τις διεκδικήσεις του
«διδύμου» Ελλάδας-Κύπρου στην
ευρύτερη περιοχή. Το σύμφωνο
Τρίπολης-Άγκυρας έρχεται να εμ-
ποδίσει τις διεκδικήσεις της Ελ-
λάδας και της Κύπρου στη θάλασ-
σα της Ανατολικής Μεσογείου,
να πλήξει τον «χάρτη της Σεβίλ-
λης» και να «απελευθερώσει» την
Τουρκία από τα παράλιά της. 

Με βάση την προαναφερόμενη
ιδιόρρυθμη ανάγνωση των τελευ-
ταίων εξελίξεων, ο κ. Γιαϊτζί στρέ-
φει την προσοχή του στα πιθανά
«αντίποινα» της Ελλάδας, της Κύ-
πρου και των συμμαχικών δυνά-
μεων για το σύμφωνο Τρίπολης-

Άγκυρας. Ο κ. Γιαϊτζί εστιάζει σε
τρία σενάρια: Καθορισμός ΑΟΖ
Ελλάδας-Αιγύπτου, Ελλάδας-Κύ-
πρου και υποστήριξη των δυνά-
μεων της Ανατολικής Μεσογείου
από την Ελλάδα και την Κύπρο.
Σύμφωνα με τον κ. Γιαϊτζί, στην
πρώτη περίπτωση η Αίγυπτος θα
βρεθεί αντιμέτωπη με σημαντικές
απώλειες, εφόσον μια ενδεχόμενη
συμφωνία με την Ελλάδα θα ση-
μαίνει την απώλεια του ελέγχου
μιας θαλάσσιας ζώνης 15.000 km2
για την Αίγυπτο. Σε περίπτωση
που η Ελλάδα υποχρεωθεί να κα-
ταλήξει με την Αίγυπτο σε συμ-
βιβασμό για το ζήτημα των νη-
σιών, τότε θα κληθεί να υιοθετήσει
τις τουρκικές θέσεις για το συγ-
κεκριμένο επίμαχο ζήτημα. Κατά
τον κ. Γιαϊτζί, για τον οποίο η συμ-
φωνία Ελλάδας-Κύπρου για το ζή-

τημα της ΑΟΖ δεν φέρει καμία
σημασία εφόσον δεν θα φέρει την
έγκριση της Τουρκίας, η μοναδική
επιλογή που φέρει αυτήν τη στιγμή
η Ελλάδα στο όλο ζήτημα είναι η
υποστήριξη των δυνάμεων του
στρατηγού Χαλίφα Μπιν Χάφταρ. 

Σε ό,τι αφορά δε τα νέα μελ-
λοντικά βήματα της Τουρκίας στο
ζήτημα της ΑΟΖ, μαζί με τις επι-
κείμενες γεωτρήσεις στην Α. Με-
σόγειο και τη στρατιωτική υπο-
στήριξη της Τρίπολης, ο κ. Γιαϊτζί,
σε σχετική νέα, δημόσια τοποθέ-
τησή του, επικεντρώνει την προ-
σοχή του σε δυο πεδία. Ο Τούρκος
υποναύαρχος από τη μια, εισηγεί-
ται τον καθορισμό τουρκικής ΑΟΖ
στην Ανατολική Μεσόγειο και από
την άλλη προτείνει στην Άγκυρα
την άμεση συνεννόηση με τον Λί-
βανο, το Ισραήλ και την Αίγυπτο.
Αξίζει να σημειωθεί ότι, σύμφωνα
με τον κ. Γιαϊτζί, όπως στην περί-
πτωση της Αιγύπτου, έτσι και στην
περίπτωση του Ισραήλ, η Τουρκία
κρατά στο χέρι της ένα δυνατό
χαρτί. Υπόσχεται στο Τελ Αβίβ ότι
μια πιθανή συμφωνία με την Άγ-
κυρα θα φέρει στο Ισραήλ τον από-
λυτο έλεγχο του Οικοπέδου 12 κα-
θώς τη μερική εκμετάλλευση των
οικοπέδων 1, 7, 8, 9, 10 και 11. Η
δε Τουρκία με βάση αυτήν τη συμ-
φωνία θα εξασφαλίσει τον μερικό
έλεγχο των οικοπέδων 1, 5, 6 και
7 της Κύπρου.

Τα πιθανά «αντίποινα» της Ελλάδας και της
Κύπρου για το σύμφωνο Τρίπολης-Aγκυρας
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O υποναύαρχος Γιαϊτζί
σημειώνει ότι το Σύμ-
φωνο, «εκτός από την
κατοχύρωση των συμ-
φερόντων της Τουρκίας,
περιορίζει τις διεκδική-
σεις του «διδύμου» 
Ελλάδας-Κύπρου στην
ευρύτερη περιοχή.

Το σύμφωνο Τρίπολης-Άγκυρας έρχεται να εμποδίσει τις διεκδικήσεις της Ελλάδας και της Κύπρου στη θάλασσα της Ανατ. Μεσογείου, να πλήξει τον «χάρτη
της Σεβίλλης» και να «απελευθερώσει» την Τουρκία από τα παράλιά της, δηλώνει ο εκ των εμπνευστών της Γαλάζιας Πατρίδας, υποναύαρχος Τζιχάντ Γιαϊτζί. 



Ενας αιώνας 

Ελλάδα
γεμάτος 
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Εχουν περάσει 

-

-

Τον Μάρτιο 

-

-

-

-
-
-

Αντιθέτως,  

-

-

-

-

-

-

-

Σημειώνεται -

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-

 Σε κάθε περίπτωση, 
-

-

-

-

-

-

-

-

-

Το δεύτερο 

-
-

-

-

-

-

-

Εξάλλου,  

-

-

-

-

-

* Ο κ. Μάνος Καραγιάννης είναι 
αναπληρωτής καθηγητής στο Τμήμα 
Αμυντικών Σπουδών του King’s 
College London και στο Πανεπιστήμιο 
Μακεδονίας.

Επί τη βάσει

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

Προς ψήφιση

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

Δίαυλος επικοινωνίας

-

-

-
-
-

-

Οι τρεις άξονες
του σχεδίου 
της ΤΡΑΟ
στη Μεσόγειο
Τουρκικές κινήσεις, ελληνική διπλωματία 

Εντατικοποίηση  
της παρουσίας του τουρ-
κικού ναυτικού, διαρκής 
διεξαγωγή ερευνών  
και γεωτρήσεων  
εντός της ΑΟΖ της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας  
και άσκηση πιέσεων  
προς το Κατάρ.

Οι κινήσεις -

R
EU

TE
R

S

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Τριάντα δύο χρόνια  
από το «Σισμίκ» και  
είκοσι τρία από τα Ιμια  
– Πώς θα συμπεριφερθεί  
η ελληνική πλευρά  
στην επόμενη,  
αν προκύψει, πρόκληση;

Α Π Ο Ψ Η

Διαχείριση κρίσεων με την Τουρκία

Η προσάραξη -

Του ΜΑΝΟΥ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ*

IN
TI

M
E 

N
EW

S
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Επιμένει Ελληνικά
Στο πνεύμα των εορτών, ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας ελέω διακρατικής συμφωνίας
για τον EastMed, θα γευτεί Πρωτοχρονιά
στην Ελλάδα. Ο Νίκος Αναστασιάδης πέρασε
τα Χριστούγεννα στην προεδρική κατοικία
του Τροόδους και Πρωτοχρονιά θα κάνει κά-
τω από τον Παρθενώνα, προκειμένου να εί-
ναι παρών στην υπογραφή της διακρατικής
συμφωνίας, στις 2 Ιανουαρίου. Τώρα, αν θα
μείνει Αθήνα ή θα πάρει, όπως και ο Κυριά-
κος, τα όρη τζαι τα παραρά θα το μάθουμε
άμα τη επιστροφή του. Όπως πληροφορού-
μαι, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ήταν προ-
γραμματισμένο να περάσει τις εορτές στην
Κύπρο, αλλά το έκτακτο ραντεβού της Αθή-
νας τού ήρθε κουτί. Εκτός Κύπρου μεταφέρ-
θηκε οικογενειακώς ο νεοφώτιστος υπουρ-
γός Μεταφορών, Γιάννης Καρούσος, ενώ τα
υπόλοιπα μέλη της κυβέρνησης φέτος ψή-
φισαν Κύπρο. Έτσι τουλάχιστον υποστηρί-
ζουν κυβερνητικές πηγές.

••••
Στην Πάφο
Ο Αρχιεπίσκοπος την Πάφο δεν την ξεχνά.
Αν δεν είχε και τη δοξολογία για την πρώτη
του έτους, στον Καθεδρικό Ναό του Αγίου
Ιωάννη, πάω στοίχημα πως θα άλλαζε χρο-
νιά εκτός Λευκωσίας. Ο Μακαριότατος,
όπως πληροφορούμαι, είχε αγωνία για την
ημέρα των Θεοφανίων μιας και είθισται να
είναι μαζί με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας.
Ο Αρχιεπίσκοπος λέγεται πως τηλεφώνησε
στο Προεδρικό για να μάθει το πρόγραμμα
του Νίκου Αναστασιάδη πριν τα Χριστούγεν-
να. Τώρα, ποιος έπεισε ποιον για να πάνε
στην Πάφο για Θεοφάνια δεν το έμαθα, αλ-
λά μπορώ να υποψιαστώ πως ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας, γνωρίζοντας την αδυνα-
μία του Αρχιεπισκόπου για τη γενέτειρά του,
θα τον έβγαλε από τη δύσκολη θέση. 

••••
Έρχονται καμπάνες
Μετά την Πρωτοχρονιά, όπως εγκύρως
μαθαίνω, θα σκάσει βόμβα για το θέμα πά-
ταξης των παράνομων μεταναστευτικών ρο-
ών. Το υπουργείο Εσωτερικών ετοιμάζει
«μποναμά» για τρία κολλέγια. Πληροφορίες
που δεν επιδέχονται αμφισβήτηση θέλουν
τα τρία κολλέγια να διευκολύνουν πρόσωπα
από τρίτες χώρες ώστε να εισέρχονται στην
Κυπριακή Δημοκρατία υπό τον μανδύα του
φοιτητή. Οι ίδιες πληροφορίες τα θέλουν να
κάνουν τα στραβά μάτια, όταν οι «φοιτητές»
τους εξαφανίζονται από προσώπου γης, μό-
λις πατήσουν το πόδι τους στο αεροδρόμιο
Λάρνακας. Η κατάσταση με τα συγκεκριμένα

κολλέγια, μου έλεγε αρμόδια πηγή, έχει ξε-
φύγει με αποτέλεσμα το ΥΠΕΣ να ετοιμάζε-
ται να ρίξει βαριές «καμπάνες». Και ύστερα
κατακεραυνώνουμε το ψευδοκράτος ότι βα-
φτίζει φοιτητή όποιον περνά έξω από πανε-
πιστήμια, στα Κατεχόμενα. 

••••
Το βάπτισμα
Πάντως, για την ιστορία ανακοπής των πα-
ράνομων ροών από τα κατεχόμενα, αν και
δεν κυκλοφόρησε, τα μικτά περίπολα Αστυ-
νομίας και Εθνικής Φρουράς έκαναν τις δυο
πρώτες συλλήψεις. Πρόκειται για άτομα
που εισήλθαν στις ελεύθερες περιοχές, από
κάποιο «τυφλό» σημείο της Πράσινης Γραμ-
μής, στην παλαιά Λευκωσία και εντοπίσθη-
καν από την περίπολο. Στα δυο συμβάντα
δεν δόθηκε δημοσιότητα, προκειμένου να
μην υπάρχουν παρενέργειες και φωνές για

στρατιωτικοποίηση των ελέγχων, εντός κα-
τοικημένης περιοχής. Εκτός από τις περιπο-
λίες αλλά και μέτρα κατά τριών κολλεγίων,
το ΥΠΕΣ παρασκηνιακά ετοιμάζεται να ενι-
σχύσει τους ελέγχους κατά μήκος της γραμ-
μής αντιπαράταξης και με άλλο ηλεκτρονικό
σύστημα, πέρα από τις κάμερες που θα προ-
μηθευθεί η Εθνική Φρουρά.  

••••
Πήρε ευλογία
Ως γνωστόν, ο Προκαθήμενος της Εκκλη-
σίας δεν επιθυμούσε την απομάκρυνση του
Κώστα Χαμπιαούρη από το υπουργείο Παιδεί-
ας, ο οποίος κάλυπτε τα κριτήρια του Μακα-
ριοτάτου. Ωστόσο, και με τον Πρόδρομο Προ-
δρόμου, φαίνεται ότι θα τα πάει καλά. Η πρώ-
τη συνάντηση που έγινε στην Αρχιεπισκοπή
ήταν όντως καλή. Ως είθισται, ο νέος υπουρ-
γός Παιδείας πήγε να πάρει την ευλογία του

Αρχιεπισκόπου και αν κρίνω από τις φωτογρα-
φίες, ο Πάφιος ιεράρχης του την έδωσε. Ο
Πρόδρομος Προδρόμου πήρε και εικόνα από
τον Αρχιεπίσκοπο, ως καλός χριστιανός. Δεν
θα αποκαλύψω την πηγή μου, αλλά ο Μακα-
ριότατος λέγεται πως εκτός των άλλων ζήτησε
από τον Υπουργό Παιδείας να τηρεί ευλαβικά
το πρόγραμμα νηστειών της Εκκλησίας, να εκ-
κλησιάζεται κάθε Κυριακή και κάθε Δευτέρα,
πρωινό καφέ  από τηλεφώνου για να έχει
επαφή με τα της Εκκλησίας.

••••
Τα δύσκολα
Με το καλημέρα του νέου χρόνου, τρία  κυ-
βερνητικά μέλη θα πρέπει να είναι σε αυξη-
μένη εγρήγορση. Ο υπουργός Ενέργειας,
Γιώργος Λακκοτρύπης, ένεκα της επανέναρ-
ξης των δραστηριοτήτων εντός της ΑΟΖ και
ο Νίκος Νουρής για το μεταναστευτικό αλλά

και τη μεταρρύθμιση της τοπικής αυτοδιοί-
κησης, η οποία μέχρι τα μέσα Ιανουαρίου
αναμένεται ότι θα πάει στη Βουλή. Σε ό,τι
αφορά τον Γιώργο Λακκοτρύπη, λέγεται
πως η επιστροφή των εταιρειών στην ΑΟΖ
ενδεχομένως να είναι και το γκραν φινάλε
του. Υπάρχει και ο υπουργός Υγείας, ο οποί-
ος έχει μπροστά του το μεγάλο στοίχημα της
Β’ φάσης του ΓεΣΥ. Ο Κωνσταντίνος Ιωάννου
θα ανακουφιστεί εάν πρώτα φέρει βόλτα
τους κυβερνητικούς ιατρούς, αλλά και τις
ιδιωτικές κλινικές χωρίς να υπάρξουν άνω-
θεν αλλαγές.  

••••
Οι κλινικάρχες
Την περασμένη Παρασκευή, ο ΟΑΥ πήγε
στον ΠΑΣΙΝ (ιδιωτικές κλινικές) για να τους
λύσει τις όποιες απορίες έχουν, επί της προ-
τάσεως που τους έδωσε. Απ’ ό,τι μαθαίνω οι
απαντήσεις που έδωσε, κομψά, δεν ικανο-
ποίησαν κάποιες ιδιωτικές κλινικές. Όπως
μου είπε πρόσωπο που ήταν στην ενημέρω-
ση, ο ΟΑΥ δεν ήταν σε θέση να απαντήσει αν
π.χ. η πρότασή του επιδέχεται αλλαγές. Κά-
ποιοι εκ των παρισταμένων ήταν πυρ και μα-
νία και με την ηγεσία του ΠΑΣΙΝ που κανόνι-
σε χριστουγεννιάτικα την ενημερωτική συ-
νάντηση χωρίς προετοιμασία, με αποτέλε-
σμα να χρειασθεί και νέα. Όσο για την από-
φαση των κλινικαρχών, αυτή μετά τις 10 Ια-
νουαρίου.

Ο κρίκος, το φλουρί του Χάρη και οι «καμπάνες»!

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Και όμως, φαίνεται αληθινό. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας εγκαινιάζει νέο σύστημα αξιολόγησης των μελών του Υπουργικού Συμβουλίου. Θα
τους στέλνει στον «Αδύναμο Κρίκο» του Τάσου Τρύφωνος. Ιδού και οι αποδείξεις παραμονές Πρωτοχρονιάς. 

Εξι μήνες μετά την άνετη εκλογική
του νίκη, ο Κυριάκος Μητσοτάκης
είναι ξεκάθαρα ο κυρίαρχος του πο-
λιτικού παιχνιδιού. Οι διαδοχικές
φοροελαφρύνσεις (αυτές που έχει
ήδη εφαρμόσει συν αυτές που έχει
εξαγγείλει για το 2020), οι νομοθε-
τικές ρυθμίσεις για την άρση εμπο-
δίων στην επιχειρηματική δραστη-
ριότητα και οι διακηρύξεις του, σε
ομολόγους του ανά τον κόσμο και
στις δημόσιες τοποθετήσεις του, ότι
η Ελλάδα είναι ανοιχτή για επενδύ-
σεις, έχουν βελτιώσει θεαματικά το
επιχειρηματικό κλίμα.

Στο μέτωπο της ασφάλειας, παρά
την επίδειξη υπερβάλλοντος ζήλου
των αστυνομικών δυνάμεων σε κά-
ποιες περιπτώσεις, η επιχείρηση
ανακατάληψης του δημόσιου χώ-
ρου, είτε πρόκειται για τα Εξάρχεια
είτε για τα πανεπιστήμια, αντιμετω-
πίζεται θετικά από την κοινή γνώμη.
Σύμφωνα με την πρόσφατη δημο-
σκόπηση της Pulse για τον ΣΚΑΪ
(συλλογή στοιχείων 16-18 Δεκεμ-
βρίου), το 54% των ερωτηθέντων
θεωρεί ότι η κυβερνητική πολιτική
για τη δημόσια ασφάλεια είναι στη
σωστή κατεύθυνση (με το 29% να
είναι «σίγουροι» γι’ αυτό), έναντι
35% που την κρίνουν αρνητικά.
Τρίτον, σε δύο κρίσιμα πεδία, την
Παιδεία και το περιβάλλον, ο κ. Μη-
τσοτάκης έχει υιοθετήσει μέτρα μα-
κροπρόθεσμης πνοής που ταρά-
ζουν τα λιμνάζοντα νερά και αντα-
ποκρίνονται σαφώς στις ανησυχίες
και στις επιθυμίες των πιο δυναμι-
κών τμημάτων της κοινωνίας.

Η εισαγωγή της αξιολόγησης στη
χρηματοδότηση σε συνδυασμό με
μεγαλύτερη αυτονομία κινήσεων
για τα πανεπιστήμια, η νέα έμφαση
στα πρότυπα σχολεία, η σχεδιαζό-
μενη προσθήκη νέων θεματικών

στο σχολικό πρόγραμμα (καταπολέ-
μηση εξαρτήσεων, εθελοντισμός,
προαγωγή της επιχειρηματικότη-
τας, προστασία του περιβάλλοντος),
όλα σηματοδοτούν μία φυγή προς
τα εμπρός, προς μία πιο σύγχρονη,
ανταγωνιστική, πολιτισμένη Ελλά-
δα. Στο περιβάλλον, οι ιδιαίτερα φι-
λόδοξοι στόχοι για την απολιγνιτο-
ποίηση και για τον εκσυγχρονισμό
της διαχείρισης απορριμμάτων, δύο
μακροχρόνιες πληγές, ευθυγραμμί-
ζουν τη χώρα με τις προτεραιότητες
της νέας ευρωπαϊκής ηγεσίας, ανα-
δεικνύοντας ένα ακόμα ζήτημα στο
οποίο θεωρούμαστε πλέον μέρος

της λύσης, όχι του προβλήματος.
Είναι, φυσικά, πολύ νωρίς ακόμα: οι
μεταρρυθμίσεις μπορεί να μείνουν
στα χαρτιά, οι μεγαλεπήβολοι στό-
χοι να μην επιτευχθούν. Αλλοι πα-
ράγοντες, πέρα από τον έλεγχο της
κυβέρνησης –βλέπε Τουρκία, προ-
σφυγικό– μπορεί να οδηγήσουν σε
πλήρη εκτροχιασμό του σχεδια-
σμού. Αλλά είναι αναμφίβολο ότι,
μέχρι στιγμής, ο πρωθυπουργός, με
τη βοήθεια και της μείζονος αντιπο-
λίτευσης που ελάχιστα έχει καταλά-
βει για τους λόγους της εκλογικής
της ήττας, έχει πετύχει να καταλά-
βει το Κέντρο. Η επιτυχία αυτή, πα-

ραδόξως, δημιουργεί προϋποθέ-
σεις μελλοντικής αποτυχίας.

Η έννοια του Κέντρου είναι αμφί-
σημη και παρεξηγήσιμη. Κεντρώα
πολιτική μπορεί να είναι αυτή που
αγνοεί ιδεολογικές αγκυλώσεις και
αναζητεί τις καλύτερες λύσεις σε
κάθε πεδίο, αδιαφορώντας για το
πολιτικό πρόσημο με το οποίο
έχουν συνδεθεί (οι πολιτικές στην
Παιδεία και στο περιβάλλον εντάσ-
σονται σε αυτή την κατηγορία).
Μπορεί όμως να είναι επίσης η πο-
λιτική που έχει ως υπέρτατο γνώμο-
να τη διατήρηση της στήριξης από

την κοινή γνώμη και την αποφυγή
της μομφής του ριζοσπαστισμού
στη μία ή στην άλλη κατεύθυνση. Η
πολιτική της «ήπιας προσαρμογής»
του Κώστα Καραμανλή το 2004-9
ήταν χαρακτηριστικό παράδειγμα
της κατάληψης του Κέντρου με τη
δεύτερη έννοια. Οι συνέπειες ήταν
καταστροφικές.

Υπήρχαν πάντα δύο εκδοχές του
Κυριάκου Μητσοτάκη: ο πεπεισμέ-
νος φιλελεύθερος, που θεωρούσε
ότι δεν έχει νόημα να γίνει κάποιος
πρωθυπουργός αν δεν κάνει τις αλ-
λαγές που χρειάζεται η χώρα για να

ανεβεί επίπεδο διοικητικά και οικο-
νομικά· και ο πιο παραδοσιακός πο-
λιτικός, που κινείται υπερβολικά
προσεκτικά, κοιτώντας συνεχώς πί-
σω του, για να βεβαιωθεί ότι ο λαός
τον ακολουθεί. Η διαπάλη μεταξύ
των δύο χαρακτήρισε όλη την πε-
ρίοδο της θητείας του ως ηγέτη της
αξιωματικής αντιπολίτευσης, και εί-
ναι ορατή και κατά την πρωθυπουρ-
γία του. Εχοντας καταλάβει το Κέν-
τρο, είναι ορατός ο πειρασμός να
θεωρήσει τη διατήρηση της πρωτο-
καθεδρίας του αυτοσκοπό – εις βά-
ρος των πολιτικών που ξέρει ότι
πρέπει να προωθήσει.

Eως τις 7 Ιουλίου, ακούγαμε από τη
Νέα Δημοκρατία ότι η χώρα έχει
βαθιά δομικά προβλήματα, τα οποία
επιδεινώθηκαν στην τετραετία που
κυβέρνησε ο Αλέξης Τσίπρας – συ-
νεπώς ήταν αναγκαίο ένα ριζοσπα-
στικό μεταρρυθμιστικό πρόγραμμα,
που θα έθετε την Ελλάδα σε τροχιά
ευρωπαϊκής κανονικότητας. 
Μετά τις εκλογές, η κανονικότητα
αυτή μοιάζει (αν δεχθεί κανείς το
κυβερνητικό αφήγημα) να κατακτή-
θηκε χωρίς ιδιαίτερες τριβές και
θυσίες – σαν να ήταν απλά θέμα ψυ-
χολογίας. Η κυβερνητική πολιτική
τείνει να είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση, αλλά πρόκειται εν πολλοίς
για μέτρα λαοφιλή, χωρίς πολιτικό
κόστος. Αναγκαίες τομές στο ασφα-
λιστικό, στη Δικαιοσύνη, στις ΔΕΚΟ,
στη δημόσια διοίκηση, έχουν μετα-
τεθεί ή αραιωθεί, ενδεχομένως
υπό τον φόβο κραυγών περί «νεο-
φιλελεύθερης» πολιτικής και «ταξι-
κής μεροληψίας».

Τελικά ήταν τόσο ήπια η προσαρμο-
γή που χρειαζόταν;

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης και οι δύο έννοιες του Κέντρου

O κ. Στέφανος Κασιμάτης απουσιάζει.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Χάρης Γεωργιάδης

Ο Χάρης Γεωργιάδης, μόλις άδειασε
την καρέκλα του αναπληρωτή προ-
έδρου του ΔΗΣΥ ο Λευτέρης Χριστο-
φόρου άρχισε, όπως έμαθα στον
φούρνο, τα τηλεφωνήματα για να μα-
ζέψει ψήφους ενόψει των εσωκομμα-
τικών εκλογών. Άντε και το φλουρί,
Χαρούλη! 



Όταν είχε ληφθεί η απόφαση του
κουρέματος, τον Μάρτιο του ‘13,
το υπουργικό είχε ανηφορίσει στον
προεδρικό λόφο για τη διαχείριση
της κρίσης. Τα μισά μέλη συζητού-
σαν στο γραφείο του τότε κυβερ-

νητικού εκπροσώπου, Χρήστου Στυλιανίδη, για
την επόμενη μέρα και τη ζημιά που θα προκαλούσε
το όλο θέμα και οι άλλοι μισοί στο γραφείο του
τότε υφυπουργού παρά τω προέδρω, Κωνσταν-
τίνου Πετρίδη. Με τον Πρόεδρο, όμως, δεν ήταν
κανείς. Ούτε για να τον συμβουλεύσει ούτε για
να συζητήσει μαζί του το πώς θα τύχει χειρισμού
η πρώτη μεγάλη κρίση της κυβέρνησης. 

Η εικόνα μιλούσε από μόνη της. Ένας πρόεδρος
μόνος στο γραφείο του στην πρώτη μεγάλη πρό-
κληση της θητείας του, με τους στενούς του συ-
νεργάτες να φοβούνται και να τον πλησιάσουν
αλλά κυρίως να τον συμβουλεύσουν.

Η αδυναμία αυτή φάνηκε από νωρίς, αν θυ-
μηθούμε το μπάχαλο που προέκυψε με το συμ-
βόλαιο της Διοικήτριας της Κεντρικής Τράπεζας,
Χρυστάλλας Γιωρκάτζη, αλλά και τα ευτράπελα
του χαμένου εγγράφου Ντάουνερ, που… παρέπεσε
στο διπλωματικό του γραφείο. Ευτράπελα, κακοί
χειρισμοί και επικοινωνιακές αδυναμίες φάνηκαν
και κατά τη δεύτερη διακυβέρνηση. Από τον χει-
ρισμό της κατάρρευσης του Συνεργατισμού στην
κρίση της παιδείας μέχρι και τις αποκαλύψεις
του OCCRP που χαρακτηρίζονταν ως λιβελογρα-
φήματα και έδειχναν κυπριακούς δακτύλους πίσω
από αυτά. Και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο πέρασε
το μήνυμα πως ο Πρόεδρος θα πρέπει να προ-
χωρήσει σε αλλαγές. Τέτοιες, που να στέλνει το
μήνυμα και της επανεκκίνησης και των διορθω-
τικών κινήσεων στην επιλογή λάθος προσώπων.
Αν θέλει βέβαια να βγάλει την πενταετία.

Έγινε, λοιπόν, η επανεκκίνηση με το νέο
σχήμα; Πολύ φοβάμαι πως όχι. Όχι γιατί η όποια
δυναμική ξεφούσκωσε κατά την επτάμηνη ψι-
θυρολογία του ανασχηματισμού, αλλά γιατί τα
όσα διαμείβονται μέχρι τώρα περνούν κάτω από
τον πήχη των προσδοκιών. 

Η παρουσία του Γιάννη Καρούσου και οι κι-
νήσεις του είναι ενδεικτικές της θλιβερής πραγ-
ματικότητας. Κινήσεις που θυμίζουν το ΠΑΣΟΚ
του ‘80. Και δεν θέλουμε να είμαστε ούτε άδικοι
ούτε εμπαθείς, αλλά ο πολίτης σήμερα δεν θα
θαμπωθεί με έναν υπουργό που τραβολογά τα
τηλεοπτικά συνεργεία στις «αιφνιδιαστικές» εφό-

δους του στα ταχυδρομεία και στα λεωφορεία
για να διαπιστώσει την κακή τους κατάσταση.
Βάζει τους τεχνοκράτες του να τα λύσουν και ο
ίδιος χαράζει σιωπηρά μεν αλλά μεθοδικά τη
στρατηγική του.  Όπως ούτε αισιόδοξοι μπορούμε
να είμαστε με τον υπουργό Εσωτερικών Νίκο
Νουρή του οποίου το πρώτο μέλημά με τον διο-
ρισμό του ήταν να τραπεζώσει τους δημοσιο-
γράφους. Ένα πολιτικό πρόσωπο που έμεινε ως
τώρα γνωστό για το γεγονός ότι ηγείτο της πιο
ντροπιαστικής προεκλογικής εκστρατείας του
ΔΗΣΥ. Αυτός θα χειριστεί για παράδειγμα με
σοφία και μετριοπάθεια το μεταναστευτικό, όταν
ο ίδιος ήγειρε ερωτήματα για την τ/κ ψήφο και
άφηνε μπηχτές για την υποψηφιότητα Νιαζί; Θα
υψώσει άραγε το ανάστημά του στην πολιτική
των πολιτογραφήσεων, όταν υποδεικνύει στην
πρώτη του συνέντευξη πως τυχόν αναστολή του
επενδυτικού προγράμματος θα στείλει το λάθος
μήνυμα; Ή μήπως μπορούμε να είμαστε αισιόδοξοι
με την παρουσία του Κυριάκου Κούσιου στη θέση
του κυβερνητικού εκπροσώπου; Ο Πρόεδρος δεν
θέλει έναν κυβερνητικό εκπρόσωπο που να δια-
φημίζει δεξιά και αριστερά πως θα επιβάλει τον
πολιτικό πολιτισμό λες και μέχρι σήμερα επικρα-
τούσε η πολιτική ανομία στο Προεδρικό. Θέλει
έναν συνεργάτη που να είναι σε θέση και να τον
συμβουλεύσει αλλά κυρίως να τον προστατεύσει
σε περιόδους κρίσης.   

Όταν, λοιπόν, τελειώσει ο μήνας του μέλιτος
για το νέο υπουργικό σχήμα, θα είναι καλό να
καταστεί σαφές στους νέους υπουργούς πως δεν
έχουν μπει στη συγκεκριμένη θέση για να που-
λήσουν τη δική τους εικόνα και να κτίσουν το
πολιτικό τους μέλλον. Αυτό θα κτιστεί αναλόγως
των πολιτικών που θα εφαρμόσουν. Γιατί, όσο
κακή κι αν είναι η επικοινωνιακή πολιτική της
κυβέρνησης, δεν πρόκειται να διορθωθεί με κα-
φέδες, επαρχιώτικα σόου στις κάμερες και τρα-
πεζώματα στα ΜΜΕ. 

Η διακυβέρνηση θα διασωθεί, αν έστω και
τώρα γίνει ένας μακρόπνοος σχεδιασμός για το
τι θέλει να πετύχει η κυβέρνηση. Πώς θα δια-
μορφώσει ένα κανονικό κράτος και θα υλοποιήσει
τις μεταρρυθμίσεις. Οτιδήποτε άλλο αποτελεί
αχρείαστο θόρυβο. Που θυμίζει τον θόρυβο ενός
άδειου τενεκέ. Και δεν θέλουμε να πιστέψουμε
πως αυτό είναι το νέο υπουργικό σχήμα.  

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Ο άδειος τενεκές

economidoum@kathimerini.com.cy
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Η παρέα του καφενέ απολάμβανε τους
σκέτους κυπριακούς καφέδες και κάποιοι
τα φραπέ με γάλα. Τα χαζολογήματα εναλ-
λάσσονταν με φιλοσοφικές ενατενίσεις
και όλα περιστρέφονταν γύρω από πραγ-
ματικές ιστορίες της ζωής, άλλοτε δρα-

ματικές, άλλοτε κωμικές και συνήθως αυτοβιογραφικές.
Το βλέμματα της παρέας μοιραία έπεσαν στο διπλανό
τραπέζι, με τους λεβέντες φοιτητές και τις λυγερόκορμες
φοιτήτριες. Πλάσματα όλο ζωή και ομορφιά. Αλλά στο
τραπέζι, επικρατούσε μια περίεργη σιγή και τα κεφάλια
όλων των νέων ήταν καρφωμένα στα κινητά τηλέφωνα. 

Όλοι κινούσαν μανιακά τα δάχτυλα στην οθόνη και
κατά διαστήματα έγραφαν μηνύματα και με τα δύο
χέρια. Κανονική γραφομηχανή. Οι μεγαλύτεροι της
παρέας χαμογελούσαν, μάλλον με θλίψη και άρχισαν
να λένε ιστορίες από τη δική τους νιότη. Τότε που δεν
σταματούσε το γέλιο, τότε που δεν σταματούσαν τα
πειράγματα και τα ανέκδοτα, τότε που οι κοπέλες ήταν
«εικονίσματα», τότε που οι ανείπωτοι πόθοι ήταν ασίγαστα
πάθη. Αλλά τότε, ένα βλέμμα άξιζε έναν κόσμο και ένα
άγγιγμα κατέβαζε τα άστρα στη γη. 

Σήμερα η γοητεία των ματιών και το χάδι της ευτυχίας
αντικαταστάθηκαν από τη γοητεία της τεχνολογίας και
τη μοναξιά της οθόνης. Ο Οικουμενικός Πατριάρχης
Βαρθολομαίος ανέφερε πριν μερικές μέρες: «Η αγάπη
είναι πάντοτε μία συγκεκριμένη σχέσις με συγκεκριμένα
πρόσωπα, είναι ζώσα συνύπαρξις, συνομιλία, συνεργασία.
Δεν ευδοκιμεί ως μία αφηρημένη επικοινωνία εις τον
κυβερνοχώρον, ως ανταλλαγή ηλεκτρονικών μηνυμάτων
και εικόνων. Το «αφηρημένον» και «διαδικτυακόν» ψύχει
την κοινωνίαν και την αγάπην». 

Τι θα πει άραγε σήμερα ο σπουδαίος συνθέτης Μιχάλης
Γκανάς, ο οποίος έγραψε το περίφημο τραγούδι: «Χρώμα
δεν αλλάζουνε τα μάτια / που θυμάσαι και θυμάμαι /
τίποτα δεν χάθηκε ακόμα / όσο ζούμε και πονάμε / χρώμα
δεν αλλάζουνε τα μάτια / μόνο τρόπο να κοιτάνε…» Σί-
γουρα τίποτα δεν χάθηκε ακόμη, όσο και αν πολλαπλα-
σιάζονται τα ψυχολογικά και τα ψυχιατρικά προβλήματα,
όσο και αν ο άνθρωπος πονά. Τελικά και ο πόνος είναι
σωτήριος, όχι μόνο για τον Θεό, αλλά και για τους αν-
θρώπους, οι οποίοι επιτέλους μπορούν και επικοινωνούν,
έστω και στα δύσκολα. Εξάλλου ευτυχία είναι το άγγιγμα
της ψυχής, η διασταύρωση των βλεμμάτων και το απαλό
χάδι. Όλα τα άλλα είναι εικονικά και ψεύτικα. 

«Δυο πόρτες έχει η ζωή, άνοιξα μια και μπήκα, σερ-
γιάνισα ένα πρωινό, κι ώσπου να ‘ρθει το δειλινό από
την άλλη βγήκα», λένε οι φοβεροί κλασικοί πλέον στίχοι
της Ευτυχίας Παπαγιαννοπούλου. Αυτές τις μέρες, ο
χρόνος κάνει νοερά μια στάση, με το κομβικό νούμερο
2020 να μπαίνει στην καθημερινότητά μας. Μοιραία,
είτε το θέλουμε είτε όχι, στιγμιαία, κάνουμε και εμείς
μια στάση στη ζωή, μοιραία αναστοχαζόμαστε το χθες
και ονειρευόμαστε το αύριο. Όσο και όλα τριγυρίζουνε
γύρω από το facebook, το twitter και το instagram. Όσο
και αν «μια αστραπή η ζωή μας… μα προλαβαίνουμε»
όπως είχε πει και ο μέγας, αλλά και πολύ πονεμένος, ο
Νίκος Καζαντζάκης. 

Οι ψυχές και τα κορμιά δεν ειρηνεύουν με τα «ναρ-
κωτικά» της τεχνολογικής εικονικής φαντασίωσης, αλλά
ούτε και με την τεχνητή νοημοσύνη, η οποία μετατρέπει
τη φαντασία σε πραγματικότητα. Τα κορμιά και οι ψυχές
χαίρονται και αγάλλονται μόνο όταν τα βλέμματα των
ανθρώπων διασταυρώνονται, όταν τα λόγια θερμαίνουν
τις ψυχές και όταν τα σώματα ενώνονται και μεταρσιώνουν
την αγάπη. Ένας καλός λόγος, μια όμορφη συνάντηση
και ένα γλυκό χαμόγελο αρκούν για να αναχθεί ο άνθρωπος
σε σφαίρες ευτυχίας. Ο σπουδαίος Διονύσης Τσακνής
έγραψε και τραγούδησε το μοναδικό: «Ώρες σιωπής και
χάνομαι στο άσπρο των ματιών σου / Ας ήτανε να
κράταγες στιγμούλα μου στο χρόνο / Μα εμένα τη στιγ-
μούλα μου πίσω ποιος θα μου φέρει / Εγώ ό,τι αγάπησα
σ’ εκείνη το χρωστώ...»  Όλα αλλάζουμε και όλα ίδια μέ-
νουν, αν δεν τέμνονται και αν δεν ανάγονται στη συ-
νάντηση, στο αντάμωμα, στο άγγιγμα των ψυχών και
των σωμάτων.

Η μοναξιά
της οθόνης

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Επιλέγω συνειδητά να προσπεράσω
την επικαιρότητα. Γιατί όπου να ’ναι αλ-
λάζει ο χρόνος. Και έρχεται ο χρόνος πάλι
να μας φέρει αντιμέτωπους με απολογι-
σμούς και ευχές, προσωπικές και ευρύ-
τερες και ίσως σε τέτοιες στιγμές είναι

καλύτερα να θυμόμαστε τα ουσιαστικά, τα οποία δυ-
στυχώς πια δεν βρίσκονται στο επίκαιρο, αλλά σ’ εκείνο
που η επικαιρότητα συχνά επισκιάζει. Επιλέγω, λοιπόν,
να υπενθυμίσω και πάλι λόγια σπουδαίων ανθρώπων,
ανθρώπων που έχουν τη δύναμη να μας εμπνεύσουν
και να χρωματίσουν τον χρόνο και τα χρόνια μας με
καθαρά χρώματα και όχι νοθευμένα.

Ένας από αυτούς τους ανθρώπους ο ζωγράφος
και ποιητής Άντης Ιωαννίδης που πρόσφατα κέρδισε
το κρατικό βραβείο ποίησης. Τον είχα συναντήσει
πέρυσι, σε έναν όμορφο κήπο, να κάθεται σε μια σι-
δερένια καρέκλα και να αφουγκράζεται τους ήχους
της ζωής. «Είναι πιο όμορφο να μιλάμε για λουλούδια
κι ανθρώπους» είπε και είχε απόλυτο δίκιο. Γιατί εκεί
μέσα κρύβονται οι αλήθειες οι δικές μας και του ίδιου
του τόπου. Κι αυτές είναι που μας δυναμώνουν την
πίστη και όχι όσα συνθέτουν την επικαιρότητα, η
οποία στερείται κάθε έμπνευσης. «Θαυμάζω τους αν-
θρώπους που μένουν ανάλλαχτοι» μου είπε κάποια
στιγμή όπως χαζεύαμε τον κήπο και πίναμε κυπριακό
καφέ. «Τι εννοείτε;» τον ρώτησα με περιέργεια. «Δεν
εννοώ αυτούς που δεν αλλάζουν. Δεν εννοώ αυτούς
με τις παρωπίδες, αυτούς που δεν βλέπουν τι γίνεται
γύρω τους. Εννοώ αυτούς που, παρότι βλέπουν ξέρουν
ποιος είναι ο δικός τους δρόμος, ψάχνουν στο κήπο
των ανθρώπων και των ιδεών το δικό τους άνθος.
Δεν γίνονται μαϊντανοί. Δεν γίνονται εποχικοί, μάζα,
πολτός. Βρίσκουν το δικό τους άνθος». Έχω την αί-
σθηση πως έχουμε πάψει πια να ψάχνουμε το δικό
μας άνθος, σχολίασα ψιθυριστά. «Είναι γιατί έχουμε
ξεχάσει την μοίρα μας» μου είπε. «Μόνο όταν, όμως,
μένουμε πιστοί στο δικό μας άνθος μπορούμε να
προχωρήσουμε μπροστά, μπορούμε να πεθάνουμε
χωρίς την πίκρα του “επί ματαίω”». Αυτό είπε. Και
αυτό αισθάνεται. Ο ίδιος παραδέχτηκε πως έζησε
επ’ ιδίω κινδύνω, προς χάριν αυτού του ανοίγματος
ψυχής. Για να κρατήσει σχέση με την ουσία του.
Πόσοι από μας έχουμε αυτό το ζητούμενο, διερωτή-
θηκα. Πόσοι από μας αναμετριόμαστε από καιρού
εις καιρόν με την ουσία μας; Πόσοι από μας έχουμε
ως πυξίδα αυτή την αναζήτηση ώστε να τοποθετούμε
τον πήχη της σκέψης και της κρίσης μας εκεί όπου
θα ‘πρεπε να είναι, εκεί όπου «μιλά κανείς για αν-
θρώπους και λουλούδια» και αναγνωρίζει την αξία
«του δικού του άνθους». Κι αν δεν έχουμε αυτή την
πυξίδα, τότε γιατί δεν μας προβληματίζει το πότε
ακριβώς τη χάσαμε και το τι ευθύνεται που έχουμε
πάρει λάθος δρόμο, λάθος κατεύθυνση, λάθος προ-
σανατολισμό; Τον ρωτάω πώς νιώθει που μεγαλώνει,
«όπως νιώθω τώρα, ένιωθα και όταν ήμουν παιδί»
μου απαντάει. «Αυτή τη μνήμη πρέπει να ‘χουμε»
συμπληρώνει. Γιατί «μόνο προς τα πίσω έχουμε να
πάμε, εκεί είναι ο κήπος όλων μας». «Και πώς κρατάει
κανείς αυτή τη μνήμη;» τον ρώτησα. «Η μνήμη φεύγει,
μένει όμως η αίσθησή της. Είναι μια άλλη παρουσία.
Μια άλλη βεβαιότητα» απάντησε ψιθυριστά. Και
ύστερα μου περιέγραψε ένα παιχνίδι παιδικό, όπου
το ένα παιδί χτυπάει στην πλάτη του αλλουνού και
κάνει την ερώτηση «σε ποιον χαρίζεσαι;». «Αυτό
είναι» είπε μετά. «Σε ποιον χαρίζεσαι. Γιατί αν δεν
ανοίξεις την ψυχή σου, τότε δεν μπορείς να διατη-
ρήσεις τη σχέση σου με την ουσία σου». Κι αυτό
είναι μια γερή υπενθύμιση την οποία νιώθω την
ανάγκη να μοιραστώ μαζί σας ξανά, λίγο πριν αλλάξει
ο χρόνος, λίγο πριν έρθουν ξανά τα χρόνια να ζητήσουν
έναν απολογισμό. Γιατί είναι τώρα που πρέπει να το
θυμηθούμε, πως μόνο μια δοκιμασμένη ψυχή, που
έχει μάθει να χαρίζεται, μπορεί να ανιχνεύει το μυ-
στήριο, αυτό που βρίσκεται πέρα από μας και που
κάνει το πέρασμά μας από τη ζωή ευλογημένο. 

Ο χρόνος
πάλι

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Η πρόσφατη υπερψήφιση του
Κρατικού Προϋπολογισμού
από τη Βουλή επιτρέπει στην

κυβέρνηση να συνεχίσει τη σταθε-
ρότητα, την ανάπτυξη και τη θω-
ράκιση της οικονομίας. Ενός προ-
ϋπολογισμού με τα μεγαλύτερα πλε-
ονάσματα στην ιστορία της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας, ο οποίος μας επι-
τρέπει αφενός να συνεχίσουμε τους
ισχυρούς ρυθμούς ανάπτυξης της
κυπριακής οικονομίας και αφετέρου
να ενισχύουμε περαιτέρω το δίκτυ
προστασίας για τις ευάλωτες ομάδες
του πληθυσμού. Αλγεινή εντύπωση
προκάλεσε για πολλοστή φορά η
στάση του ΑΚΕΛ. Αντί να προβάλουν
τις δικές τους διαφωνίες και συνάμα
να καταθέσουν τις δικές τους εποι-
κοδομητικές αντιπροτάσεις για τα
θέματα που αναδείχθηκαν στην
τριήμερη συζήτηση του προϋπο-
λογισμού, προσπάθησαν να εκτρέ-
ψουν τη συζήτηση με ατεκμηρίωτες
και ισοπεδωτικές παρεμβάσεις και
κορώνες για διαφθορά. Υποβάθμισαν

τη θεσμικά σπουδαιότερη συζήτηση
στη Βουλή με ατεκμηρίωτες προ-
σωπικές επιθέσεις εναντίον του
ΠτΔ και της οικογένειάς του.

Η αποδόμηση των ΑΚΕΛικών συ-
κοφαντιών είναι αναγκαία γιατί το
οφείλουμε στον τρόπο που πρέπει
με αξιοπιστία και επιχειρήματα να
δομείται ο πολιτικός διάλογος. Ως
κυβέρνηση, αντιμετωπίζουμε το κε-
φάλαιο αυτό και τις επικρίσεις με
μεγάλη αυτοπεποίθηση γιατί έχουμε
παράξει για πρώτη φορά ένα τόσο
σημαντικό έργο για την καταπολέ-
μηση της διαφθοράς και την ενί-
σχυση της λογοδοσίας. Τα χρόνια
της διακυβέρνησής μας είναι η μόνη
περίοδος στην ιστορία της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας κατά την οποία
σκάνδαλα διαπλοκής και διαφθοράς
οδηγήθηκαν στη Δικαιοσύνη, ανε-
ξάρτητα μάλιστα αν αφορούν «επώ-
νυμους», από οποιοδήποτε κόμμα
και αν προέρχονται. 

Ως αποτέλεσμα της διερεύνησης
των σκανδάλων, είχαμε σημαντικές

καταδίκες για υποθέσεις διαφθοράς
και δεκασμού. Ενδεικτικά, αναφέρω
τις καταδίκες που επικυρώθηκαν
σε σημαντικούς θεσμικούς αξιωμα-
τούχους όπως Υπουργούς, βουλευ-
τές, δημάρχους, δημοτικούς συμ-
βούλους, ανώτερους αξιωματούχους
και σε κομματικά στελέχη, οι οποίες
επέσυραν μεγάλες ποινές φυλάκισης.
Την μεγάλη πλειοψηφία των υπό
αναφορά περιπτώσεων αποτελούν
σκάνδαλα που διαπράχτηκαν κατά
την περασμένη δεκαετία. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι ακόμη και σήμερα,
7 χρόνια μετά, ανακαλύπτουμε σκάν-
δαλα, όπως αυτό με τις Ανανεώσιμες
Πηγές Ενέργειας (Α.Π.Ε.), για το
οποίο ο Γενικός Ελεγκτής ανέφερε
ότι εκ πρώτης όψεως υπάρχουν «ποι-
νικά κολάσιμες πράξεις».

Είμαστε ακόμη εν αναμονή της
διερεύνησης του μεγάλου σκανδά-
λου για τον Συνεργατισμό και της
απόδοσης ευθυνών κυριότερα σε
αυτούς που δημιούργησαν €7,5 δισ.
Μη Εξυπηρετούμενα Δάνεια μέχρι

το 2013. Ευελπιστώ ότι ο πέλεκυς
της δικαιοσύνης θα είναι βαρύς γιατί
έχουν ήδη δημοσιοποιηθεί, μέσα
από το πόρισμα Αρέστη, περιπτώσεις
δανείων σε νεκρούς  ή ανύπαρκτα
πρόσωπα ή υπερήλικες.  Η εν λόγω
πραγματικότητα δημιουργεί δύο
οξύμωρα σχήματα.

Το μεν πρώτο, όπου η κυβέρνηση
Αναστασιάδη ανακαλύπτει και επι-
δεικνύει μηδενική ανοχή για όλα
τα σκάνδαλα, η μεγάλη πλειοψηφία
των οποίων διαπράχτηκαν επί δια-
κυβέρνησης Χριστόφια, και το ΑΚΕΛ
κατηγορεί την κυβέρνηση για δια-
φθορά και συγκάλυψη σκανδάλων.
Το δε δεύτερο οξύμωρο σχήμα, όπου,
ενώ η Κύπρος, με βάση την τελευ-
ταία έκθεση της αρμόδιας Ομάδας
Κρατών κατά της Διαφθοράς (GRE-
CO) του Συμβουλίου της Ευρώπης,
από «συνολικά ανεπαρκής» που
ήταν, αγγίζει την πλήρη συμμόρ-
φωση στην καταπολέμηση της δια-
φθοράς, την ίδια στιγμή οι
εκθέσεις/δημοσκοπήσεις αποτυπώ-

νουν την απογοήτευση και την οργή
των πολιτών για τα σκάνδαλα που
όντως υπάρχουν, αλλά και για τα
«σκάνδαλα» που βαφτίζει ως τέτοια
ο προπαγανδιστικός μηχανισμός
του ΑΚΕΛ.

Καθηκόντως, λοιπόν, θα πρέπει
να διευκρινιστεί ότι οι πολίτες ορθά
απογοητεύονται και οργίζονται για
τη διαφθορά που αποκαλύπτεται
και όχι γιατί την χρεώνουν στη δια-
κυβέρνηση Νίκου Αναστασιάδη. Η
κυβέρνηση αντιλαμβάνεται το πρό-
βλημα και τα συναισθήματα των
πολιτών και ακολουθεί σταθερή πο-
ρεία καταπολέμησης της διαφθοράς
εκεί όπου υπάρχει, ανεξαρτήτως
μεγέθους. Μια σειρά μέτρων που
έχει υλοποιήσει η κυβέρνηση, όπως
η σύσταση παρατηρητηρίου κατά
τη διαφθοράς και της ανεξάρτητης
αρχής κατά της διαφθοράς, ο εκ-
συγχρονισμός των δικαστηρίων και
η επιτάχυνση της απονομής δικαιο-
σύνης, η θεσμοθέτηση ανωτάτων
ορίων θητείας του Προέδρου της

Δημοκρατίας, η συμμόρφωση της
Διοίκησης με τις αποφάσεις των δι-
καστηρίων και η ενίσχυση της δυ-
νατότητας των αρχών να ανακτούν
τα οφέλη που αποκτήθηκαν με πα-
ράνομες δραστηριότητες, με τη δέ-
σμευση και δήμευση περιουσιών
αποδεικνύει του λόγου το αληθές.  

Ο αγώνας αυτός είναι ταυτισμέ-
νος με την ποιότητα της δημοκρα-
τίας και γι’ αυτό η προσπάθεια είναι
διαρκής και ταυτίζεται με την ανάγ-
κη για μεταρρυθμίσεις στις δομές
του κράτους και των εξουσιών του.
Η ετοιμασία της Εθνικής Στρατη-
γικής κατά της Διαφθοράς και η
σταδιακή υλοποίηση όλων αυτών
που έχουν αναφερθεί πιο πάνω και
άλλων πολλών που αναμένεται να
υλοποιηθούν αποτελεί την καλύτερη
απάντηση της κυβέρνησης Νίκου
Αναστασιάδη. 

Ο κ. Πέτρος Δημητρίου είναι
διευθυντής του Γραφείου
του Προέδρου της Δημοκρατίας. 

Η προσπάθεια για καταπολέμηση της διαφθοράς είναι διαρκής 
ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Οι μασκότ Χιτς και Κούλι, κατά τη διάρκεια του αγώνα χόκεϊ στον πάγο μεταξύ TPS Turku και Salavat Yula-
ev Ufa, για το 93ο τουρνουά Spengler Cup, στο Νταβός της Ελβετίας, στις 27 Δεκεμβρίου. 
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Λίγο πριν από το ορό-
σημο των διακοσίων
χρόνων από το 1821,
οφείλουμε όχι μόνο να
επιχειρήσουμε μια
αποτίμηση της πορείας

και των επιτευγμάτων του ελληνι-
σμού, ούτε απλώς να συστηθούμε
εκ νέου στην οικουμένη. Οφείλουμε
πρώτα να μάθουμε ποιοι είμαστε και
τι θέλουμε, ώστε να μπορούμε να χα-
ράξουμε μια στρατηγική για να το
πετύχουμε. Πρέπει να κατανοήσουμε
τις δυνάμεις και τις αδυναμίες μας,
τα προβλήματα που αντιμετωπίζουμε
και τα εφόδια που έχουμε στη διάθεσή
μας. Οφείλουμε να καταλάβουμε ότι
ο αγώνας για την ελευθερία δεν έχει
ολοκληρωθεί: έχουμε διανύσει πολύ
δρόμο, αλλά μεγάλες μάχες βρίσκονται
ακόμη μπροστά μας.

Πριν από εκατό χρόνια, οι Ελληνες
βρίσκονταν στη μέση της Μικρασια-
τικής Εκστρατείας. Αυτή κατέληξε
στο τέλος της μακραίωνης παρουσίας
των Ελλήνων στη Μικρά Ασία και
στη συγκέντρωση μεγάλου μέρους
του ελληνισμού εντός των συνόρων
του ελληνικού κράτους. Η καταστρο-
φή και το τέλος της Μεγάλης Ιδέας
–η συγκολλητική ουσία των διαφόρων

ομάδων Ελλήνων για το μεγαλύτερο
μέρος του πρώτου αιώνα της ανε-
ξαρτησίας– υποχρέωσαν τους Ελλη-
νες να στραφούν προς την εσωτερική
ανάπτυξη. Οπως η οδυνηρή ήττα
από τους Οθωμανούς στον πόλεμο
του 1897 ανάγκασε τους Ελληνες να
υιοθετήσουν μεταρρυθμίσεις που
ενίσχυσαν τη χώρα τους, ώστε να
βγει κερδισμένη από τους Βαλκανι-
κούς Πολέμους, η πρόοδος μετά την
Μικρασιατική Καταστροφή ήταν και
αυτή εντυπωσιακή. Ομως, πολλά προ-
βλήματα δεν λύθηκαν· και πολλά πα-
ραμένουν. Οι εναλλασσόμενες «κα-
ταστροφές και θρίαμβοι» (κατά την
εύστοχη διατύπωση του Στάθη Κα-
λύβα) οφείλονταν αφενός στις δια-
χρονικές παθογένειες της χώρας,
αφετέρου σε πείσμα αυτών.

Σήμερα, διακόσια χρόνια από την
αρχή της Επανάστασης, είναι φανερό
ότι αιώνια πληγή των Ελλήνων είναι
η αδυναμία να διαμορφώσουμε μια
κοινωνία όπου θέτουμε ως προτε-
ραιότητα το κοινό καλό, όχι το προ-
σωπικό συμφέρον. Ετσι, διαμορφώ-
σαμε ένα κράτος που δεν εμπνέει
εμπιστοσύνη, με αποτέλεσμα να αυ-
τοσχεδιάζουμε και να αυθαιρετούμε.
Από την αρχή του ελληνικού κράτους

(αλλά και νωρίτερα), διαμορφώνονται
ομάδες που εκμεταλλεύονται την εγ-
γύτητά τους με την εξουσία, με απο-
τέλεσμα ο διχασμός μεταξύ ομάδων
να είναι πάντα η ευκολότερη μέθοδος
να αποκτήσει ισχύ ένας πολιτικός
και να τη διατηρήσει. Η παθιασμένη
αντίληψη για τα «εθνικά θέματα»
ήταν απαραίτητη, είτε για να μπορεί
η μία ομάδα να κατηγορεί την άλλη
για έλλειψη πατριωτισμού είτε ως
καθολική ορμή που ένωνε το έθνος
και κάλυπτε τα ρήγματα στην κοι-
νωνία και στην πολιτική. Βλέποντας
πόσο έχει στοιχίσει ο διχασμός, είναι
σαφές ότι πρωταρχικός στόχος της
Παιδείας μας θα έπρεπε να είναι η
καλλιέργεια της κατανόησης της
πραγματικότητας, καθώς και της συ-
ναίνεσης και της συνεργασίας. 

Ομως, από τα αποτελέσματα του
διαγωνισμού PISA έως τα κοινωνικά
δίκτυα και την πολιτική, βλέπουμε
ότι όχι μόνο δεν αυξάνεται η ικανό-
τητα των Ελλήνων να κατανοήσουν
κείμενα (άρα και την πραγματικότη-
τα), όχι μόνο δεν αναπτύσσεται πνεύ-
μα συνεργασίας, αλλά επενδύουμε
ακόμη στην ταραχή και στη ρήξη
και για τα πιο ασήμαντα θέματα. Πώς
θα διαμορφωθεί ένας πολιτικός πο-

λιτισμός όπου τα ασήμαντα δεν θα
ανάγονται σε σημαντικά και τα ση-
μαντικά δεν θα αφήνονται στην τύχη
τους;

Μεταξύ των επιτευγμάτων των
τελευταίων διακοσίων χρόνων είναι
η οριστική επίλυση της μορφής του
πολιτεύματος, το τέλος του γλωσσικού
προβλήματος, η ένταξη της Ελλάδας
στην Ευρωπαϊκή Ενωση. Επίσης, πα-
ρά τον ενδημικό διχασμό, διαμορ-
φώθηκε ευρεία και βαθιά εκτίμηση
για τη δημοκρατία, την ισότητα, τη
δικαιοσύνη. Επειδή, όμως, πιστεύουμε
(δικαίως ενίοτε) ότι το «σύστημα»
ευνοεί άλλους εις βάρος μας, όταν
ευνοεί εμάς δεν αισθανόμαστε ότι
αδικούμε κάποιον. Ετσι, συμβάλλουμε
στην υπονόμευση των υπέρτατων
αυτών αγαθών, εις βάρος όλων.

Αμεση προτεραιότητα, πριν από
το 2021, θα έπρεπε να είναι η επα-
νάσταση στη Δικαιοσύνη και στην
Παιδεία. Ο διαρκής αγώνας για την
ελευθερία απαιτεί πολίτες που κα-
τανοούν την πραγματικότητα, που
εμπιστεύονται και σέβονται τον νόμο.
Πολίτες που σέβονται αλλήλους θα
συμβάλουν σε ένα κράτος που στη-
ρίζει τις φιλοδοξίες τους αντί να τους
κρατάει ομήρους.

Η διαρκής επανάσταση
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Δύσκολα διλήμματα
στα ελληνοτουρκικά

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Είχαμεδεν είχαμε και
εν τέλει ενεπλάκημεν
στις υποθέσεις της
Εγγύς Ανατολής και
της Βορείου Αφρικής.
Με το δυσβάστακτο

αυτό φορτίο αρχίζουμε το νέο έτος
και μετά κόπου θα το φέρουμε καθ’
όλη τη διάρκειά του. Κάποιοι απο-
δίδουν τη νέα αυτή περιπλοκή στη
βουλιμική τάση κερδοφορίας των
αδελφών Κυπρίων, που έσπευσαν
να αξιοποιήσουν τα όποια κοιτά-
σματα αερίου της περιοχής, συνο-
μολογώντας συμφωνίες καθορισμού
των Αποκλειστικών Οικονομικών
Ζωνών (ΑΟΖ) στην Ανατολική Με-
σόγειο με το Ισραήλ, την Αίγυπτο
και αποκλείοντας τη μείζονα περι-
φερειακή δύναμη της περιοχής,
την Τουρκία.

Ισχύει το επιχείρημα αυτό, αλλά
δεν είναι η μοναδική αιτία της όλης
εμπλοκής. Διότι πέραν της οικονο-
μικής παραμέτρου που καθορίζει
μέχρι βαναυσότητος την πορεία
της ιστορίας του ανθρώπου –κατά
τις αντιλήψεις πάντοτε φιλελευθέ-
ρων και μαρξιστών– υπάρχει και
κάτι άλλο, που ονομάζεται γεωγρα-
φία. Και η Ελλάς ως εκ της θέσεώς
της υφίσταται και θα υφίσταται μο-
νίμως τους κραδασμούς των Βαλ-
κανίων και της Ανατολής.

Το γεγονός αυτό δεν ακυρώνει
βέβαια την προσπάθεια προσομοι-
ώσεως της Ελλάδος με τα ισχύοντα
στον ευρωπαϊκό Βορρά. Διότι εάν
δεν υπήρχε αυτή η τάση, ούτε η
Επανάσταση θα είχε εκδηλωθεί το
1821. Ούτε το ελληνικό «πρότυπο
Βασίλειο της Δύσεως στην Ανατολή»
θα είχε προκύψει. Ούτε ένας Κων-
σταντίνος Παπαρρηγόπουλος θα

είχε εμφανισθεί, για να επιχειρήσει
τον μοναδικό διανοητικό άθλο συν-
θέσεως σε μία ενότητα του έθνους
των Ελλήνων, που είχε εκ διαμέτρου
αντίθετες εκφάνσεις στη διάρκεια
των αιώνων.

Στα χρόνια της μεταπολιτεύσεως
εθεωρήθη ότι συνετελέσθη επιτέ-
λους η οριστική αποκόλληση της
χώρας από το γεωγραφικό της πε-
ριβάλλον. Αλλά η κατάρρευση του
Σιδηρού Παραπετάσματος οδήγησε
στην ανεξέλεγκτη κάθοδο των Βαλ-
κανίων γειτόνων μας στην Ελλάδα.
Ο πατέρας του σημερινού πρωθυ-
πουργού ευρέθη αντιμέτωπος της
νέας αυτής προκλήσεως. Και με τα
χρόνια σταδιακώς επετεύχθη μια
κάποια ισορροπία.

Οι άστοχες παρεμβάσεις των
ισχυρών της Δύσεως στη Μέση
Ανατολή, που είχαν ως στόχο τη
συντριβή των μπααθικών καθεστώ-
των, αποσταθεροποίησαν την πε-
ριοχή. Το κύμα των μουσουλμάνων
μεταναστών και των προσφύγων
προς τη Δύση έλαβε διαστάσεις
ανεξέλεγκτες και η Ελλάς υπέστη
για δεύτερη φορά μέσα σε ελάχιστες
δεκαετίες τις συνέπειες της γεω-
γραφικής της θέσεως. Τέλος η απο-
μόνωση της Τουρκίας από την ενω-
μένη Ευρώπη, που μόνον εθελοτυ-
φλούντες μπορεί να αποδώσουν
στον πρόεδρο αυτής της χώρας, Ρε-
τσέπ Ταγίπ Ερντογάν, και συνερ-
γούντων και άλλων περιφερειακών
παραγόντων, έχει εκτινάξει σε επι-
κίνδυνα επίπεδα την ένταση σε μία
περιοχή ζωτικών συμφερόντων για
την ασφάλεια της Ελλάδος.

Σε όλη την πορεία ενσωματώ-
σεως της χώρας στην ενωμένη ού-
τως ειπείν Ευρώπη υπήρξε μία δρα-
ματική μετατόπιση του ενδιαφέ-
ροντος της ελληνικής εξωτερικής
πολιτικής με στόχο την ευρωπαϊκή
εναρμόνισή της. Μόνον που οι δαί-
μονες της γεωγραφίας όχι απλώς
δεν εξέλιπαν, αλλά επιβεβαιώνουν
με τρόπο καταθλιπτικό την ύπαρξή
τους. Το χάσμα της Ανατολής ατε-
νίζει και προσπαθεί με κάθε τρόπο
να αντιμετωπίσει ο κ. Κυριάκος Μη-
τσοτάκης και η κυβέρνησή του. Κα-
λή μας τύχη για τη νέα χρονιά.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Παραμονές Πρωτοχρονιάς παροξύ-
νεται η απορία: Πώς βιώνουν τη ροή
του χρόνου, την πιστοποίηση ότι η
ύπαρξη είναι περατή, έχει όρια χρο-
νικά, πώς το αντιλαμβάνονται οι δια-
χειριστές της χρονικότητας του βίου
όλων μας, οι εξουσιαστές του τρόπου
της ύπαρξής μας στη συλλογικότη-
τα;

Πρωθυπουργοί, κομματάρχες,
υπουργοί, βουλευτές, παρατρεχάμενοι
της εξουσιαστικής έπαρσης ή απλώς
λακέδες «δημοσιογράφοι», ραδιοτη-
λεοπτικοί «εκπομπάρχες» διαμορ-
φωτές κοινής γνώμης, μεγαλοπλούσιοι
εξαγοραστές και ιδιοκτήτες του φυ-
σικού πλούτου και του κοινωνικού
προϊόντος – πώς βιώνουν, όλοι αυτοί,
την προφανέστερη από τις εμπειρικές
βεβαιότητες: ότι «όλα γερνάνε με τον
χρόνο», όπως θύμιζε ο Αριστοτέλης,
«τίποτα δεν ξανάνιωσε ποτέ χάρη
στον χρόνο, μόνο φθοράς αίτιος είναι
ο χρόνος».

Οσοι στην Ελλάδα σήμερα δια-
χειρίζονται εξουσία (την οικονομία,
τους θεσμούς, τις διεθνείς σχέσεις
της χώρας – ή το ΠΡΟ-ΠΟ, το ΛΟΤΤΟ,
τα διόδια) εμφανίζονται παγερά αδιά-
φοροι ή με εξόφθαλμη άγνοια για κά-
ποιες διακρίσεις, αυτονόητες μέχρι
χθες και με καταγωγή που χάνεται
στα βάθη της Προϊστορίας: Τη διά-
κριση της αλήθειας από το ψέμα, της
εντιμότητας από την ατιμία, της ευ-
θύτητας από τη δολιότητα, της φι-
λαλληλίας από την εγωλαγνεία, της
ελευθερίας από την καταδυνάστευση.
Στην Ελλάδα του 21ου αιώνα, μοιάζει
να έχει συντελεστεί ένας παλιμβαρ-
βαρισμός, δίχως προσχήματα ή εξω-
ραϊσμούς: παλινδρόμηση στην αλογία
του ενστίκτου, στη βουλιμία της αρ-
παγής.

Ισως να αποδείχνεται πιο κατα-
στροφικός από όσο μπορούσαμε να
διανοηθούμε ο μηδενιστικός αμορα-
λισμός «δογμάτων» όπως: «Εναν πρω-
θυπουργό δεν τον παραπέμπεις να
δικαστεί, απλώς δεν τον επανεκλέ-
γεις». Μια τέτοια διαστροφική λογική,
που αμνηστεύει οποιοδήποτε πολιτικό
- κοινωνικό έγκλημα προκειμένου
να μην προκληθεί «εθνικός διχασμός»,
παγίωσε και θεσμοποίησε κάτι πολύ
χειρότερο από έναν εμφύλιο πόλεμο:
Την ασυδοσία, που γεννιέται νομο-
τελειακά από την ατιμωρησία.

Ποια πολιτικά - κοινωνικά εγκλή-
ματα ήταν ολοφάνερο ότι απαιτούσαν
δικαστική κρίση και επιβολή ποινικών
συνεπειών (μεταχείριση των «πρω-
ταιτίων» ευθέως ανάλογη με αυτήν
που απαίτησε, και πέτυχε θριαμβικά,
ο Αλέξανδρος Λυκουρέζος για τους
πραξικοπηματίες της επταετίας 1967-
1974); Με τη λογική και τη γλώσσα
της επιφυλλίδας (δηλαδή του κοινού
νου, όχι των νομικών κειμένων) η
κατονομασία των εγκλημάτων θα ξε-
κινούσε με τις «πελατειακές σχέσεις»
κομμάτων - πολιτών:

Ενα κόμμα που εξαγοράζει την
ψήφο του πολίτη αντιπροσφέροντάς
του μόνιμο διορισμό στο Δημόσιο,
χωρίς κρίση - αξιολόγηση, η κοινωνική
λογική θα απαιτούσε: να χάνει την
άδεια λειτουργίας του το κόμμα και
οι φυσικοί αυτουργοί της συναλλαγής
να τιμωρούνται με απώλεια πολιτικών
δικαιωμάτων. Το ρουσφέτι είναι ει-
δεχθές κοινωνικό έγκλημα, καθήλωση
στην υπανάπτυξη.

Πρωθυπουργοί και υπουργοί Οι-
κονομικών που συνομολογούν και
υπογράφουν δανεισμό της χώρας
καταφανώς υπέρτερο των δυνατο-
τήτων της να αποπληρώσει με συ-

νέπεια το χρέος, τιμωρούνται με ποι-
νές εγκλήματος έσχατης προδοσίας.
Η «έσχατη προδοσία» δεν είναι έννοια
φορτισμένη με πατριωτικούς συναι-
σθηματισμούς Μεγάλης Ιδέας, είναι
η ρεαλιστική ευθύνη για την αγωνία
επιβίωσης, για το μαρτύριο της ανερ-
γίας, τον εξευτελισμό της ανέχειας,
κάποιων εκατομμυρίων συνανθρώ-
πων. Εγκλημα κατάφωρης απανθρω-
πίας είναι και η εκχώρηση ραδιοτη-
λεοπτικών συχνοτήτων (πολύτιμης
κοινωνικής περιουσίας) στην αθλιό-
τητα και στον πρωτογονισμό ενός
μικρεμπορίου που, σε εικοσιτετράωρη
βάση, ασελγεί αδιάντροπα στην αι-
σθητική του πολίτη, στη νοημοσύνη
του και στη γλώσσα του. Είναι έγ-
κλημα απανθρωπίας, γιατί μετασχη-
ματίζει την πληροφόρηση - ενημέ-
ρωση - καλλιέργεια του πολίτη σε
βιασμό του από τη μικρονοϊκή εμ-
πορολαγνεία. Φτάσαμε σε σημείο,
αυτή η εμπορία της ντροπής να γί-
νεται το εφαλτήριο για την ανάδυση
«κορυφαίων» στην πολιτική ηγεσία
του τόπου. Ο μηδενιστικός αμορα-
λισμός που σαρώνει, από άκρη σε
άκρη, σαράντα χρόνια τώρα, την κά-
ποτε Ελλάδα, δεν μπορεί να αναχαι-
τιστεί με νομοθετήματα, καινούργια
διοικητικά σχήματα, εμπνεύσεις εκ-
συγχρονιστών. Η ελλαδική κοινωνία
έχει ανάγκη από πολιτικούς με νοο-
τροπία και τόλμη κοινωνικού μεταρ-
ρυθμιστή. Ποια η διαφορά; Ο πολιτικός
σχεδιάζει με τη λογική της αποτελε-
σματικότητας: «Θα μειώσω το παρα-
σιτικό κράτος, για να επιδιώξω ορατή
βελτίωση του Συστήματος Υγείας».
Ο κοινωνικός μεταρρυθμιστής σχε-
διάζει με τη λογική της έμβιας λει-
τουργικότητας, της σποράς - καρπο-
φορίας: «Θα διδάξω Αρχαία Ελληνικά

στα σχολειά, για να έχω αύξηση της
παραγωγικότητας στα υπουργεία».
«Θα ξαναγυρίσω με εντιμότητα στην
τοπική αυτοδιοίκηση (στην Αυτο-
διαχειριζόμενη Κοινότητα), για να
εξυγιάνω τη λειτουργία των Τραπε-
ζών»!

Φυσικά, μια τέτοια λογική, για το
σημερινό κομματικό κατεστημένο
της «προοδευτικής» ολιγόνοιας και
του αποτελματωμένου «εκσυγχρο-
νισμού», ηχεί «ωσεί λήρος» – επαγ-
γελματίες εξουσιαστές είναι οι άν-
θρωποι, δεν μπορούν πια να δουν τί-
ποτα πέρα από τη μύτη τους. Αντι-
λαμβάνονται τη δυναμική που έχει
ο Αρμαγεδώνας της σκόπιμης «με-
τανάστευσης» ή την εφιαλτική κλε-
ψύδρα του «δημογραφικού» που με-
τράει τα χρόνια ως την οριστική μας
εξαφάνιση, βιώνουν την κλιματική
αλλαγή που σφίγγει σαν μέγγενη τον
πλανήτη. Ομως τίποτα δεν μπορεί
να τους μετακινήσει από το ρίζωμα
και την προσκόλλησή τους στη μο-
νομανία της εξουσιαστικής ηδονής.

Γι’ αυτό και αυτονόητη η εμμονή
ολόκληρου του «πολιτικού φάσματος»
στην αμνήστευση κάθε κοινωνικού
εγκλήματος των εκάστοτε εξουσια-
στών μας: Των αυτουργών του τερα-
τώδους υπερδανεισμού της χώρας
(όλοι αδίκαστοι και μας κουνάνε το
δάχτυλο). Των κορυφαίων του οργίου
προσλήψεων στο Δημόσιο. Αμνή-
στευση όσων αθέτησαν μια λαϊκή
ετυμηγορία (2015). Αμνήστευση της
αδιάντροπης ψευδολογίας. Αμνή-
στευση κατάφωρης προδοσίας του
μακεδονικού ονόματος των Ελλήνων.
Η Πρωτοχρονιά είναι για να μας θυ-
μίζει τη διαφορά της αχρονίας του
αληθινού από το εφήμερο της ευτέ-
λειας.

Ελπίδα μας η κριτική εγρήγορση

Οι τουρκικές διεκδι-
κήσεις στο Αιγαίο
τέθηκαν για πρώτη
φορά στο τραπέζι το
1973, όταν ανακα-
λύφθηκαν τα πρώτα

κοιτάσματα πετρελαίου στον Πρί-
νο. Από τότε κλιμακώνονται, φτά-
νουν σε κάποιες «κορυφές» κάθε
10-15 χρόνια και πολλαπλασιά-
ζονται. 

Το περίφημο ζήτημα των γκρί-
ζων ζωνών, για παράδειγμα, εμ-
φανίσθηκε τη δεκαετία του 1990.
Θυμάμαι ακόμη χαρακτηριστικά
μία συνέντευξη με τον Γκιουνεν-

σάι, υπουργό Εξωτερικών της
Τουρκίας για λίγους μήνες. Τον
ρώτησα ποια θέματα πρέπει να
συμπεριληφθούν σε μια διμερή
διαπραγμάτευση. Τα απαρίθμησε
χωρίς να αναφερθεί στις γκρίζες
ζώνες. Πίσω μου ήταν κάποιος
διπλωμάτης, ο οποίος σήκωσε
ένα χαρτί. Ο Γκιουνενσάι συμ-
πλήρωσε αμέσως: «Να μην ξεχάσω
βέβαια τις γκρίζες ζώνες». Ηταν
σαφές ότι στη ζυγαριά της δια-
πραγμάτευσης είχε προστεθεί
ακόμη ένα ζήτημα. Πολλοί θεώ-
ρησαν ότι επρόκειτο για ένα δια-
πραγματευτικό χαρτί που θα
έπαιρναν πίσω οι Τούρκοι. Δεν

επαληθεύθηκαν οι προβλέψεις
τους.

Η διαπραγμάτευση με την
Τουρκία θα ήταν ίσως ευκολότερη
πριν από 20 ή 30 χρόνια. Ο Ερν-
τογάν ήταν ισχυρός και δεν είχε
υιοθετήσει την εθνικιστική ατζέν-
τα, ούτε ήταν όμηρος του βαθέος
κράτους. Η ισορροπία ανάμεσα
στις δύο χώρες ήταν αμφίρροπη
και η ευρωπαϊκή προοπτική της
Τουρκίας ζωντανή.

Τώρα τα διλήμματα είναι πολλά
και δύσκολα. Η πολιτική μας ηγε-
σία εμφανίζεται να θέλει την προ-
σφυγή στη Χάγη. Θα χρειαστούν
δύο για να φτάσουμε εκεί, και το
κυριότερο θα πρέπει να συμφω-
νήσουμε ποιο είναι το διακύβευμα.
Οι συνθήκες έχουν αλλάξει. Η
Τουρκία επιμένει στην αποσύν-
δεση της διαπραγμάτευσης για
το Αιγαίο από την Ανατολική Με-
σόγειο. 

Προφανώς θα θέσει θέμα γκρί-
ζων ζωνών στο Αιγαίο ζητώντας
από το Δικαστήριο να κρίνει την
κυριαρχία κάποιων νησίδων και
βραχονησίδων. Αγνωστο είναι αν
θα θελήσει να βάλει και το θέμα
της αποστρατιωτικοποίησης κά-
ποιων νησιών. Αγνωστο και το
αν θα δεχθούν φόρμουλες που εί-
χαν κατ’ αρχήν συμφωνήσει στο
παρελθόν.

Θα χρειαστεί χρόνος και μια
μακρά διαπραγμάτευση για να
φτάσουμε σε κάποιο αποτέλεσμα
ξεπερνώντας τα πολλά αγκάθια.
Τις επόμενες εβδομάδες θα δια-
πιστώσουμε άλλωστε εάν ο Ερν-
τογάν θέλει όντως τη Χάγη ή αν
θα επιλέξει τη λύση του τσαμπου-
κά. Εως τότε, καλό είναι να κρα-
τάμε εμείς τα χαρτιά μας κλειστά.

Οι δαίμονες 
της γεωγραφίας

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Τις επόμενες εβδομάδες
θα διαπιστώσουμε εάν ο
Ερντογάν θέλει όντως
την προσφυγή στη Χά-
γη ή αν θα επιλέξει τη
λύση του τσαμπουκά.

������

Και η Ελλάς ως εκ της
θέσεώς της υφίσταται
και θα υφίσταται μονί-
μως τους κραδασμούς
των Βαλκανίων και της
Ανατολής.

ΣΚ
IΤ

ΣΟ
 Τ

ΟΥ
 H

ΛI
Α 

M
ΑΚ

ΡΗ
. i

m
ak

ri
s@

ka
th

im
er

in
i. 

gr



16 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Γ Ν Ω Μ Ε Σ Κυριακή 29 Δεκεμβρίου 2019

Κ ατά κανόνα, στην ιστορία των σχέσεων
Αθήνας-Λευκωσίας,  επικρατούσε
ανειλικρίνεια. Με εξαίρεση την πε-

ρίοδο της μάχης για την ένταξη της νήσου
στην ΕΕ, οι σχέσεις ήταν σαν την παραγε-
μιστή γαλοπούλα. Γέμισμα εφάπαξ, πομ-
πώδης εμφάνιση, τάση να αποφεύγουν το
«κρίσιμο». Το ίδιο και σήμερα: η Λευκωσία
για να αποφύγει τη διαδικασία επίλυσης
του Κυπριακού, υποκρίνεται ότι ενδιαφέ-
ρεται, ενώ στην πραγματικότητα ουδέν
πράττει για να προωθήσει οτιδήποτε. Ψελ-
λίζει διάφορα και πίσω από τη σκηνή τα
ελεγχόμενα ΜΜΕ κάνουν την βρώμικη δου-
λειά, προωθούν χωριστικές πολιτικές κάτω
από το κάλυμμα της κυβέρνησης. Όλοι γνω-
ρίζουν τι ακριβώς κάνει ο Ν. Αναστασιάδης,
πλην Μητσοτάκη. 

Για ιδιοτελείς λόγους, ο Έλλην πρωθυ-
πουργός δεν επιθυμεί να «φορτωθεί» μια
έντιμη συνεννόηση με τον Ν. Αναστασιάδη
γιατί αυτό θα τον έφερνε σε σύγκρουση με
την «παράταξη» του τυχοδιωκτισμού στις
δύο χώρες. Ενώ έχει πλήρη εικόνα της επι-
κίνδυνης επιλογής Αναστασιάδη, τον κα-
λύπτει επικαλούμενος φλυαρίες του τύπου
«μα, κοιτάξτε τι είπε στη ΓΣ του ΟΗΕ, άρα,
επιθυμεί λύση». Αρνείται, κατά συνέπεια,
να δεχθεί ότι περί άλλων τυρβάζει, όπως
είναι οι πύργοι στη Λεμεσό, τα διαβατήρια,
οι Σεϋχέλλες, και τα «δύο κράτη». Ο λόγος
της στάσης Μητσοτάκη, είναι πολύ διαυγής:
είναι νέος, έχει καριέρα μπροστά του, δεν
θα ρισκάρει να γίνει “κακός”, επειδή η Κύ-
προς θα μείνει, έτσι όπως είναι σήμερα.
Έτσι, από τον ένα με κοντόφθαλμους υπο-
λογισμούς, πάνε τα πράγματα στον ανεύθυνο:
ο Κ. Καραμανλής το 2004 πήγε να διαπραγ-
ματευτεί λύση του Κυπριακού στον Μπούργ-
κερστοκ και, αντί αυτού, κρυβόταν στο δω-
μάτιο του, βλέποντας καουμπόικες ταινίες.
Υπάκουσε στην «εγκύκλιο Μολυβιάτη»:  «Εί-
σαι φέρελπις, μην τσαλακώσεις την εικόνα
σου με κάτι ριψοκίνδυνο, άσε να περάσει
η μπόρα. Μην ξεχνάς τι επαθε ο θείος σου
με αφορμή τη Ζυρίχη». Έτσι, ενώ αυτός

κρυβόταν, ο Τ. Ερτογάν έκανε ρεσιτάλ επα-
φών και επίδειξης αποφασιστικότητας για
την επίλυση του Κυπριακού. Έκτοτε η Κύ-
προς οδηγείται στη σταδιακή διχοτόμηση,
αλλά κανείς δεν  έχει ρωτήσει τον Κ. Καρα-
μανλή αν αισθάνεται ότι έχει ευθύνες γιατί
η Κύπρος διχοτομείται και με τη δική του
συμβολή. Σήμερα επαναλαμβάνεται το ίδιο
έργο. Ο Κυρ. Μητσοτάκης δεν θέλει να φορ-
τωθεί τα επίθετα, παίζει στο γήπεδο της
καταγγελίας την ίδια στιγμή που η πολιτική
Ν.  Αναστασιάδη επηρεάζει αποφασιστικά
τις λεπτές ισορροπίες στις ελληνοτουρκικές
σχέσεις, φέροντας την πιθανότητα ενός
θερμού επεισοδίου ολοένα και πιο κοντά.
Βεβαίως, γνωρίζει ότι χωρίς την προηγούμενη
επίλυση του Κυπριακού το παιχνίδι με τις
ΑΟΖ, είναι ουσιαστικά χαμένο από χέρι.
Προσέχω ότι μέχρι στιγμής, ο Κυρ. Μητσο-
τάκης δεν έχει στηρίξει δημόσια το «Πλαίσιο
Γκουτέρες» ως μορφή λύσης του Κυπριακού,
ένα Πλαίσιο του ΟΗΕ που ενσωματώνει
όλες τις βασικές ανησυχίες των Ε/κ, με την
προηγηθείσα έγκρισή του από τον Μ. Τσα-
βούσογλου.

Οι φανφάρες και η παραπλάνηση της
κοινής γνώμης οδηγούν μόνο στην απώλεια
ερεισμάτων και στην περιχαράκωση. Πίσω
από την υπογραφή στις 2 Ιανουαρίου στην
Αθήνα για τον αγωγό Eastmed, βρίσκεται
το εβραϊκό λόμπι και η μάχη του για την
εκλογική στήριξη στον Β. Νετανιάχου. Όλα
στο βωμό των πρόσκαιρων εντυπώσεων:
Πρώτον, ουδείς γνωρίζει τι υπάρχει στο
βυθό της Ανατολικής Μεσογείου. Δεύτερο,
η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και οι
εμπορικές τράπεζες δεσμεύονται σε μηδενική
οικονομική στήριξη σε εξόρυξη ορυκτών
καυσίμων για να δώσουν ώθηση στις ΑΠΕ.
Τρίτο, το έργο Eastmed υπολογίστηκε σε
7 δισ. Τέταρτο, το ρωσικό φυσικό αέριο πα-
ραμένει ο αδιαμφισβήτητα κεντρικός παίκτης
στην Ευρώπη. Τέταρτο, Ισραήλ και Κύπρος
ερίζουν εδώ και 4 χρόνια για την οριοθέτηση
του βυθού στο ενδιάμεσό τους θαλάσσιο
οικόπεδο. Πέμπτο, τις αποφάσεις τις λαμ-

βάνουν οι εταιρείες, και καμμιά δεν θα επεν-
δύσει για να πάρει φυσικό αέριο στην Ευ-
ρώπη χωρίς να έχει κέρδος, ένα προϊόν, το
οποίο στην περίπτωση αυτή, είναι αρκετά
πιο ακριβό από το ρωσικό. Έκτο, ο «Ea-
stdream» εξυπηρετεί πρόσκαιρες πολιτικές
εντυπώσεις και οπωσδήποτε δίνει ένα εκλο-
γικό επιχείρημα στον  διεθνώς αποκλεισμένο
ισραηλινό πρωθυπουργό. Έβδομο, ο Β. Νε-
τανιάχου παραμένει ένας πλήρης αντίπαλος
της επίλυσης του Κυπριακού, προτιμά μιαν
εκκρεμότητα-φορτίο στην εξωτερική πο-
λιτική της Άγκυρας. 

Ένα μήνα μετά την «τριμερή» του Βε-
ρολίνου μπορούμε να δούμε ευκρινέστερα
τον πολιτικό αμοραλισμό που χαρακτηρίζει
την πολιτική συμπεριφορά του Ν. Αναστα-
σιάδη. Ο γ.γ. του ΟΗΕ, στις 25 Νοεμβρίου
2019, ανακοίνωσε πλαίσιο συμφωνημένων
κινήσεων για να φτάσουμε σε ολοκλήρωση
της προσπάθειας του ΟΗΕ, «με στόχο την
επίτευξη στρατηγικής συμφωνίας που θα
ανοίξει το δρόμο για μια συνολική διευθέ-
τηση». Τίποτε από όσα συμφώνησε ο Ν.
Αναστασιάδης δεν έχει υλοποιήσει. Απο-
λύτως τίποτε. Αντίθετα, επιδίδεται σε ασκή-
σεις επί χάρτου με τον υπόδικο Β.Νετανιάχου
και παίζει στο γήπεδο στο οποίο από χέρι
είναι “εκτός παιχνιδιού”. Έθεσε την  ουσία
του Κυπριακού στο ράφι, νομίζοντας ότι θα
του βγούν «όλα τα άλλα», σκορπώτας σκόνη
σε μια κοινή γνώμη εκπαιδευμένη στην κα-
τανάλωση ρητορείας.

Ενώ, στις δύο πρωτεύουσες, εμφανίζονται
δύο τακτικές, επί της ουσίας, είναι μία: η
Λευκωσία, αντί να εργαστεί δραστήρια με
βάση το Πλαίσιο Γκουτέρες, περί άλλων
τυρβάζει. Η Αθήνα, αντί να στηρίζει μια πο-
λιτική διαδικασία που οδηγεί στη Χάγη,
προσέχει τους τυχοδιωκτισμούς «τύπου»
Συρίγου και στέλλει τον Ν. Δένδια, «κρυφίως»,
στην Κων/πολη για επαφές με τον Τσαβού-
σογλου - μήπως και προκύψει κάτι απρόοπτο
και τρέχει να σβήσει φωτιές...

www.larkoslarkou.org.cy

EAST DREAM με ρεσιτάλ από ανευθυνότητα!
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Ο λοκληρώθηκαν οι διαδικασίες και
ανέλαβαν τα καθήκοντά τους οι
νέοι επικεφαλής και τα μέλη των

ευρωπαϊκών συλλογικών θεσμικών ορ-
γάνων : Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, Ευρω-
παϊκό Συμβούλιο και Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. Επιτακτικό καθήκον είναι να
ωθήσουν την Ευρώπη μπροστά, προς
την πρόοδο, την ανάπτυξη και την κοι-
νωνική αλληλεγγύη.

Τα επιτεύγματα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης είναι πολλά : η ειρήνη, η διεύρυνση,
η δημοκρατική σταθερότητα, η αύξηση
της ευημερίας, η συνοχή των κρατών –
μελών, η ελευθερία της διακίνησης, η
κοινή αγορά και το κοινό νόμισμα και η
προοδευτική κοινωνική και περιβαλλον-
τική νομοθεσία.Όμως, η Ευρώπη βρί-
σκεται σε ένα κρίσιμο σημείο. Αντιμε-
τωπίζει σοβαρές προκλήσεις : τον παγ-
κόσμιο οικονομικό ανταγωνισμό, τις δι-
ευρυνόμενες ανισότητες στην Ευρώπη
και τον κόσμο, τις κλιματολογικές αλλαγές
και τις ενεργειακές ανάγκες. Η Ευρώπη
αντιμετωπίζει επίσης κρίσιμα πολιτικά
διλήμματα  ως προς το πώς θα διαχειριστεί
αυτές τις προκλήσεις.

Η Ευρώπη ποτέ δεν κέρδισε με το να
παραμένει ακίνητη και αμήχανη και θα
χάσει ολοκληρωτικά αν δεν αποδειχθεί
ικανή να απαντήσει αποτελεσματικά
στις ανάγκες και τις προκλήσεις ενός
ταχύτατα μεταβαλλόμενου κόσμου. Οι
αλλαγές είναι επιταγή. Οι προοδευτικές
δυνάμεις πρέπει να πρωταγωνιστήσουν
για την προώθηση των αλλαγών. Κι αυτό
γιατί πιστεύουν ότι η κοινωνική οικονομία
της αγοράς αποτελεί μια δυνατότητα
πάνω στην οποία μπορεί να οικοδομηθεί
το μέλλον. Τα κράτη πρόνοιας στην Ευ-
ρώπη αποτελούν ένα σημαντικό πλεο-
νέκτημα και όχι βάρος από το οποίο πρέ-
πει να απαλλαγούμε.  Οι κοινές μας αξίες
της αλληλεγγύης, της ισότητας και του
σεβασμού της ανθρώπινης αξιοπρέπειας
αποτελούν τις ορθές αρχές για να αντι-
μετωπίσουμε το μέλλον. Η Ευρώπη είναι
μια δύναμη για την αντιμετώπιση των
προκλήσεων του μέλλοντος. Μια νέα
κοινωνική Ευρώπη πρέπει να αποτελέσει
την πολιτική φιλοδοξία της Ε.Ε. – μια
νέα εξόρμηση για μια κοινή προσπάθεια,
για ανανέωση και αναζωογόνηση του
ευρωπαϊκού κοινωνικού μοντέλου.

Η Ευρώπη χρειάζεται νέες πολιτικές
που θα κατοχυρώνουν τη δυνατότητα
συμμετοχής, συνεισφοράς και ωφελη-
μάτων από το ευρωπαϊκό οικοδόμημα .
Χρειαζόμαστε οικονομική ανάπτυξη και
νέες ποιοτικές θέσεις εργασίας, νέες και
καλύτερες μορφές κοινωνικής προστασίας
και δικαιωμάτων, ενεργητικές πολιτικές
αγοράς εργασίας, ίσες ευκαιρίες, προ-
γράμματα διά βίου εκπαίδευσης, νέους
τρόπους υποστήριξης της οικογένειας
και των εργαζομένων. Εάν επιτύχουμε
τις σωστές επιλογές μπορούμε να απο-
φύγουμε την αποτυχία και τα αδιέξοδα
και αντί αυτού να κερδίσουμε την απο-
δοχή των Ευρωπαίων πολιτών και να
δώσουμε ελπίδα στους πολίτες όλου του
κόσμου.

Για να οικοδομήσει την προοπτική  η
Ε.Ε. πρέπει να εργαστεί περισσότερο εν-
τατικά και αποτελεσματικά όσο ποτέ για
να ανταποκριθεί στα καθήκοντά της,

τόσο στην Ευρώπη όσο και σε ολόκληρο
τον κόσμο.

• Για να επιτύχει την καταπολέμηση
της φτώχειας, βιώσιμη οικονομική ανά-
πτυξη, πλήρη απασχόληση, οικονομική,
κοινωνική και εδαφική συνοχή, περι-
λαμβανομένης ισχυρότερης οικονομικής
συνεργασίας και μεταρρυθμίσεων.

• Για τη διασφάλιση των θεμελιωδών
δικαιωμάτων και ελευθεριών.

• Για τη σταθερότητα, την ειρήνη
και την ευημερία με την υποδοχή πε-
ρισσότερων Ευρωπαϊκών Εθνών στους
κόλπους της Ε.Ε. και με την προαγωγή
πιο στενών δεσμών με τις γειτονικές χώ-
ρες.

• Για την ανακοπή του φαινομένου
των αλλαγών των κλιματολογικών συν-
θηκών, για την προστασία του περιβάλ-
λοντος και ταυτόχρονα για τη διασφάλιση
βιώσιμης και επαρκούς ενέργειας για
την Ευρώπη. 

• Για την καταπολέμηση της τρομο-
κρατίας και των αιτίων της, της παρά-
νομης μετανάστευσης με πλήρη συμ-
μόρφωση προς τα θεμελιώδη δικαιώμα-
τα.

• Με την προώθηση επιτυχούς εν-
σωμάτωσης των μεταναστών στις ευ-
ρωπαϊκές κοινωνίες.

• Με το να αναδειχθεί η Ε.Ε. δύναμη
ειρήνης, διαπολιτισμικού διαλόγου, ανά-
πτυξης και δημοκρατίας και με το να
μιλά με μία ισχυρή, ενιαία φωνή στις
διεθνείς υποθέσεις.

• Με την κατοχύρωση  ασφάλειας
για τα μέλη της Ε.Ε. και των πολιτών
της.

Για την επίτευξη αυτών των στόχων
χρειαζόμαστε μια ισχυρότερη πολιτικά
Ευρώπη, όχι μια αδύνατη Ευρώπη. Με
κοινή φωνή στην εξωτερική πολιτική
και αξιόπιστη κοινή άμυνα.

Δεν μπορούμε να πετύχουμε χωρίς
μια καλύτερη Συνθήκη, χωρίς μια συμ-
φωνία πάνω στα εκκρεμούντα συνταγ-
ματικά και θεσμικά ζητήματα.  Να αγω-
νιστούμε για να προωθηθούν οι θεσμικές
αλλαγές που απαιτούνται στις Ευρωπαϊκές
Συνθήκες ως κατεπείγουσα προτεραι-
ότητα.

Συνολικά, 61 χρόνια μετά τη Συνθήκη
της Ρώμης την 1.1.1958 και 26 χρόνια
από τη Συνθήκη του Μάαστριχτ για την
Ε.Ε. θα πρέπει να προσβλέπουμε στην
κοινωνία των πολιτών, στους κοινωνικούς
εταίρους και σε όλες τις προοδευτικές
δυνάμεις για να εργαστούμε όλοι μαζί
για μια περισσότερο δημοκρατική, κοι-
νωνική, ανοικτή και αποτελεσματική
Ε.Ε. για περισσότερη και καλύτερη Ευ-
ρώπη, για το συμφέρον των Ευρωπαίων
πολιτών.

ΥΓ: Η απειλή για την ειρήνη στην Ανατολι-
κή Μεσόγειο εξαιτίας του αποσταθερο-
ποιητικού ρόλου της Τουρκίας, του Brexit,
η αβεβαιότητα της ενταξιακής προοπτι-
κής των Βαλκανικών χωρών και το Μετα-
ναστευτικό, απαιτούν άμεσες δράσεις, κι-
νήσεις, πρωτοβουλίες και συγκεκριμένες
πολιτικές για την Ένωση. Χωρίς καθυστε-
ρήσεις και χωρίς παλινδρομήσεις.

Ο Γιαννάκης Λ. Ομήρου είναι τέως  Πρόεδρος
της Βουλής των Αντιπροσώπων

Καθήκοντα της Ε.Ε.
στη νέα περίοδο

Του ΓΙΑΝΝΑΚΑΗ Λ. ΟΜΗΡΟΥ

Σε λίγες μέρες μπαί-
νουμε σε μια νέα
χρονιά. Φτάσαμε στο
2020. Ήδη διανύου-
με το 20ον  έτος του
νέου αιώνα. Είκοσι

χρόνια από τότε που μπήκαμε στη
νέα χιλιετηρίδα. Για εμάς, εδώ στην
μοιρασμένη μας πατρίδα, το 2020
έχει ιδιαίτερη σημασία. Η Κυπριακή
Δημοκρατία κλείνει 60 χρόνια ζωής.
Αν και στην πορεία κατέληξε μισή
πατρίδα, παραμένει ευτυχώς η
μόνη διεθνώς αναγνωρισμένη κυ-
βέρνηση της Κύπρου.

«Είθε το 2020 να είναι η χρονιά
της επανένωσης», μας ευχήθηκαν
και πάλι οι πολιτικοί μας φωστήρες.
Ανεξάρτητα αν το πιστεύουν ή ακό-
μα αν το επιδιώκουν, οι ευχές οι
ίδιες εδώ και σχεδόν μισό αιώνα.
Ευχολόγια κενού περιεχομένου,
κούφια συνθήματα και μεγάλα λό-
για που κατάντησαν «ήθη και έθι-
μα». Όπως λέμε το «Χρόνια Πολλά»
και το «Ευτυχές το νέο έτος», έτσι
ευχόμαστε και για την απαλλαγή
από την κατοχή.

Μπορεί καθ όλη την διάρκεια
του χρόνου να αλληθωρίζουμε προς
άλλους δρόμους, να προβληματι-
ζόμαστε για σχέδια Β και Γ, να πα-
λινδρομούμε μεταξύ λύσης και δια-
τήρησης του στάτους κβο,  να φλερ-
τάρουμε με την οριστική διχοτό-
μηση, αλλά οι ευχές είναι ευχές.
Άλλωστε όταν εύχεσαι κάτι για
σχεδόν 50 φορές στο τέλος το εμ-
πεδώνεις και το χειρότερο, δίνεις
την εντύπωση στους άλλους ότι
σοβαρολογείς.

Αν και ο ερχομός ενός νέου έτους
είναι η ιδανική ευκαιρία για περι-
συλλογή και προβληματισμό, συ-
νεχίζουμε τον ίδιο ακριβώς δρόμο
χωρίς καμία διάθεση να διδαχθούμε
από τα λάθη μας, τις παραλείψεις
και τα πάθη μας. Αντί να κάνουμε
ένα αντικειμενικό απολογισμό και
παράλληλα μια αυτοκριτική για το
από πού ξεκινήσαμε, το πώς πολι-
τευτήκαμε , το πού φτάσαμε και
το πού πάμε, συνεχίζουμε να «παί-
ζουμε» με το μέλλον των επόμενων
γενεών σε αυτόν το τόπο. Αδιαφο-
ρούμε για το γεγονός ότι όπου να

΄ναι την πατρίδα την παραδίδουμε
μισή, ανεξάρτητα αν διακηρύττου-
με τον όρκο των αθηναίων εφήβων,
«Την πατρίδα ουκ ελάττω παρα-
δώσω».

Το από πού ξεκινήσαμε είναι
σαφέστατο. Ξεκινήσαμε από μια
Κύπρο ελευθέρα. «Νενικήκαμεν η
Κύπρος είναι ελευθέρα», βροντο-
φώναξε ο εθνάρχης μας την 1ην
Μαρτίου του 1959. Πριν από 60
χρόνια η Κύπρος ήταν πράγματι
ελευθέρα. Από αποικία του στέμ-
ματος κατέληξε ένα ανεξάρτητο
κράτος μέλος της διεθνούς κοινό-
τητας. Σίγουρα με ένα δοτό  σύν-
ταγμα αλλά ένα ελεύθερο κράτος,
ένα κανονικό, υπό τας περιστάσεις,
κράτος. Αυτό που σήμερα επιδιώ-
κουμε το είχαμε πριν 60 χρόνια
και δυστυχώς δεν το εκτιμήσαμε.

Το πώς πολιτευτήκαμε, όντως
καταστροφικό. Δυστυχώς κάναμε
το παν για να μην διατηρηθεί η
Κύπρος ελευθέρα. Το 1963 ειση-
γηθήκαμε τα 13 σημεία  με αποτέ-
λεσμα την πρώτη διχοτόμηση. Υιο-
θετήσαμε την μεγάλη ιδέα του ομ-

φαλού της γης και αγνοήσαμε ότι
σε αυτήν την μαρτυρική γη υπάρχει
και η Τ/κ κοινότητα. «Οι Τούρκοι
μέσα στους θύλακες δεν θα ανθέ-
ξουν πάνω από 10 μήνες και θα
παραδοθούν», δήλωνε, με περισσή
επιπολαιότητα και υπεροψία, ο
εθνάρχης μας  τον Φεβρουάριο του
1967. Από τότε πέρασαν εκατον-
τάδες μήνες και τελικά αυτοί άν-
θεξαν και δεν παραδόθηκαν. Του-
ναντίον αυτοί που από ότι φαίνεται
δεν θα ανθέξουν είμαστε δυστυχώς
εμείς.

Επιδοθήκαμε στον αδελφοκτόνο
σπαραγμό με αποτέλεσμα την ει-
σβολή και κατοχή. Στην συνέχεια
ούτε η καταστροφή του 1974 μας
συνέτισε. Με λάβαρο τους μακρο-
χρόνιους αγώνες και την πολιτική
της πρόταξης απορρίψαμε όλα τα
σχέδια και προτάσεις για επανέ-
νωση με αποτέλεσμα την ανακή-
ρυξη του ψευδοκράτους. 

Και εκεί που όλα προδιαγράφον-
ταν καταστροφικά, χωρίς πυξίδα
και στόχους, ήρθε η μεγάλη ευκαι-
ρία του 2004. Παρ όλα αυτά και

πάλι ανένδοτοι.  Είπαμε ένα βρον-
τερό και δακρύβρεκτο OXI στο
μόνο σχέδιο λύσης που αποδέχθηκε
η άλλη πλευρά με αποτέλεσμα η
διεθνής κοινότητα, κουρασμένη
και απογοητευμένη με τα καμώματα
και τα καπρίτσια μας,  να εξισώσει
το θύμα με τον θύτη. 

Αντί να συνειδητοποιήσουμε
την καταστροφή του ΟΧΙ του 2004,
συνεχίσαμε την ίδια ακριβώς πορεία
μέχρι και το Κράνς Μοντανά όπου
μεταλλασσόμενοι ενδυθήκαμε την
φουστανέλα για να εξυπηρετήσου-
με πολιτικές και άλλες ιδιοτελείς
φιλοδοξίες.Το πού φτάσαμε τρα-
γικό. Ενώ οι εξελίξεις στην στεριά
ήσαν δραματικές, με τα τετελεσμέ-
να της κατοχής να εδραιώνονται
και τον βορρά να τουρκοποείται,
ονειρευτήκαμε να καταστούμε οι
σύγχρονοι σεΐχηδες της Μεσογείου,
οι πάροχοι ασφάλειας και ο πυλώ-
νας σταθερότητας αδιαφορώντας
ότι τώρα θέτουμε σε κίνδυνο ολό-
κληρο τον ελληνισμό.

Πραγματικά, ο πολιτικός βίος
και η πολιτεία μας στα 60 χρόνια

που πέρασαν είναι αξιοθαύμαστος.
Καταφέραμε τόσες καταστροφές
που άλλοι θα ήθελαν αιώνες για
να τις επιτύχουν.

Τέλος, το πού πάμε ακόμα τρα-
γικότερο. Βασικά καμία ελπίδα για
λύση και απαλλαγή από την κατοχή.
Με την Τουρκία να εκμεταλλεύεται
στο έπακρο την εθνική μας ανε-
πάρκεια προσδοκούμε τώρα σε μια
νέα πρωτοβουλία, μετά τις εκλογές
στα κατεχόμενα, χωρίς να αντι-
λαμβανόμαστε ότι σε έξι μήνες η
Κύπρος δεν θα είναι η ίδια.

Συνολικά, 60 χρόνια μετά το
«Νενικήκαμεν η Κύπρος είναι ελευ-
θέρα» του 1960 και το «ηττηθήκα-
μεν» του 1974», με αποτέλεσμα μό-
νο η μισή Κύπρος να είναι πλέον
ελευθέρα, τα  Είθε, τα Να, τα Θα
και τα Όταν, συνεχίζουν να είναι
οι απαντήσεις στα βασανιστικά
ερωτήματα για το μέλλον του κυ-
πριακού ελληνισμού σε αυτήν την
μαρτυρική γη.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρον. υπολογιστών.

«Νενικήκαμεν η Κύπρος είναι ελευθέρα», 60 χρόνια μετά
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Ενας επισκέπτης παρατηρεί έργα τέχνης στην έκθεση «The expression of geometry, origami mix of media» στο Εκπαιδευτικό Μουσείο Οριγκά-
μι, στη Σαραγόσα της Ισπανίας, στις 27 Δεκεμβρίου. Η έκθεση αποτελείται από έργα τριών Ισραηλινών καλλιτεχνών, των Ilan Garibi, Ynon Tole-
dano και Saadya Sternberl, που ειδικεύονται στην τεχνική οριγκάμι.
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Μια γεμάτη 
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Aρχίζει η μάχη 
για μικρότερα
πλεονάσματα

Η δύσκολη εξίσωση
της νέας χρονιάς
για τον Τσίπρα

Ο σχεδιασμός του πρωθυπουργού
και τα τέσσερα «όπλα» της Αθήνας

Ενόψει συνεδρίου του ΣΥΡΙΖΑ

Καθοριστικό το 2020  
για την κυβέρνηση,  
ενώ ο χρόνος μετράει 
αντίστροφα για Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας  
και νέο εκλογικό νόμο  
– Οι απαντήσεις  
Μαξίμου στα μέτωπα  
της καθημερινότητας. 

Ζητήματα όπως  
το όνομα του κόμμα-
τος θα τεθούν επί  
τάπητος και αναμέ- 
νεται να αποτελέσουν  
σημείο τριβής. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης -
-
-
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Tου Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Από το «επανιδρυτικό»
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Οι πρώην πρόεδροι 
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Η Χαρ. Τρικούπη εκτιμά 
ότι οι «παραφωνίες» 
εντός του ΣΥΡΙΖΑ έχουν 
δημιουργήσει ευνοϊκή 
συγκυρία, η οποία ήδη 
της αποφέρει καρπούς.

Του ΜΑΡΙΟΥ ΔΑΝΗΛΟΠΟΥΛΟΥ

Στόχος, να κερδίσει έδαφος σε επίπεδο εκλογικής επιρροής, καθώς και να εκπέμψει σταθερό μήνυμα σύμπνοιας εσωκομματικά

Το Κίνημα Αλλαγής μπροστά σε διπλή πρόκληση 

Tο τέλος
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Ενα νέο 
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Οι συσχετισμοί
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Μεγάλο «παζάρι» στην Ανατ. Μεσόγειο
Οι κινήσεις κρατών της περιοχής και μεγάλων δυνάμεων, μετά την απόπειρα της Τουρκίας να δημιουργήσει τετελεσμένα

Της ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ

Εάν η Τουρκία
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Η εξίσωση 
του Ερντογάν

Ο Δημήτρης Δόλλης -
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Οταν το 2011 έπεσε  
ο Καντάφι, η Ελλάδα 
ήταν το πρώτο κράτος 
της Ε.Ε. που ξεκίνησε 
συζητήσεις με την ηγε-
σία του Εθνικού Μετα-
βατικού Συμβουλίου.

Ως υφυπουργός -
-

Χώρα-κλειδί η Αίγυπτος 
του Αλ Σίσι, που ενο-
χλείται από το παιχνί-
δι Τουρκίας - Αδελφών 
Μουσουλμάνων, ενώ  
στη Λιβύη υποστηρίζει 
τον στρατηγό Χαφτάρ.

Σαουδική Αραβία

Η απόρρητη εισήγηση του πρέσβη ε.τ. Γεωργίου Σαββαΐδη, ήδη από το 2006, και η διαπραγμάτευση που δεν ολοκληρώθηκε

Της ΜΑΡΙΑΝΝΑΣ ΚΑΚΑΟΥΝΑΚΗ

Η άγνωση ιστορία οριοθέτησης ΑΟΖ με τη Λιβύη
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Η δεκαετία
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Αλλαγή πολιτικού σκηνικού: -
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Το τέλος της «αυταπάτης» -
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Το δημοψήφισμα:
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Η νίκη της Ν.Δ.:

-

-

-

Η δεκαετία που σημάδεψε την Ελλάδα
Ο δημοσιονομικός εκτροχιασμός της χώρας, οι μεγάλες κοινωνικές εντάσεις και οι τεκτονικές πολιτικές αλλαγές

Mια αναδρομή σε έξι 
βασικούς σταθμούς 
των τελευταίων 
δέκα ετών.
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Την Παρασκευή 23 Απριλίου 2010 -

Α Ρ Θ Ρ Ο 
Του ΑΝΤΡΟΥ Γ. ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ

Κλιματική αλλαγή και Ευρωπαϊκή Επιτροπή

Η 
νέα πρόεδρος -
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O κ. Άντρος Γ. Καραγιάννης είναι 
δήμαρχος Δερύνειας.

Η κυρία -
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Ο κύβος ερρίφθη, -
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Οι κίνδυνοι
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Τα «ατού» του Λονδίνου
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Το σίριαλ Brexit θα συνεχιστεί
για τουλάχιστον 11 μήνες
Οι επιδιώξεις της Βρετανίας και της Ε.Ε. – Τα «χαρτιά» των δύο πλευρών 

Η «έξοδος» θα γίνει  
στις 31 Ιανουαρίου 2020, 
αλλά η κρίσιμη ημερο-
μηνία είναι η 31η Δεκεμ-
βρίου της ίδιας χρονιάς, 
όταν θα πρέπει  
να είναι έτοιμη  
η εμπορική συμφωνία.
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Εκλεγμένος 

Της ΕΥΡΥΔΙΚΗΣ ΜΠΕΡΣΗ

Aπό το τέλος 

                                                                                                         REUTERS

Η... ερωτική επιστολή του Τίμερμανς
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Διχάζουν τη Γαλλία
τα αυτόματα ταμεία
σε σούπερ μάρκετ
Απειλείται η κυριακάτικη αργία 

Της LIZ ALDERMAN
THE NEW YORK TIMES

Η εισαγωγή

ΑΓΚΥΡΑ. -
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-
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-

-

REUTERS

Δικαίωση της Wikipedia 
από την τουρκική Δικαιοσύνη
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Στο παρασκήνιο οι διάδοχοι
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Οι κρατικές 
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Οπως -
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Οι κίνδυνοι

Πολύ σκληρός για να αποσυρθεί

Προσωπικά δεδομένα
και γεωεντοπισμός
πολιτών επ’ αμοιβή 

Ο Νετανιάχου, παρά την αμφισβήτηση που δέχθηκε, επανεξελέγη με 72,5% στις εσωκομματικές εκλογές του κόμματός του

«Μεγάλος αδελφός» τα έξυπνα κινητά

Οι ψηφοφόροι  
του Λικούντ φημίζονται 
για την αφοσίωσή τους 
στον ηγέτη, με τους εσω-
κομματικούς αντιπά-
λους να απειλούνται με 
πολιτικό εξοστρακισμό.

Πηγές που ανησύχησαν 
για την ισχύ της βιομη-
χανίας παρακολούθη-
σης έδωσαν στους New 
York Times στοιχεία 
από τα τηλέφωνα  
12 εκατ. Αμερικανών.

Τα κινητά -
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Της ISABEL KERSHNER  
THE NEW YORK TIMES

Η νίκη 
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Ξυπνούσε  -
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Μπροστά σε δύο οθόνες
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Η «Κ» 
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Τα ειδικά «φίλτρα»

-
-

-

-

-

-

Νυχτερινή
βάρδια
στην «αρένα»
του Facebook

Το ανάρμοστο υλικό
και οι τεχνικές λύσεις

Η αγωγή ενός διαχειριστή περιεχομένου

Η «Κ» παρουσιάζει  
τη 17σέλιδη αγωγή  
που κατέθεσε πρώην 
«ψηφιακός καθαριστής» 
του μέσου κοινωνικής 
δικτύωσης  
στην Ιρλανδία.

«Ψηφιακοί καθαριστές» 
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Στην αγωγή του
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Πρώτη αγωγή στην Ευρώπη
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Στο πλευρό των διαχειριστών περιεχομένου με κλονισμένη υγεία

Η βρετανική οργάνωση 
Foxglove υποστηρίζει 
διεθνώς τα δικαιώματα 
των «ψηφιακών 
καθαριστών».

Η αγωγή 
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«…Επιτέλους 
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Ενας Ελληνας
στα κελιά 
της Στάζι
Ο Γιώργος Μπακαλιός θυμάται όσα
βίωσε, φτάνοντας στα όρια της τρέλας

Κατηγορήθηκε  
ως «κατάσκοπος  
των ιμπεριαλιστικών 
μυστικών υπηρεσιών» 
και φυλακίστηκε  
επί 2.201 ημέρες.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Ο Μπακαλιός -
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Ποιοί ήταν
οι καταδότες
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Πολλές -
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Πού βρίσκεται, τελικά,  
ο Βόρειος Πόλος;
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Ανάσταση νεκρών  
εγκεφαλικών κυττάρων
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3  Επιτέλους, μια μαύρη τρύπα  
σε φωτογραφία 
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Οι αρχαιότεροι Ευρωπαίοι  
πρόγονοί μας
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Γονιδιακή επεξεργασία:  
ελπίδες και φόβοι
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-
-
-

-
-

-
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           THE NEW YORK TIMES

Από τον Βόρειο Πόλο στη μαύρη τρύπα
Σημαντικές επιστημονικές ειδήσεις που μας κληροδότησε το 2019 και οι οποίες αμφισβήτησαν πολύχρονα δεδομένα 

Η κλιματική -
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SOS για κλίμα

Σίγουρα  -
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Η εκδικητική επανεμφάνιση  
της ιλαράς
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Επιδημικές  
εστίες ιλαράς 
εμφανίστηκαν σε 
δεκάδες χώρες όπου 
τα τελευταία χρόνια 
η ασθένεια είχε 
εξουδετερωθεί. Από τον Αύγουστο, -

A
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Η Θεωρία της Γενικής 
Σχετικότητας του 
Αλβέρτου Αϊνστάιν 
προέβλεπε με ακρίβεια 
την ύπαρξη του 
συμπαντικού τέρατος 
που αποκαλείται  
μαύρη τρύπα.

Για πρώτη

Της ΚNVUL SHEIKH
THE NEW YORK TIMES



Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ

Αποτελούν τον υπ’ αριθμόν ένα κίν-
δυνο για την υγεία, αλλά μόνο το
ένα τρίτο των Ελλήνων γνωρίζει
κάτι για τα τρανς λιπαρά, που πε-
ριέχονται σε πολλά έτοιμα, συσκευα-
σμένα και προπαρασκευασμένα
τρόφιμα. «Παλιότερα ως μεγαλύτερη
απειλή για την καρδιά θεωρούσαμε
τα κεκορεσμένα· πλέον έχει δειχθεί
ότι τα τρανς λιπαρά είναι το πιο επι-
βλαβές για την καρδιά τρόφιμο στον
κόσμο. Είναι πέντε φορές πιο επι-
κίνδυνα από τα επίσης επικίνδυνα
κεκορεσμένα», εξηγεί στην «Κ» η
κ. Μαρία Μποτσιβάλη, πρώην δι-
ευθύντρια Τροφίμων στο Γενικό
Χημείο του Κράτους, βασική συν-
τάκτρια του Κώδικα Τροφίμων, επι-
στημονική συνεργάτιδα στο Εθνικό
Ιδρυμα Ερευνών. Τα τρόφιμα αυτά
καταναλώνονται αφειδώς σε αρκετές
ευρωπαϊκές χώρες, αλλά και παγ-
κόσμια, από νεαρά κυρίως άτομα,
προκαλώντας έναν από τους μεγα-
λύτερους «πονοκεφάλους» στον
Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας και
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, που
πρόσφατα έλαβαν μέτρα. «Ο ΠΟΥ
εξέδωσε συστάσεις, όμως δραστική
μείωση της κατανάλωσής τους ανα-
μένεται να επιφέρει ο ευρωπαϊκός
κανονισμός (2019/649) που θέτει
αυστηρά όρια στην περιεκτικότητα
τρανς λιπαρών στα τρόφιμα. Δεκα-
πέντε χρόνια πήρε στους Ευρωπαί-
ους αξιωματούχους και υπηρεσίες
κρατών-μελών, στους εκπροσώπους
της βιομηχανίας τροφίμων και των
καταναλωτών να συμφωνήσουν για
τα μέτρα που θα έπρεπε να ληφθούν.
Ποια είναι αυτά; Η περιεκτικότητα
τρανς λιπαρών σε τρόφιμα δεν πρέ-
πει να υπερβαίνει τα 2 γραμμάρια
ανά 100 γρ. λίπους του τροφίμου.
Ο κανονισμός είναι ήδη σε ισχύ,
ενώ έχει δοθεί ένα χρονικό περι-
θώριο συμμόρφωσης μέχρι την 1η
Απριλίου 2021». 

Οι εξαιρέσεις
Από τον κανονισμό εξαιρούνται

τα τρανς λιπαρά που αποτελούν φυ-
σικά συστατικά του λίπους των μη-
ρυκαστικών (αγελάδες, πρόβατα,
κατσίκια). Κι αυτό διότι, όπως εξηγεί
η κ. Μποτσιβάλη, «δεν είναι βέβαιο
ότι τα τρανς λιπαρά που περιέχονται
στο γάλα, το βούτυρο, το κρέας των
μηρυκαστικών είναι επιβλαβή. Αυτά
υπάρχουν και στο γυναικείο γάλα
θηλασμού. Οι έρευνες έχουν εξα-
γάγει αντικρουόμενα πορίσματα,
ενδέχεται να είναι και επωφελή. Ο
κανονισμός δεν επιβάλλει την ανα-
γραφή των τρανς στην ετικέτα των
τροφίμων, όμως ως καταναλωτές
αναζητούμε στα συστατικά τα υδρο-
γονωμένα λίπη, που πρέπει να ανα-
γράφονται αν έχουν χρησιμοποι-
ηθεί», συμπληρώνει.

Αλλά τι είναι τα τρανς λιπαρά;
«Είναι ένας ιδιαίτερος τύπος λίπους
που παράγεται βιομηχανικά με την
υδρογόνωση ελαίων ώστε να γίνουν
πιο στερεά. Τρανς υπάρχουν μόνο
στα μερικώς υδρογονωμένα έλαια.
Ο λόγος που γίνεται αυτή η στερε-
οποίηση είναι καθαρά τεχνολογικός,
για να έχει το προϊόν, π.χ. οι κατε-
ψυγμένες ζύμες, την επιθυμητή στε-
ρεή αλλά εύπλαστη υφή, να είναι
ευκολομεταχείριστες χωρίς να δια-
λύονται. Επίσης, η στερεοποίηση
αυξάνει τη διατηρησιμότητα στο
ράφι».

Γιατί είναι τόσο επικίνδυνα; «Γιατί
έχει δειχθεί ότι ευθύνονται κατ’ αρ-
χάς για καρδιοπάθειες και εγκεφα-
λικά. Ακόμη, λειτουργούν αρνητικά
στον διαβήτη τύπου Β, ενοχοποι-
ούνται για ορισμένες μορφές καρ-
κίνου, συνδέονται με το Αλτσχάιμερ
και τα προβλήματα μνήμης, επη-
ρεάζουν την ποιότητα του ανδρικού
σπέρματος και του ωαρίου και ενο-
χοποιούνται για αποβολές», τονίζει
η κ. Μποτσιβάλη. Σε ό,τι αφορά την
καρδιά, τα τρανς λιπαρά συνδέονται
με τη χοληστερίνη. «Αυξάνουν την
κακή χοληστερίνη (LDL) και ταυ-
τόχρονα μειώνουν την καλή (HDL),
ενώ τα κεκορεσμένα αυξάνουν την
κακή χοληστερίνη αλλά δεν μει-
ώνουν την καλή. Επιπλέον, τα τρανς
λιπαρά ενεργοποιούν στον οργανι-
σμό την απολιποπρωτεΐνη Α, η οποία
συνδέεται με την ανάπτυξη αθη-
ρωματικής νόσου. Θεωρείται επι-
κίνδυνη, ενώ σε ορισμένους αν-
θρώπους η παρουσία της είναι κλη-
ρονομική. Πάντως, μπορεί να με-

τρηθεί εργαστηριακά, πράγμα που
δεν γίνεται στις συνήθειες εξετά-
σεις».Για όλους τους παραπάνω λό-
γους ο ΠΟΥ έχει εκδώσει αυστηρές
συστάσεις. «Συνιστά η ενέργεια
που λαμβάνουμε από τρανς λιπαρά
να μην ξεπερνά το 1% της συνόλου
της προσληφθείσας ενέργειας, δη-
λαδή 2,2 γραμμάρια σε μια τυπική
διατροφή των 2.000 θερμίδων την
ημέρα. Σε ανάλογο ποσό πρόσληψης
και μάλιστα χαμηλότερο (1,5 γρ.)
οδηγεί ο περιορισμός του ευρωπαϊ-

κού κανονισμού. Επιπλέον, ο ΠΟΥ,
το 2018 πρότεινε προς τα 194 κρά-
τη-μέλη του, το πενταετές πρόγραμ-
μα Replace, δηλαδή την ουσιαστική
αντικατάσταση των τρανς με βάση
συγκεκριμένες πολιτικές, ανάμεσα
στις οποίες και τον περιορισμό των
επεξεργασμένων, έτοιμων φαγη-
τών», αναφέρει η κ. Μποτσιβάλη.

Τα καταναλώνουν οι νέοι
Ποια είναι η κατάσταση στην

Ελλάδα; «Σε έρευνα που διενήργησε
επί διετία (2013-2015) ο Ενιαίος Φο-
ρέας Ελέγχου Τροφίμων σχετικά με
την ενημέρωση των πολιτών γύρω
από τα τρανς λιπαρά προέκυψε ότι
μόνο το 28,8% του πληθυσμού άνω
των 25 ετών είχε ακούσει ή διαβάσει
τον όρο τρανς λιπαρά. Δεν υπήρχαν
νομοθετημένα ανώτατα όρια πε-
ριεκτικότητας τρανς λιπαρών, παρά

μόνο μία απόφαση του υπουργείου
Υγείας το 2013 για τα κυλικεία των
σχολείων, που επέβαλε ως ανώτατο
όριο περιεκτικότητας τρανς λιπαρών
σε τρόφιμα το 0,1%», λέει η κ. Μπο-
τσιβάλη. Τις τελευταίες δεκαετίες
έχει σημειωθεί μείωση της περιε-
κτικότητας των τρανς λιπαρών σε
ορισμένα βιομηχανικά τρόφιμα, αλ-
λά όχι σε όλες τις χώρες. Σε εννέα
χώρες της Κεντρικής και Νότιας Ευ-
ρώπης και πέντε κράτη-μέλη (Σουη-
δία, Κροατία, Πολωνία, Βουλγαρία
και Σλοβενία), τα επίπεδα των τρανς
λιπαρών σε συσκευασμένα μπισκό-
τα, κέικ και γκοφρέτες παραμένουν
υψηλά. Επίσης, έρευνες έδειξαν ότι
άτομα 18-30 ετών, φοιτητές και άτο-
μα με χαμηλό εισόδημα καταναλώ-
νουν πολύ μεγαλύτερες ποσότητες
τρανς λιπαρών από τις καθορισθεί-
σες από τον ΠΟΥ.
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Οι νέοι πρέπει να εξετάζουν τα επίπεδα της
χοληστερίνης στο αίμα τους από την ηλικία
των 25 ετών, καθώς αυτή η μέτρηση μπορεί
να χρησιμοποιηθεί για τον υπολογισμό του
κινδύνου καρδιαγγειακών νοσημάτων και
εγκεφαλικού επεισοδίου σε ολόκληρη τη
ζωή τους.

Η σχετική γερμανική μελέτη, που δη-
μοσιεύθηκε στο περιοδικό Τhe Lancet, είναι
η πιο ολοκληρωμένη μέχρι σήμερα όσον
αφορά τον υπολογισμό των μακροπρόθε-
σμων καρδιαγγειακών κινδύνων που εγκυ-
μονούν οι υψηλές συγκεντρώσεις «κακής»
χοληστερίνης. Οπως επισημαίνουν οι ερευ-
νητές, όσο νωρίτερα οι άνθρωποι προσπα-
θήσουν να μειώσουν τη χοληστερίνη τους,
με αλλαγές στη διατροφή και με φάρμακα,
τόσο το καλύτερο. Υπάρχουν δύο είδη χο-
ληστερίνης: η λιποπρωτεϊνη υψηλής πυ-
κνότητας ( HDL), η «καλή», όπως συνηθί-
ζουμε να την αναφέρουμε, που μας βοηθά
να παραμένουμε υγιείς, και η λιποπρωτεΐνη
χαμηλής πυκνότητας (LDL), η λεγόμενη
«κακή», η οποία φράσσει τις αρτηρίες.

Οι ερευνητές προκειμένου να εξαγάγουν
ασφαλή συμπεράσματα ανέλυσαν στοιχεία
που αφορούσαν 400.000 ανθρώπους από
19 κράτη και διαπίστωσαν την ύπαρξη μιας
στενής σχέσης που συνδέει τα επίπεδα «κα-
κής» χοληστερίνης με τον κίνδυνο καρ-
διαγγειακών νοσημάτων, από την αρχή της
ενήλικης ζωής μέχρι 40 χρόνια αργότερα

ή και ακόμα περισσότερο. Ειδικότερα, οι
επιστήμονες κατάφεραν να υπολογίσουν
τις πιθανότητες καρδιακής προσβολής ή
εγκεφαλικού σε άτομα 35 ετών ή μεγαλύ-
τερων, σύμφωνα με το φύλο τους, τα επίπεδα
κακής χοληστερίνης, την ηλικία, το ύψος,
το βάρος, την αρτηριακή πίεση και παρά-
γοντες κινδύνου, όπως το κάπνισμα και ο
σακχαρώδης διαβήτης. 

Ο καθηγητής Στέφαν Μπάνκενμπεργκ,
από το πανεπιστημιακό καρδιολογικό κέντρο
του Αμβούργου, που συνυπογράφει τη με-
λέτη, δήλωσε ότι «οι μέθοδοι που χρησι-
μοποιούνται σήμερα για να αξιολογηθεί ο
κίνδυνος και να αποφασιστεί κατά πόσον
θα χορηγηθεί αγωγή για τη μείωση των
επιπέδων χοληστερίνης σε κάποιον ασθενή,
υπολογίζουν τον κίνδυνο καρδιαγγειακών
νοσημάτων μόνο εντός της επόμενης δε-
καετίας, υποβαθμίζοντας τον κίνδυνο καθ’

όλη τη διάρκεια της ζωής, ιδιαίτερα όταν
ο ασθενής είναι νέος». Ωστόσο, οι ερευνητές
δεν συνέστησαν τη χορήγηση στατινών
(που μειώνουν τα επίπεδα χοληστερίνης)
σε νεαρά άτομα. Ο καθηγητής Μπάνκενμ-
περγκ δήλωσε σχετικά: «Αυτό που συνιστώ
στους νέους είναι να γνωρίζουν τα επίπεδα
χοληστερίνης τους και να μπορούν να λά-
βουν μια ενημερωμένη απόφαση, η οποία
πιθανώς να περιλαμβάνει και τη λήψη στα-
τινών». Πρόσθεσε, ωστόσο, ότι η χορήγηση
στατινών πιθανώς να οδηγήσει κάποιους
στο να βασίζονται αποκλειστικά σε αυτές,
αδιαφορώντας για τον υγιεινό τρόπο ζωής.
Οι στατίνες, γενικώς, θεωρούνται ασφαλές
σκεύασμα, αλλά δεν έχουν εκπονηθεί με-
λέτες για τις πιθανές παρενέργειες της μα-
κροχρόνιας λήψης τους. 

Ο ιατρικός διευθυντής της Βρετανικής
Καρδιολογικής Εταιρείας,  σερ Νιλές Σαμάνι,
τόνισε ότι η μελέτη δείχνει ότι για κάποια
άτομα, η εφαρμογή μέτρων σε πολύ νεότερη
ηλικία, όπως είναι η λήψη στατινών, ενδέ-
χεται να έχει σημαντικά αποτελέσματα ως
προς τη  μείωση του καρδιαγγειακού κιν-
δύνου.

Πρώτος εχθρός της καρδιάς τα ύπουλα τρανς λιπαρά
Αυξάνουν την κακή χοληστερίνη και μειώνουν την καλή - Ευρωπαϊκός κανονισμός θέτει όρια στην περιεκτικότητά τους στα τρόφιμα
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Για την αποφυγή κινδύνου
καρδιαγγειακών νοσημάτων
και εγκεφαλικού στο μέλλον.
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Ενεργοποιούν στον ορ-
γανισμό την απολιπο-
πρωτεΐνη Α, η οποία συν-
δέεται με την ανάπτυξη
αθηρωματικής νόσου. 

Ελεγχος χοληστερίνης από την ηλικία των 25 ετών

Η «μαύρη λίστα»
Σε ποια τρόφιμα περιέχονται τα
τρανς λιπαρά; «Στις μαργαρίνες,
στα αλείμματα ψωμιού, στα μαγει-
ρικά λίπη, στα προϊόντα ζύμης,
σφολιάτες και σφολιατοειδή, στις
έτοιμες κατεψυγμένες πίτσες, στα
μπισκότα, στις γκοφρέτες, σε αρ-
τοσκευάσματα, κέικ και άλλα γλυκά,
στο κατεψυγμένο ποπ κορν, ακόμη
και στα τσιπς. Σημαντικές ποσό-
τητες τρανς λιπαρών περιέχονται
στα φαγητά των φαστφουντάδικων
(π.χ. στα nuggets κοτόπουλου) που
υφίστανται βαθύ τηγάνισμα με
προσθήκη υδρογονωμένων ελαίων
ώστε να αντέχουν τις υψηλές θερ-
μοκρασίες. Το ελαιόλαδο μπορεί
βέβαια με ασφάλεια να χρησιμο-
ποιηθεί στο τηγάνισμα. Ιδιαίτερο
πρόβλημα αποτελεί το γεγονός ότι
τα ταχυφαγεία και τα εστιατόρια
δεν έχουν την υποχρέωση να ανα-
γράφουν το λίπος που χρησιμοποι-
ούν. Θα ήταν καλό να γίνει υπο-
χρεωτική η αναγραφή αυτής της
πληροφορίας, ιδιαίτερα για τη χρή-
ση υδρογονωμένων λιπών. Οπως
και το να δρομολογηθούν άμεσα
μετρήσεις για την περιεκτικότητα
των τρανς λιπαρών στα τρόφιμα. 

Τέλος προκύπτει το ερώτημα
του πώς θα καταφέρει η βιομηχανία
να διατηρήσει την επιθυμητή υφή
στα έτοιμα τρόφιμα χωρίς τα υδρο-
γονωμένα λίπη (φορείς των τρανς
λιπαρών). Αναμένεται ότι η ελλη-
νική βιομηχανία τροφίμων θα κάνει
τις καλύτερες για τους καταναλωτές
επιλογές αντικατάστασης. Σήμερα
η νέα πολιτική re-Industry καλεί
τη βιομηχανία να ξανασκεφθεί τον
εαυτό της. Μέσα στο πλαίσιο αυτού
του rethinking θα μπορούσε να
σκεφθεί τρόπους παρασκευής υγι-
εινότερων τροφίμων, με τα εξαι-
ρετικά γεωργικά και κτηνοτροφικά
προϊόντα που διαθέτουμε και τη
χρήση του ελαιολάδου, που είναι
εχθρός των τρανς. Θα μπορούσε
ακόμη να χρησιμοποιεί ως πρώτες
ύλες τρόφιμα υγιεινά, που η παρα-
γωγή τους συγχρόνως συμβάλλει
στην περιβαλλοντική βιωσιμότητα
και στην αντιμετώπιση της κλιμα-
τικής αλλαγής», καταλήγει η κ.
Μποτσιβάλη.



Είναι τέτοιες ημέρες που ο τίτλος του
κειμένου μοιάζει όντως αδόκιμος αφού
συνήθως ανταλλάζουμε ευχές, ψάχνου-
με την θετικότητα, λίγη περισσότερη
αγάπη… τους τάφους τέτοιες ημέρες
να μου πεις, πού τους θυμηθήκαμε; 

Δεν είχαμε και άλλη όμως επιλογή
στην πρόθεσή μας να περιγράψουμε
την φιλοσοφία που κουβαλούν οι ομάδες
μας τούτη την περίοδο, τη μεταγραφική. 

Ανεξαιρέτως όλες οι ομάδες, κινούνται ωσάν και
είναι κομάντο που έχουν σαν αποστολή να εντοπίσουν
τον τρομοκράτη και ακολούθως να τον εξολοθρεύσουν.
Με πλήρη μυστικότητα… «άκρα του τάφου σιωπή
στον κάμπο βασιλεύει» που έγραφε και ο εθνικός μας
ποιητής στο «Ελεύθεροι πολιορκημένοι». 

Είναι τέτοια η μυστικοπάθειά τους που σε κάνει να
νομίζεις ότι δεν πρόκειται να φέρουν παίκτες αλλά
πράκτορες της Μοσάντ ή της Σκότλαντ Γιάρντ που θα
προβούν σε προβοκάτσια μήπως και ξανά αλληλοσκο-
τωθούμε όπως κάναμε 45 χρόνια πριν. 

Υπάρχουν φυσικά λόγοι για να συμβαίνει αυτό, αλλά
την υπερβολή δεν μπορούν να την αποφύγουν. Κυρίως
έχει να κάνει με το φόβο τους, μήπως και χαλάσει το
ντιλ ή κάποιου ανταγωνιστή ανοίξει το μάτι και απειλήσει
τα συμφέροντά τους. 

Υπάρχει όμως και μια άλλη παράμετρος που σχετίζεται
με το σινάφι μας, το δημοσιογραφικό. Οι ομάδες πια
έχουν δημιουργήσει συμμαχίες με διάφορες «δημο-
σιογραφικές ομάδες» τις οποίες θέλουν να έχουν από
κοντά στο πλαίσιο της συνεργασίας που έχουν ολόχρονα. 

Και εννοείται ότι κατά τη μεταγραφική περίοδο, κα-
λούνται κατά κάποιο τρόπο να ξεπληρώσουν τις υπη-
ρεσίες που έλαβαν, παραχωρώντας κάποια ονόματα
από τους σούπερ παικταράδες που θα φέρουν ή τους
γκράντε προπονητές που υπέγραψαν. 

Και αν σε καμιά περίπτωση, κάποιος άλλος μπει
σφήνα και χαλάσει την άτυπη συνεργασία τους, τότε
μαύρο δάκρυ χύνεται έως ότου ακολουθήσει το επόμενο
«αποκλειστικό» που θ παραχωρήσει η ομάδα στην «δη-
μοσιογραφική ομάδα». 

Ανάμεσα σ’ αυτές τις σούπερ μυστικοπαθείς τακτικές
και με την ελπίδα να έρθει ο παίκτης που θ’ αλλάξει
τον ρουν της ιστορίας… καλή χρονιά να ευχηθούμε
στους αναγνώστες και πάνω απ’ όλα υγεία. 

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

«Aκρα του τάφου 
σιωπή...» 

Ανεξαρτήτως τελικής έκβασης, στην
πορεία της Ομόνοιας, κέρδος για τη
φετινή χρονιά μπορεί να θεωρηθεί η
παρουσία του νεαρού Ανδρόνικου Κα-
κουλλή. Σε καιρούς δύσκολους για τους
Κύπριους ποδοσφαιριστές και σε μια
θέση στην οποία παραδοσιακά παρα-
τηρείται ξενοκρατία, ένας 19χρονος
κύπριος επιθετικός δείχνει έτοιμος να
αρπάξει την ευκαιρία, δείχνει έτοιμος
να αποτελέσει το νέο… hot όνομα του

κυπριακού ποδοσφαίρου.
Τεχνική, δύναμη, ταχύτητα, αυτοπεποίθηση και με

την καλή έννοια τσαμπουκάς που θυμίζει έτοιμο πο-
δοσφαιριστή και όχι νεαρό που προσπαθεί να κερδίσει
θέση βασικού σε μια ομάδα που προπορεύεται στο
πρωτάθλημα και σχεδόν σε κάθε αγωνιστική πληρώνει
πρόστιμο για τη μη χρησιμοποίηση κυπρίων παικτών
στην αρχική εντεκάδα. Ο νεαρός Κακουλλής έχει όλο
το μέλλον μπροστά του, μέχρι εδώ όμως. Όλα τα’ άλλα
περιττεύουν και το κυριότερο μπορεί να του προκα-
λέσουν ζημιά.

Είναι στη φύση του Κύπριου ποδοσφαιρόφιλου,
πολλές φορές και αθλητικού συντάκτη, να ενθουσιάζεται
ή και να απογοητεύεται εύκολα. Στην προκειμένη πε-
ρίπτωση το πρώτο. Παιγνίδι με παιγνίδι, ο μικρός
δείχνει ολοένα και καλύτερα στοιχεία, πείθει πως
μπορεί να σηκώσει το βάρος, η υπερβολική προβολή
όμως μπορεί να τον βλάψει. Αχρείαστες οι τοποθετήσεις
περί παικταρά έτοιμου να ηγηθεί της επιθετικής γραμμής,
υπερβολικοί οι διθύραμβοι για το πρώτο γκολ, οι χα-
ρακτηρισμοί και οι αναφορές περί αστέρων μετά την
πρώτη συμμετοχή στην αρχική εντεκάδα, υπερβολικές
οι συγκρίσεις με παικταράδες προηγούμενων χρόνων
και με όλο το σεβασμό αγγίζουν το εξωφρενικό, οι ανα-
φορές για το ενδεχόμενο μεταγραφής στο εξωτερικό
σε σύντομο χρονικό διάστημα! 

Υπερβολικά και αχρείαστα όλα αυτά, όχι γιατί απο-
κλείεται σε λίγα χρόνια να αποδειχθούν πραγματικότητα,
αλλά γιατί αυτή τη στιγμή ο Ανδρόνικος Κακουλλής
είναι μόλις στο ξεκίνημα. Και όλα αυτά δεν τα χρειάζεται.
Ούτως ή άλλως, η πίεση είναι μεγάλη, με πολύ ψηλό
το βαθμό δυσκολίας στον ανταγωνισμό για μια θέση
στην εντεκάδα, ας μην του δημιουργούν κάποιοι επι-
πρόσθετη πίεση από υπερβολές. 

Όλα αυτά δεν τον βοηθούν, του αρκεί το ταλέντο
που διαθέτει και η σκληρή δουλειά την οποία πρέπει
να κάνει, ελπίζοντας πως θα έχει στη συνέχεια, υπό
οποιαδήποτε αγωνιστικά δεδομένα, και άλλες ευκαιρίες
για να τις αξιοποιήσει…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Κακουλλής και 
υπερβολές

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

ΑΠΟΕΛ - απορία
Ευχές και προειδοποιήσεις περιλάμβα-
νε το πρόσφατο χριστουγεννιάτικο μή-
νυμα του προέδρου της εταιρίας του
ΑΠΟΕΛ Πρόδρομου Πετρίδη. Προειδο-
ποιήσεις προς τους ποδοσφαιριστές
της ομάδας του. «Οποιοσδήποτε επι-
δείξει αδιαφορία, έλλειψη προσήλω-
σης προς τους στόχους της ομάδας και
δεν δίνει το 100% των δυνάμεών του,
τότε δεν θα έχει θέση στο ρόστερ του
ΑΠΟΕΛ», ανέφερε ο Πρόδρομος Πε-
τρίδης. Να υποθέσουμε δηλαδή, πως
μέχρι τώρα και σε αρκετές προβλημα-
τικές εμφανίσεις σε εγχώριες και ευ-
ρωπαϊκές διοργανώσεις, δεν έχει πα-
ρατηρηθεί τίποτα απ’ όσα ο Πρόδρομος
Πετρίδης ανέφερε και από κανένα πο-
δοσφαιριστή που βρίσκεται στο φετινό
ρόστερ;

* * * * *  

ΑΕΚ και αποφάσεις
Απόλυτα σωστή η διοίκηση Άντρου
Καραπατάκη, η οποία ψάχνει πρώτα
τεχνικό διευθυντή και μετά προπονη-
τή, από τη στιγμή που εδώ και χρόνια
παραμένει πιστή στο συγκεκριμένο
μοντέλο λειτουργίας. Από την άλλη
όμως, ακόμη και μετά τη φυγή Ιμανόλ
Ιντιακέθ, η ομάδα «φωνάζει» πως
χρειάζεται σημαντικές αλλαγές προ-
κειμένου να σώσει ό,τι (ακόμη) σώζε-
ται από τη φετινή χρονιά. Είναι γι’ αυτό
που προκαλεί απορία και ως ένα βαθ-

μό ανησυχία για τους φίλους της ομά-
δας, η στασιμότητα που εξακολουθεί
να υπάρχει στο όλο θέμα. Πριν από εί-
κοσι μέρες, 9 Δεκεμβρίου, λύθηκε η
συνεργασία τόσο με τον προπονητή
όσο και με τον τεχνικό διευθυντή. Χά-
νεται όπως όλα δείχνουν και το τωρινό
διάστημα της διακοπής στο πρωτάθλη-
μα, ενώ μπαίνουμε σε πολύ λίγες μέ-
ρες και επίσημα στη μεταγραφική πε-
ρίοδο Ιανουαρίου…

* * * * *  

Κρίστιανσεν
Λίγο πολύ σε δηλώσεις του στον ηλε-
κτρονικό τύπο παραδέχθηκε ότι όντως
μίλησε με τον Πρόδρομο Πετρίδη ο
οποίος του τηλεφώνησε μήπως και κα-
ταφέρουν να συνεργαστούν ξανά. Ο
πρώην προπονητής του ΑΠΟΕΛ, ευγε-
νικά μεν καλοδέχθηκε το ενδιαφέρον
αλλά το συμβόλαιο του με την Βελγική
ομάδα δεν του επέτρεψε να ξανακαθί-
σει σ’ ένα πάγκο που άδικα τον αποχω-
ρίστηκε. 

* * * * *  

Συμβόλαια Ανόρθωσης 
Λίγο να δεις τα συμβόλαια που υπο-
γράφηκαν από παλαιότερες διοικήσεις
και ιδιαίτερα του Αντρέα Παντελή, θα
κτυπάς το κεφάλι σου στον τοίχο. Μό-
λις πριν από λίγες μέρες μάθαμε ότι ο
Κοφί αμείβεται με 16 χιλιάδες μηνι-

αίως, ποσό που δεν παίρνει ο καλύτε-
ρος παίκτης της ΑΕΛ που αν μη τι άλλο
έχει καλές μονάδες. Με συγχωρείτε
αλλά με τέτοια λεφτά παίρνεις επιθετι-
κό ολκής και όχι ένα δεξιό μπακ που
δύσκολα μπορεί να βρει θέση σε ρό-
στερ μεγάλης ομάδας… με όλο το σε-
βασμό. 

* * * * *  

Είναι κατόρθωμα
Το πώς τα καταφέραμε να μπει Φλεβά-
ρης και να γίνονται δυο εξ αναβολής
αγώνες που έπρεπε να διεξαχθούν
πριν φύγει το 2019 πρέπει να διδάσκε-
ται στα πανεπιστήμια για τη σωστή ορ-
γάνωση ενός ποδοσφαιρικού πρωτα-
θλήματος. Το ΑΠΟΕΛ-Ανόρθωση έπρε-
πε να γίνει Οκτώβρη και το Πάφος-
Απόλλων Δεκέμβρη, αλλά πήγαν και τα
δυο για Φλεβάρη. Γιατί συμβαίνει αυτό;
Το προφανές το ξέρετε όλοι: Ο ΑΠΟΕΛ
είχε το δικαίωμα να το αναβάλει ενώ
στην Πάφο δε μας άφησε ο πυλώνας.
Γιατί όμως να πάνε Γενάρη; Γιατί πολύ
απλά έχουμε στις 6/1 την Πάφο να παί-
ζει Δευτέρα και στις 3/2 τον Απόλλωνα.
Σε όλες τις άλλες Τετάρτες έχουν κύ-
πελλο η μια ή η άλλη. Το πρόβλημα
έχει να κάνει με τυχόν αποχωρήσεις
παικτών που αν το ματς γινόταν αρχές
του Γενάρη θα μπορούσαν να τους κρα-
τήσουν μερικές μέρες ενώ τώρα θα
πρέπει να τους στερηθούν από ένα
ματς που δεν μπορεί να αλλάξει και το

φύλλο αγώνος. Πάλι καλά που όλα αυ-
τά θα περιοριστούν με τη νέα σεζόν για
να έχουμε ένα «κανονικό», όσο γίνεται,
πρωτάθλημα.

* * * * *  

Το θέλουμε με…γραμμή
Δεν είναι ακόμα ξεκάθαρο το κατά πό-
σο το VAR στην Κύπρο θα μας έρθει
ολοκληρωμένο ή κουτσουρεμένο. Ανα-
φερόμαστε στην τεχνολογία γραμμής,
που το πιθανότερο είναι να μην υπάρ-
χει τουλάχιστον στο ξεκίνημα, και το
σύστημα που βγάζει τη γραμμή του οφ-
σάιντ. Έχουν δίκαιο όσοι λένε πως εί-
ναι ακριβό το σύστημα αλλά αν κρίνου-
με από την Ελλάδα, όπου τα επίπεδα
καχυποψίας για τα σφυρίγματα είναι
κοντινά στα δικά μας, πιο «ακριβά» θα
μας βγει να μην το έχουμε. Μερικές
φάσεις οφσάιντ είναι πολύ δύσκολο να
τις αξιολογήσεις αν δεν τραβήξεις τη
γραμμή και δεν υπάρχει περίπτωση να
μην αποδίδει σκοπιμότητα ο κόσμος
όπου νιώθει πως η ομάδα του αδικεί-
ται. Από τη FIFA για να καταλάβετε
προωθούν την αλλαγή των συστημά-
των ώστε τη γραμμή να την τραβάει αυ-
τόματα ο υπολογιστής ώστε να μην
μπορεί ανθρώπου χέρι να την τραβήξει
σε λάθος στιγμή. Αυτή είναι και η εισή-
γηση των ειδικών και στην πρέμιερ-
λιγκ. Αν σε τέτοιες διοργανώσεις η
γκρίνια τους οδηγεί σε τέτοιες αποφά-
σεις σκεφτείτε τι έχει να γίνει εδώ.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

Νίκη για την Ομόνοια επί της ΑΕΚ (3-
2) την περασμένη Κυριακή στο ΓΣΠ
και ξανά κορυφή για το «τριφύλλι».
Είναι η πρώτη φορά που το τριφύλλι
τελειώνει πρώτο με το τέλος της χρο-
νιάς μετά τη σεζόν 2009-10. 

Τότε είχε ισοβαθμήσει με το ΑΠΌ-
ΕΛ, έχοντες αμφότεροι 31 βαθμούς
σε 14 ματς με το ΑΠΟΕΛ να είναι πρώ-
το με καλύτερη διαφορά τερμάτων
(9-4-1, 28-11, το ΑΠΟΕΛ, 9-4-1, 24-10
η Ομόνοια ).

Το «τριφύλλι» έχει 31 βαθμούς σε
14 ματς με γκολ-αβερέιτζ 22-8.

Οι φίλοι της ομάδας έδωσαν βρον-
τερό «παρών», στο γήπεδο αποθέωσαν
τον Χένινγκ Μπεργκ και τους παίκτες
του μετά το τέλος του αγώνα, ζητώντας
πρωτάθλημα για δεύτερη φορά μετά
το ματς με τη Νέα Σαλαμίνα.

Είναι γεγονός ότι η φετινή Ομόνοια
έχει άλλο αέρα. Ένα αέρα που δεν
έχει καμιά σχέση με αυτόν που είχε(;)
τα τελευταία χρόνια. Βλέπουμε μια
ομάδα που καθηλώνει τον αντίπαλο
και…Ομόνοια θυμίζει. Μια ομάδα που
διεκδικεί τον τίτλο, ανεξαρτήτως με
το τι λέγεται επισήμως. 

Η πορεία αυτή που τόσα χρόνια
περίμενε ο κόσμος εδράζεται σε κά-
ποιους λόγους. Πριν πάμε στους λόγους
να σημειώσουμε κάτι σημαντικό που
αφορά τον κόσμο. 

Σε εφτά αγώνες εντός έδρας η Ομό-
νοια έχει διαθέσει 65.503 εισιτήρια.
Ο μέσος όρος διάθεσης εισιτηρίων
στους εντός έδρας αγώνες της τρέ-
χουσας αγωνιστικής περιόδου ανέβηκε
στον αριθμό 9.357!

Πρώτος λόγος, η προσεγμένη και
μελετημένη δουλειά που έγινε το κα-
λοκαίρι. Ήλθαν παίκτες με ποιότητα.
Οι Νεόφυτος Λάρκου και Σίμος Ταρα-
πουλούζης, σε συνεργασία με το Χέ-
νινγκ Μπεργκ, έβαλαν στο ρόστερ
τους Φαμπιάνο Ριμπέιρο, Φράνσις Ου-
ζόχο, Μίχαελ Λούφτνερ, Ανταμ
Λανγκ,Τιάγκο Φερέιρα, Ζοέλ Περέιρα,
Βίτορ Γκόμες, Μίκαελ Ορτέγα, Ερικ
Μποτέακ, Χεν Εζρά, Γιαν Λέζιακ, Φεν-
τόρ Μικού, Τόμας Χούμποτσαν και…
ανέβασαν τον Ανδρόνικο Κακουλλή. 

Ο απολογισμός είναι θεαματικός.
Ελάχιστοι είναι αυτοί που δεν έχουν
βοηθήσει την ομάδα. Αυτό είναι κάτι
που σπανίως συμβαίνει σε μετεγγρα-
φική περίοδο. 

Ο άλλος λόγος, λέγεται Χένινγκ
Μπεργκ. Ο Σκανδιναβός με γεμάτο
μπάγκραουντ από παραστάσεις σε

ψηλό επίπεδο –ήταν παίκτης της με-
γάλης Γιουνάιτεντ του Άλεξ Φέργ-
κιουσον- ικανότητα, σκληρή δουλειά,
υπερβολικό ζήλο, μεταδοτικότητα και
σωστή επικοινωνία έχει φτιάξει ένα
σύνολο που φέρει τη δική του ταυτό-
τητα και παίζει σύγχρονο ποδόσφαιρο.
Άμυνα από μπετόν με συγχρονισμό
και βοήθειες που λειτουργούν σχεδόν
άριστα. Κέντρο που αμύνεται, δημι-
ουργεί και τρέχει, ενώ συνεργάζεται
τέλεια με την επίθεση πολλές φορές
με ταχύτητα φωτός στις συνδυαστικές
ενέργειες φτιάχνοντας ένα απολαυ-
στικό κοκτέιλ (θυμηθείτε κάποια γκολ
που ήταν για διδαχή σε σεμινάριο
σύγχρονου ποδοσφαίρου) για την ίδια
και… δηλητηριώδες για τον αντίπαλο. 

Η Ομόνοια διαθέτει την επαρκέ-
στερη και ελκυστικότερη κεντροεπι-
θετική λειτουργία από όλες τις ομάδες
του πρωταθλήματος.

Υπάρχει ποιότητα, χημεία και πει-

θαρχία που δεν επιτρέπει στην ομάδα
να χάσει την ισορροπία της. 

Αυτό είπαμε είναι έργο Χένιγκ
Μπεργκ που όντως είναι …τσιγκούνης
στις αλλαγές, χωρίς όμως αυτό να λει-
τουργεί μέχρι τώρα αρνητικά για την
ομάδα.

Είναι αυτονόητο ότι αυτό που βλέ-
πουμε είναι απόρροια και της ποδο-
σφαιρικής ποιότητας και προσωπι-
κότητας των ποδοσφαιριστών. Η φε-
τινή Ομόνοια είναι σχεδόν πλήρης
σε αυτούς τους τομείς. Δεν θα γίνει
αναφορά σε ονόματα παρά μόνο σε
δυο που αφορούν μια και μόνο θέση
όπου η διάφορά με τα προηγούμενα
χρόνια είναι τεράστια . Αυτή του κή-
περ. Είναι παραδεκτό στους πάντες
ότι η φετινή πορεία οφείλεται σε ικανό
ποσοστό στους κέρβερους Φράνσις
Ουζόχο και Φαμπιάνο Ριμπέιρο. 

Φυσικά και σημαντικό ρόλο στην
πορεία διαδραματίζει η οικονομική
σταθερότητα στην ομάδα που εξα-
σφαλίζει η παρουσία του Σταύρου Πα-
πασταύρου στην προεδρία της εται-
ρείας. 

Ποιοί τραβάνε το κουπί
Το... κουπί μέχρι τώρα το έχουν

τραβήξει 11 παίκτες λόγω της εμπι-

στοσύνης που δείχνει σε αυτούς ο
Χένινγκ Μπεργκ. 

Γιαν Λέζιακς, Ανταμ Λανγκ, Ζιόρντι
Γκόμες, Τιάγκο Φερέιρα, έχουν το πε-
ρισσότερο χρόνο συμμετοχής (14-
1260΄) ενώ ακολουθεί ο Μίκαελ Λού-
φτνερ, (14-1250΄) ο Χάρης Μαυρίας
με 13 ματς και 1170΄ ο Ματ Ντάρμπι-
σαϊαρ (13-1033΄) ο Έρικ Μποτεάκ (11-
956΄), Βίτορ Γκόμες (10-829΄), Φαμ-
πιάνο Ριμπέιρο (9- 810΄), Μικαελ Ορ-
τέγα (9-615΄). Αυτοί έχουν τραβήξει
το… κουπί μέχρι τώρα. 

Οι εναλλακτικές λύσεις είναι οι
ακόλουθες: Φρανσίς Ουζόχο (5- 450΄
αυτός είναι παροπλισμένος ), Χεν Εζρά
(7- 448΄), Γιάννης Κούσουλος (5-270΄),
Δημήτρης Χριστοφή (6-179΄), Φέντορ
Μικού (7- 154΄), Φάνος Κατελάρης (2-
180΄) Τόμας Χούμποτσαν (6-132΄), Αν-
δρόνικος Κακουλλής (8- 177΄), Μαρίνος
Τζιονής (3-11΄), Ζοέλ Περέιρα(1-90΄) 

Όσον αφορά την ενίσχυση Ιανουα-
ρίου η Ομόνοια ψάχνει κήπερ Κ22
που να είναι σε θέση να αναπληρώσει
επαρκώς τον Φαμπιάνο Ριμπέιρο, πλά-
γιο μεσοεπιθετικό στην αριστερή
πλευρά που να παίζει πολύ καλά και
στη γραμμή και να είναι εφάμιλλος
του Ερικ Μποτεάκ. Από κει και πέρα,
για την ώρα … τίποτα.

Γι’ αυτό ανθίζει το «τριφύλλι»
Μελετημένες κινήσεις, ικανός προπονητής, ποιότητα παικτών και οικονομική σταθερότητα

�������

Υπάρχει ποιότητα, χημεία
και πειθαρχία που δεν 
επιτρέπει στην ομάδα 
να χάσει την ισορροπία της. 

Η Ομόνοια διαθέτει την επαρκέστερη και ελκυστικότερη κεντροεπιθετική λειτουργία από όλες τις ομάδες του πρωταθλήματος.
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Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του Δρα ΜΙΧΑΛΗ ΚΑΜΜΑ

Οι πυλώνες πάνω στους οποίους
βλέπω να στηρίζονται τα επιχει-
ρησιακά πλάνα των κυπριακών
τραπεζών το 2020, είναι δύο και
έχουν να κάνουν:

- Με προβλήματα που δημι-
ουργήθηκαν και συσσωρεύτηκαν
τα προηγούμενα χρόνια και αφο-
ρούν κυρίως τα Μη Εξυπηρετού-
μενα Δάνεια και 

- Με τους σχεδιασμούς για το
μέλλον και την κάλυψη των αναγ-
κών της αγοράς και της ευθυ-
γράμμισης με το κανονιστικό, νο-
μοθετικό και εποπτικό πλαίσιο.

Την ίδια ώρα ζούμε σε μια επο-
χή όπου η τεχνολογία τρέχει με
ιλιγγιώδεις ρυθμούς και πλέον η
εφαρμογή ψηφιακών λύσεων
αφορά σχεδόν κάθε έκφανση της
καθημερινότητάς μας, οι τράπεζες
οφείλουν και ήδη κάνουν βήματα
προσαρμογής στις νέες τάσεις,

στις ανάγκες των νέων πελατών
και στις απαιτήσεις των επιχει-
ρήσεων. 

Τα δεδομένα που ρυθμίζουν,
εποπτεύουν και καθορίζουν τον
τραπεζικό τομέα είναι ευρωπαϊκά
και ίδια για όλες τις χώρες μέλη
της ΕΕ, αλλά και παγκόσμια αφού
το διαδίκτυο, οι νέες τεχνολογίες
και ο ψηφιακός κόσμος αποτε-
λούν κοινό παρονομαστή σε όλες
τις ανεπτυγμένες αγορές. Οι συγ-
κεκριμένες παράμετροι ωθούν
και τις τράπεζες της Κύπρου σε
σημαντικές επενδύσεις τόσο σε
οικονομικούς όσο και ανθρώπι-
νους πόρους, προκειμένου να δη-
μιουργήσουν τις δικές τους ψη-
φιακές λύσεις ή να προσαρμο-
στούν με πλατφόρμες, τάσεις και
αντιλήψεις της νέας εποχής.  

Την ίδια ώρα διαρκής και σκλη-
ρός είναι ο αγώνας για σημαντική

μείωση των Μη Εξυπηρετούμε-
νων Δανείων, αλλά και χορήγησης
νέου δανεισμού σε βιώσιμα έργα,
υγιείς επιχειρήσεις, νοικοκυριά
και μεμονωμένα άτομα προκει-
μένου τα σχέδια, τα όνειρα και
οι προσδοκίες να γίνουν πραγ-
ματικότητα. Ο πολλαπλασιαστι-

κός αντίκτυπος στην οικονομία
της χώρας μας, η εδραίωση της
οικονομικής ανάπτυξης και η πε-
ραιτέρω μείωση της ανεργίας,
αποτελούν στοιχεία που θα θω-
ρακίσουν τη χώρα έναντι δυνη-
τικών κινδύνων που δύνανται να
προκύψουν από αρνητικές, διε-
θνείς εξελίξεις, αστάθεια στην
ευρύτερη περιοχή της ανατολικής
Μεσογείου ή τριγμούς σε συγκε-
κριμένους τομείς λόγω ειδικών
συνθηκών, όπως πρόσφατα κα-
ταγράφηκε με το κλείσιμο της
Thomas Cook. 

Οι πιο πάνω κυριότεροι παρά-
γοντες αποτελούν τις βασικές
πηγές κινδύνων για τον εγχώριο
τραπεζικό τομέα, σε ένα χρημα-
τοπιστωτικό σύστημα του οποίου
η νέα κανονικότητα περιέχει
διαρκείς αλλαγές, αγώνα για προ-
σαρμογή σε ολοένα και πιο απαι-

τητικό πλαίσιο και εσωτερικές
αλλά και εξωγενείς πιέσεις. Πα-
ρόλα αυτά, τόσο η προσαρμοστι-
κότητα όσο και η ευελιξία και οι
αντιστάσεις των κυπριακών τρα-
πεζών έχουν δοκιμαστεί και έχουν
αποδειχθεί δυνατές κατά τα τε-
λευταία χρόνια.  

Πλέον, μπορούμε να βλέπουμε
το μέλλον με μεγαλύτερη αισιο-
δοξία σχεδιάζοντας και υλοποι-
ώντας λύσεις και υπηρεσίες για
δημιουργία συνθηκών οικονομι-
κής ανάπτυξης, τεχνολογικής και
ψηφιακής αρτιότητας, κοινωνικής
ευημερίας και ευρύτερα ενός χρη-
ματοπιστωτικού μοντέλου ευέ-
λικτου, αποδοτικού και ισχυρά
θωρακισμένου. 

Ο Δρ Μιχάλης Καμμάς είναι Γενικός
Διευθυντής του Συνδέσμου Τραπεζών
Κύπρου.

Η τεχνολογία αποτελεί το μεγαλύτερο στοίχημα των τραπεζών 

ΕΛΛΑΔΑ

Πρώτη στις προτιμήσεις
για ακίνητο η Γλυφάδα
Οι περιοχές που παρέχουν περιθώρια για
εκμετάλλευση μέσω Airbnb βρίσκονται στο
στόχαστρο των αγοραστών που αναζητούν
ακίνητο προς αγορά. Η Γλυφάδα εμφανίζει
τις περισσότερες αναζητήσεις και ακολου-
θούν: κέντρο της Θεσσαλονίκης, Σαντορίνη,
Ρόδος, Κολωνάκι, Λυκαβηττός. Σελ. 16

ΑΝΑΣΚΟΠΗΣΗ

Τα δεδομένα του 2019 και
οι προκλήσεις του 2020
Παρά τα καλά δεδομένα για την οικονομία
το 2019, υπάρχουν κάποια βαρίδια που με-
ταφέρονται στο 2020, όπως το ΓεΣΥ, το δη-
μόσιο χρέος και οι μισθοί των δημοσίων
υπαλλήλων. Πτωχεύσεις, νέα υφυπουρ-
γεία, συμφωνίες, νέες επενδύσεις και άλλα
στην ανασκόπηση για το 2019. Σελ. 14-15

ΟΛΛΑΝΔΙΑ

Φράγμα από
φυσαλίδες
για ρύπους
από πλαστικά

Σελ. 2

Nέο ομόλογο στις 15 Ιανουαρίου 
Ακόμα δεν έχει ξεκαθαρίσει αν θα προχωρήσει με 10ετές ή 15ετές για να αποπληρώσει το ΔΝΤ

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

«Ποδαρικό» με ομόλογο θα κάνει
η Κύπρος μόλις στο πρώτο δεκα-
πενθήμερο του νέου έτους. Συγ-
κεκριμένα, η Κυπριακή Δημοκρατία
φαίνεται να έχει «κλειδώσει» την
15η Ιανουαρίου για την έκδοση
χρέους και με τα χρήματα που θα
αντλήσει από τις διεθνείς αγορές
να χρησιμοποιηθούν για εξόφληση
μέρους του δανείου από το Διεθνές
Νομισματικό Ταμείο (ΔΝΤ). Το δά-
νειο από το Ταμείο ανέρχεται στα
691 εκατομμύρια ευρώ, ενώ πα-
ράλληλα η εξόφλησή του βάσει
υπολογισμών της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας θα μειώσει το δημόσιο
χρέος στο 91,1% το 2020. Η Κύπρος
φαίνεται να θέλει να εκμεταλλευτεί
τις αποδόσεις των κυπριακών ομο-
λόγων στις δευτερογενείς αγορές
που έχουν υποχωρήσει αρκετά.
Όσον αφορά δε τη διάρκεια του
ομολόγου,  το Γραφείο Διαχείρισης
Δημοσίου Χρέους φαίνεται να προ-
σανατολίζεται προς τα 10 ή 15 έτη.
Εκείνα είναι που θα φέρουν και
τα επιθυμητά χρήματα για να απο-
πληρωθεί πρόωρα το δάνειο του
ΔΝΤ. Πάντως, κατά την τελευταία
έξοδο της χώρας τον Απρίλιο με
το 5ετές και το 30ετές, είχε αντ-
λήσει συνδυαστικά 1,25 δισ. ευρώ.
Η έκδοση είχε κλείσει στο 0,5 δισ.
ευρώ και 0,75 δισ. ευρώ αντίστοιχα.
Τα σημάδια για την έξοδο της χώ-
ρας στις αγορές δόθηκαν, αφού
είχε πρωτοπαρουσιαστεί ο Προ-
ϋπολογισμός του 2020. Τότε, κατά
την παρουσίασή του ενώπιον της
Επιτροπής Οικονομικών της Βου-
λής, ο επικεφαλής του Γραφείου
Διαχείρισης Δημόσιου Χρέους,
Φαίδωνας Καλοζώης, είχε αναφέρει
πως το επιτόκιο του δανείου από
το ΔΝΤ ανέρχεται περίπου στο
1,99%, ενώ από τις διεθνείς αγορές
η ΚΔ μπορεί να δανειστεί χρήματα

με επιτόκιο στο 1%. Πάντως, όπως
δείχνουν οι αποδόσεις των ομο-
λόγων την τελευταία εβδομάδα,
το 10ετές κυμαίνεται στο 0,52%
και το 15ετές στο 0,98%.

Όπως αναφέρει το Γραφείο Δια-
χείρισης Δημοσίου Χρέους, οι χρη-
ματοδοτικές ανάγκες του έτους
2020 προβλέπονται μεταξύ 2 – 2,25
δισ. ευρώ, περιλαμβανομένης και
της εξόφλησης του ΔΝΤ. Συμπλη-
ρώνει δε πως η χρηματοδότηση
του έτους θα διενεργηθεί μέσω
εγχώριων και διεθνών χρηματο-
δοτικών πηγών, ενώ το εύρος δα-
νεισμού ανά χρηματοδοτικό ερ-

γαλείο εκτιμάται ότι θα κυμανθεί
κατά 80 – 82% από διεθνή ομόλογα
EMTN. Το 11 - 13% της ετήσιας
χρηματοδότησης θα είναι από
γραμμάτια δημοσίου, το 3 – 4%
θα είναι από ομόλογα για φυσικά
πρόσωπα και τέλος, 3 – 5% της
ετήσιας χρηματοδότησης του κρά-
τους θα προέλθει από διμερή δά-
νεια. Σύμφωνα με το Γραφείο, το
ομόλογο ΕΜΤΝ «Euro Medium
TermNote» θα αποτελέσει τον κύ-
ριο όγκο χρηματοδότησης. «Είναι
ομόλογο μέσης ή μακροπρόθεσμης
διάρκειας που διέπεται από το αγ-
γλικό δίκαιο και εισάγεται στο Χρη-

ματιστήριο Αξιών Λονδίνου. Στην
έκδοση μπορούν να μετάσχουν
θεσμικοί επενδυτές τόσο από το
εξωτερικό όσο και από την κυ-
πριακή αγορά. Βαρύτητα δίνεται
στην άντληση κεφαλαίων από διε-
θνείς επενδυτές», σημειώνει χα-
ρακτηριστικά.

Ένα – ένα
Η ΚΔ έχει βάλει στα πλάνα της

να αποπληρώσει τα δάνεια τα οποία
αποπληρώνει πλέον με μεγάλα
επιτόκια και να αναχρηματοδο-
τήσει εκείνο το χρέος. Δάνεια όπως
του ΔΝΤ και το ρωσικό δεν είχαν
συναφθεί με τους καλύτερους
όρους και παρουσιάζεται έτοιμο
το κράτος να αρπάξει την ευκαιρία
των χαμηλών επιτοκίων και της
επενδυτικής φρενίτιδας σε ομόλογα
που επικρατεί σε παγκόσμια βάση.
Το αν θα βγει με 15ετές ή με 10ετές
ομόλογο η ΚΔ δεν έχει ακόμα ξε-
καθαρίσει. Ωστόσο, εάν βγει με
15ετές, θα είναι η δεύτερη φορά
στην ιστορία του κράτους. Τον
Φεβρουάριο του 2019 είχε δανειστεί
1 δισ. από τις διεθνείς αγορές.
Βάσει του μεσοπρόθεσμου δημο-
σιονομικού πλαισίου για το 2020
- 2022, στην έκθεσή του το ΥΠΟΙΚ
επισημαίνει πως η ακολουθούμενη
δημοσιονομική πολιτική και η
ισχυρή ανάκαμψη της οικονομικής
δραστηριότητας επέφερε σημαν-
τική βελτίωση στο δημοσιονομικό
ισοζύγιο, το οποίο παραμένει πλε-
ονασματικό. Το δημόσιο χρέος
κρίνεται ως βιώσιμο κάτω από όλα
τα σενάρια της άσκησης ευαισθη-
σίας του χρέους. Υπενθυμίζει ότι
η Κύπρος είναι πλέον τοποθετη-
μένη στην επενδυτική βαθμίδα,
υπάρχει άνετη πρόσβαση στις διε-
θνείς αγορές ενώ οι αποδόσεις των
κυπριακών ομολόγων παραμένουν
σε ιστορικά χαμηλά επίπεδα.

������

Ο Φ. Καλοζώης είχε
αναφέρει πως το επι-
τόκιο του δανείου από
το ΔΝΤ ανέρχεται πε-
ρίπου στο 1,99%, ενώ
από τις διεθνείς αγο-
ρές η ΚΔ μπορεί να
δανειστεί με επιτόκιο
στο 1%.

Το Γραφείο Διαχείρισης Δημοσίου Χρέους τονίζει πως οι χρηματοδοτικές ανάγκες του έτους 2020
προβλέπονται μεταξύ 2 – 2,25 δισ. ευρώ.

������

Μπορούμε να βλέπου-
με το μέλλον με μεγα-
λύτερη αισιοδοξία
σχεδιάζοντας και υλο-
ποιώντας λύσεις και
υπηρεσίες για δημι-
ουργία συνθηκών οι-
κονομικής ανάπτυξης.
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Κοντοζυγώνει η ώρα
Αρχές του 2020 θα έρθει η απόφαση του Ανω-
τάτου που εξετάζει τις εφέσεις κατά των πρωτό-
δικων αποφάσεων σε σχέση με τις αποκοπές
των μισθών και συντάξεων στον δημόσιο και ευ-
ρύτερο δημόσιο τομέα κατά τη διάρκεια της κρί-
σης. Το κράτος θα επωμιστεί κατ’ ελάχιστο και σε
πρώτη φάση κόστος 840 εκατομμυρίων ευρώ
σε περίπτωση που το Ανώτατο κρίνει αναλόγως.
Πλησιάζει η ώρα. Ας είναι καλά τα πλεονάσματα
που, σε περίπτωση που κληθεί το κράτος να δώ-
σει όλα αυτά τα χρήματα πίσω στα πρόσωπα που
προχώρησαν στις εφέσεις, θεωρητικά υπάρ-
χουν.

••••
Ξανά στις αγορές
Ξαναβγαίνει οσονούπω στις αγορές η Κύπρος.
Φαίνεται πως στο «imf meeting», του οποίου
προήδρευσαν Χάρης Γεωργιάδης και Κωνσταν-
τίνος Ηροδότου προ δύο μηνών, συμφώνησαν
όλες τις λεπτομέρειες για την αποπληρωμή του
χρέους του Ταμείου ύψους 691 εκατ. ευρώ.
Έφυγε και το ρωσικό τον Σεπτέμβριο. Ξεμπερ-
δεύουμε ένα - ένα.

••••
Το Brexit φοβίζει
Είναι απίθανο η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
να βρεθεί σε θέση να αυξήσει τα επιτόκιά της
σε θετικό έδαφος το 2020, δήλωσε ο Ρόμπερτ
Χόλτσμαν, μέλος του διοικητικού συμβουλίου
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, με το
Brexit πιθανόν να αποτελεί και πάλι πηγή ανη-
συχίας στα τέλη της χρονιάς. «Δεν αναμένω
επιστροφή σε ένα περιβάλλον θετικών επιτο-
κίων την επόμενη χρονιά» ανέφερε σε ανακοί-

νωσή του ο Χόλτσμαν, που είναι επικεφαλής
της κεντρικής τράπεζας της Αυστρίας. Δήλωσε
ότι οι ανησυχίες θα ενταθούν και πάλι τον ερχό-
μενο Δεκέμβριο όταν αναμένεται να λήξει η
μεταβατική περίοδος για την αποχώρηση της
Βρετανίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση. «Υπάρ-
χει λίγος χρόνος για διαπραγματεύσεις για τις
μελλοντικές σχέσεις και η έκβαση των δια-
πραγματεύσεων είναι ανοικτή» πρόσθεσε.

••••

Makes no sense
Κατά την περίοδο Ιανουαρίου-Νοεμβρίου 2019,
η τιμή του πετρελαίου τύπου Brent κατέγραψε
πτώση 12,4% σε σύγκριση με την αντίστοιχη πε-
ρίοδο του 2018, αναφέρει η Κεντρική Τράπεζα.
Η μείωση αυτή αντικατοπτρίζει από τη μια τη ση-
μαντική αύξηση της παραγωγής πετρελαίου
από τις ΗΠΑ, και από την άλλη, τη μη τήρηση της
απόφασης για διατήρηση της μειωμένης παρα-
γωγής από τον Οργανισμό Πετρελαιοπαραγω-
γών Εξαγωγών Χωρών (ΟΠΕΚ) από μερικές χώ-
ρες. Όπως τονίζει, αυτό, σε συνδυασμό με την
πτώση των παγκόσμιων χρηματαγορών και τη
μείωση στη ζήτηση, οδήγησε σε σταδιακή πτώ-
ση των τιμών. Τους τελευταίους τρεις μήνες οι
τιμές φαίνεται να σταθεροποιήθηκαν γύρω στα
60 δολάρια ανά βαρέλι. Παρόλα αυτά, οι τιμές
της βενζίνης είναι πιο ακριβές από τις αντίστοι-
χες περσινές. Μάλιστα.

••••
Οι συμπληγάδες 
του τουρισμού
Ξεκίνησε δύσκολα η χρονιά γιατί είχαμε προ-
ηγουμένως το κλείσιμο των αεροπορικών εται-
ρειών  Cobalt και Air Berlin, ακολούθησε τον Φε-
βρουάριο η Germania, είχαμε την αβεβαιότητα
του Brexit, μετά την κατάρρευση της Thomas Co-
ok, την ισοτιμία του ρωσικού νομίσματος και όλα
αυτά σε μια χρονιά που ανά το παγκόσμιο η αύ-
ξηση του τουρισμού ήταν μεγάλη και υπήρχε πά-
ρα πολύς ανταγωνισμός.  Χώρες οι οποίες τα τε-
λευταία χρόνια ήταν μη ανταγωνιστικές – η Τουρ-
κία για παράδειγμα, η Αίγυπτος και η Τυνησία –
φέτος ήταν η χρονιά τους.  Και η Ελλάδα οπωσ-
δήποτε η οποία συνεχίζει τη θετική πορεία των
τελευταίων ετών. Τα παραπάνω δήλωσε ο υφυ-
πουργός Τουρισμού, Σάββας Περδίος.

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του ΚΩΣΤΑ ΜΗΛΑ*

Eπανεκκίνηση
με ξένες επενδύσεις

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Τρέχουσα απόδοση
ομολόγου  

Τρέχουσα απόδοση κα-
λείται η ετήσια απόδοση
(έσοδο) ενός ομολόγου
επί της τιμής αγοράς του,
ανεξάρτητα από τη διάρ-
κεια ζωής του. Για τον
υπολογισμό, διαιρούμε το

ετήσιο τοκομερίδιο (καταβολή τόκου
στον κάτοχο του ομολόγου: ονομαστικό
επιτόκιο x ονομαστική αξία) με την τρέ-
χουσα τιμή αγοράς του ομολόγου. Εάν
όμως ο επενδυτής έχει αγοράσει το ομό-
λογο στην ονομαστική του αξία (αρχικό
ποσό έκδοσης το οποίο ο εκδότης θα
αποπληρώσει στη λήξη του ομολόγου),
τότε η τρέχουσα απόδοση ισούται με το
ονομαστικό επιτόκιο του ομολόγου.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Ας φάμε κανένα μελομακάρονο παραπάνω, να είμαστε έτοιμοι για να ισορροπήσει η πίκρα από την απόφαση του Ανωτάτου για τους μισθούς των δη-
μοσίων υπαλλήλων.

Ο διοικητήςτης Τράπεζας της Αγγλίας,
Μαρκ Κάρνεϊ, έχει δηλώσει ότι η χώ-
ρα, ειδικά μετά το Brexit, βασίζεται
στη γενναιοδωρία των ξένων επεν-
δυτών προκειμένου να πάρει η οι-
κονομία της μπροστά. Το ίδιο, και
ακόμα περισσότερο, ισχύει για την
Ελλάδα. Εχοντας απολέσει, από το
2008 και μετά, το ένα τέταρτο του
ΑΕΠ μας, η οικονομία θα αναθερ-
μανθεί εάν και εφόσον καταφέρουμε
να προσελκύσουμε άμεσες επενδύ-
σεις από το εξωτερικό. Τα στοιχεία
από τη βάση δεδομένων του ΟΟΣΑ
είναι αποκαλυπτικά. To 2018, οι άμε-
σες (σε απόθεμα) επενδύσεις από το
εξωτερικό αντιστοιχούσαν στο
15,98% του ελληνικού ΑΕΠ, μειωμέ-
νες σε σχέση με το 16,45% του ελ-
ληνικού ΑΕΠ το 2017. Από την άλλη
πλευρά, οι άμεσες επενδύσεις από
το εξωτερικό στην Πορτογαλία αν-
τιστοιχούσαν, το 2018, στο 61,47%
του ΑΕΠ της χώρας. Στην περίπτωση
της Ισπανίας, αυτές αντιστοιχούσαν
το 2018 στο 48,26% του ΑΕΠ της χώ-
ρας. Επιπλέον, οι άμεσες επενδύσεις
από το εξωτερικό αντιστοιχούσαν
το 2018 στο 54,61% του ΑΕΠ στο
σύνολο της Ευρωπαϊκής Ενωσης.

Η σαφής προτίμηση των διεθνών
επενδυτών σε Πορτογαλία και Ισπα-
νία αντί για Ελλάδα δεν έχει να κάνει
ιδιαίτερα με το ύψος της φορολογίας
των επιχειρήσεων. Πράγματι, o ελ-
ληνικός συντελεστής φορολογίας
των επιχειρήσεων, στο 28% σήμερα,
ενώ είναι υψηλότερος από το 25%
στην Ισπανία, παραμένει χαμηλό-
τερος από το 31,5% στην Πορτογαλία.
Να σημειωθεί, επίσης ότι, από ιστο-
ρική άποψη, η τυπική απόκλιση (ως
στατιστικό μέτρο διασποράς) του
ελληνικού συντελεστή φορολογίας
των επιχειρήσεων είναι σχεδόν δι-
πλάσια εκείνης του συντελεστή φο-
ρολογίας στον μέσο όρο των χωρών
του ΟΟΣΑ. Κάτι που πρακτικά ση-
μαίνει ότι η φορολογία των επιχει-
ρήσεων στην Ελλάδα μεταβάλλεται
με τόσο απρόβλεπτο τρόπο, έτσι
ώστε κανείς σώφρων επενδυτής να
μη διακινδυνεύει (ακόμη) τα χρήματά
του στην ασταθή για επενδύσεις Ελ-
λάδα. Επιπλέον, ούτε οι μισθολογικές
διαφορές αποτελούν βασικό παρά-
γοντα προσέλκυσης επενδύσεων
από το εξωτερικό σύμφωνα με πρό-
σφατη μελέτη της Τράπεζας της Ελ-
λάδος. Αυτό έχει ιδιαίτερη σημασία,
καθώς ο μέσος ετήσιος μισθός (σε
όρους πραγματικής συναλλαγματικής
ισοτιμίας) στην Ελλάδα, ευρισκόμενος
στα 26.671 δολάρια (στοιχεία του

2018), μόλις και υπερβαίνει τα 25.487
δολάρια στην Πορτογαλία αλλά πα-
ραμένει πολύ χαμηλότερος από τα
38.761 δολάρια στην Ισπανία ή τον
μέσο όρο των 46.686 δολαρίων στις
35 χώρες του ΟΟΣΑ.

Η ειδοποιός διαφορά λοιπόν βρί-
σκεται στο πώς βλέπουν οι διεθνείς
επενδυτές την προοπτική να κάνουν
business με το ελληνικό κράτος. Η
απάντηση βρίσκεται στον δείκτη
κυβερνητικής αποτελεσματικότητας,
ο οποίος καταγράφει την ποιότητα
των παρεχόμενων δημοσίων υπη-
ρεσιών και τον βαθμό ανεξαρτησίας
του κρατικού μηχανισμού από πο-
λιτικές πιέσεις. Στον συγκεκριμένο
δείκτη, η Πορτογαλία βρίσκεται στην
29η θέση μεταξύ 214 χωρών. Η δε
Ισπανία στη 44η θέση. Εμείς υστε-
ρούμε τραγικά, ευρισκόμενοι στην
73η θέση.

Σήμερα, οι διεθνείς επενδυτές
δείχνουν περισσότερο διατεθειμένοι
από το παρελθόν να εμπιστευθούν
τη χώρα μας μέσω της αγοράς ελ-
ληνικών ομολόγων. Κάτι το οποίο
σίγουρα αντανακλάται και στη σαφή
αποκλιμάκωση του ελληνικού κό-
στους δανεισμού. Το πρόβλημα,
όμως, με την εμπιστοσύνη των αγο-
ρών είναι ότι αυτή δεν είναι δεδομένη
και, βέβαια, οι διεθνείς επενδυτές
μπορούν, ανά πάσα στιγμή, να άρουν
την εμπιστοσύνη τους στα ελληνικά
ομόλογα. Από την άλλη πλευρά, η
εισροή άμεσων επενδύσεων από το
εξωτερικό αποτελεί μια μακροχρόνια
δέσμευση των διεθνών αγορών στην
ελληνική οικονομία, η οποία, σε αν-
τίθεση με την αγορά/πώληση ελλη-
νικών ομολόγων, δεν μπορεί, ανά
πάσα στιγμή, να αναιρεθεί. Αυτό
οδηγεί στο συμπέρασμα ότι για να
«εκτιναχθεί» το ελατήριο της ελλη-
νικής ανάπτυξης, πρέπει να επιτα-
χύνουμε τη βελτίωση της λειτουργίας
του ελληνικού κράτους έτσι ώστε
να πεισθούν οι διεθνείς επενδυτές
προκειμένου να εισρεύσουν, επιτέ-
λους, ξένες επενδύσεις.

Κάτι το οποίο γνωρίζει η κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη, η οποία θα πρέπει
να πολλαπλασιάσει τις προσπάθειές
της προκειμένου να μειωθεί, για πα-
ράδειγμα, το «βαρίδι» των κυβερνη-
τικών ρυθμίσεων και κανονισμών,
όπου τα τελευταία στοιχεία του World
Economic Forum μάς κατατάσσουν,
το 2019, στην 127η θέση σε σύνολο
141 χωρών...
* Ο κ. Κώστας Μήλας είναι καθηγητής
Χρηματοοικονομικών, University of Liver-
pool.

Φράγμα φυσαλίδων κατά πλαστικών ρύπων
Eνα νέο πρόγραμμα αφαίρεσης απορριμμάτων στα κανάλια της πόλης εφαρμόζεται στο Αμστερνταμ

Ενα πρωτότυπο «φράγμα φυσαλίδων»
θα απαλλάξει το Αμστερνταμ από τα
πλαστικά απορρίμματα των καναλιών,
αιχμαλωτίζοντας τα σκουπίδια που βρί-
σκονται κάτω από την επιφάνεια των
υδάτων. 

Το πρόγραμμα ξεκίνησε, σε μικρή
κλίμακα, τον Νοέμβριο, αλλά η μη κερ-
δοσκοπική οργάνωση που το έχει εκ-
πονήσει ευελπιστεί ότι θα το εφαρμόσει
και αλλού, εφόσον αποδειχθεί επιτυχές. 

«Στην πραγματικότητα, το “φράγμα
φυσαλίδων” είναι ένας σωλήνας με
οπές, που τοποθετείται στον πυθμένα
του ποταμού ή του καναλιού. Στη συ-
νέχεια, διοχετεύουμε σε αυτόν πεπιε-
σμένο αέρα και έτσι δημιουργείται μία
κουρτίνα από φυσαλίδες» εξηγεί ο
Φράνσις Ζόετ, επικεφαλής τεχνικός

του προγράμματος Great Bubble Bar-
rier.

Καθώς ο σωλήνας τοποθετείται δια-
γωνίως στον ποταμό, οι φυσαλίδες και
η φυσική ροή του νερού συνεργάζονται
ώστε να ωθήσουν προς την επιφάνεια
τα σκουπίδια και να τα διοχετεύσουν
σε έναν συλλέκτη που έχει τοποθετηθεί

στα πλάγια. Να σημειωθεί ότι οι φυσα-
λίδες δεν διαταράσσουν τη ναυσιπλοΐα
ούτε παρεμποδίζουν την κίνηση ψαριών
και πτηνών. 

Το Αμστερνταμ διαθέτει ήδη τέσ-
σερα σκάφη που συλλέγουν από τα
κανάλια περίπου 42.000 κιλά πλαστικά
τον χρόνο. Αυτά, όμως, μπορούν να
«ψαρέψουν» μόνο σκουπίδια που βρί-
σκονται στην επιφάνεια του νερού,
ενώ τα μικρότερα κομμάτια πλαστικού
χάνονται διά παντός. «Αυτό που δεν
συνειδητοποιεί ο κόσμος είναι ότι κάθε
κομμάτι πλαστικού που ρίχνεται στα
κανάλια, τελικά καταλήγει στη Βόρεια
Θάλασσα. Και αυτό ακριβώς είναι που
θέλουμε να αποφύγουμε», επισημαίνει
ο Ρόι Λέισνερ, της Waternet, της εται-
ρείας που χρηματοδοτεί, μαζί με τον

δήμο του Αμστερνταμ, το πρόγραμμα
του φράγματος. 

Μια άλλη ολλανδική μη κερδοσκο-
πική οργάνωση ξεκίνησε επίσης ένα
πρόγραμμα περισυλλογής απορριμμά-
των από την επιφάνεια των καναλιών
και των ποταμών, με τη βοήθεια υδα-
τοφραγμάτων. 

Ο Φράνσις Ζόετ τονίζει ότι τα δύο
προγράμματα είναι συμπληρωματικά,
επισημαίνοντας ότι «υποστηρίζουμε
οποιαδήποτε πρωτοβουλία αποσκοπεί
στο να μας απαλλάξει από αυτή την
πλαστική σούπα». 

Tα ποτάμια συμβάλλουν σημαντικά
στη ρύπανση των ωκεανών, καθώς με-
ταφέρουν σε αυτούς περίπου τέσσερα
εκατομμύρια τόνους πλαστικού.

REUTERS
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How can you turn trust 
into a source of 
competitive advantage? 

To φράγμα φυσαλίδων στοχεύει στον καθαρισμό των πλαστικών που
κρύβονται κάτω από την επιφάνεια. 

������

Το Αμστερνταμ διαθέτει
ήδη τέσσερα σκάφη που
συλλέγουν από τα κανά-
λια περίπου 42.000 κι-
λά πλαστικά τον χρόνο.
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Η
υπηρεσία BusinessCloud,

είναι διαθέσιμη σε όλους
τους πελάτες με σύνδεση
Business Internet και σας
παρέχει δωρεάν 20GB χώρο
στο Cloud της Cyta. Σας δί-

νει τη δυνατότητα δημιουργίας κοινού
χώρου για την επιχείρησή σας, για απο-
θήκευση και διαχείριση των αρχείων
σας (BusinessCloud Storage), καθώς
επίσης και για εφεδρική αποθήκευση
των δεδομένων σας (BusinessCloud
BackUp). 

BusinessCloud BackUp

H εφαρμογή BusinessCloud BackUp
της Cyta είναι η ιδανική λύση για την
ασφαλή αποθήκευση των αρχείων της
επιχείρησής σας, η οποία σας παρέχει
την επιλογή να καθορίσετε εσείς το
δικό σας πλάνο αυτόματης φύλαξης
αρχείων, με βάση τις δικές σας ανάγκες
και να τα ανακτήσετε ανά πασά στιγμή.
Ο δωρεάν χώρος που σας δόθηκε στο
Cloud της Cyta μπορεί να χρησιμοποι-
ηθεί για αποθήκευση αρχείων, εφεδρική

αποθήκευση αρχείων, καθώς και για
να δημιουργήσετε το δικό σας πλάνο
αυτόματης φύλαξης αρχείων, με βάση
τις δικές σας ανάγκες. Μπορείτε να
χρησιμοποιείτε την εφαρμογή από
οπουδήποτε και από οποιαδήποτε συ-
σκευή υπολογιστή (Windows and Ma-
cOS), smartphone ή tablet (Android
and iOS), αφού πρώτα γίνει η εγκατά-
σταση της εφαρμογής. Ο διαχειριστής
της εφαρμογής BusinessCloud BackUp
μπορεί να προσκαλέσει και άλλα άτομα
της επιχείρησης στην υπηρεσία, ούτως
ώστε να μπορούν να τη χρησιμοποιούν,
καθώς και να έχουν πρόσβαση στα
αποθηκευμένα αρχεία. Στην περίπτωση
που χρειάζεστε επιπρόσθετο χώρο,
μπορείτε να τον αγοράσετε με επιπρό-
σθετη μηνιαία συνδρομή, από τη σελίδα
διαχείρισης του BusinessCloud σας.

BusinessCloud Storage

H εφαρμογή BusinessCloud Storage
της Cyta, είναι η ιδανική λύση για την
ασφαλή αποθήκευση των αρχείων της
επιχείρησής σας, τα οποία μπορείτε να

ανακτήσετε ανά πασά στιγμή. Ο δωρεάν
χώρος που σας δόθηκε στο Cloud της
Cyta, μπορεί να χρησιμοποιηθεί για
αποθήκευση αρχείων και εφεδρική απο-
θήκευση αρχείων. Μπορείτε να χρησι-
μοποιείτε την εφαρμογή από οπουδή-
ποτε και από οποιαδήποτε συσκευή
υπολογιστή (Windows and MacOS),
smartphone ή tablet (Android and iOS),
αφού πρώτα γίνει η εγκατάσταση της
εφαρμογής.

Ο διαχειριστής της εφαρμογής Bu-
sinessCloud Storage μπορεί να προ-
σκαλέσει και άλλα άτομα της επιχείρη-
σης στην υπηρεσία, ούτως ώστε να
μπορούν να τη χρησιμοποιούν, καθώς
και να έχουν πρόσβαση στα αποθηκευ-
μένα αρχεία. Στην περίπτωση που χρει-
άζεστε επιπρόσθετο χώρο, μπορείτε
να τον αγοράσετε με μία επιπρόσθετη
μηνιαία συνδρομή, από τη σελίδα δια-
χείρισης του BusinessCloud σας.

Λειτουργίες

� Με το BusinessCloud της Cyta, τα
αρχεία της επιχείρησής σας αποθη-
κεύονται με ασφάλεια στον αποθη-
κευτικό χώρο της επιχείρησής σας,
στο Cloud της Cyta.

� Εσείς και τα άτομα της επιχείρησής
σας μπορείτε να έχετε πρόσβαση
στα αρχεία της επιχείρησής σας,
από όλες τις συσκευές, υπολογιστή
(Windows and MacOS), smartphone
ή tablet (Android and iOS) από οπου-
δήποτε και αν βρίσκεστε.

� Φυλάξτε τα δεδομένα σας από οποι-
αδήποτε συσκευή, υπολογιστή (Win-
dows and MacOS), smartphone ή
tablet (Android and iOS)

� Απλή και εύκολη εφεδρική φύλαξη
δεδομένων, από οπουδήποτε και
από οποιαδήποτε συσκευή υπολο-
γιστή (Windows and MacOS), smart-
phone ή tablet (Android and iOS).

� Επαναφέρετε τα δεδομένα σας, σε
οποιαδήποτε συσκευή, υπολογιστή
(Windows and MacOS), smartphone
ή tablet (Android and iOS).

� Διατηρήστε εκδόσεις για να έχετε
καλύτερο έλεγχο των δεδομένων
σας.

� Καθορίστε πλάνο για αυτόματη φύ-
λαξη των δεδομένων σας, με βάση
τις δικές σας ανάγκες και κρατήστε
τα ασφαλή.

� Προσθέστε χρήστες όσους χρήστες
επιθυμείτε

Αποθηκευτικός Χώρος

Εάν ο αποθηκευτικός σας χώρος δεν
είναι αρκετός, μπορείτε πάντα να αγο-
ράσετε περισσότερο χώρο για την επι-
χείρησή σας, από τον λογαριασμό δια-
χειριστή. Μπορείτε να αυξήσετε τον
χώρο της επιχείρησής σας, αγοράζοντας
πακέτα των 20GB, 50GB, 100GB, 250GB
με επιπρόσθετη μηνιαία συνδρομή. 

Το μέλλον ανήκει στην ψηφιακή αρχειοθέτηση
Τo ΒusinessCloud είναι η ιδανική λύση για την ασφαλή αποθήκευση των αρχείων της επιχείρησής σας

Μπορείτε να
χρησιμοποιείτε την

εφαρμογή από
οπουδήποτε και από

οποιαδήποτε συσκευή
υπολογιστή (Windows and

MacOS), smartphone ή
tablet (Android and iOS),

αφού πρώτα γίνει η
εγκατάσταση της

εφαρμογής.
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Ο
διευθύνων σύμβουλος της

ΕΥ Κύπρου κ. Σταύρος Παν-
τζαρής μιλάει στην «Κ» και
λέει ότι η κυπριακή οικονο-
μία βρίσκεται στον σωστό
δρόμο με την εγχώρια ζή-

τηση να παραμένει ισχυρή. Σχετικά
με το μείζον ζήτημα του Brexit ο κ.
Παντζαρής τονίζει ότι η αβεβαιότητα
γύρω από τις επιπτώσεις του Brexit θα
συνεχισθεί και μετά την 31η Ιανουα-
ρίου, καθώς οι διαπραγματεύσεις γύρω
από τη νέα εμπορική σχέση Ε.Ε. – Ηνω-
μένου Βασιλείου θα διαρκέσουν για
μήνες, αν όχι για χρόνια, «η χώρα μας
και ειδικότερα οι επιχειρήσεις στον
κλάδο του τουρισμού, πρέπει να προ-
ετοιμασθεί για τις αρνητικές επιπτώσεις
του Brexit». Η ΕΥ Κύπρου επιθυμεί,
λέει ο κ. Παντζαρής, να ταυτιστεί το
όνομα της ΕΥ με τη στήριξη προς τις
νεοφυείς επιχειρήσεις και την καινο-
τομία γενικότερα, «Στον τομέα της τε-
χνολογίας δημιουργούνται σήμερα πολ-
λές startups που μπορούν να δώσουν
ώθηση στην οικονομία μας». Επίσης,
οι τομείς που η ΕΥ θέλει να επικεντρω-
θεί, μεταξύ άλλων είναι ο χώρος των
επενδυτικών ταμείων (funds), τα ζη-
τήματα κυβερνοασφάλειας, και γενι-
κότερα ο ψηφιακός μετασχηματισμός
των επιχειρήσεων. 

–Πώς αποτιμάτε τις οικονομικές
εξελίξεις του 2019 για την Κύπρο; 
–Είμαστε σε σωστό δρόμο. Η οικο-

νομία συνεχίζει να αναπτύσσεται με
ρυθμούς που ξεπερνούν τον ευρωπαϊκό
μέσο όρο, αν και ο ρυθμός ανάπτυξης
φαίνεται να υποχωρεί από περίπου 4%
στο 3% το 2019. Αυτό, όμως, οφείλεται
κατά κύριο λόγο στην επιβράδυνση
της ευρωπαϊκής οικονομίας, ενώ η ζή-
τηση στην εγχώρια αγορά παραμένει
ισχυρή. Συνεχίζουμε να βλέπουμε μια
σημαντική αποκλιμάκωση της ανεργίας,
η οποία θα περιοριστεί στο 7% φέτος
με προοπτική περαιτέρω μείωσης στα
επόμενα χρόνια. Το 2019 θα κλείσει
για πρώτη φορά μετά από χρόνια με
σημαντικό πλεόνασμα του προϋπολο-
γισμού, ενώ το δημόσιο χρέος έπεσε
τον Σεπτέμβριο κάτω από το 100% του
ΑΕΠ, μετά την αποπληρωμή και του
υπολειπόμενου διμερούς δανείου από
τη Ρωσία, και αναμένεται να πλησιάσει
το 80% το 2021. 

–Τι μηνύματα στέλνει η Κύπρος
στο εξωτερικό ως επενδυτικός
προορισμός;
–Η Κύπρος σήμερα συγκεντρώνει

μια σειρά από σημαντικά πλεονεκτή-
ματα που την καθιστούν ελκυστικό
προορισμό για επενδύσεις. Έχουμε
ένα εξαιρετικά ευνοϊκό φορολογικό κα-
θεστώς, που είναι ένα από τα πρώτα
πράγματα που εξετάζει μια επιχείρηση
πριν προχωρήσει σε μια επένδυση. Σε
επίπεδο υπηρεσιών (νομικών, φορο-
λογικών, συμβουλευτικών κ.λπ.) η Κύ-
προς δεν έχει τίποτε να ζηλέψει από
τις πιο ανεπτυγμένες οικονομίες. Επί-
σης, διαθέτουμε ένα αξιόλογο και καλά
εκπαιδευμένο ανθρώπινο δυναμικό,
το οποίο είναι επίσης βασικό κριτήριο
σήμερα για την επιλογή τόπου εγκα-
τάστασης για μια επιχείρηση, σημαν-
τικότερο μάλιστα από το μισθολογικό
κόστος. Ωστόσο, πρέπει να συνεχίσουμε
να επενδύουμε σε αυτό το ανταγωνι-
στικό μας πλεονέκτημα, καθώς ο διε-
θνής ανταγωνισμός σε αυτόν τον τομέα
είναι αδυσώπητος. Σε αυτήν την ερώ-
τησή σας θα μπορώ να σας απαντήσω
πιο εμπεριστατωμένα σε λίγους μήνες,
καθώς σχεδιάζουμε μια μεγάλη έρευνα
για την Κύπρο, στο πλαίσιο της ετήσιας
πανευρωπαϊκής έρευνας της ΕΥ, At-
tractiveness Survey, μέσω της οποίας
θα καταγράψουμε αναλυτικά τις επι-
δόσεις της Κύπρου, αλλά, κυρίως, τις

διαθέσεις και αντιλήψεις της επενδυ-
τικής κοινότητας ως προς την ελκυ-
στικότητα της χώρας ως επενδυτικού
προορισμού. 

–Υπάρχουν μεταρρυθμίσεις οι
οποίες θα δώσουν ώθηση στην
οικονομική δραστηριότητα; Αν
ναι ποιες είναι αυτές; 
–Η ολοκλήρωση των αλλαγών στον

τραπεζικό τομέα και η περαιτέρω μεί-
ωση των μη εξυπηρετούμενων ανοιγ-
μάτων αποτελεί βασική προτεραιότητα.
Παράλληλα, όμως, θα πρέπει να συνε-
χιστεί η προσπάθεια για τον εκσυγ-
χρονισμό των βασικών λειτουργιών
του κράτους, όπως για παράδειγμα η
μεταρρύθμιση της δημόσιας υπηρεσίας
και η πάταξη της γραφειοκρατίας, καθώς
και η μεταρρύθμιση στον τρόπο απο-
νομής της Δικαιοσύνης. Επίσης, θα
πρέπει να επισπευθεί η προσπάθεια
που ξεκίνησε η κυβέρνηση για τον ψη-
φιακό μετασχηματισμό του κράτους. 

–Αισιοδοξείτε για το μέλλον των
επαγγελματικών υπηρεσιών της
Κύπρου; 
–Ναι, βλέπουμε πολύ θετικές προ-

οπτικές. Σήμερα σε ολόκληρο τον κόσμο
η κοινωνία, αλλά και οι επενδυτές απαι-
τούν από τις επιχειρήσεις όλο και με-
γαλύτερη διαφάνεια, ενώ παράλληλα
το ρυθμιστικό και κανονιστικό πλαίσιο
γίνεται διαρκώς αυστηρότερο. Ειδικό-
τερα οι κυπριακές επιχειρήσεις, αλλά
και οι τράπεζες, πρέπει σήμερα να ενι-
σχύσουν την εμπιστοσύνη της διεθνούς
επενδυτικής κοινότητας, εξασφαλίζον-
τας μεγαλύτερη διαφάνεια, συμμόρ-
φωση και αναλυτικότερη πληροφόρηση.
Συνεπώς δημιουργούνται θετικές προ-
οπτικές για τις επαγγελματικές υπη-
ρεσίες. Από την άλλη πλευρά, ο μετα-
σχηματισμός της οικονομίας που βρί-
σκεται σε εξέλιξη διεθνώς, με καταλύτη
την ψηφιακή επανάσταση δημιουργεί
νέες προκλήσεις που καλούνται να αν-
τιμετωπίσουν οι επιχειρήσεις. Η δουλειά
των εταιρειών επαγγελματικών υπη-

ρεσιών, όπως η ΕΥ, είναι να βοηθήσουμε
τις επιχειρήσεις να αξιοποιήσουν τις
ευκαιρίες που δημιουργούνται, να επα-
νασχεδιάσουν το επιχειρηματικό τους
μοντέλο, να ενσωματώσουν αποτελε-
σματικά την ψηφιακή τεχνολογία, να
αντιμετωπίσουν αναδυόμενες απειλές,
όπως τα ζητήματα της κυβερνοασφά-
λειας και να ανταποκριθούν στις διαρ-
κώς μεταβαλλόμενες προσδοκίες του
καταναλωτικού κοινού. Καταλαβαίνετε
ότι και σε αυτόν τον τομέα οι προοπτι-
κές που διανοίγονται είναι εξαιρετικά
θετικές. 

–Σας φοβίζουν οι εξελίξεις στη
διεθνή οικονομία; Μπορεί να επη-
ρεαστεί η κυπριακή οικονομία; 
–Πιστεύω ότι όλους πρέπει να μας

προβληματίζει το διεθνές οικονομικό
περιβάλλον καθώς αναπτύσσονται τά-
σεις και διεργασίες που μπορούν να
δυναμιτίσουν την ανάπτυξη και την
ευημερία μας. Είναι σήμερα σαφές ότι
τα οφέλη της παγκοσμιοποίησης, τα
οποία είναι υπαρκτά και μη αμφισβη-
τήσιμα, δεν έχουν κατανεμηθεί ανα-
λογικά σε όλο το φάσμα της κοινωνίας,
ιδιαίτερα στις ανεπτυγμένες οικονομίες.
Ως αποτέλεσμα, ενισχύονται σε όλο
τον κόσμο οι υποστηρικτές του προ-
στατευτισμού που υπόσχονται να αν-
τιστρέψουν αυτή την κατάσταση, υψώ-
νοντας δασμούς, οι οποίοι απειλούν
να προκαλέσουν εμπορικούς πολέμους.
Αυτό έχει οδηγήσει σε στασιμότητα
το διεθνές εμπόριο και βλέπουμε ήδη
τις επιπτώσεις στην παγκόσμια ανά-
πτυξη. Την ίδια ώρα, η αποτελεσματι-
κότητα της νομισματικής πολιτικής
των κεντρικών τραπεζών έχει φθάσει
τα όριά της, ιδιαίτερα στην Ευρώπη,
και είναι πια σαφές ότι χρειαζόμαστε
παράλληλα μια πιο επεκτατική δημο-
σιονομική πολιτική και ενίσχυση των
δημοσίων επενδύσεων. Όμως αρκετές
ευρωπαϊκές κυβερνήσεις, μεταξύ των
οποίων και η γερμανική, δεν φαίνεται
να συμμερίζονται αυτήν την άποψη,
με αποτέλεσμα οι ρυθμοί ανάπτυξης

στην Ευρώπη να μειώνονται συνεχώς. 

–Για το Brexit τι εικόνα έχετε;
–Η αβεβαιότητα γύρω από τις επι-

πτώσεις του Brexit θα συνεχισθεί και
μετά την 31η Ιανουαρίου, καθώς οι δια-
πραγματεύσεις γύρω από τη νέα εμ-
πορική σχέση Ε.Ε. – Ηνωμένου Βασι-
λείου θα διαρκέσουν για μήνες, αν όχι
για χρόνια. Είναι βέβαιο πάντως ότι η
χώρα μας και ειδικότερα οι επιχειρήσεις
στον κλάδο του τουρισμού, πρέπει να
προετοιμασθεί για τις αρνητικές επι-
πτώσεις του Brexit. Προσθέστε στα
παραπάνω και τις γεωπολιτικές εξελίξεις
στην περιοχή μας και καταλαβαίνετε
ότι είναι εύλογο να είμαστε προβλη-
ματισμένοι.

Να συνεχίσουμε ανοδικά

–Ποια είναι τα πλάνα σας για το
2020;
–Συνεχίζοντας την ανοδική της πο-

ρεία, κατά το οικονομικό έτος 2019, η
ΕΥ κατέγραψε υψηλούς ρυθμούς ανά-
πτυξης. Αυτό το επίτευγμα θέλουμε να
το επαναλάβουμε και το 2020, συνεχί-
ζοντας να εξασφαλίζουμε για τους πε-
λάτες μας το επίπεδο των υπηρεσιών
που έχουν μάθει να περιμένουν από
την ΕΥ. Φιλοδοξία μας είναι να ανα-
γνωρίζεται πάντα η ΕΥ ως η κορυφαία
συμβουλευτική εταιρεία στην Κύπρο
ως προς την ποιότητα των υπηρεσιών
της. Για να πετύχουμε αυτούς τους φι-
λόδοξους στόχους, πρέπει να συνεχί-
σουμε να προσελκύουμε αξιόλογους
νέους επαγγελματίες με ένα μεγάλο
εύρος γνώσεων και δεξιοτήτων, και να
τους βοηθούμε με κάθε τρόπο να εξε-
λιχθούν και να αναπτυχθούν. Ως προς
τις υπηρεσίες μας, πέραν των ελεγκτι-
κών και φορολογικών υπηρεσιών, στις
οποίες θα συνεχίσουμε να δίνουμε βά-
ρος, ο στόχος μας είναι να εστιάσουμε
περισσότερο και στις συμβουλευτικές
υπηρεσίες και ειδικότερα στις χρημα-
τοοικονομικές συμβουλευτικές υπη-
ρεσίες.

–Σε ποιους άλλους τομείς θα θέ-
λατε να δώσετε περισσότερο βά-
ρος;
–Οι τομείς όπου θέλουμε να επικεν-

τρωθούμε, με δεδομένη τη σημαντική
ζήτηση που δημιουργείται, είναι ο χώ-
ρος των επενδυτικών ταμείων (funds),
τα ζητήματα κυβερνοασφάλειας, και
γενικότερα ο ψηφιακός μετασχηματι-
σμός των επιχειρήσεων. Η αξιοποίηση
της τεχνητής νοημοσύνης είναι σήμερα
το μεγάλο στοίχημα για τις επιχειρήσεις,
ανεξαρτήτως του τομέα που δραστη-
ριοποιούνται, αλλά και για τη χώρα
μας συνολικά. Στον τομέα της τεχνο-
λογίας δημιουργούνται σήμερα πολλές
startups που μπορούν να δώσουν ώθη-
ση στην οικονομία μας. Έχουμε πολλά
να προσφέρουμε στις εταιρείες αυτές
και θέλουμε να ταυτισθεί το όνομα της
ΕΥ με τη στήριξη προς τις νεοφυείς
επιχειρήσεις και την καινοτομία γενι-
κότερα. Τέλος, το 2020 θα συνεχίσουμε
να αναπτύσσουμε μια σειρά από δρά-
σεις εταιρικής υπευθυνότητας, πιστοί
στη δέσμευσή μας να βοηθάμε στην
οικοδόμηση ενός καλύτερου κόσμου. 

Χρειάζεται συναίνεση

–Η πολιτική συναίνεση και η στα-
θερότητα συμβάλλουν στην οι-
κονομική αποτελεσματικότητα
ενός κράτους, όπως η Κύπρος; 
–Νομίζω η εμπειρία των τελευταίων

ετών, τόσο στην Κύπρο όσο και σε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες, ιδιαίτερα
όσες πέρασαν από προγράμματα δη-
μοσιονομικής προσαρμογής, δείχνει
πόσο απαραίτητη είναι η εθνική ομο-
ψυχία, όταν χρειάζεται να πάρεις επώ-
δυνες αποφάσεις. Οι χώρες όπου επι-
τεύχθηκε συναίνεση προχώρησαν πολύ
πιο γρήγορα τις απαραίτητες μεταρ-
ρυθμίσεις και επανήλθαν στην κανο-
νικότητα πολύ νωρίτερα. Αυτό αποτελεί
ένα μάθημα που καλό είναι να το θυ-
μόμαστε όλοι. Πέραν αυτής της γενικής
παρατήρησης, δεν θα ήθελα να επε-
κταθώ σε μια ερώτηση πολιτικού μάλ-
λον περιεχομένου. 

Contact info
Λευκωσία: Jean Nouvel Tower
Λεωφ. Στασίνου 6
1060 Λευκωσία, Κύπρος
Τ.Θ. 21656, 1511 Λευκωσία, Κύπρος
Τηλ.: +357 22 209 999
Φαξ: +357 22 209 996/7/8

Λεμεσός: Ernst & Young House
Λεωφ. Σπύρου Κυπριανού 27-29,
Μέσα Γειτονιά, 4003 Λεμεσός, Κύπρος
Τ.Θ. 50123, 3601 Λεμεσός, Κύπρος
Τηλ: +357 25 209 999
Φαξ: +357 25 209 996/7/8
ey.com/cy

Μας ενδιαφέρουν τα Funds
και οι startups
Βασικές προτεραιότητες οι αλλαγές στις τράπεζες και η μείωση
των μη εξυπηρετούμενων δανείων, λέει ο Στ. Παντζαρής της ΕΥ 

Οι κυπριακές επιχειρήσεις,
αλλά και οι τράπεζες,

πρέπει σήμερα να
ενισχύσουν την

εμπιστοσύνη της διεθνούς
επενδυτικής κοινότητας,

εξασφαλίζοντας
μεγαλύτερη διαφάνεια,

συμμόρφωση και
αναλυτικότερη
πληροφόρηση.

Ο διευθύνων σύμβουλος της ΕΥ Κύπρου κ. Σταύρος Παντζαρής σημειώνει ότι πρέπει να συ-
νεχίσουμε να επενδύουμε στο ανταγωνιστικό μας πλεονέκτημα, του επενδυτικού προορι-
σμού, καθώς ο διεθνής ανταγωνισμός σε αυτόν τον τομέα είναι αδυσώπητος.
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Should digital 
transformation be 
on your agenda, 
or running it?

ey.com  #BetterQuestions

Driven by humans, powered 
by technology, business 
transformation for a 
better working world.
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Τ
ο 2019 ήταν μία χρονιά γεμάτη

από προκλήσεις και αλλαγές
για την Ελληνική Τράπεζα. Οι
τεχνολογικές αναβαθμίσεις,
σε όλο το φάσμα των τραπε-
ζικών εργασιών, αλλάζουν όσο

ποτέ άλλοτε τον τρόπο με τον οποίο το
κοινό πραγματοποιεί τις καθημερινές
του συναλλαγές. Σε λίγα χρόνια οι πελάτες
θα αποκτήσουν πλήρη έλεγχο στα οι-
κονομικά τους, πραγματοποιώντας συ-
ναλλαγές διαδικτυακά με ασφάλεια και
ταχύτητα. Με όχημα την τεχνολογία και
στο πλαίσιο του στρατηγικού της πλάνου,
η Ελληνική Τράπεζα προσφέρει εξατο-
μικευμένες λύσεις, ταχύτητα, εξοικονό-
μηση και φυσικά ασφάλεια σε κάθε στά-
διο της εμπειρίας του πελάτη. Με αυξα-
νόμενο αριθμό καναλιών επικοινωνίας
και αλληλεπιδράσεων αυτοεξυπηρέτησης
(self service) πρωταρχικός στόχος είναι
η επίτευξη μιας απρόσκοπτης και ομοι-
όμορφης εμπειρίας για τον πελάτη. 

Ο έλεγχος στα χέρια του πελάτη 

Στην εποχή του ψηφιακού μετασχη-
ματισμού το λειτουργικό μοντέλο των
τραπεζών αλλάζει διαρκώς. Επαναπροσ-
διορίζεται και αναβαθμίζεται. Οι εταιρείες
Fintech δίνουν επιπλέον επιλογές παγ-
κοσμίως, αλλάζοντας το τραπεζικό σκη-
νικό και οι τράπεζες δεν θα μπορούσαν
να παραμείνουν στάσιμες ή αμέτοχες
στις εξελίξεις. Πραγματοποιώντας και οι
ίδιες ταυτόχρονη στροφή στην τεχνο-
λογία, διατηρούν σταθερό προβάδισμα
χάρη στην ασφάλεια που τις χαρακτηρίζει.
Η Ελληνική Τράπεζα προάγει την ψη-
φιακή της μεταρρύθμιση, αξιοποιώντας
αναδυόμενες τεχνολογίες σε όλα τα ση-
μεία επαφής με τον πελάτη. Πρωταρχικός
στόχος είναι η επίτευξη μιας απρόσκοπτης
και ομοιόμορφης εμπειρίας για τον πε-
λάτη, ανεξαρτήτως καναλιού επικοινω-
νίας. Θέλουμε οι πελάτες να έχουν τον
έλεγχο των οικονομικών τους στις κα-
θημερινές τους ενέργειες, πραγματοποι-
ώντας τις συναλλαγές τους διαδικτυακά
με ασφάλεια και ταχύτητα. 

Συνεχής αναβάθμιση

στα ψηφιακά κανάλια 

Μία από τις τελευταίες ενέργειες
ψηφιακής μεταρρύθμισης της Ελληνικής
Τράπεζας αφορά την ενίσχυση της λει-
τουργικότητας των υφιστάμενων ψη-
φιακών καναλιών της Τράπεζας (μέσω
κινητού και διαδικτυακά). Με την πρό-
σφατη ενημέρωση των εφαρμογών αυ-
τών, προστέθηκαν νέα χαρακτηριστικά
για βελτιστοποίηση και ευκολία στη
χρήση τους.

Συγκεκριμένα, στην αναβαθμισμένη
εφαρμογή κινητού οι χρήστες μπορούν
μεταξύ άλλων:

• Να δουν το PIN της κάρτας τους
σε περίπτωση που το έχουν ξεχάσει. 

• Να χρησιμοποιήσουν το κινητό
τους τηλέφωνο για την εξουσιοδότηση
των συναλλαγών.

• Να ρυθμίσουν ειδοποιήσεις λογα-
ριασμού, πληρωμών και ασφαλείας.

• Να δουν λεπτομερείς χρεώσεις για
κάθε συναλλαγή προτού την υποβάλ-
λουν, έτσι ώστε να γνωρίζουν πάντοτε
ακριβώς πόσα θα πληρώσουν.

• Να στείλουν χρήματα σε άλλη τρά-
πεζα στην Κύπρο ή στο εξωτερικό, κα-
θώς και να πληρώσουν λογαριασμούς
κοινής ωφελείας.

Νέα πνοή στα καταστήματα 

Γίνονται βήματα προς τον εξορθο-
λογισμό και τη βελτίωση της απόδοσης
των καταστημάτων, επαναπροσδιορί-
ζοντας τον ρόλο και τον τύπο τους, στο-
χεύοντας στην ώθηση των πελατών
προς τα ψηφιακά κανάλια. Στόχος είναι
η προώθηση ενός συστήματος αυτοε-
ξυπηρέτησης (self service), με ταχεία
και αποτελεσματική εξυπηρέτηση, ώστε
οι πελάτες να γλιτώνουν χρόνο, κόπο
αλλά και χρήμα. 

ΑΤΜ νέας γενιάς

Έχουν εγκατασταθεί 178 αναβαθ-
μισμένες ΑΤΜ νέας γενιάς, διευρύνοντας
τις παρεχόμενες υπηρεσίες τους πέρα
από τις αναλήψεις μετρητών. Οι νέες
ΑΤΜ επαναπροσδιορίζουν την έννοια
του Self-Service, αφού συνδυάζουν τις
τεχνολογικές εξελίξεις με την ανθρω-
ποκεντρική εμπειρία. Προσφέρουν πλή-
ρη γκάμα υπηρεσιών για την πραγμα-
τοποίηση επιπλέον συναλλαγών, πέραν
της απλής ανάληψης και κατάθεσης
χρημάτων, ενώ μέσω των καινοτόμων
χαρακτηριστικών τους, διευκολύνουν
την πρόσβαση για τους πελάτες. 

Η Ελληνική Τράπεζα επενδύοντας
στο μέλλον δίνει στους πελάτες της τη
δυνατότητα για μια «πολυκαναλική»
(omni-channel) εμπειρία.

Τα χαρακτηριστικά τους, μεταξύ άλ-
λων, περιλαμβάνουν:

• «Έξυπνες» οθόνες αφής.
• Δυνατότητα πολλαπλής εισαγω-

γής/κατάθεσης επιταγών. 
• Κατάθεση μετρητών με άμεση πί-

στωση των συνδεδεμένων λογαριασμών
ή της πιστωτικής κάρτας.

• Καθορισμός αγαπημένης συναλ-
λαγής για γρήγορη ανάληψη μετρη-
τών.

Αναβαθμισμένο Κέντρο

Επικοινωνίας Πελατών

Με στόχο την «απρόσκοπτη εμπειρία
πελάτη» το Κέντρο Επικοινωνίας Πε-
λατών αναβαθμίζεται συνεχώς, ώστε
να μπορεί να εξυπηρετήσει σε πολλαπλά
επίπεδα τους πελάτες. Στόχος είναι η
διαρκής βελτίωση, εδραιώνοντας συ-
νοχή στην εμπειρία του πελάτη, ασχέ-
τως του σημείου επαφής με την τρά-
πεζα. 

Καινοτόμα πλατφόρμα με API’s

Οι κυπριακές τράπεζες δεν μπορούν
παρά να παρακολουθούν στενά τις τάσεις
της αγοράς σε διεθνές επίπεδο. Παράλ-
ληλα, συνεργάζονται με Fintech στο
εξωτερικό για διάφορες ενέργειες που
αφορούν την καλύτερη εξυπηρέτηση
του κοινού. Πρωτοπορώντας, η Ελληνική
Τράπεζα προχώρησε στην εφαρμογή
μιας νέας πλατφόρμας με επιπλέον APΙs
για την απευθείας επεξεργασία πληρω-
μών μεταξύ τράπεζας και τρίτων. Η νέα
πλατφόρμα είναι προσανατολισμένη
στην ασφαλή εξυπηρέτηση εταιρικών
πελατών, μέσω συνδεσιμότητας με το
εκάστοτε ERP (Enterprise Resource
Planning) του πελάτη. Η Ελληνική Τρά-
πεζα με τη δημιουργία της καινοτόμας
πλατφόρμας πέτυχε την προσέλκυση
περισσότερων εταιρειών από διάφορους
κλάδους όπως τηλεπικοινωνίες, ψυχα-
γωγία και ναυτιλία. 

Πολλαπλές επιλογές

για όλες τις ανάγκες 

Στο μέλλον οι συνήθειες των πελατών
και ο τρόπος που συναλλάσσονται με
τις τράπεζες αναμένεται ότι θα αλλάξει
δραστικά, πραγματοποιώντας ριζική
στροφή προς την τεχνολογία. Προς το
παρόν όμως οι πελάτες εξακολουθούν
να είναι μοιρασμένοι στα δύο. Από τη
μία έχουμε τους υπέρμαχους της τε-
χνολογίας, οι οποίοι προτιμούν να κά-
νουν τις συναλλαγές τους μέσω ψηφια-
κών καναλιών. Στην ουσία επιδιώκουν
ελάχιστη επαφή με τα καταστήματα.
Αυτή γίνεται μόνο στις περιπτώσεις
που αφορούν σημαντικές τραπεζικές
συναλλαγές ή αν χρειάζονται κάποιες
εξειδικευμένες συμβουλές, για παρά-

δειγμα αν χρειάζονται ένα στεγαστικό
δάνειο. Στόχος τους φυσικά είναι να
εξοικονομήσουν πολύτιμο χρόνο. 

Οι πελάτες αυτοί αξιοποιούν τα ψη-
φιακά κανάλια της Ελληνικής Τράπεζας
και επωφελούνται από επιλογές όπως
για παράδειγμα τη δωρεάν μεταφορά
χρημάτων έως €1.000 σε τράπεζες της
Κύπρου και της Ευρώπης (SEPA). Έτσι,
διεκπεραιώνουν γρήγορα και χωρίς πρό-
σθετες χρεώσεις τις αναγκαίες συναλ-
λαγές τους μέσω του Web Banking και
του Mobile App της Ελληνικής Τράπεζας.
Από την άλλη, υπάρχει και μια μερίδα
πληθυσμού που εξακολουθεί να επιλέγει
την προσωπική επαφή για κάθε συναλ-
λαγή του, νιώθοντας ίσως περισσότερη
ασφάλεια, όταν εξυπηρετείται στα κα-
ταστήματα. Το γεγονός είναι ότι οι συ-
ναλλαγές που εκτελούνται στα κατα-
στήματα μειώνονται διαρκώς, ενώ οι
χρήστες των ψηφιακών καναλιών αυ-
ξάνονται, το ίδιο και οι υπηρεσίες που
τους προσφέρουμε. Στόχος μας είναι
να τους δώσουμε πολλαπλές επιλογές
για τη δική τους καλύτερη εξυπηρέτηση. 

Τεχνολογία με ασφάλεια 

Το τραπεζικό σκηνικό αλλάξει παγ-
κοσμίως και οι εταιρείες Fintech δίνουν
επιπλέον επιλογές στο κοινό. Οι τράπεζες
δεν θα μπορούσαν να μείνουν στάσιμες
ή αμέτοχες σε αυτή την εξέλιξη. Πραγ-
ματοποιώντας ταυτόχρονη στροφή
προς την τεχνολογία, η λέξη που κάνει
τις τράπεζες να υπερτερούν είναι οπωσ-
δήποτε αυτή της «ασφάλειας». 

Ειδικότερα, η Ελληνική Τράπεζα
έχοντας ένα μεγάλο δίκτυο καταστη-
μάτων και ΑΤΜ υπερτερεί στην καλύ-
τερη και αμεσότερη εξυπηρέτηση του
κοινού από πολλά και διαφορετικά κα-
νάλια επικοινωνίας. Τα καταστήματα,
οι ΑΤΜ, η ιστοσελίδα, η εφαρμογή κι-
νητού, καθώς επίσης και η εξυπηρέτηση
πελατών από το Κέντρο Επικοινωνίας
Πελατών είναι κεντρικά σημεία επαφής
με τους πελάτες μας. Έτσι, η τράπεζα
μπορεί να παρέχει μια απρόσκοπτη,
ανεξαρτήτως καναλιού, ομοιόμορφη
εμπειρία στον πελάτη, καλύπτοντας
ένα ευρύ φάσμα εξυπηρέτησης αναλό-
γως των αναγκών και των προσωπικών
προτιμήσεων του κάθε πελάτη.

Αυτοεξυπηρέτηση

και εξειδικευμένες λύσεις 

Στο πλαίσιο του στρατηγικού μας
πλάνου, η Ελληνική Τράπεζα εξελίσσεται
και προσαρμόζεται στις ανάγκες των
πελατών της, υιοθετώντας τεχνολογικές
αναβαθμίσεις σε όλο το φάσμα των ερ-
γασιών της. Αυτή η πρακτική αφορά
τόσο τις τραπεζικές εργασίες όσο και
τις επενδυτικές δραστηριότητες που
προσφέρουμε ώστε να δώσουμε στους
πελάτες μας άμεση πρόσβαση, ευελιξία,
ασφάλεια, αλλά και τη δυνατότητα να
μειώσουν το κόστος διαχείρισης. Πρω-
ταρχικός στόχος είναι η επίτευξη μιας
απρόσκοπτης και ομοιόμορφης εμπει-
ρίας για τον πελάτη, ανεξαρτήτως κα-
ναλιού επικοινωνίας. Θέλουμε οι πελάτες
μας να έχουν τον έλεγχο των οικονο-
μικών τους στις καθημερινές τους ενέρ-
γειες, πραγματοποιώντας τις συναλλαγές
τους διαδικτυακά με ασφάλεια και τα-
χύτητα. Εργαζόμαστε για την ομαλή
μετάβαση από το παραδοσιακό τραπε-
ζικό μοντέλο στο μοντέλο του μέλλοντος,
εκπαιδεύοντας τους πελάτες μας στη
νέα εποχή. Με τον αυξανόμενο αριθμό
καναλιών επικοινωνίας και αλληλεπι-
δράσεων αυτοεξυπηρέτησης (self ser-
vice), οι πελάτες επιζητούν ολοένα και
περισσότερο την εξατομίκευση σε κάθε
στάδιο της εμπειρίας τους μαζί μας.
Στόχος μας είναι να φέρουμε την εξέλιξη
στον τομέα της εξυπηρέτησης και της
αυτοεξυπηρέτησης προσφέροντας υπερ-
προσωποποιημένες και εξειδικευμένες
λύσεις, προσαρμοσμένες στις ανάγκες
του κάθε πελάτη ξεχωριστά.

Οι εταιρείες Fintech αλλάζουν τα πάντα 
Η ψηφιακή αναβάθμιση προσφέρει λύσεις, ταχύτητα, εξοικονόμηση και φυσικά ασφάλεια σε κάθε στάδιο της εμπειρίας του πελάτη

Με αυξανόμενο αριθμό
καναλιών επικοινωνίας και

αλληλεπιδράσεων
αυτοεξυπηρέτησης (self

service) πρωταρχικός
στόχος είναι η επίτευξη
μιας απρόσκοπτης και

ομοιόμορφης εμπειρίας για
τον πελάτη. 

Στόχος είναι η προώθηση ενός συστήματος αυτοεξυπηρέτησης (self service), με ταχεία και αποτελεσματική εξυπηρέτηση, ώστε οι πελάτες
να γλιτώνουν χρόνο, κόπο αλλά και χρήμα.
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Ο
κ. Χριστόφορος Στυλιανίδης,

επικεφαλής του Τμήματος
Εταιρικού Δανεισμού (Κύ-
προς) της RCB σημειώνει
στην «Κ» ότι το στοίχημα
που πρέπει να κερδηθεί εί-

ναι η κερδοφορία, ώστε οι τράπεζες
να μπορούν να στηρίζουν την οικονομία
σε βάθος χρόνου. Σχετικά με τις δα-
νειοδοτήσεις κυπριακών επιχειρήσεων,
ο κ. Στυλιανίδης ανέφερε ότι ο δανει-
σμός από την RCB αυξάνεται με αξιο-
σημείωτους ρυθμούς, χωρίς όμως η
Τράπεζα να αναλαμβάνει αυξημένους
κινδύνους, αφού τα κριτήρια δανεισμού
της παραμένουν αυστηρά. Η RCB στη-
ρίζει καινοτόμες επιχειρήσεις μέσα
από την επιτυχημένη συνεργασία που
έχει με το Ευρωπαϊκό Ταμείο Επενδύ-
σεων (EIF), που είναι θυγατρική της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Αναπτύξεως
(ΕΤΕπ, EIB), για προώθηση της καινο-
τομίας στην Κύπρο, όπως λέει ο κ. Στυ-
λιανίδης.

–Θα μπορέσουν οι τράπεζες να
συνεχίσουν να διαδραματίζουν
τον ρόλο τους στη χρηματοδό-
τηση της οικονομίας και στη γε-
νικότερη ανάκαμψη; 
–Η περίοδος που διανύσαμε, όσον

αφορά το επιχειρείν του τραπεζικού το-
μέα μετά την κρίση, χαρακτηρίστηκε
από ριζικές αλλαγές και σημαντικές βελ-
τιώσεις στον τρόπο λειτουργίας αλλά
και της γενικότερης φιλοσοφίας. Όμως,
βιώνουμε περίοδο υποτονικής λειτουρ-
γικής κερδοφορίας και παρατεταμένη
περίοδο χαμηλών επιτοκίων που ανα-
μένεται να συνεχιστεί. Το στοίχημα που
πρέπει να κερδηθεί τώρα είναι η κερ-
δοφορία. Αυτό, για να μπορέσουν οι
τράπεζες να συνεχίσουν να στηρίζουν
την οικονομία σε βάθος χρόνου.

–Ποιος ο ρόλος της RCB στο νέο
περιβάλλον; Πώς διαφοροποιεί-
στε; 
–Η δική μας απάντηση όσον αφορά

το υφιστάμενο περιβάλλον της αγοράς
βρίσκεται στο μοντέλο λειτουργίας που
εφαρμόζουμε. Επικεντρωνόμαστε στην
εταιρική τραπεζική και συμπληρώνουμε
την γκάμα των υπηρεσιών με ολοκλη-
ρωμένες υπηρεσίες χρηματοδότησης
εμπορίου, αποδοχής/ εκκαθάρισης καρ-
τών και ηλεκτρονικής τραπεζικής. Κτί-
ζουμε στις σχέσεις εμπιστοσύνης που
αναπτύσσονται με τους πελάτες και
στις σωστές δανειοδοτήσεις. Η RCB εί-
ναι ήδη από τις πρώτες επιλογές των
επιχειρήσεων –ειδικά των μεγάλων
επιχειρήσεων και των επιχειρήσεων
μεσαίας κεφαλαιοποίησης– για τραπε-
ζική συνεργασία, ενώ το χαρτοφυλάκιο
χορηγήσεων της τράπεζας απαρτίζεται
από τους καλύτερους πελάτες στον
κάθε τομέα στον οποίο δραστηριοποι-
ούμαστε. Τα τελευταία δύο χρόνια δι-
εισδύουμε περισσότερο και στις μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις. Ο δανεισμός
από την RCB στις κυπριακές επιχειρή-
σεις αυξάνεται με αξιοσημείωτους ρυθ-
μούς χωρίς, όμως, να αναλαμβάνουμε
αυξημένους κινδύνους, αφού τα κρι-
τήρια δανεισμού μας παραμένουν αυ-
στηρά.

–Έχουν περάσει ανεπιστρεπτί οι
εποχές του άκρατου δανεισμού;
Αν ναι, σε ποιους δανείζουν πλέον
οι τράπεζες;
–Ο δανεισμός είναι ένα πολύ σοβαρό

θέμα, ο σημαντικότερος παράγοντας
για την κερδοφορία μιας τράπεζας. Σί-

γουρα έχουν περάσει οι εποχές του
άκρατου δανεισμού, όμως την ίδια ώρα
δεν έχει εκλείψει η ούτε η ανάγκη ούτε
και οι καλές ευκαιρίες. Είναι σημαντικό,
κατά τη γνώμη μου, οι τράπεζες να
ακολουθούν πάντοτε σωστές πρακτικές
αξιολόγησης δανείων και να μην πα-
ρασύρονται από τυχόν ανάγκη να διο-
χετεύσουν τη ρευστότητα τους για να
αυξήσουν τα εισοδήματά τους. Επίσης,
η τιμολόγηση πρέπει να αντανακλά
τον πιστωτικό κίνδυνο της κάθε δα-
νειοδότησης για να είναι δίκαιη και
σωστή. Πιστεύω πως τώρα είμαστε
όλοι σοφότεροι. Παρόλο που στην RCB
δεν αντιμετωπίζουμε θέμα μη εξυπη-
ρετούμενων χορηγήσεων τα κριτήρια
δανεισμού παραμένουν πολύ αυστηρά.
Οι ευκαιρίες καλού δανεισμού, αν θέ-
λουμε να είμαστε ρεαλιστές, είναι συγ-
κεκριμένες και αφορούν τους τομείς
της οικονομίας όπου η ζήτηση έρχεται
κυρίως από το εξωτερικό, όπως ο του-
ρισμός και οι βιομηχανίες που εξάγουν
το προϊόν τους, αλλά και οι τομείς,
όπως το λιανικό εμπόριο, η σίτιση, η
εκπαίδευση και η υγεία που ικανοποιούν
βασικές, σταθερές, ανάγκες του πλη-
θυσμού. 

–Εσείς τι κάνετε προκειμένου να
διασφαλίσετε την ποιότητα του
δανειακού σας χαρτοφυλακίου;
–Για να διασφαλιστεί η ποιότητα

του δανειακού μας χαρτοφυλακίου γί-
νονται ενέργειες τόσο κατά την αρχική
αξιολόγηση που προηγείται της παρα-
χώρησης όσο και κατά τη διάρκεια ζωής
των δανείων. Γίνεται ενδελεχής ανάλυση
του τομέα στον οποίο δραστηριοποιείται
ή σκοπεύει να δραστηριοποιηθεί ο πε-
λάτης, αξιολόγηση της θέσης και των
δυνατοτήτων του και κατ’ επέκταση
αξιολόγηση του επιχειρηματικού πλάνου
και των χρηματοροών, για να αξιολο-
γηθεί η ικανότητα αποπληρωμής. Σε
κάθε περίπτωση τα επιχειρηματικά
πλάνα και οι χρηματοροές υποβάλλονται
σε ακραία αρνητικά σενάρια για να δια-
πιστωθεί σε ποιο βαθμό μπορούν να
αντέξουν εξωτερικά σοκ. Δεν είναι τυ-
χαίο το γεγονός ότι παρά τις σημαντικές
χρηματοδοτήσεις που έχουμε κάνει τα
τελευταία πέντε χρόνια σε κυπριακές

επιχειρήσεις δεν έχουμε κανένα προ-
βληματικό δάνειο.

–Πώς βοηθούν την Κύπρο τα ευ-
ρωπαϊκά δάνεια για επενδύσεις;
–Θεωρούμε εξαιρετικά σημαντικό

για την κυπριακή οικονομία να γίνουν
περισσότερες επενδύσεις στην έρευνα
και ανάπτυξη και στην καινοτομία.
Αυτό είναι απαραίτητο για να καταστούν
οι υφιστάμενοι τομείς της οικονομίας
πιο ανταγωνιστικοί, αλλά και για να
δημιουργηθούν καινούργιες πηγές ει-
σοδημάτων από νέους τομείς. Γι’ αυτό
και στηρίζουμε καινοτόμες επιχειρήσεις
μέσα από την επιτυχημένη συνεργασία
μας με το Ευρωπαϊκό Ταμείο Επενδύ-
σεων (EIF), που είναι θυγατρική της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Αναπτύξεως
(ΕΤΕπ, EIB), για προώθηση της καινο-
τομίας στην Κύπρο μέσα από το πρό-
γραμμα, InnovFin SME Guarantee Fa-
cility. Μέσα από αυτή τη συνεργασία
προέκυψαν μέχρι τώρα επενδύσεις στην
καινοτομία που αποτέλεσαν και την
πρώτη εφαρμογή του Στρατηγικού Σχε-
δίου Γιούνκερ (EFSI) στην Κύπρο. Ήδη
το πρώτο πακέτο έχει διατεθεί με επι-
τυχία και προχωρούμε με νέο. Η RCB
έχει εξαιρετική συνεργασία και με την
ΕΤΕπ μέσω του σχεδίου στήριξης μι-
κρομεσαίων και επιχειρήσεων μεσαίας
κεφαλαιοποίησης (Cyprus Banks Loans
for SMEs and Mid-Caps). Μέσα από το
σχέδιο αυτό η ΕΤΕπ παρέχει στις τρά-
πεζες χρηματοδότηση με χαμηλό κό-
στος. Αυτό είναι εφικτό αφού η κυπριακή
κυβέρνηση παρέχει την εγγύησή της
για τα δάνεια αυτά προς τις τράπεζες.
Οι τελευταίες μεταφέρουν το όφελος
από τα χαμηλότερα επιτόκια στις επι-
χειρήσεις, οι οποίες, φυσικά, πρέπει να
πληρούν κάποια κριτήρια. Μέσα από
τα προγράμματα της ΕΤΕπ έχουμε χρη-
ματοδοτήσει νέα εργοστάσια (τροφίμων,
φαρμάκων, παιχνιδιών, συστημάτων
υδροδότησης), νέες κτηριακές εγκατα-
στάσεις για σχολεία, νέα ξενοδοχεία
και ξενοδοχειακές κλίνες, υπεραγορές,
εστιατόρια και άλλες επενδύσεις.

–Ποια είναι τα μελλοντικά σχέδια
της RCB στον τομέα των επιχει-
ρηματικών δανείων δεδομένου

του μεγάλου ανταγωνισμού που
υπάρχει για καλούς δανειακούς
πελάτες;
–Είναι γεγονός ότι υπάρχει έντονος

ανταγωνισμός. Μέσα από τον ανταγω-
νισμό πρέπει να γινόμαστε όλοι καλύ-
τεροι. Η RCB μπήκε στην αγορά των
χρηματοδοτήσεων κυπριακών επιχει-
ρήσεων το 2014. Η μέχρι τώρα πορεία
της είναι και η καλύτερη απόδειξη ότι
επιχειρησιακά μοντέλα που ανταπο-
κρίνονται στις ανάγκες της αγοράς
μπορούν να πετύχουν ανεξάρτητα από
τον ανταγωνισμό. Αποτελεί, επίσης,
σαφή απόδειξη ότι υπάρχουν αρκετοί
καλοί, αξιόχρεοι, πελάτες και καλές
επενδυτικές ευκαιρίες που χρειάζονται
χρηματοδότηση. Στόχος μας είναι να
συνεχίσουμε να αναπτυσσόμαστε πα-
ράλληλα με τους υφιστάμενους πελάτες
μας, αλλά και η περαιτέρω αύξηση του
χαρτοφυλακίου χορηγήσεων μέσα από
την παροχή χρηματοδοτήσεων σε πε-
ρισσότερες μικρομεσαίες επιχειρήσεις,
οι οποίες αποτελούν τη ραχοκοκαλιά
της κυπριακής οικονομίας. Θα πρέπει,
επίσης, να τονίσω ότι η τράπεζα έχει
λάβει τη συνειδητή απόφαση να μην
προχωρήσει σε αρνητικά επιτόκια ούτε
για τους θεσμικούς καταθέτες, αφού
βλέπουμε τη σχέση με τους πελάτες
μας σε μακροχρόνια βάση και θέλουμε
να μπορούμε να είμαστε πάντα δίπλα
τους όχι μόνο όταν βολεύει εμάς.

Επένδυση σε νέες τεχνολογίες

και πράσινα δάνεια

–Υπάρχει προοπτική για τα πρά-
σινα δάνεια;
–Ασφαλώς και υπάρχει. Ο τομέας

της ενέργειας είναι ένας πολύ κρίσιμος
τομέας της οικονομίας τόσο όσον αφορά
την αξιοποίηση του φυσικού πλούτου
της χώρας όσο και για την ανάγκη της
χώρας μας να χρησιμοποιεί πολύ πε-
ρισσότερη ενέργεια από ανανεώσιμες
πηγές. Εμείς έχουμε μια ιδιαίτερη ευαι-
σθησία στην πράσινη ενέργεια γι’ αυτό
είμαστε έμπρακτοι υποστηρικτές της
προσπάθειας της χώρας να πετύχει τον
στόχο που αφορά στη χρήση ηλεκτρι-
σμού από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.
Γι’ αυτό και έχουμε εγκρίνει –μετά από
ενδελεχή μελέτη της αγοράς, όπως
αυτή θα διαμορφωθεί μετά τη φιλελευ-
θεροποίηση– σημαντικές χρηματοδο-
τήσεις έργων στον τομέα αυτό. 

–Ο κυπριακός χρηματοπιστωτικός
κλάδος θα εισέλθει ακόμη πιο δυ-
ναμικά στην ψηφιακή εποχή με
τη νέα χρονιά; 
–Σκοπεύουμε να συνεχίσουμε να

διατηρούμε ηγετική θέση μεταξύ των
κυπριακών τραπεζών όσον αφορά τις
ψηφιακές υπηρεσίες προς τους πελάτες
μας, εντατικοποιώντας τις προσπάθειές
μας για ψηφιακό μετασχηματισμό της
αγοράς. Η τράπεζα επενδύει συνεχώς
σε νέες τεχνολογίες.

Οι συναλλαγές μέσω κινητού, οι ανέ-
παφες πληρωμές, καθώς και οι υπηρε-
σίες αποδοχής καρτών και ηλεκτρονι-
κού εμπορίου αποτελούν πλέον βασικές
απαιτήσεις του σύγχρονου επιχειρη-
ματία και καταναλωτή. Ως εκ τούτου,
η τράπεζα επικεντρώνεται στην απο-
τελεσματικότητα των διαδικασιών πλη-
ρωμής και επενδύει συνεχώς σε νέες
τεχνολογίες, παρέχοντας λύσεις σε
εταιρικούς πελάτες και εμπόρους για
να βελτιώσουν και οι ίδιοι την εμπειρία
των πελατών τους.

Στοίχημα για όλους μας η κερδοφορία
Εξαιρετικά σημαντικές οι επενδύσεις στην έρευνα και ανάπτυξη και στην καινοτομία, λέει ο κ. Χριστόφορος Στυλιανίδης της RCB 

Σκοπεύουμε να
συνεχίσουμε να

διατηρούμε ηγετική θέση
μεταξύ των κυπριακών

τραπεζών όσον αφορά τις
ψηφιακές υπηρεσίες προς

τους πελάτες μας,
εντατικοποιώντας τις
προσπάθειές μας για

ψηφιακό μετασχηματισμό
της αγοράς.

Η τράπεζα έχει λάβει τη συνειδητή απόφαση να μην προχωρήσει σε αρνητικά επιτόκια ούτε για τους θεσμικούς καταθέτες, τονίζει ο κ. Στυ-
λιανίδης, αφού όπως λέει, η τράπεζα θέλει να μπορεί να είναι πάντα δίπλα τους, και όχι μόνο όταν τη βολεύει.



800 00 722 

Μαζί στην ανάπτυξη
της επιχείρησής σας
· Επιχειρηματικά Δάνεια · Χρηματοδότηση Έργων

· Χρηματοδότηση Εμπορίου · Ψηφιακή Τραπεζική

· Υπηρεσίες Αποδοχής Καρτών · Καταθέσεις

Ωράριο λειτουργίας καταστημάτων:
Δευτέρα-Παρασκευή, 09:00-17:00
www.rcbcy.com

RCB Bank Ltd. Ιδιωτική Εταιρεία.
Αριθμός εγγραφής: 72376. Εγγεγραμμένη έδρα:
Αμαθούντος 2, 3105 Λεμεσός, Κύπρος.



12 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Kυριακή 29 Δεκεμβρίου 2019Α Ν Α Σ Κ Ο Π Η Σ Η2019

Ο
Μάριος Α. Κοσμά διευθύνων

σύμβουλος της K. Treppides
& Co Ltd σημειώνει ότι το
2019 ήταν μία ακόμη καλή
για την κυπριακή οικονομία,
με τους περισσότερους το-

μείς και δείκτες να παρουσιάζουν αύ-
ξηση. Ο κ. Κοσμά λέει, επίσης, ότι παρ’
όλες τις προκλήσεις, οι ξένοι επενδυτές
αποδίδουν περισσότερο βάρος στα δυ-
νατά στοιχεία της χώρας μας, όπως το
φιλικό επιχειρηματικό και φορολογικό
περιβάλλον, τη γεωγραφική θέση ως
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα κυ-
βερνητικά κίνητρα σε ξένους επενδυτές

και την πολύ καλή ποιότητα ζωής παρά
στους κινδύνους. Τονίζει δε ότι το μέλ-
λον είναι ευοίωνο για την Κύπρο όσο
αφορά στην προσέλκυση ακόμη πε-
ρισσότερων Άμεσων Ξένων Επενδύ-
σεων με ακόμη μεγαλύτερο αντίκτυπο
στην πραγματική οικονομία

–Πως αποτιμάτε τις οικονομικές
εξελίξεις του 2019 για την Κύπρο; 
–Θεωρούμε ότι το 2019 ήταν μία

ακόμη καλή χρονιά για την κυπριακή
οικονομία. Συγκεκριμένα, συνέχισε να
παρουσιάζει υψηλούς ρυθμούς ανά-
πτυξης κατά το 2019 (περίπου στο 3,2%)
με τάσεις, όμως, επιβράδυνσης σε σχέση
με την μετά κρίση εποχή. Κύριος μοχλός
ανάπτυξης ήταν οι κατασκευές, λόγω
εταιρειών που μεταφέρουν δραστη-
ριότητες στην Κύπρο, τουριστικών
αναπτύξεων, εκδόσεις διαβατηρίων
έναντι επενδύσεων ξένων που γίνονται

φορολογικοί κάτοικοι Κύπρου, και ανα-
πτύξεις σε σχέση με τον υπό εκκόλαψη
τομέα της ενέργειας. Ωστόσο, οι ση-
μαντικοί τομείς των διοικητικών, λο-
γιστικών/ ελεγκτικών και υποστηρι-
κτικών υπηρεσιών, καθώς και ο τομέας
των τουριστικών υπηρεσιών παρου-
σίασαν μικρές/οριακές αυξήσεις, ενώ
ένας άλλος σημαντικός πυλώνας της
οικονομίας, ο τραπεζικός, παρουσίασε
αρνητική ανάπτυξη, συνεχίζοντας την
υπομόχλευση και μείωση του ποσοστού
των ΜΕΧ και συρρίκνωση του τραπε-
ζικού τομέα. Ως αποτέλεσμα της συ-
νεχιζόμενης ανάπτυξης, το ποσοστό
ανεργίας μειώθηκε στο 7% (σε σχέση
με 16% το 2014), το πλεονασματικό
δημοσιονομικό ισοζύγιο ανήλθε στο
3,8% του ΑΕΠ, το δημοσιονομικό χρέος
κατήλθε στο 97%, και το κόστος χρη-
ματοδότησης της κυβέρνησης έφθασε
σε ιστορικά χαμηλά επίπεδα.

–Τι μηνύματα στέλνει η Κύπρος
στο εξωτερικό ως επενδυτικός
προορισμός; 
–Τη μετά κρίση περίοδο 2014-2019

οι καθαρές εισροές των Άμεσων Ξένων
Επενδύσεων (ΑΞΕ) στην Κύπρο άγγιξαν
τα 13 δισ. ευρώ, ενώ το Global Finance
Magazine κατέταξε την Κύπρο στην
8η θέση της λίστας FDI Superstars που
αφορά την ελκυστικότητα μιας χώρας
ως προς τις ΑΞΕ. Η Κύπρος προσελκύει
πλέον σημαντικές εισροές ΑΞΕ από τις
ΗΠΑ, Ασία, Ρωσία και Μέση Ανατολή.
Η βελτιωμένη αξιολόγηση της πιστο-
ληπτικής ικανότητας της Κύπρου από
τους διεθνείς οίκους πιστοληπτικής
αξιολόγησης, η επιτυχής ανακεφαλαι-
οποίηση των μεγάλων τραπεζών και
οι τελευταίες επιτυχημένες εκδόσεις
κρατικών ομολόγων στις διεθνείς αγο-
ρές, σε συνδυασμό με τα πολυάριθμα
έργα μεγάλης κλίμακας, συνέβαλαν

στην αναβίωση της Κύπρου ως ελκυ-
στικού προορισμού ΑΞΕ. Οι σημαντι-
κότερες ροές ΑΞΕ τα τελευταία έξι χρό-
νια αφορούσαν την ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών, τις κατασκευαστικές
αναπτύξεις όσον αφορά εκδόσεις δια-
βατηρίων έναντι επενδύσεων, μεγάλες
εξαγορές στη φαρμακευτική βιομηχανία
και στο λιανικό εμπόριο με σημαντικούς
ξένους επενδυτές να εισέρχονται στην
αγορά, επενδύσεις στον τουριστικό το-
μέα με πιο σημαντική επένδυση €0,5
δισ. στο ολοκληρωμένο θέρετρο καζίνο,
και νέους παίκτες που εισήλθαν στους
τομείς της υγείας και της εκπαίδευσης
με την αγορά μεγάλων συμμετοχών σε
υφιστάμενες επιχειρήσεις. Παρ’ όλες
τις προκλήσεις, όπως τα αρνητικά δη-
μοσιεύματα σε σχέση με τις εκδόσεις
διαβατηρίων, την τραπεζική κρίση του
2013 που ακόμη μας κατατρέχει, αλλά
και τη γεωπολιτική αστάθεια που προ-

καλεί η Τουρκία στην περιοχή μας, οι
εξελίξεις των τελευταίων έξι χρόνων
δείχνουν ότι οι ξένοι επενδυτές απο-
δίδουν περισσότερο βάρος στα δυνατά
στοιχεία της χώρας μας, όπως το φιλικό
επιχειρηματικό και φορολογικό περι-
βάλλον, τη γεωγραφική θέση ως μέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα κυβερ-
νητικά κίνητρα σε ξένους επενδυτές
και την πολύ καλή ποιότητα ζωής παρά
στους κινδύνους. Τα πρόσφατα ευρή-
ματα φυσικού αερίου αναμένεται να
δώσουν μεγαλύτερη ώθηση τα επόμενα
χρόνια, καθώς μερικά από τα μεγαλύ-
τερα ονόματα του κλάδου έχουν ήδη

αρχίσει να δραστηριοποιούνται στον
νησί συμπεριλαμβανομένων όχι μόνο
ενεργειακών κολοσσών αλλά και εται-
ρειών υποστήριξης. Πιστεύουμε ότι το
μέλλον είναι ευοίωνο για την Κύπρο
όσο αφορά στην προσέλκυση ακόμη
περισσότερων ΑΞΕ με ακόμη μεγαλύ-
τερο αντίκτυπο στην πραγματική οι-
κονομία. Τα τελευταία χρόνια η Κύπρος
έχει αναγνωριστεί ως μια ιδανική το-
ποθεσία για τη δημιουργία επιχειρη-
ματικής παρουσίας, προσφέροντας ένα
αξιοζήλευτο συνδυασμό κλίματος, επι-
χειρηματικότητας και πολιτισμού με
πολλά οφέλη για τους ξένους επενδυτές
και τα εξαρτώμενα μέλη των οικογε-
νειών τους που ψάχνουν για ένα επεν-
δυτικό προορισμό που προσφέρει χρη-
ματοπιστωτική σταθερότητα, πύλη
προς την Ευρώπη και ψηλή ποιότητα
βιοτικού επιπέδου για τις οικογένειές
τους.

Η θέση μας είναι ότι η
Κύπρος και οι

επαγγελματίες πρέπει να
αποφεύγουν την αναφορά
σε φορολογικά κίνητρα ως

σημείο αναφοράς για
προσέλκυση επενδύσεων
και επενδυτικών ταμείων.

Οι μεγάλοι οργανισμοί που
προσφέρουν εξειδικευμένες

υπηρεσίες
προσανατολίζονται στη

δημιουργία επαγγελματικών
ομάδων, οι οποίες είναι

αφιερωμένες στην
τεχνολογία και την ανάπτυξη. 

Τα τελευταία χρόνια η Κύπρος έχει αναγνωριστεί ως μια ιδανική τοποθεσία για τη δημιουργία επιχειρηματικής παρουσίας, προσφέροντας ένα
αξιοζήλευτο συνδυασμό κλίματος, επιχειρηματικότητας και πολιτισμού με πολλά οφέλη για τους ξένους επενδυτές και τις οικογένειές τους.

Να έλθουν περισσότερες
άμεσες ξένες επενδύσεις
Οι μεταρρυθμίσεις που έχει ανακοινώσει το κράτος θα συνεισφέρουν

στην οικονομική ανάπτυξη, λέει ο κ. Κοσμά της K. Treppides
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–Τι είναι αυτό που κάνει την Κύ-
προ να ξεχωρίζει σήμερα από
όλες τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες; 
–Έχοντας σαν κοινή βάση τις εναρ-

μονισμένες νομοθεσίες που καλούνται
οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης να
εφαρμόζουν, η Κύπρος ξεχωρίζει για
τα πλεονεκτήματα και τα οφέλη που
μπορεί να προσφέρει λόγω της γεω-
γραφικής και γεωπολιτικής θέσης. Αξίζει
να σημειωθεί το πλεονέκτημα του χα-
μηλού κόστους, της υψηλής ποιότητας
υπηρεσιών που προσφέρει η Κύπρος
συγκριτικά με άλλα ευρωπαϊκά χρη-
ματοοικονομικά κέντρα. Τέλος, ο συν-
δυασμός των ευρωπαϊκών και τοπικών
νομοθεσιών, τα πλεονεκτήματα που
προσφέρει σαν κράτος όπως για πα-
ράδειγμα το χαμηλό κόστος ζωής και
η χαμηλή εγκληματικότητα και το άρι-
στο εκπαιδευτικό σύστημα, κάνουν
την Κύπρο έναν ελκυστικό προορισμό
για εταιρείες που θέλουν να εγκαθι-
δρύσουν τις έδρες τους στο νησί και
ακόμα για οικογένειες που θέλουν να
εγκατασταθούν και να υποστηρίξουν
τις εργασίες αυτών των εταιρειών. 

–Ποια είναι η εικόνα που έχετε
σχηματίσει για τον επιχειρημα-
τικό χάρτη της Κύπρου; 
–O επιχειρηματικός χάρτης της Κύ-

πρου τα τελευταία χρόνια έχει περάσει
πολλαπλές δοκιμασίες, επηρεαζόμενος
τόσο από εξωγενής όσο και από ενδο-
γενείς παράγοντες. Αναμφίβολα έχει
καταφέρει να προσαρμοστεί στις ανάγ-
κες σύμφωνα με τα οικονομικά δρώμενα
του τόπου μας και να διατηρηθεί ως
ένα κέντρο υπηρεσιών, διευρύνοντας
τους τομείς επιχειρηματικής δράσης
και δραστηριοποίησης. Αξίζει να ση-
μειωθεί, ότι λόγω του υψηλού μορφω-
τικού επιπέδου του λαού μας υπάρχει
έντονη ανάπτυξη όσον αφορά τους το-
μείς της τεχνολογίας και ιδιαίτερα της
καινοτομίας. Αυτό γίνεται αντιληπτό
μέσα και από άλλους τομείς που δημι-
ουργούνται και συνδέονται άμεσα με
την αλλαγή αυτή. Ο τομέας των υπη-
ρεσιών έχει κυρίαρχο ρόλο στον επι-
χειρηματικό χάρτη της Κύπρου, στη-
ρίζοντας βέβαια την οικονομία του τό-
που μας, αλλά και άλλους τομείς όπως
ο τουρισμός, η ναυτιλία, η βιομηχανία
(π.χ. εισαγωγές, εξαγωγές), ο τομέας
των ακινήτων και της ενέργειας. Οι οι-
κονομικοί δείκτες της Κύπρου για το
έτος 2019 παρουσιάζουν βελτίωση σε
σύγκριση με τους αντίστοιχους για το
έτος 2018. Για τον λόγο αυτό η Κύπρος
θα πρέπει να συνεχίσει με τους ίδιους
ρυθμούς ανάπτυξης, ώστε να μπορεί
να αντιμετωπίζει τις διάφορες οικονο-
μικές προκλήσεις που παρουσιάζονται
κατά καιρούς και να προσαρμόζεται
στα εκάστοτε δεδομένα ώστε να πα-
ραμένει ανταγωνιστική. 

–Υπάρχουν μεταρρυθμίσεις οι
οποίες θα δώσουν ώθηση στην
οικονομική δραστηριότητα; Αν
ναι ποιες είναι αυτές; 
–Θεωρούμε ότι οι περισσότερες με-

ταρρυθμιστικές δράσεις που έχει ανα-

κοινώσει το κράτος θα συνεισφέρουν
στην οικονομική ανάπτυξη μέσω της
βελτίωσης της αποτελεσματικότητας
του κρατικού μηχανισμού. Συγκεκρι-
μένα, πρόκειται για τη στοχευμένη ενί-
σχυση του συστήματος Δικαιοσύνης
όσον αφορά την ευελιξία, την αποτε-
λεσματικότητα και την ταχύτητα λήψης
αποφάσεων, την ενίσχυση της αποδο-
τικότητας στη Δημόσια Υπηρεσία, και
την προώθηση της ηλεκτρονικής δια-
κυβέρνησης με στόχο την αντιμετώπιση
της γραφειοκρατίας και τη συνένωση
όλων των συναφών αρμοδιοτήτων σε
ένα Υφυπουργείο Ψηφιακής Στρατη-
γικής, Έρευνας και Καινοτομίας. Επίσης,
σημαντικές είναι οι προωθούμενες με-
ταρρυθμίσεις που αφορούν την εφαρ-
μογή της Εθνικής Στρατηγικής για τον
τουρισμό και ως εκ τούτου την επίτευξη
της περαιτέρω ώθησης του τομέα, μέσω
της αναβάθμισης του τουριστικού προ-
ϊόντος, της επίλυσης διαρθρωτικών
αδυναμιών και της διείσδυσης σε νέες
μεγάλες αγορές, την απλοποίηση του
Πλαισίου Αδειοδότησης για την έκδοση
πολεοδομικών και οικοδομικών αδειών,
την ανάπτυξη του τομέα της διαχείρισης
Επενδυτικών Ταμείων που προσφέρει
μια νέα μεγάλη ευκαιρία για τον τομέα
των Υπηρεσιών, και την εκπόνηση του
εθνικού σχεδιασμού για την ανάπτυξη
της τεχνολογίας Blockchain.

–Αισιοδοξείτε για το μέλλον των
επαγγελματικών υπηρεσιών της
Κύπρου; 
–Οι αυστηρότεροι διεθνείς κανόνες

όπως της ανταλλαγής φορολογικών
πληροφοριών ανάμεσα σε κράτη, της
πιθανότητας για ξέπλυμα χρήματος,
των διαδικασιών για έλεγχο των πελα-
τών (KYC), καθώς και το μεταβαλλόμενο
παγκόσμιο περιβάλλον, απαιτούν διαρ-
κώς αλλαγές στον τομέα παροχής επαγ-
γελματικών υπηρεσιών. Πλέον οι χα-
μηλοί φορολογικοί συντελεστές και τα
φορολογικά κίνητρα δεν προσελκύουν
από μόνα τους επενδυτές αν δεν πα-
ρέχονται για εμφανείς λόγους και αν
δεν συνδυάζονται με στρατηγικό σχέ-
διο. Είναι η θέση μας ότι η Κύπρος και
οι επαγγελματίες πρέπει να αποφεύγουν

την αναφορά σε φορολογικά κίνητρα
ως σημείο αναφοράς για προσέλκυση
επενδύσεων και επενδυτικών ταμείων.
Θα πρέπει να στοχεύσουμε στην προ-
ώθηση ποιοτικών και διαφανών υπη-
ρεσιών της Κύπρου μέσω της εμπειρίας
και της εξειδίκευσης του ανθρώπινου
δυναμικού, της ανάπτυξης της τεχνο-
λογίας και των υψηλών επαγγελματικών
προτύπων. Οι μεγάλοι οργανισμοί που
προσφέρουν εξειδικευμένες υπηρεσίες
προσανατολίζονται στη δημιουργία
επαγγελματικών ομάδων, οι οποίες

είναι αφιερωμένες στην τεχνολογία
και την ανάπτυξή της. Οι υπηρεσίες
που παρέχονται παράλληλα με τις πα-
ραδοσιακές που προσφέρουν κυρίως
τα ελεγκτικά και δικηγορικά γραφεία,
πρέπει πλέον να αφορούν τον τομέα
της τεχνολογίας, των λογισμικών προ-
γραμμάτων και αρχών, της συμμόρ-
φωσης με τους νόμους και τις αρχές
της χρηστής διοίκησης. Η ψηφιακή τε-
χνολογία και η τεχνητή νοημοσύνη θα
αλλάξουν τον τρόπο διεκπεραίωσης
των επαγγελματικών υπηρεσιών και
οι εταιρείες θα πρέπει να τις αξιοποι-
ήσουν για να παραμείνουν ανταγωνι-
στικές. Ωστόσο, θα πρέπει να ακολου-
θηθεί μια στρατηγική για την τεχνο-
λογία και την ηλεκτρονική διακυβέρ-
νηση, με την οποία να μεταμορφώσουμε
τη λειτουργία των υποδομών σε ψη-
φιακή. Η ανταγωνιστικότητά μας έχει
βελτιωθεί μέσω των νέων φορολογικών
κινήτρων σχετικά με την πνευματική
ιδιοκτησία και τις καινοτόμες επιχει-
ρήσεις. Αξίζει είναι να αναφερθεί ότι
το αναβαθμισμένο νομοθετικό και φο-
ρολογικό πλαίσιο των επενδυτικών τα-
μείων, θα συμβάλει στην άντληση κε-
φαλαίων και επενδύσεων.

–Σας φοβίζουν οι εξελίξεις στη
διεθνή οικονομία; Μπορεί να επη-
ρεαστεί η κυπριακή οικονομία;
–Η Κύπρος λόγω της γεωπολιτικής

της θέσης και έχοντας μια ανοικτή οι-
κονομία βασισμένη στις υπηρεσίες,
μπορεί να χαρακτηριστεί επιρρεπής
σε αρνητικές εξελίξεις στην διεθνή οι-
κονομία. Κύριες εξελίξεις που μπορούν
να μας επηρεάσουν είναι το Brexit, η
ανισορροπία των οικονομιών των χω-
ρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
η κρίση στη Συρία, η στάση της Τουρ-
κίας και οι διεθνείς εξελίξεις του εμ-
πορίου. Εξίσου σημαντικό είναι να πα-
ρακολουθούμε τις εξελίξεις με έμφαση
ως προς τον τρόπο που παρουσιάζουν
τα γεγονότα διεθνή μέσα ενημέρωσης
και να υπάρχει προγραμματισμός ούτως
ώστε να εφαρμόζουμε πολιτικές που
θα μας δίνουν δυνατότητα να δρούμε
έγκαιρα και να αποφεύγουμε αρνητικές
επιπτώσεις στην οικονομία μας.

–Ποια είναι τα πλάνα σας για το
2020;
–Να συνεχίσουμε τη διεθνή δρα-

στηριότητά μας ως η μεγαλύτερη ανε-
ξάρτητη εταιρεία παροχής συμβουλευ-
τικών υπηρεσιών με έδρα την Κύπρο,
διατηρώντας ταυτόχρονα την ανταγω-
νιστικότητά μας. Ως συνέπεια των ση-
μερινών διεθνών κανόνων και των αλ-
λαγών στο νέο επιχειρηματικό περι-
βάλλον, το οποίο έχει ως επίκεντρο
την διαφάνεια, θα συνεχίσουμε την
εξειδίκευση του προσωπικού μας, ώστε
να μπορεί να αντεπεξέλθει στις απαι-
τήσεις του νέου επιχειρηματικού πε-
ριβάλλοντος, καθώς υποχρεώνουν τις
επιχειρήσεις να λειτουργήσουν σε ένα
πιο αυστηρό ρυθμιστικό πλαίσιο. Εξίσου
σημαντικό, θα είναι η επέκταση του
διεθνούς μας δικτύου μέσω οργανικής
ανάπτυξης, αλλά και να διατηρήσουμε
τις διαχρονικές αξίες στις οποίες στη-
ρίζεται ο οργανισμός μας.

Επεδείχθη ωριμότητα

–Η πολιτική συναίνεση και η στα-
θερότητα συμβάλλουν στην οικονομική
αποτελεσματικότητα ενός κράτους
όπως η Κύπρος;

–Η πολιτική συναίνεση και η στα-
θερότητα είναι ακρογωνιαίοι λίθοι στην
οικονομική αποτελεσματικότητα και
ανάπτυξη μιας χώρας, ειδικότερα αν
η οικονομία βασίζεται στις υπηρεσίες
και στις ξένες επενδύσεις. Η ιστορία
έχει δείξει ότι στις χώρες με πολιτική
αστάθεια, όπως η Ιταλία και η Ελλάδα
από τις χώρες της Ε.Ε. ή βίαιες εσωτε-
ρικές αντιπαραθέσεις, όπως ο Λίβανος,
ο αντίκτυπος στην οικονομία και την
ανάπτυξη είναι έντονος και διαχρονικός.
Θεωρούμε ότι στην Κύπρο το πολιτειακό
σύστημα υποστηρίζει και στηρίζει τη
σταθερότητα, και οι πολιτικές δυνάμεις
επιδεικνύουν σε γενικές γραμμές την
απαραίτητη ωριμότητα στη λήψη απο-
φάσεων που υποβοηθούν την οικονο-
μική αποτελεσματικότητα και ανάπτυ-
ξη, παρ’ όλο που υπάρχει δυνατότητα
περαιτέρω συναίνεσης ειδικά σε κρίσιμα
θέματα που επηρεάζουν την οικονο-
μία.

Ο τομέας των υπηρεσιών
έχει κυρίαρχο ρόλο στον
επιχειρηματικό χάρτη της

Κύπρου, στηρίζοντας
βέβαια την οικονομία του

τόπου μας, αλλά και άλλους
τομείς όπως ο τουρισμός, η

ναυτιλία, η βιομηχανία, ο
τομέας των ακινήτων και

της ενέργειας.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η κυπριακή οικονομία δεν θυμίζει τίποτα πλέον
την αντίστοιχη των χρόνων του 2012 μέχρι και
το 2016 που εξήλθε από το πρόγραμμα δημο-
σιονομικής προσαρμογής το οποίο και ολοκλή-
ρωσε επιτυχώς. Η Κύπρος έχει κρατήσει ψηλά
τους ρυθμούς ανάπτυξης, έχει μειώσει την ανερ-
γία, βρίσκεται σε επενδυτική βαθμίδα, έχουν
γίνει πολλές επενδύσεις και έχει επιστρέψει σε
μια κανονικότητα. Παρόλα τα καλά δεδομένα,
όμως, υπάρχουν και βαρίδια τα οποία κουβαλά
εδώ και χρόνια, για τα οποία εντός του 2019 με-
ρικά κατάφερε να αποτινάξει και άλλα θα τα
«κληρονομήσει» και για το 2020. Το 2019 ήταν
μία ακόμα κομβική χρονιά για την οικονομία
της Κύπρου και ενώ πλέον δεν είναι τόσο «πλού-
σιες» οι οικονομικές εξελίξεις όσο τα προηγούμενα
χρόνια, είναι σίγουρα υπαρκτές. Η βιωσιμότητα
του Γενικού Σχεδίου Υγείας, το υψηλό δημόσιο
χρέος της Κύπρου και η απόφαση για τους μι-
σθούς των δημοσίων υπαλλήλων από το Ανώτατο
είναι τρεις από τους κινδύνους – προκλήσεις
που έχει να αντιμετωπίσει η χώρα.

Έκθεση της Moneyval

Η Moneyval επισκέφθηκε την Κύπρο το Μάιο
για να συντάξει την έκθεσή της για την Κύπρο.
Η επί μήνες διαδικασία έφτασε στο τέλος της
εντός Δεκεμβρίου και θα είναι πολύ σημαντικά
τα ευρήματα των εμπειρογνωμόνων για την
χώρα και την πρόοδο που έχει επιδείξει. Θα πα-
ρουσιαστεί στις αρχές του 2020, ενώ η τελευταία
που είχε συνταχθεί ήταν το 2013.

ΓεΣΥ και εισφορές

Τον Ιούνιο του 2020 αναμένεται να εφαρμοστεί
και η δεύτερη φάση του ΓεΣΥ. Το 2019 ήταν ένα
σήμα κατατεθέν για το Σχέδιο Υγείας της Κύπρου,
καθώς από τον Μάρτιο του 2019 συμμετέχουν
όλοι οι πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας σε
αυτό το εγχείρημα το οποίο ήταν «στον πάγο»
για πολλά χρόνια. Η παροχή της εξωνοσοκομει-
ακής περίθαλψης ξεκίνησε την 1η Ιουνίου 2019,
ενώ από την 1η Μαρτίου 2019 ξεκίνησαν οι ει-
σφορές για την πρώτη φάση. Η πλήρης εφαρμογή
του ΓεΣΥ θα ξεκινήσει την 1η Ιουνίου 2020 και
από την 1η Μαρτίου 2020, θα ξεκινήσει η κα-
ταβολή των πλήρων εισφορών. Οι εργαζόμενοι
μισθωτοί θα καταβάλλουν 2,65%, οι εργοδότες
2,90% και το κράτος 4,70%. Οι αυτοτελώς ερ-
γαζόμενοι θα καταβάλλουν 4%, οι συνταξιούχοι
1,70%, οι αξιωματούχοι 1,85%, και επί των άλλων
εισοδημάτων τόκοι, ενοίκια κλπ. θα καταβάλ-
λονται εισφορές 1,85%.

Σκυτάλη στο ΥΠΟΙΚ

Το 2019 ήταν η χρονιά στην οποία ο επί επτά
χρόνια υπουργός Οικονομικών Χάρης Γεωργιάδης
υπέβαλε την παραίτησή του από το υπουργείο.
Υπήρξε μεγάλη σεναριολογία για τα πρόσωπα
που θα τον διαδέχονταν, ωστόσο ο πρώην υπουρ-
γός Εσωτερικών Κωνσταντίνος Πετρίδης από

την πρώτη στιγμή που ακούστηκε το όνομά του
για το ΥΠΟΙΚ, «κλείδωσε». Ο καινούργιος ΥΠΟΙΚ
παρουσίασε και τον προϋπολογισμό του 2020,
ο οποίος όμως ετοιμάστηκε από τον προηγούμενο
ΥΠΟΙΚ.

Astrobank με δύο τράπεζες

Η Astrobank, η τράπεζα που γεννήθηκε από τα
σπλάχνα της Τράπεζας Πειραιώς το 2019, με-
γάλωσε αρκετά. Πρώτον, έγινε ομαλά η ενσω-
μάτωση της USB Bank στο ενεργητικό της, ενώ
δεύτερον, στο τέταρτο τρίμηνο του έτους, ανα-
κοινώθηκε η απόκτηση της Εθνικής Τράπεζας
της Ελλάδος Κύπρου. Η Astrobank, από μία
μικρή τράπεζα που ήταν το 2017 και με τη μέθοδο
των εξαγορών, έχει δείξει δείγματα πως μέσα
στα επόμενα χρόνια ενδεχομένως να στοχεύσει
και σε άλλα ιδρύματα. Οι 13 τράπεζες της Κύπρου
μετά την πώληση του Συνεργατισμού, αλλά και
τις απορροφήσεις USB και Εθνικής, έφτασαν
τις 10.

Απορρόφηση τέλος

Η Ελληνική Τράπεζα συνήψε συμφωνία με την
Συνεργατική Κυπριακή για την απόκτηση των
υγιών στοιχείων της δεύτερης τον Σεπτέμβριο
του 2018. Από τότε, η Ελληνική Τράπεζα επι-
κεντρώθηκε στην ορθή ενσωμάτωσή της ΣΚΤ,
όπου, ένα χρόνο αργότερα, την ολοκλήρωσε
επιτυχώς. Οι τομές που προχώρησε η Ελληνική
Τράπεζα ήταν μεγάλες και το «προτζεκτ» ήταν
μεγάλο.

Πωλήσεις δανείων

Το 2019 ήταν ομολογουμένως η χρονιά των πω-
λήσεων μη εξυπηρετούμενων δανείων. Η Τράπεζα
Κύπρου κατάφερε να πωλήσει –παρά τις δυσκο-
λίες- ένα πολύ μεγάλο πακέτο μη εξυπηρετού-

μενων δανείων στην Apollo Global Management
και μείωσε από τους ισολογισμούς της 2,7 δισ.
ευρώ δανείων. Δεν είναι όμως μόνο αυτή η
πράξη. Όπως είναι γνωστό, υπάρχει διαδικασία
πώλησης δανείων ακόμα ενός μεγάλου πακέτου
δανείου από την Τράπεζα Κύπρου, με τον δια-
γωνισμό να ολοκληρώνεται εντός του καινούργιου
χρόνου. Η Ελληνική Τράπεζα επίσης έχει πολύ
προχωρημένες τις διαδικασίες πώλησης μεγάλου
πακέτου δανείου. Εάν καταφέρουν οι δύο τρά-
πεζες να πωλήσουν τα πακέτα τους, τότε θα με-
ταφερθεί εκτός τραπεζών ένα «σεβαστό» ποσό
ΜΕΔ.

Το Σχέδιο «ΕΣΤΙΑ»

Αρχές του 2018 ακούστηκε για πρώτη φορά το
Σχέδιο Εστία. Βάσει του σχεδιασμού, το κράτος
θα μειώσει τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια συγ-
κεκριμένων δανειοληπτών και θα επιχορηγεί
τη δόση του δανείου τους κατά 1/3. Έφτασε το
τέταρτο τρίμηνο του 2019 για αρχίσουν οι αι-
τήσεις για το Σχέδιο, ωστόσο τα στοιχεία δείχνουν
πως δεν είχε την απήχηση που περίμενε η Κυ-
βέρνηση.

Το 30ετές και οι Ρώσοι

Τον Απρίλιο του 2019 η ΚΔ επιχείρησε για πρώτη
φορά στην ιστορία της να βγει με 30ετές ομόλογο.
Μαζί με την έκδοση του 30ετούς ομολόγου προ-
χώρησε με την έκδοση 5ετούς ομολόγου, ενώ
το Φεβρουάριο είχε προχωρήσει με 15ετές. Το
30ετές μαζί με το 5ετές την βοήθησε να απο-
πληρώσει το ρωσικό δάνειο, βάζοντας επίσης
από τα ρευστά της διαθέσιμα. Εκμεταλλεύθηκε
τη ζήτηση των ομολόγων διεθνώς.

Ήρθε ο Ηροδότου

Ο πρώην έφορος αποκρατικοποιήσεων ήταν εν-
τέλει ο εκλεκτός του Προέδρου Αναστασιάδη
για να πληρώσει τη θέση του Διοικητή της Κεν-
τρικής, αναλαμβάνοντας τα ηνία από την κ.
Χρυστάλλα Γιωρκάτζη. Ο κ. Ηροδότου ήταν ένας
εκ των επικρατέστερων για τη θέση του Διοικητή,
με τα δείγματα μέχρι στιγμής να είναι θετικά
από την μέχρι τώρα πορεία του.

Νόμοι εκποιήσεων

Το καλοκαίρι του 2019 υπήρξε μια μακρά συζήτηση
στη Βουλή για το νόμο των εκποιήσεων που ψη-
φίστηκε τον καλοκαίρι του 2018. Η Βουλή ήθελε
να αλλάξει τη νομοθεσία των εκποιήσεων, την
άλλαξε, αλλά δεν έχει εφαρμοστεί ακόμα η νέα.
Ο Κεντρικός Τραπεζίτης παρενέβη και αναμένεται
να φέρει στη Βουλή ένα μηχανισμό παραπόνων
για εκποιήσεις που ετοίμασε η Κεντρική, σε συ-
νεργασία με την Ευρωπαϊκή Κεντρική.  
Ηλεκτρονικές δημοπρασίες
Εφαρμόστηκαν για πρώτη φορά εντός Δεκεμβρίου
2019 οι ηλεκτρονικές δημοπρασίες, πρόνοια
του πακέτου που ψηφίστηκε το καλοκαίρι του
2018 για την αντιμετώπιση των μη εξυπηρετού-

μενων δανείων. Οι τράπεζες και οι εταιρείες
εξυπηρέτησης δανείων έχουν εναποθέσει μεγάλο
μέρος των ελπίδων τους για την αντιμετώπιση
των ΜΕΔ επάνω σε αυτή την πλατφόρμα, αφού
είναι μέθοδος που λειτουργεί σε πολλά κράτη.

Πολιτογραφήσεις

Αδυναμίες που έφεραν Ευρώπη και ΜΜΕ στην
επιφάνεια αναφορικά με το πρόγραμμα των πο-
λιτογραφήσεων ξένων επενδυτών που εφαρμόζει
η Κύπρος από το 2013. Ο λόγος για μη επαρκείς
ελέγχους σε μερικές περιπτώσεις, οι οποίες δη-
μιούργησαν την ανάγκη για «θωράκιση» του
Σχεδίου και την εξασφάλιση της συνέχισής του.
Ένα από τα μελανά σημεία της χρονιάς που πέ-
ρασε.

Το πόρισμα για ΣΚΤ

Το πόρισμα της Ερευνητικής Επιτροπής για τον
Συνεργατισμό και τη συμφωνία μεταβίβασης
της Συνεργατικής Κυπριακής Τράπεζας στην
Ελληνική Τράπεζα παραδόθηκε στο τέλος του
πρώτου τριμήνου του 2019. Στο πόρισμα έγιναν
αναφορές για ευθύνες μελών της κυβέρνησης
και της Διοίκησης του Συνεργατισμού, καθώς
και το θέμα της ανάληψης ευθυνών.

Αλλαγή στο υπ. Μεταφορών

Ο Δεκέμβριος ήταν ο μήνας που έφερε αλλαγές
και σε επίπεδο προσώπων των πολιτικών προ-
ϊστάμενων των Υπουργείων. Στο πλαίσιο ανα-
σχηματισμού της σύνθεσης του Υπουργικού
Συμβουλίου, καταγράφηκε αλλαγή σκυτάλης σε
ένα από τα πλέον αναπτυξιακά υπουργεία, αυτό
των Μεταφορών. Την θέση  της υπουργού Βα-
σιλικής Αναστασιάδου ανέλαβε ο μέχρι πρότινος
δήμαρχος Αγίας Νάπας, Γιάννης Καρούσος. Η
αποχώρηση της κυρίας Αναστασιάδου δεν ήταν
κεραυνός εν αιθρία, καθώς είχε προηγηθεί έντονη
φημολογία για αυτό το σενάριο. Αυτή η σενα-
ριολογία που την έθετε στο επίκεντρο των απο-
χωρήσεων, ήταν κάτι που είχε υποσκάψει το
έργο του Υπουργείου, όπως ανέφερε κατά την
τελετή παράδοσης του υπουργείου η κα Ανα-
στασιάδου.

Bάσεις για 3ο Υφυπουργείο

Ο 12ος μήνας του χρόνου έθεσε τις βάσεις για
το τρίτο Υφυπουργείο, αυτό της Καινοτομίας.
Το πράσινο φως είχε δώσει προηγουμένως το
Υπουργικό Συμβούλιο. Αναμένεται το θέμα της
δημιουργίας του να πάρει μπρος το 2020. Το
Υφυπουργείο θα στελεχώνει το προσωπικό του
Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής.  Μέσω
του Υφυπουργείου γίνεται προώθηση μιας σειράς
ενεργειών για την έρευνα, την καινοτομία αλλά
και τον ψηφιακό σχηματισμό του. Ξεκαθαρίζεται
παράλληλα ότι το ενδεχόμενο δημιουργίας Υφυ-
πουργείου Ανάπτυξης δεν θα βγει ακόμα από
το συρτάρι. 

Τα γεγονότα που σημάδεψαν την οικονομία
Πολλές οι τομές και οι εξελίξεις, ωστόσο παρέμειναν βαρίδια τα οποία θα μεταφερθούν και στο 2020

Η βιωσιμότητα του Γενικού Σχεδί-
ου Υγείας, το υψηλό δημόσιο χρέ-
ος της Κύπρου και η απόφαση για
τους μισθούς των δημοσίων υπαλ-
λήλων από το Ανώτατο είναι τρεις
από τους κινδύνους – προκλήσεις
που έχει να αντιμετωπίσει η χώρα.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Πλούσιο σε ειδησεογραφία για τα τουριστικά
δρώμενα και για τον επιχειρηματικό κόσμο ήταν
το 2019. Από πτωχεύσεις μέχρι νέα Υφυπουργεία,
συμφωνίες, νέες επενδύσεις εκατομμυρίων,
συμφωνίες και συνεργασίες. Συγκεντρώσαμε
και καταγράφουμε τις πιο σημαντικές, οι οποίες
έθεσαν τα θεμέλια το 2019 για να κτίσουν πάνω
τους και τις χρονιές που θα ακολουθήσουν. Ση-
μειώνεται ότι πολλές από τις αναμενόμενες αλ-
λαγές για το 2019 ακόμα εκκρεμούν. Όπως είναι
η ρύθμιση του Airbnb, η επένδυση στο λιμάνι
Λάρνακας, η ολοκλήρωση της διαδικασίας με
την ακτοπλοϊκή σύνδεση Κύπρου - Ελλάδας, η
ίδρυση του Υφυπουργείου Καινοτομίας, και η
ολοκλήρωση της πλατείας Ελευθερίας. 

Υφυπουργείο Τουρισμού

Μετά από μήνες συζητήσεων, ήρθε το τέλος επο-
χής στον ΚΟΤ, και νέα σελίδα γύρισε στην κυ-
πριακή τουριστική βιομηχανία με το καλημέρα
του 2019. Στις 2 Ιανουαρίου, ήταν η επίσημη
πρεμιέρα για το Υφυπουργείο Τουρισμού. Την
ίδια μέρα διορίστηκε ο υφυπουργός Τουρισμού
Σάββας Περδίος. Από τις πρώτες μέρες ανάληψης
των καθηκόντων του, ο νέος Υφυπουργός έθεσε
ενώπιόν του το θέμα υλοποίησης της εθνικής
στρατηγικής για τον τουρισμό, η οποία θα ανα-
κοινωθεί με την είσοδο του νέου χρόνου.

Πτώχευση Germania

Αρχές Φεβρουαρίου ανακοίνωσε την πτώχευσή
του και ο γερμανικός αερομεταφορέας Germania,
ο οποίος μετέφερε πέραν των 4 εκατομμυρίων
επιβατών ετησίως. Στην Κύπρο η εταιρεία δρα-
στηριοποιείτο από το 2015, μεταφέροντας περίπου
50 χιλιάδες επιβάτες, και συνδέοντας την Κύπρο
με την γερμανική αγορά. Το κλείσιμο της εταιρείας
αποτέλεσε πλήγμα για την συνδεσιμότητα της
χώρας και κυρίως της Πάφου με την γερμανική
τουριστική αγορά, και έγιναν προσπάθειες να
αναζητηθούν εναλλακτικές λύσεις, ώστε να μην
παρατηρηθεί κενό.  Σύμφωνα με το Υφυπουργείο
Τουρισμού, ο στόχος έχει επιτευχθεί, αν και το
στοίχημα για αύξηση των ροών από Γερμανία,
παίρνει παράταση για το 2020. 

Αλλαγές στα ξενοδοχεία

Μετά την δημιουργία του Υφυπουργείου, άλλο
ένα σημαντικό ορόσημο έρχεται στα τουριστικά
δρώμενα της Κύπρου και που αφορά τον ξενο-
δοχειακό τομέα. Πλέον βάσει του νομοσχεδίου
τα ξενοδοχεία θα μπορούν να κατηγοριοποιούνται
με σειρά άλλων παραμέτρων πέραν από το εμ-
βαδόν τους, όπως για παράδειγμα την τοποθεσία
τους, τις υπηρεσίες που προσφέρουν και τον
χαρακτήρα τους, σε city ή boutique hotels. Εξε-
λίξεις σημειώθηκαν και στο εργασιακό κομμάτι
των ξενοδοχείων, με την κατ΄αρχήν συμφωνία
και στη συνέχεια την υπογραφή για ανανέωση
της συλλογικής σύμβασης. Με την συμφωνία
διασφαλίζεται η εργατική ειρήνη στην ξενοδο-
χειακή βιομηχανία για περίοδο τεσσάρων ετών,
όση και η διάρκεια της σύμβασης. Ρυθμίζεται
ο μηνιαίος κατώτατος μισθός συγκεκριμένων

ξενοδοχειακών επαγγελμάτων, πράγμα για το
οποίο θα εκδοθεί διάταγμα με ισχύ από την
αρχή του 2020.

Thomas Cook

Ένα από τα πιο ηχηρά λουκέτα στην ιστορία του
τουρισμού, καταγράφηκε τον Σεπτέμβριο του
2019. Τα ξημερώματα της 23ης Σεπτεμβρίου ο
κολοσσός και πρωτοπόρος στον τομέα του ορ-
γανωμένου ταξιδίου Thomas Cook, μη μπορώντας
να συγκεντρώσει τα κεφάλαια για την επιβίωση
του, κήρυξε πτώχευση μετά από 178 χρόνια,
και έφερε κλυδωνισμούς παγκοσμίως στην του-
ριστική  αγορά. Η εταιρεία είχε ιδρυθεί το 1841,
χρονιά κατά την οποία διοργάνωσε το πρώτο
οργανωμένο ταξίδι στο Ηνωμένο Βασίλειο, με
τρένο από το Λέστερ στο Λουμπόροου της κεν-
τρικής Αγγλίας για 500 άτομα με προσυμφωνη-
μένη ταρίφα. Το 2019 ο όμιλος είχε ετήσιο κύκλο
εργασιών ύψους 10 δισεκατομμυρίων λιρών και
20 εκατομμύρια πελάτες που ταξίδευαν σε όλο
τον κόσμο. Ήταν λοιπόν επόμενο ότι το κλείσιμο
της εταιρείας θα έφερνε ζημιές σε όλες τις χώρες
στις οποίες η Thomas Cook είχε δραστηριότητα
είτε μέσω της διαχείρισης ξενοδοχείων, είτε
μέσω της αεροπορικής σύνδεσης με την αερο-
πορική της εταιρεία. Στην Κύπρο, σύμφωνα με
τις αρχικές εκτιμήσεις, το κλείσιμο της εταιρείας
θα κόστιζε περίπου 250 χιλιάδες επιβάτες και
θα δημιουργούσε ζημιές περίπου 50 εκατομμυ-
ρίων στους ξενοδόχους. Το κενό μετριάστηκε
λόγω της διάσωσης των Condor και της Thomas
Cook Σκανδιναβίας.

TUS Air

Λίγες μέρες μετά το λουκέτο της Thomas Cook,
έγινε γνωστό ότι ο κυπριακός αερομεταφορέας
Tus Air θα προχωρούσε προς αναστολή του πτη-
τικού του προγράμματος. Τελευταία πτήση της
εταιρείας η 26η Οκτωβρίου, ενώ χωρίς πτήσεις
έμεινε ο Νοέμβριος και ο Δεκέμβριος  Μέχρι
τέλος Οκτωβρίου θα εκτελεί πτήσεις η αεροπορική
εταιρεία Tus Air. Σύμφωνα με ενημέρωση από
την εταιρεία, το πτητικό της πρόγραμμα ανα-
στέλλεται από 1η Νοεμβρίου ενώ δεν υπάρχει
σαφές χρονοδιάγραμμα για την επανέναρξη
του. Στόχος είναι πάντως, όπως ανέφεραν, η
επανέναρξη του πτητικού της προγράμματος
για την καλοκαιρινή περίοδο του 2020. Υπεν-
θυμίζεται ότι η TUS εκτελούσε πτήσεις από Λάρ-
νακα προς Τελ Αβίβ, ενώ τον Φεβρουάριο του

2018 εγκαινίασε και το δρομολόγιο Λάρνακα-
Ιωάννινα. Πάντως από την εταιρεία ανέφεραν
ότι βρίσκονται σε διαδικασία αναδιοργάνωσης
και rebranding, ξεκαθαρίζοντας ότι η αναστολή
πτήσεων δεν συνεπάγεται με κλείσιμο της εται-
ρείας. 

Συμφωνία Louis Plc- Blackstone 

Στην πώληση πέντε ξενοδοχείων στην Ελλάδα,
σε επενδυτικά ταμεία ακινήτων που διαχειρίζεται
η Blackstone προχώρησε ο όμιλος Louis plc.
Πρόκειται για τα ξενοχοδοχεία Grand Hotel και
το Corcyra Beach στην Κέρκυρα, το Zante Beach
και το Plagos Beach στην Ζάκυνθο, και το Creta
Princess  Beach στην Κρήτη. Η συμφωνία αφορά
το ποσό των 178,6 εκατ. ευρώ και μέσω αυτής
ο όμιλος ισχυροποιείται οικονομικά αφού έτσι
αποφορτίζεται οι δανειακές υποχρεώσεις του
ομίλου. Σημειώνεται ότι η Louis Hotels συνεχίζει
να λειτουργεί τα εν λόγω ξενοδοχεία υπό τη δι-
εύθυνση της HIP, ξενοδοχειακή εταιρεία που
ανήκει σε επενδυτικά ταμεία της Blackstone.
Ο όμιλος διατηρεί και διαχειρίζεται τις υπόλοιπες
21 ξενοδοχειακές της μονάδες στην Ελλάδα και
την Κύπρο.Πλέον ο Louis plc αποδεσμεύεται
από το ιδιοκτησιακό καθεστώς των ξενοδοχείων
και στρέφεται σχεδόν εξ ολοκλήρου στον τομέα
της διαχείρισης των μονάδων τόσο σε Ελλάδα
όσο και στην Κύπρο.

Το πρώην Hilton

To Hilton Λευκωσίας, το επί δεκαετίες σημείο
αναφοράς της πρωτεύουσας, πέρασε τον Απρίλιο
στα χέρια της Πανγαία και της Invel για το ποσό
των 55,5 εκατ. ευρώ. Το Μάιο ανακοινώθηκε η
αλλαγή του εμπορικού σήματος του ξενοδοχείου
και εφαρμόστηκε από την 1η Ιουνίου 2019. Το
όνομα αυτού, Landmark Nicosia. Έξι μήνες
μετά, το Hilton Park, ως το μοναδικό πλέον
Hilton στην Λευκωσία, μετονομάζεται σε Hilton
Nicosia.

Τηλεπικοινωνίες και 5G

Στον τομέα των τηλεπικοινωνιών ορόσημο θε-
ωρείται η έναρξη των διαδικασιών για την έλευση
του 5G, η οποία συνοδεύτηκε με αντιδράσεις
για το κατά πόσο αυτό επηρεάζει την ανθρώπινη
υγεία και το περιβάλλον. Η δημόσια συζήτηση
βρίσκεται σε εξέλιξη, με τις εταιρείες τηλεπι-

κοινωνιών να τοποθετούν την άφιξη του εντός
του 2020. 

Από MTN epic

Τον Ιούνιο του 2019 και μετά από δώδεκα χρόνια
παρουσίας στην κυπριακή αγορά, η MTN γίνεται
epic. Η αλλαγή του ονόματος της εταιρείας ήταν
αναμενόμενη μετά την εξαγορά της από την
Monaco Telecom. Με την αλλαγή του ονόματος
της η εταιρεία ανακοίνωσε την συνεργασία με
την Huawei για την ανάπτυξη του δικτύου 5G
στην Κύπρο, αρχικά μέσω κοινών ερευνητικών
δοκιμών και ακολούθως σε εμπορικό επίπεδο.
Αλλαγέςστα shopping mall

Nicosia Mall

Επίσημα στα χέρια των πέντε νέων μετόχων
(υπεραγορά Αθηαινίτης, εταιρεία Α. Ζορπάς &
Υιοί, όμιλος Voici La Mode ( Topshop, Topman,
Wallis, Evans, Marks&Spencer), PHC Franchised
Restaurants Public (Caffè Nero, Burger King,
Pizza Hut, Taco Bell, KFC), δικηγορικό γραφείο
Στέλιος Αμερικάνος & Σία) πέρασε το 64% του
Nicosia Mall, μετά την σχετική έγκριση από την
Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού. Η συμ-
φωνία είχε υπογραφεί στις 27 Σεπτεμβρίου και
τέθηκε τον Οκτώβριο ενώπιον της Επιτροπής
Προστασίας Ανταγωνισμού. Το κόστος εξαγοράς
του 64% του εμπορικού κέντρου αγγίζει τα εκατό
εκατομμύρια ευρώ.

Metropolis Mall

Τον Δεκέμβριο του 2019 τέθηκε ο θεμέλιος λίθος
από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, στο πρώτο
εμπορικό κέντρο της Λάρνακας, δίνοντας το
σήμα για την σημασία του έργου στην τοπική
κοινωνία και οικονομία. Φυσικά καταγράφηκαν
και οι αντιδράσεις από ιδιοκτήτες καταστημάτων
που δραστηριοποιούνται στο κέντρο της πόλης,
οι οποίοι εκτιμούν ότι με την λειτουργία του το
Metropolis Mall θα αποδεκατίσει τον κύκλο ερ-
γασιών τους. Βάσει χρονοδιαγραμμάτων το εμ-
πορικό κέντρο θα λειτουργήσει περί τα τέλη του
2020. Συνολικά 135 εμπορικά καταστήματα ανα-
μένεται ότι θα δραστηριοποιηθούν στο πρώτο
εμπορικό κέντρο της Λάρνακας. Η έκτασή του
υπολογίζεται στις 70 χιλιάδες τμ, εκ των οποίων
οι 35 χιλιάδες θα αξιοποιηθούν για τα εμπορικά
καταστήματα. Η συνολική επένδυση του έργου
ανέρχεται στα 70 εκατομμύρια ευρώ.

Νέες υπεραγορές

Νέα καταστήματα υπεραγορών ανοίγουν μέσα
στο 2019 και εντείνουν τον ανταγωνισμό στον
τομέα του λιανικού εμπορίου. Δύο καταστήματα,
το ΑΛΦΑΜΕΓΑ σε Πάφο και Πολεμίδια, το Spar
σε Λευκωσία και Λάρνακα και ο Παπαντωνίου
στην Λευκωσία. Ανακοινώνεται επίσης η κάθοδος
του ελληνικού METRO AEBE στον χώρο του
χονδρικού εμπορίου, μια επένδυση ύψους εννέα
εκατομμυρίων ευρώ. Το άνοιγμα του πρώτου
καταστήματος στην Κύπρο αναμένεται να λει-
τουργήσει επίσημα τους πρώτους μήνες του
2020. 

Κλείνει με πολλές παρακαταθήκες το 2019 
Πτωχεύσεις, συμφωνίες και επενδύσεις πολλών εκατομμυρίων που καταγράφηκαν σε δώδεκα μήνες

Τα ξημερώματα της 23ης Σεπτεμβρίου 2019, ο κολοσσός και πρωτοπόρος στον τομέα του οργανωμένου ταξιδίου
Thomas Cook κήρυξε πτώχευση, αφήνοντας μεγάλο κενό στις τουριστικές αγορές παγκοσμίως και προκαλώντας
κλυδωνισμούς και στην κυπριακή τουριστική βιομηχανία.
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Η Instagramμικότητα των influencers
Μέχρι πρότινος, όταν θέλαμε να
επισκεφτούμε μια χώρα ή ένα μέ-
ρος, προσπαθούσαμε να μάθουμε
όσα περισσότερα μπορούσαμε έτσι
ώστε να βγάλουμε κάποιο πρό-
γραμμα που θα μας επέτρεπε να
«αρπάξουμε» ό,τι ήταν δυνατό από
κάποιον άλλο πολιτισμό.  Να μά-
θουμε για τα ήθη, τα έθιμα, την
ιστορία, να επισκεφτούμε τις φυ-
σικές ομορφιές της χώρας, τα μου-

σεία, να δούμε θεατρικές παρα-
στάσεις, να περιπλανηθούμε γα-
στρονομικά, να έρθουμε σε επαφή
με ντόπιους, να συζητήσουμε και
να διασκεδάσουμε μαζί τους και
να μάθουμε πώς σκέφτονται και
πώς ζουν.  Αυτό έκανε την εμπειρία
μας ολοκληρωμένη και αποτελούσε
έκτοτε αναπόσπαστο μέρος του εί-
ναι μας. 

Έτσι όταν στην πορεία έπεφτε

μια κουβέντα ανάμεσα στην παρέα,
για μια χώρα ή ένα τόπο που έτυχε
να είχες επισκεφτεί, μπορούσες
εύκολα να μοιραστείς κι εσύ τις δι-
κές σου εμπειρίες.  Και το σημαν-
τικό είναι πως τόσο εσύ που τις
μοιραζόσουν, όσο και αυτοί που
σε άκουγαν ξέρατε πως ό,τι λεγόταν
ήταν πραγματικό, επειδή αποτε-
λούσε ένα απλό download από τα
εσώψυχά σου.  Και εύκολα μπο-
ρούσε να ξεχωρίσει και να ανα-
δειχθεί το αληθινό από το επιδερ-
μικό και το ψεύτικο.

Σήμερα τα πράγματα έχουν αλ-
λάξει πολύ.  Αν ερωτηθούν οι νέοι
σήμερα τι θα ήθελαν να κάνουν
με τη ζωή τους, πλείστοι θα σου
απαντήσουν μονολεκτικά: «Influen-
cers».

Τίποτα το άσχημο με το να θέλει
και να μπορεί κάποιος να επηρεάζει
άλλους ανθρώπους.  Αν δούμε ιστο-
ρικά, η ανθρωπότητα είχε χιλιάδες
«Influencers» που μέσα από τη
δική τους φαρέτρα – είτε αυτή ήταν
πολιτική, οικονομική, επιχειρημα-
τική, επιστημονική, ακαδημαϊκή,
των γραμμάτων και των τεχνών,
θρησκευτική, στρατιωτική κλπ,
στιγμάτισαν με την παρουσία, τον
βίο και την πολιτεία, τις απόψεις
τους, ολόκληρες γενεές ανθρώπων.

Το πρόβλημα ίσως να εντοπίζε-
ται στη νέα έννοια του όρου «In-
fluencer» που συνήθως, αλλά όχι
πάντα, την θέλει να κινείται εντός
ενός πολύ στενού και επιδερμικού
πεδίου γνώσεων και δράσεων.  Ο
σύγχρονος «Influencer» λοιπόν εί-
ναι αυτός που διαθέτει ένα σημαν-

τικό, αφοσιωμένο και διαδραστικό
κοινό στους λογαριασμούς του στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης.  Είναι
αυτός που θεωρείται πως έχει μια
τόσο γνωστή κοινωνική δύναμη ή
πλατφόρμα, που μπορεί να αξιο-
ποιηθεί με επιτυχία από τρίτους
για να επηρεάσει το ακροατήριο
του σε σειρά πραγμάτων.

Όταν κάποιος έχει τη δυνατό-
τητα να καταγράφει για παράδειγμα
ένα εκατομμύριο και βάλε προβολές
το μήνα από τους «followers» του,
τότε είναι αντιληπτό ότι μέσω του
μπορούν να διαφημιστούν προϊόν-
τα, υπηρεσίες και ό,τι άλλο φαν-
ταστείς.  Και όταν αυτός είναι πολύ

επιτυχημένος, τότε επιλέγει τι θα
προμοτάρει και τι όχι.  Οι Influen-
cers είναι δηλαδή η μοντέρνα εκ-
δοχή των billboards. 

Κάποιοι – ιδιαίτερα μέσα από
την πλατφόρμα του Youtube – είναι
πολύ επιτυχημένοι αλλά συνάμα
και πολύ καλοί σε αυτό που κάνουν.
Μπορεί να ασχολούνται με ένα αν-
τικείμενο και μόνο, όπως για πα-
ράδειγμα τα αυτοκίνητα, αλλά να
κάνουν εξαιρετικές παρουσιάσεις
αυτοκινήτων και να είναι μάλιστα
γνώστες και πολλών τεχνικών χα-
ρακτηριστικών.  Επειδή είναι πολύ
καλοί, αποκτούν κοινό και επειδή
είναι καλοί και αποκτούν κοινό,

τους θέλουν και οι αυτοκινητοβιο-
μηχανίες.  Σαν αποτέλεσμα, το You-
tube τους ανταμείβει και αποκτάνε
πολλά χρήματα. 

Αυτοί όμως είναι κάποιοι μεμο-
νωμένοι που αν μη τι άλλο βγαίνουν
μπροστά από μια κάμερα και μι-
λάνε.  Οι πιο πολλοί όμως ανελίχ-
θηκαν σε Influencers επειδή πέ-
τυχαν στο Instagram ανεβάζοντας
φωτογραφίες.  Ούτε μιλιά, ούτε λα-
λιά  μόνο φωτογραφίες ακολου-
θούμενες από κάποια hashtags.
Όσο πιο «Ινσταγραμμική» είναι η
φωτογραφία, τόσο πιο επιτυχημένη
είναι στο μάζεμα των «likes».  Δεν
έχει τόση σημασία τι προσπαθεί
να πει … ο ποιητής … φτάνει να
έχει επιτυχία ανάμεσα στους «ακο-
λούθους».  Γι’ αυτό ο καλός, ο νοι-
κοκύρης, ο ίνσταγκραμερ ζορίζεται
να επιλέξει αυτές τις φωτογραφίες
που θα γίνουν και ίνσταντ σαξές.

Το πρόβλημα με αυτό το … ζόρι,
είναι πως σχεδόν πάντα θα πρέπει
να αναδείξουν την εγωμανία και
τον ναρκισσισμό του ατόμου.  Δη-
λαδή σχεδόν πάντα αυτός ή αυτή
θα είναι το κύριο θέμα προβολής
στο background που κατά τ’ άλλα
προβάλλεται.  Εντάξει, άμα είσαι
Influencer και διαφημίζεις ένα προ-
ϊόν μέσω σου, το να φαίνεσαι εσύ
εκεί centre- stage βοηθά το προϊόν
ανάμεσα στους ακολούθους σου.
Όταν όμως δεν διαφημίζεις κατ’
ανάγκη κάτι αλλά είσαι εσύ σε δια-
φορετικές τοποθεσίες, έχοντας την
ίδια ή διαφορετική πόζα, τότε, ναι,
το μόνο που προσπαθείς να ικα-
νοποιήσεις είναι τον ναρκισσισμό

και την εγωμανία σου.  Και πετυ-
χαίνεις να βάλεις τους (τυφλούς)
ακολούθους σου σε μια «λογική»
παραλογισμού να θέλουν να σου
μοιάσουν και τους υπόλοιπους να
σε σχολιάζουν, να σε φθονούν και
να σε κοροϊδεύουν εντός και εκτός
Instagram.

Αυτού του τύπου οι Influencers
που χαρακτηρίζονται περισσότερο
από εγωμανία και ναρκισσισμό πα-
ρά πνευματική καλλιέργεια δεν εί-
ναι σε θέση να πάρουν την ανθρω-
πότητα πιο μπροστά.  Μόνο πίσω.
Μπορεί ένα ποστάρισμα του ατό-
μου σε μια παραλία ή μπροστά από
ένα ηλιοβασίλεμα να αποτελεί μια
έμμεση διαφήμιση αυτής της πα-
ραλίας και αυτού του ηλιοβασιλέ-
ματος που θα δουν εκατομμύρια
followers, αλλά ως εκεί.  Ελάχιστα
θα προσφέρει στην ίδια την χώρα,
ελάχιστα θα προσφέρει στους fol-
lowers και ακόμη πιο τραγικά, ελά-
χιστα προσφέρει στον ίδιο τον In-
fluencer.  Δεν είναι τραγικό να πη-
γαίνεις σε μια χώρα και η μόνη σου
έννοια να είναι να βγάλεις καμιά
πεντακοσαριά φωτογραφίες όπου
μετά θα πρέπει να αποφασίσεις τις
μια- δυο που σου δίνουν την κα-
λύτερη πόζα για να ποστάρεις;  Τι
άλλο αλήθεια αποκομίζεις από αυτό
το ταξίδι; Τίποτα.  Άρα είσαι ένας
Influencer κενός περιεχομένου…
Άρα ένας Influencer που δεν έπρεπε
να υπάρχει…

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, CEO,
APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Οι πιο πολλοί ανελίχθηκαν σε Influencers επειδή πέτυχαν στο Instagram
ανεβάζοντας φωτογραφίες. Ούτε μιλιά, ούτε λαλιά μόνο φωτογραφίες
ακολουθούμενες από κάποια hashtags.
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Όταν δεν διαφημίζεις
κατ’ ανάγκη κάτι αλλά
είσαι εσύ σε διαφορετι-
κές τοποθεσίες, έχον-
τας την ίδια ή διαφορε-
τική πόζα, τότε το μόνο
που προσπαθείς να ικα-
νοποιήσεις είναι τον
ναρκισσισμό και την
εγωμανία σου. 

Οι δημοφιλείς περιοχές για αγορά
κατοικίας από ξένους στην Ελλάδα
Πρώτη η Γλυφάδα, στη 10η θέση η Καβάλα, υποχωρεί το κέντρο της Αθήνας 

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Η Γλυφάδα, περιοχή έντονης οι-
κοδομικής δραστηριότητας τους
τελευταίους μήνες, αποτελεί τον
υπ’ αριθμόν ένα προορισμό των
ξένων αγοραστών κατοικίας στην
Ελλάδα. Ακολουθούν το κέντρο
της Θεσσαλονίκης, όπου εντοπί-
ζονται σημαντικές επενδυτικές
ευκαιρίες, ιδίως για εκμετάλλευση
μέσω Airbnb, η Σαντορίνη, η Ρόδος
και η περιοχή του Κολωνακίου και
του Λυκαβηττού. 

Την πρώτη δεκάδα συμπληρώ-
νουν η Πάρος, ο Δήμος Θερμαϊκού,
το ιστορικό κέντρο της Αθήνας,
η Μύκονος και η Καβάλα. Τα στοι-
χεία προκύπτουν από τον όγκο
αναζητήσεων από το εξωτερικό
που επεξεργάστηκε το δίκτυο ηλε-
κτρονικών αγγελιών ακινήτων
Spitogatos (www.spitogatos.gr),
κατά τη διάρκεια του τρέχοντος
έτους. 

Η κυρίαρχη ομάδα
Οπως αντιλαμβάνεται κανείς,

οι αγοραστές που συνδέονται με
το πρόγραμμα «χρυσή βίζα» απο-
τελούν κυρίαρχη ομάδα, η οποία
καθορίζει εν πολλοίς και τη ζήτηση
στην αγορά ακινήτων. Μεγάλο μέ-
ρος των ανθρώπων αυτών κινούν-
ται προς τις περιοχές των νοτίων
προαστίων για την αγορά ακινή-
του, ενώ, αντίστοιχα, όσοι ενδια-
φέρονται για την απόκτηση κά-
ποιου εξοχικού προς ίδια χρήση
ή έστω για την εκμίσθωσή του για
μέρος του χρόνου, κινούνται στα
πλέον δημοφιλή νησιά των Κυ-
κλάδων, δηλαδή στη Σαντορίνη,
στην Πάρο και στη Μύκονο. Αν-
τιθέτως, καταγράφεται μια σχετική
πτώση της απήχησης που έχει
πλέον το ιστορικό κέντρο της Αθή-
νας στους ξένους επενδυτές, εξέ-
λιξη που οφείλεται στο γεγονός
ότι η μεγάλη αύξηση των τιμών
τα τελευταία χρόνια έχει περιορίσει

σημαντικά τις επενδυτικές ευκαι-
ρίες. 

Αλλωστε, μεγάλο μέρος των ξέ-
νων επενδυτών προσέβλεπε και
σε μελλοντικά κέρδη μέσω της με-
ταπωλητικής αξίας που θα μπο-
ρούσε να έχει το προς απόκτηση
ακίνητο. Αυτά τα κέρδη από μελ-
λοντικές υπεραξίες έχουν πλέον

περιοριστεί σημαντικά, με απο-
τέλεσμα η απήχηση των εν λόγω
περιοχών να μειώνεται σε σχέση
π.χ. με άλλα σημεία, όπως το κέν-
τρο της Θεσσαλονίκης, όπου ακόμη
οι αυξήσεις δεν είναι το ίδιο έν-
τονες με εκείνες της Αθήνας. 

Ποιοι αγοράζουν πού
Σε πρόσφατη ανάλυσή του, ο

Spitogatos ανέφερε ότι κατά το
2019 η ζήτηση για αγορές ακινή-
των από το εξωτερικό καταγράφει
αύξηση της τάξεως του 2018, ενώ
Αμερικανοί, Γερμανοί και Αγγλοι
αποτελούν τους πλέον κινητικούς.
Ολλανδοί και Κινέζοι συμπληρώ-
νουν την πρώτη πεντάδα, με βάση
τις αναζητήσεις για αγορές ακι-
νήτων στην Ελλάδα. 

Η πρώτη δεκάδα συμπληρώνεται

από τους αγοραστές από τη Γαλλία,
την Αυστραλία, τη Σουηδία, τη
Βουλγαρία και τον Καναδά. Οι Αμε-
ρικανοί, οι οποίοι εμφανίζονται
ως οι πλέον κινητικοί δυνητικοί
αγοραστές, αναζητούν ακίνητα
κυρίως στη Σαντορίνη, στη Γλυ-
φάδα και στη Μύκονο. Αντίστοιχα,
οι Γερμανοί ενδιαφέρονται περισ-
σότερο για την αγορά ακινήτων
στη Βόρεια Ελλάδα, εστιάζοντας
στο κέντρο της Θεσσαλονίκης,
στην Καλαμαριά και στην Καβά-
λα.

Ενδιαφέρον παρουσιάζει και η
ζήτηση από τη Μεγάλη Βρετανία,
η οποία διατηρείται σε υψηλό επί-
πεδο, παρά το επικείμενο Brexit.
Οι βασικοί προορισμοί για τους
Βρετανούς είναι η Ρόδος, η Γλυ-
φάδα και το Κολωνάκι. Αντίστοιχα,
οι Ολλανδοί επικεντρώνονται κυ-
ρίως στο κέντρο της Αθήνας και
συγκεκριμένα σε Παγκράτι, Μετς
- Καλλιμάρμαρο και Λυκαβηττό.
Εν ολίγοις, οι αγοραστές από την
Ολλανδία έχουν κυρίως επενδυτικό
προσανατολισμό και αναζητούν
διαμερίσματα σε περιοχές υψηλής
ζήτησης βραχυχρόνιων μισθώσε-
ων. 

Γάλλοι και Αυστραλοί
Στον αντίποδα, οι Γάλλοι κινούν-

ται προς παραθεριστικούς προ-
ορισμούς, όπως η Πάρος και η Σύ-
ρος, και δευτερευόντως προς το
Κολωνάκι, ενώ οι Αυστραλοί στρέ-
φουν το ενδιαφέρον τους σε Γλυ-
φάδα και Καλαμάκι, αλλά και στη
Σαντορίνη. 

Οι δε Σουηδοί ενδιαφέρονται
περισσότερο για ακίνητα στη Ρόδο,
στην Κασσάνδρα Χαλκιδικής και
στον Βόλο (Πήλιο). Στην Καβάλα
και στη Σιθωνία αναζητούν το επό-
μενο ακίνητό τους οι Βούλγαροι
επενδυτές, ενώ οι Καναδοί ενδια-
φερόμενοι κινούνται σε περιοχές
όπως η Καλαμάτα, η Γλυφάδα και
η Σαντορίνη.
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Οι αγοραστές που 
συνδέονται με το πρό-
γραμμα «χρυσή βίζα»
κινούνται προς τις 
περιοχές των νοτίων
προαστίων.

Στη Μύκονο με νέο 5άστερο
ξενοδοχείο οι μέτοχοι 
του Αστέρα Βουλιαγμένης
Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Εγκρίθηκε χθες Παρασκευή από
το Κεντρικό Συμβούλιο Διοίκησης
το ειδικό σχέδιο χωρικής ανάπτυ-
ξης (ΕΣΧΑΣΕ) της στρατηγικής
επένδυσης για την ανάπτυξη πεν-
τάστερης ξενοδοχειακής μονάδας
στη Μύκονο. Φορέας της επέν-
δυσης προϋπολογισμού 60 εκα-
τομμυρίων ευρώ είναι η Blue Iris
της AGC Equity Partners. 

Η AGC Equity Partners, η οποία
έχει δαπανήσει περί τα 600 εκατ.
ευρώ για το συγκρότημα στον
Λαιμό της Βουλιαγμένης και φέ-
ρεται μεταξύ των ενδιαφερομένων
και για τα ξενοδοχειακά projects
στο Ελληνικό, βρίσκεται ένα βήμα
πριν από την τελική αδειοδότηση
για την επέκτασή της στο νησί
των ανέμων. Το έργο που τιτλο-
φορείται ως «The Mykonos Pro-
ject» προβλέπει ανάπτυξη συγ-
κροτήματος 95 ιδιωτικών πολυ-
τελών κατοικιών στην παραλία
Καραπέτης στη Μύκονο. Η εν λό-
γω ανάπτυξη θα γίνει σε οικόπεδο
60,32 στρεμμάτων, ακριβώς επάνω
από την παραλία Καραπέτης, η
οποία βρίσκεται στην ανατολική
πλευρά της χερσονήσου που χω-
ρίζει τις παραλίες Ελιά και Καλό
Λιβάδι νότια της Ανω Μεράς. Το
συγκρότημα θα αναπτυχθεί ως
ξενοδοχειακή μονάδα 5 αστέρων,
δυναμικότητας 192 κλινών με συ-
νοδευτικές εγκαταστάσεις άθλη-
σης, κέντρου ευεξίας (spa), πολυ-
χώρο εκδηλώσεων και καταστή-
ματα. Προ του παράκτιου μετώπου
του ακινήτου προτείνεται η χω-
ροθέτηση καταφυγίου τουριστι-
κών σκαφών. Το σχέδιο του Προ-
εδρικού Διατάγματος θα προωθη-
θεί άμεσα στο Συμβούλιο της Επι-
κρατείας και εκτιμάται ότι εντός
του πρώτου τριμήνου του 2020
θα μπορεί να εκδοθεί το Προεδρι-
κό Διάταγμα και έπειτα να ξεκι-
νήσουν οι εργασίες.

Η πολεοδόμηση και η αδειοδό-
τηση γίνονται μέσω του εγκριθέν-
τος ειδικού σχεδίου χωρικής ανά-
πτυξης στρατηγικών επενδύσεων
(ΕΣΧΑΣΕ). Η εν λόγω διαδικασία,

δηλαδή της ένταξης στις στρατη-
γικές επενδύσεις, επιλέχθηκε για
να ξεπεραστούν τα συνήθη γρα-
φειοκρατικά εμπόδια και εντάχθηκε
σε αυτήν τον Μάιο. Πληροφορίες
της αγοράς θέλουν την AGC να
βρίσκεται ήδη σε συνομιλίες με
τουλάχιστον τρεις διεθνείς διαχει-
ριστές, μεταξύ των οποίων και η
Four Seasons με την οποία άλλωστε
συνεργάζεται στον Αστέρα Βου-
λιαγμένης. Οι άλλες δύο είναι η
Six Senses και η Ritz Carlton, ανα-
φέρουν οι ίδιες πηγές.

Σκοπός της AGC είναι να εκ-
μεταλλευθεί τόσο τα γεωγραφικά
χαρακτηριστικά του συγκεκριμέ-
νου οικοπέδου των 60,3 στρεμ-
μάτων, όσο και το ιδιαίτερο κυ-
κλαδίτικο περιβάλλον της Μυκό-
νου και κεντρική ιδέα είναι η το-
ποθέτηση των κατοικιών σε δια-
τάξεις που να δημιουργούν μικρές
γειτονιές, όπως αυτές της Χώρας
της Μυκόνου. Στόχος είναι επίσης
να δημιουργηθεί ένα υψηλού επι-
πέδου τουριστικό συγκρότημα
που θα περιλαμβάνει όλες τις ανέ-
σεις και θα μπορεί να προσφέρει
όλες τις υπηρεσίες οι οποίες θε-
ωρούνται ιδανικές από ταξιδιώτες
με υψηλή οικονομική και κοινω-
νική στάθμη. Υπενθυμίζεται πως
η AGC για την πρώτη επένδυσή
της στον Αστέρα λειτούργησε ως
εκπρόσωπος για επενδυτικά κε-
φάλαια από το Αμπου Ντάμπι και
το Κουβέιτ, άλλα αραβικά κεφά-
λαια και τον τουρκικό όμιλο Dogus.
Επί του παρόντος δεν έχει διευ-
κρινιστεί αν οι συμμετέχοντες
στην επένδυση στη Μύκονο θα
είναι οι ίδιοι. 
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Θα κατασκευαστούν 95
πολυτελείς κατοικίες
στην παραλία Καραπέ-
της — Ο προϋπολογι-
σμός του έργου ανέρ-
χεται στα 60 εκατ. 
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Πρωτοχρονιά με την Υπερνοημοσύνη
Διήγημα του Μανώλη Ανδριωτάκη ειδικά για την «Κ», το οποίο μας μεταφέρει στο αμφιλεγόμενο μέλλον, είκοσι χρόνια μετά

«Tον λόγο
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Μια εκατοστή 
διαδηλωτών φωνάζουν 
συνθήματα, όπως «Κάτω 
η ψηφιακή τυραννία, 
κάτω η συνθετική 
ευφυΐα!» και «Σπάστε  
τα αλγοριθμικά δεσμά!».

«Καλωσήρθατε στην 
εποχή της Υπερνοημο-
σύνης, είμαι η πρώτη 
εξυπνότερη από εσάς 
μηχανή. Σε ποιο ανθρω-
πολογικό κήπο προτιμά-
τε να εκτεθείτε;».
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Ατζέντα

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ
Ο Τάκης Τζαμαργιάς -

-

-
-
-

-

-
-

-
-

 Πληροφορίες / Ει-

σιτήρια: Ταμείο Θεάτρου ΘΟΚ 77772717, 

www.thoc.org.cy

Η θεατρική -

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

Πληροφορίες/Κρατή-

σεις: 99784920.

ΕΚΘΕΣΗ

«Ατακάμα», ουδετερότητα στο χαρτί

Μία ατομική -

-

-

-
-

-

Πληροφορίες: 22 343670, www.isnotgallery.com

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ
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Περπατώντας στην Αθήνα, 2011-2020

Α
ναρωτιέμαι  
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ΠΤΥΧΕΣ  | Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

ΘΕΑΤΡΟ

«Η τριλογία του παραθερισμού» του Γκολντόνι

ΜΟΥΣΙΚΗ

The Untold Story of Women in Jazz

Η Αλέξια 

-

-
-

-
-

Πληροφορί-

ες: 22767711, red@music.net.cy

ΜΠΑΛΕΤΟ

Coppelia από 
το Royal Ballet

Το Ριάλτο 

-

-

-
 -

-

-

-

Πληροφορίες / Κρατή-

σεις: 77 77 77 45, www.rialto.com.cy

ΘΕΑΤΡΟ

«One for Sorrow» 
της Κορντίλια Λιν

ΕΚΘΕΣΗ

Ζωγραφική φοιτητών 
Πέτρου Πτωχόπουλου
Η Γκαλερί -

-

-

-
Πληροφορίες: 22424983.

30.12.19-04.01.20
Στην επικράτεια

του δημόσιου 
παραμιλητού

Η μεγάλη συγκίνηση  
ήρθε από τις παλιές 
γειτονιές, λίγο έξω από  
το κέντρο, που στη δεκαετία 
της κρίσης βίωσαν και  
αυτές μεγάλο κλυδωνισμό.
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ΤΖΩΝ ΜΠΑΝΒΙΛ
Η κυρία Οσμοντ
μτφρ.: Τόνια Κοβαλένκο
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 418

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΒΕΗ

Ο Ιρλανδός
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Διαχρονική ηρωίδα
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Η τέχνη του συγγραφέα
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-
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-
-

Οι φράσεις του γονι- 
διακά πρωτεϊκού Ιρλαν-
δού δημιουργού  
του υπερευρυγώνιου λό-
γου, Τζων Μπάνβιλ, συ-
νιστούν αμείωτο  
γλέντι σημασιών.

Ο Τζων Μπάνβιλ

Λογοτεχνικός φόρος
τιμής στον Χένρι Τζέιμς
Θαυμάσια συνέχεια για «Το πορτρέτο μιας κυρίας»

Η διαχρονική  

-
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Με την έλευση

-

-

-

-
-
-

-

Η.Μ. 

Η δεκαετία 
-

-

-

-
-

-

-

-

 ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Θα μπορούσε 
-
-
-

-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

 Μ.Β.

«Hello Siri». 
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

 Σ.Ι.

Το κλείσιμο 
-

-
-
-

-
-

-

-
-
-

-
-

-
-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

 ΣΑΚΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ

Η ποικιλία -

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

 Σ.Ι.

Τι έχασε,
τι κέρδισε
ο πολιτισμός
από την κρίση
Απολογισμός της δεκαετίας 2010-2019

Πρώτο 

ST
AV

R
O

S 
H

A
B

A
K

IS

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

Νέα λέξη η «συνέργεια» Ανέλαβαν ρόλους που δεν μπορούσε να παίξει η πολιτεία

Η 4η Βιομηχανική 
Επανάσταση είναι ήδη... viral

Τα θετικά, τα αρνητικά,
το άγραφο ακόμη κεφάλαιο...

Ασκήσεις ισορροπίας σε μία
διαρκώς μεγεθυνόμενη σκηνή

ΤΟ ΛΕΞΙΛΟΓΙΟ ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΙΔΙΩΤΙΚΑ ΙΔΡΥΜΑΤΑ ΚΑΙ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΙ

ΔΙΑΔΙΚΤΥΟ - ΜΕΣΑ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΔΙΚΤΥΩΣΗΣΒΙΒΛΙΟ ΘΕΑΤΡΟ
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Το 2019 

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

Μ.Β.

Τα στερνά -

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

Μ.Β.

Πριν -
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

-
-
-

-

-

 ΑΙΜ. Χ.

Αν δύο 

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

ΑΙΜΙΛΙΟΣ ΧΑΡΜΠΗΣ

Οι εξελίξεις -

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-
-
-

-

-
-

-
-

-
-

-

 ΑΙΜ. Χ.

Tο σύγχρονο «σπίτι»

Τα αρχεία -

Εγιναν βήματα, αλλά τα προβλήματα παραμένουν

Από την αρχική κριτική
στις συνεχείς επιτυχίες

Η καθίζηση στα εισιτήρια
και οι διεθνείς διακρίσεις

Σίγουρα κέρδη, χωρίς ρίσκο
με υπερήρωες και σίκουελ

Το φαινόμενο Netflix που άλλαξε
άρδην τα δεδομένα στον χώρο 

ΕΘΝΙΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΟΣ

ΜΟΥΣΕΙΟ ΤΗΣ ΑΚΡΟΠΟΛΗΣ

ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΗ ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΙΚΗ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑ ΤΗΛΕΟΡΑΣΗ

Α
Π

Ε-
Μ

Π
Ε 

/ 
Σ.

 Π
Α

Ν
ΤΖ

Α
Ρ

ΤΖ
Η

Α
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Ε-
Μ

Π
Ε 

/ 
ΣΥ

Μ
ΕΛ

Α
 Π

Α
Ν

ΤΖ
Α

Ρ
ΤΖ

Η

Α
Π

Ε-
Μ

Π
Ε

R
EU

TE
R

S
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Π
ολύς 

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

O Διονύσης Μαρίνος γεννήθηκε το 
1971 στην Αθήνα. Είναι δημοσιο-
γράφος και κριτικός λογοτεχνί-
ας. Τα τελευταία χρόνια παραδίδει 
μαθήματα δημιουργικής γραφής. 
Υπήρξε μέλος της ομάδας εργασίας 
για τη δημιουργία του δανειστικού 
τμήματος της Εθνικής Βιβλιοθή-
κης και επί τρία χρόνια ήταν μέλος 
της Επιτροπής Κρατικών Βραβείων 
(μεταφρασμένη λογοτεχνία). Εχει 
γράψει έξι βιβλία. Το τελευταίο 
του βιβλίο είναι η ποιητική σύνθε-
ση «Ποτέ πια εμείς» (εκδ. Μελάνι).
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώ-
ντες και τεθνεώτες;

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;

 
Ο στίχος (και τίτλος) «Ποτέ πια 
εμείς» επαναλαμβάνεται ως λάιτ-
μοτίφ στο βιβλίο. Ποια κεντρική 
ιδέα, εικόνα, αίσθηση κυριαρχεί 
στη νέα σας ποιητική συλλογή;

-

-

-

-

-

-

 
Ξεχωρίζω τον στίχο «ποτέ πια 
εμείς/ τώρα κάποιοι άλλοι/ που 
μας μοιάζουν». Μια ερμηνεία μέ-
σα σε μία κουβέντα;

-

-

 
Ποίηση, πεζό, κριτική, δημοσιογρα-
φία: η γραφή είναι πολλά πράγμα-
τα ή ένα τελικώς;

-

-

ΓΙΑΝΝΗΣ ΣΕΡΓΟΠΟΥΛΟΣ
Στο ΕΑΤ-ΕΣΑ. Μια μαρτυρία 
για τα χρόνια της δικτατορίας 
εκδ. Πόλις, σελ. 175

Σ
τις αρχές -

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-
-

-

Της ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Οι τρεις μύθοι της μεταπολιτευτικής ζωής

Φώτα από τα βάθη του σκότους

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η ψυχή όταν υπάρχει 
φέγγει, όταν δεν 
υπάρχει γίνεται 
εικαστική παρέμβαση.

Πώς να φωτίσουμε -

IN
TI

M
E 

N
EW

S

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΔΙΟΝΥΣΗ ΜΑΡΙΝΟ
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TH
E 

M
ET

N
AT

IO
N

A
L 

G
A

LL
ER

Y

P
R

A
D

O

K
R

O
LL

ER
-M

U
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Α
Ν

Ν
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&

 Ο
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ΣΣ
ΕΑ

Σ 
Β

Α
Χ

Α
Ρ

ΙΔ
Η

Σ

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Μερικές προτάσεις ανάγνωσης ακόμα

ΛΕΥΚΩΣΙΑ
Η άφιξη -

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

Στο πνεύμα 

• Colm -

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

• -
-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Φωτογραφία 1840-1860
Για όσους -

-

-

-
-
-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Υπέρ του έθνους
Η Εθνική Πινακοθήκη

-

-

-

ΠΑΡΙΣΙ
Αλέν Μπαριέρ
Ενας ένας -

-
-

-

-

ΑΜΣΤΕΡΝΤΑΜ
Βελάσκεθ - Ρέμπραντ
Εως τις 19 Ιανουαρίου

-
-

-

ΟΛΛΑΝΔΙΑ
Θησαυροί της Απω Ανατολής
Τοποθετημένο 

-
-
-

-

-
-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Τόσο 

Στο πνεύμα των ημερών, 
ο κύριος Γκρι παραθέτει 
μερικά –λίγα– από τα 
βιβλία που ξεχώρισε.
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Εργα που ανέβασαν πολύ τον πήχυ
Κυκλοφορίες της χρονιάς που φεύγει, οι οποίες δεν πρέπει να λείπουν από τη βιβλιοθήκη κανενός αναγνώστη  

WALTER BENJAMIN
Κείμενα 1934-1940. Επιλογή
επιμέλεια: Γιώργος Σαγκριώτης
εκδ. Αγρα, σελ. 752

 
Κλείνοντας 2

-

-

-

-
-

-

WALT WHITMAN
Φύλλα χλόης. Ανθολογία
Επιλογή, μετάφραση, επίμετρο, χρο-

νολόγιο, σημειώσεις: Ελένη Ηλιοπού-
λου - Κατερίνα Ηλιοπούλου
εκδ. Κέδρος, σελ. 352

 
Ο Αμερικανός -

-

-

-

-
-

-

ΜΠΡΟΥΝΟ ΣΟΥΛΤΣ
Απαντα τα πεζά
μτφρ. Αλεξάνδρα Ιωαννίδου
εκδ. Καστανιώτης, σελ. 482

 
Και εδώ -

-
-

-
-
-

-
-

-

-

IAN BURUMA
Ετος Μηδέν. Μια ιστορία του 1945
μτφρ. Γιάννης Αβραμίδης,
εκδ. Θύραθεν, σελ. 360

 
Ο Ολλανδός -

-
-

-
-

-
-

-

FRANK CLOSE
Φυσικός ή κατάσκοπος. 
Ημιζωή: η διχασμένη ζωή 
του Μπρούνο Ποντεκόρβο
μτφρ. Δέσποινα Χατζησπύρου
εκδ. Ροπή, σελ. 478

 
Ολοι ξέρουμε, -

-
-

-
-
-

-

-

-
-

SHERWOOD ANDERSON
Θάνατος στο δάσος και άλλα διηγήματα
μτφρ. Σπύρος Γιανναράς
εκδ. Ερμα, σελ. 304

 
Ο Σέργουντ Αντερσον

-

-

-

-

-

-

-
-

ΝΤΕΝΙΣ ΤΖΟΝΣΟΝ
Η γενναιοδωρία της γοργόνας
μτφρ. Κώστας Σπαθαράκης
εκδ. Αντίποδες, σελ. 216

 
Πρόωρα -

-

-

-

-

-

-

ΟΥΡΣΟΥΛΑ ΛΕ ΓΚΕΝ
Στην άλλη πλευρά του ονείρου
μτφρ. Πάνος Τομαράς
εκδ. Αίολος, σελ. 240

 
Πώς θα ήταν

-

-
-

Επιμέλεια  ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

ΤΡΟΥΜΑΝ ΚΑΠΟΤΕ
Φωνές χαμένες και θολές
μτφρ. Μαρία Παΐζη
εκδ. Οξύ, σελ. 240

 
Μπορεί  

-

-

-

-

-
-

-

SIMON JENKINS
Μια σύντομη ιστορία της Ευρώπης. 
Από τον Περικλή στον Πούτιν
μτφρ. Δημήτριος Β. Σταυρόπουλος,
εκδ. Ψυχογιός, σελ. 400

 
Μια επίτομη -

-
-

-

-

-

ΑΝΤΩΝΗΣ ΛΙΑΚΟΣ
Ο ελληνικός 20ός αιώνας
εκδ. Πόλις, σελ. 754

 
Οποιος  

-

-

-

-

-

-

-

-

TIM MARSHALL
Αιχμάλωτοι της γεωγραφίας. 
Η παγκόσμια γεωπολιτική σκηνή 
σε 10 χάρτες
μτφρ. Σπυρίδων Κατσούλας
εκδ. Διόπτρα, σελ. 360

 
Επιστρέφει -

-

-

-

-

-

-

-

-
-
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Του ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Ποιο σονέτο -

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

Νοητικές προκλήσεις

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-
-

* «Είμαστε κάτι...».
** Ο Αγιος Αυγουστίνος.

Εκπαιδευτικά παιχνίδια... αλλιώς
Οι λάτρεις των επιτραπέζιων θα ταξιδέψουν στον κόσμο του βιβλίου και θα αναμετρηθούν με τους άθλους του Ηρακλή

«Οι άθλοι του Ηρακλή» 

«Το παιχνίδι δημιουρ-
γήθηκε μέσα στην κρί-
ση. Ηθελα να δείξω 
ότι παρά τα όσα συνέ-
βαιναν στη χώρα  μας, 
τα μυαλά μας ήταν 
στη θέση τους».
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07.30
10.00

11.00

12.15

13.20
13.30
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15
15.15
15.45

17.00

18.00 EIΔHΣEIΣ

18.20

18.50

19.25

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.05

23.10 EIΔHΣEIΣ
23.15

00.15

07.30

11.00

11.30
16.00

16.50

17.40

18.20

19.50 EIΔHΣEIΣ 

20.00 EIΔHΣEIΣ 

20.10

21.30

22.30

00.10 EIΔHΣEIΣ

05.30

09.45

13.00
15.00

16.00

18.00 OMEGA NEWS
18.10

19.00

20.10 OMEGA NEWS
21.00

23.00

00.00

00.40

01.40

02.40

03.50

06.10
06.40

07.30
08.10
09.50
10.30

12.00
12.50

13.30

15.00
17.00

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10
18.40

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

23.30

01.00 Τίτλοι ειδήσεων 
01.10

06.20

07.00

09.00

10.20

11.50

15.00

16.00

18.00  Tα γεγονότα σε συντομία
18.10

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.20

23.30

00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30

02.00

03.00

06.00

07.00

08.00

09.20

10.00

13.00

14.45

15.15

16.30

17.50 ΕΙΔΗΣΕΙΣ

18.00

20.20 ALPHA NEWS
21.15

22.20

00.15 

03.30

07.15
09.15
11.30
13.30

15.15
17.15
19.00
21.00
23.15
01.00
02.45
04.30

05.40
07.10
08.10
09.35
11.00
12.20

13.55
15.20
16.45

18.05
20.10
22.00
23.55

01.10

06.50
09.40
11.00
13.05

14.40

15.05

16.00
18.00 EIΔHΣEIΣ
18.30

20.00 EIΔHΣEIΣ
20.30
21.25
22.25
00.10
03.45
04.20

12.00
12.30
13.00
13.30
14.00
14.30
15.00
15.30 Maya The Bee
16.00
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30 The Owl
19.00
19.30
20.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

21.05 17.40 Baywatch 21.00 18.40 21.20 22.20 18.30 21.00

22.00

Βόμβα���
ΔΡΑΜΑ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

Η... βόμβα 

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

Προβληματισμός
-
-
-

-

-

6 Underground ��½
ΔΡΑΣΗΣ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

Αν είστε 

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-Ο Ράιαν Ρέινολντς 

Γιορτινός μποναμάς... ένα δίωρο καταιγιστικής δράσης

Οι γυναίκες
που τάραξαν
τα νερά
Η υπόθεση σεξουαλικών παρενοχλήσεων
στο δίκτυο Fox σε πρώτο πλάνο

Η Σαρλίζ Θέρον 

Tου ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA
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Η δεκαετία -
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«Το τραγούδι 
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Από καρδιάς
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– Πώς αισθάνεστε έπειτα από 
τόσα συνεπή χρόνια στη γραφή;

-
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-

-
-

-

-

-

– Δεν κουραστήκατε να γράφετε;
-
-

Κι εσύ θα γράψεις για τον πατέρα σου;
Ο συγγραφέας Θεόδωρος Γρηγοριάδης μιλάει στην «Κ» για το νέο, αυτοβιογραφικό αυτή τη φορά, βιβλίο του

Συνέντευξη στη ΜΑΡΩ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Το εξώφυλλο -
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Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Η δεκαετία που επισφράγισε την απουσία του κράτους

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Η ιδιωτική πρωτοβουλία 
αναλαμβάνει για ακόμα 
μια φορά να υποστηρίξει 
τη μουσική ζωή. Επειτα -

Α
Ν

Δ
Ρ

ΕΑ
Σ 

ΣΙ
Μ

Ο
Π

Ο
ΥΛ

Ο
Σ

«Από παιδί

Είμαι ανυπάκουος θεμα-
τικά στα έργα μου. 
Αυτό μπορεί να ξαφνιά-
ζει, ή να απομακρύνει 
μερικούς. Επίσης 
δεν είμαι αυτό που λέμε 
«στα πράγματα».

Ολοι έχουμε έναν 
πατέρα και δικαιούμαστε 
να του αφιερώσουμε 
μια ιστορία. Αυτό 
είναι το βιβλίο 
των γονιών μου 
και της γενιάς τους.




